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еЈП0^          '      " '   ,     "^      USVajanJe Za" Narodnog  radnog  kiuba),  Milan   Petković,  Mita   Dimitrijević 

pisnika   \XL\ redovnog sastanka. (u ilIie кгире juKoslovensko(r radikalnog kluba), Novica Po- 
2 — Saopštenje O podnošenju interpelacija na- pović, Risto Grdić, Vojislav Lazić, izvestilac manjine Ivan Mo- 

rodnih poslanika: Sekule Zečevića na Ministra finan- horič, Branko Dobrosavljević, Sinio Marjanac, Sava Mikić, Vo- 
sija o obustavi ekzekutivne naplate dospelih anuiteta iislav Nenadić (u ime grupe Nezavisnog kluba), potpretscdnik 
PriviiegOVane agrarne banke i usvajanje prvenstva; Narodne skupštine Franjo Markić (deset puta), Dane Miletić, 
Mihaila Durovića na Ministra unutrašnjih poslova o Milenko Milutinović, Milenko GliSić, dr. Dorde Marković, Luka 
neizvršenju izvršne presude Okružnog suda U Le- Avramovlć, Joca GeorKiiević, Todor Zivković, Radivoje Nikolić, 
skovcu, kojom je pretsednik Opštine vinaračke Tošić A^m Popović, Života Milanović (radi ličnos: objašnjenja), pret- 
Antanas kažnjen sa 4 meseca strogog zatvora i na sednik Narodne skupštine Stevan Ćirić (dvanaest puta), Dušan 
ime privatnopravnog potraživanja oko 20.000 dinara Antonijević, potpretsednik Narodne skupštine Jevrem Tomić 
za delo krivokletstva iz § 144 k. z. i usvajanje pr- (Četrnaest puta), zamenik izvestioca sekretar Ntirija Pozderac. 
venstva; 2 — Pretres i usvajanje budžeta rashoda — XVII 

3 — Saopštenje zahteva Ministra pravde za iz- '^eo — Ministarstvo fizičkog vaspitanja naroda, 
davanje   sudu  g.  g.  narodnih  poslanika; Govornici: Ministar fizičkoj: vaspitanja naroda dr. Vje- 

4 — Saopštenje ministara o odgovorima na in- j««1" ^ctič (dva puta) dr. Milan Stijić Vojislav Lazić Ja- 
terpelacije narodnih poslanika. ^v Kolarevlć. Radivoje N.kol.ć  potpretsednik Narodne skup- 

r r štine Jevrem Tomić  (osam puta), izvestilac  većine  dr.  Jure 
Dnevni red: Nastavak pretresa u pojedinostima     Koce. 

izveštaja   Finansijskog  odbora   o   predlogu  budžeta 
državnih  rashoda  i prihoda sapftdlogpm Finansij- Pretsednik Stevan  Ćirić:   Gospodo narodni po- 
skog zakona za budžetsku 1938/39 godinu i to: ^^ јпшп čast otvoriti xxx геЈ0П1Ј sastanak Na. 

1  — Pretres i usvajanje budžeta rashoda — XV rodne skupštine. Molim sekretara g. Nuriju Pozdcrca 
razdeo  — Ministarstvo šuma i rudnika. da izvoli pročitati zapisnik prethodnog satanka. 
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Sekretar Nurija Pozderac pročita zapisnik XXX 
redovnog sastanka. 

Pretseđnik Stevan ćirić: Ima li ko od gospode 
narodnih   poslanika   kakvu   primedbu   na   zapisnik? 
(Nema) Primedaba nema, zapisnik je primljen. 

Izvolite čuti interpelacije za koje se traži pr- 
\ enstvo. 

Sekretar Nurija Pozderac (saopštava); G. Sekula 
Zečević, narodni poslanik, upućuje interpelaciju na 
g. Ministra t'inasija — o obustavi ekzekutivnc na- 
plate dospelih anuiteta Privilegovane agrarne banke 
i traži da joj se prizna prvenstvo. (Vidi prilog). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ima reč Ministar šuma 
i rudnika g. Bogoljub Kujundžič, da se izjasni u ime 
otsutnog Ministra t'inasija o prvenstvu ove interpe- 
lacije. 

Ministar šuma i rudnika Bogoljub Kujundžič: 
čast mi je izjaviti da primam prvenstvo za ovu inter- 
pelaciju. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodin Ministar je 
primio prvenstvo, prima li Narodna skupština prven- 
stvo ove interpelacije? (Prima) Objavljujem da je 
Narodna skupština primila prvenstvo za ovu inter- 
interpelaciju. 

Izvolite čuti dalje. 
Sekretar Nurija Pozderac (saopštava): G. Mi- 

hailo Durović, narodni poslanik, upućuje interpelaciju 
na g. Ministra unutrašnjih poslova o neizvršenju iz- 
vršne presude Okružnog suda u Leskovcu, kojom je 
pretsednik Opštine vinaračke Tošić Antanas kažnjen 
sa 4 meseca strogog zatvora i na ime privatnoprav- 
nog potraživanja oko 20.000 dinara za delo krivo- 
kletstva iz § 144 Kz. i traži da joj se prizna prven- 
stvo.  (Vidi  prilog). 

Pretsednik Slevan Ćirić: Ima reč Ministar šuma 
i rudnika g. Bogoljub Kujundžić da se izjasni u ime 
otsutnog Ministra unutrašnjih poslova, da li prima 
prvenstvo za ovu interpelaciju. 

Ministar   š.unia   i   rudnika   Bogoljub   Kujundžić: 
Čast   mi  je  izjaviti,   gospodo    narodni   poslanici,   da 
primam prvenstvo za  ovu interpelaciju.  ' 

Pretsednik Štovan Ćirić: Gospodin Ministar je 
primio prvenstvo, prima li Narodna skupština prven- 
stvo ove interpelacije? (Prima) Objavljujem da je 
Narodna skupština primila prvenstvo za ovu inter- 
pelaciju. 

Izvolite čuli zahtev g. Ministra pravde o izdava- 
nju  sudu   g.   g.   narodnih   poslanika. 

Sekretar Nurija Pozderac (saopštava): G. Mini- 
star pravde traži odobrenje za produženje krivičnog 
postupka protivu g. g. narodnih poslanike: Vukovića 
Josipa zbog dela iz § 307 " vezi § 310 Kz.; Peveca 
Rudolfa zbog dela iz § 345 Kz.; i Čubrilovića dr. 
Branka   zbog dela   iz 301   Kz. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ovi zahtevi g. Ministra 
pravde  biće  upućeni   Imunitetnom  odboru. 

Izvolite   čuti   jedan   ministarski   izveštaj. 
Sekretar Nurija Pozderac (saopštava): G. Mini- 

star saobraćaja izveštava da će na interpelaciju na- 
rodnog poslanika g. dr. Živojina Popovića — o osi- 
guranju železničke pruge kod Ćuprije od izliva 
reke Velike Morave — odgovoriti kad se stavi na 
dnevni  red. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ovaj izveštaj uzima se 
na znanje. 

Gospodo narodni poslanici, prelazimo na dnevni 
red. Na dnevnom je redu: Nastavak pretresa u poje- 
dinostima izveštaja Finansijskog odbora o predlogu 
budžeta državnih rashoda i prihoda sa predlogom 
Pinansijskog zakona za budžetsku 1938/39 godinu i 
to: 1 — Pretres budžeta rashoda — XV razdeo - 
Ministarstvo šuma  i  rudnika. 

Ima reč Ministar šuma i rudnika g. Bogoljub 
Kujundžić. (Burno pljeskanje u centrumu i na desnici 
i povici: Živep!) 

Министар шума у рудпика Богољуб Кујунџн!!: 
Господо народнн посланнци, Министарство шума 
и рудниха je еминентно привредни ресор, коме су 
поверене две веома значајпе гране иародне при- 
врсде:   шумска  и  рударска  привреда. 

У сшме излагању o буџету Министарства шу- 
ма и рудника отпочећу најпре са шумарским над> 
зором тј. оким редом како je и састављен пред- 
лог буџета расхода за 1938/39 годину. 

Према § 127 Закона o шумама шумарску поли- 
цпју n надзор извршује Мпнистар шума n рудника 
преко општих управних власти: банских управа и 
среских иачелстава. Задатак je шумарске полиције 
и падзора да нашој земл.и rpajno осигура потре 
процснат пошумљеноспи n шума у добром стању, 
како би се народној привреди осигурала потребна 
колнчииа дрвета за огрев и за грађу за домаћу 
потребу, док бп вишак преко тога био намењен за 
извоз у иностранство. Известан процеиат пошум- 
љеностп мора се обзбедпти и због посредних ко- 
рпсти које имамо од шума тј. ради благотворн, 
дејства шума у климатскои, хигијенском и војно< 
одбранбеном погледу. 

Да би се све то постигло, Закон o шумама ■ 
2i) августа 1929 годппе прописује, да се шуме којс 
прстоје морају одржатп, да се онемогући пусто- 
шење шума, a сем тога Закон o шумама пропнсуј« 
и обавезу потумљења гшсечсних површина и оба- 
везу господареП)а попривредним плановима у свт 
шумама моје стоје под особитим јавним na.v 
зором као n у приватним шумама преко 300 хек- 
тара површппе, a све то у цил.у да се осигура 
вечна шума n norpajnocr шумског посподарењЈ 
Најзад Закон o шумама предвиђа да се имају no- 
шумити у року од 50 година све.голети и крш, 
чпје nomv.NUbeme захтева какав општи jaium mi- 
терес. 

Како Закон o шумама ne прописује стриктну 
обавезу   поставл>ења   чувара   шума   за   недржа 
шуме, то са.м израдио Пројекат закона o чуварима 
педржавнпх шума, како бпх обезбедпо успешн 
пупу заштиту овпх шума. 

Зато, изјављујем овде лојално да cian.e у коме 
се данас налазе како недржавне тако н државн« 
шуме у већем делу земл.е ппкако не задовољава, 
Заштита тих тума у ужем смислу мора се што прс 
обезбедптп n пташу зашгите и одржавања по< 
јеКих шума морамо поклоиити много више пажи.с 
него  што je до сада  min^eHO. 

Шумске штете и узурпације na територијп не- 
кпх ДиЈ^екција шума узеле су огромне резмер( 
Морамо се са овога места сви озбиљно запитати 
mra he бити ако наше шуме буду уииштене. Пре- 
сушиће јак извор народних и државних приход 
које нам шуме дају, неће бити пзвоза дрвета, овот 
иашег иајважнпјег пзвозног артикла. Нећемо пм,: 
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ти сироиина за многе полуфабрикате и финалне 
ирг^дукте тако преко потребне нашој зе.мљи и ин- 
дусгријп земаљске одбране (целулоза, дрвни плин 
i ј. шумски гас итд. итд.). I [ећемо имати дрвега за 
нашу индустрију и за поткопе иаших многоброј- 
иих рудника. Док се нове iiii'.Me подигну no цену 
огромних издатака, проћиће дуго и дуго времена, 
na he неизбежно наступити пе.чика празннна у др- 
жавни.м приходима, a настаће н несташица у свему 
оном што нам данас дају паше шуме. Несташица 
дрвета као и паше због уништења шума occha се 
neli данас у извеоним крајевиша. Са уништапањсм 
ссоских и државних шу.ма отишло се тако далеко, 
да ncli даиас имамо читаких села, чији сгаиоиипци 
морају ићи no 3U до 40 километара далеко у шуму 
no дрва, na на кратком јесењем и зимском дану 
долазе Kyliii ca товаром и колима дрва тек 
грећи дап. 

Али штетне последице уишштавања наших шу- 
иа осетиће народ и држава и на друш начии. Не- 
станком шума нестаће « посредиих тј. идеалних 
корисги које нам one дају. 

Beh данас иидимо сграшне последнце наглог 
ушшггавања шума: видимо поплаве које се понав- 
л>ају код иас у свако годпшље доба, дал^е ствара- 
и.с" опаских бујица моје Доводе у питање паше 
најважније саобраћајне артерије. 

Због тога вас моли.м n апелујем na све вас и 
са овох месга, да поппомоше шумарому адмиви- 
страцију у шепом напорном настојању за заштиту 
и одржавање постојећих шума. 

Господо посланиц«, оаде liy вам укратко из- 
нети извссие статистичке податке o поврпшни шу- 
ма  и  шумског зсмљишта. 

Укуппа површина шумског земллпита у нашој 
држави изноои 8,196.940 хектара. Од тога je ствар- 
но под шумом 7,258.790 хектара и то: 
1 — државних шума    2,814.530 хектара тј. 38,8% 
2 — комуналних шума 1,910.915       „       „   26,3%) 
3 — осгалпх власника 2,533.345       „ ,,    34,9% 

Пошумљеност у нашој земл>и пзноси 29,3%, a 
na јсдног становника долази нешто мање од пола 
хектара шуме. 

Од укупне површипе шумског земљишта 74% 
отпада na апсолутно шумско земљиште т. ј. та- 
ково земљиште, које није трајно спосбно ни за 
какну  другу културу осим за шумску културу. 

Знатна површина земл.мшта које je под шумом 
прегставља слабу шуму т. ј. шикару и то 1,103.090 
хектара или 15%  округло. 

У   1930 години и из свих шума бсз обзпра na 
категорију власништва искоришћено je: 
техничжог дрвета 4,477.905 кубних метара 
огревног дрвета 9,134.510 кубннх метара 
отпадак у шуми 3,403.100 кубипх метара 

Свега:    17,015.515 кубних метара 
што значи да je просечно од једпог хектара иа<о- 
ришћено 2,3 кубна метра. 

Предлогом буџета за 1938/39 годнпу предви- 
^ено je за шу.марску полнцију и шумарски надзор: 
:-{а  одел>ење за  врховни  шумарски 

надзрр 2,697.310 дин. 
За банске управе и среска иачелства 19,169.710 дин. 

Свега: 21,867.020 дин. 

Према буџету расхода за 1937/38 годину im- 
већање расхода за установе оделења за врховни и 

шумарски падзор за буџетску 1938/39 годину изно- 
cn 4,144.786 дпнара. 

Лични издатци no партијама оделења за вр- 
ховни шумарски надзор нзносе 10,785.547 динара 
т. ј. 48% a материјални издатци 11,081.473 дипара, 
т. ј. 52%. Целокупни нздатци код овог оделења 
износе 21,867.020 динара. 

noBeliaibe расхода долазп услед nuBeliaibu при- 
кадлежности државних службеника, даље je пове- 
ћан број особља и то за 32 шумарска чиновннка и 
15 надлугара. Кредит за пошумљавање голети no- 
већан je за 896.U00 динара, на уређење бујица tipe- 
дложено je повећање од 1,100.000 дипара за израду 
шумоке статистике предвиђено je повећање од 
330.400 динара. Иајзад je предви1)епа нова партија 
за проглашење заштитних шума у износу од 
400.000 динара. 

Код Одељења за врховни шумарскн надзор, код 
банских управа н среских начелстава предви1)ено 
je укупно 286 чиновника и 137 званичника, служи- 
теља n дневничара. Од тога броја 107 среских шу- 
марских референата и 117 надлугара и лугара. 

Један од кајважнијих задатака ресора који во- 
дим je пошумлЈавње кршева, голетн и живог песка. 
Површина кршева, голети и живог песка износи: 
на државпом  земљишту 204.312 хектара 
на комуналном земљишту 667.817 хектара 
na npnnarnoM землжшту 138.146 хектара 

Свега: 1,100.275 хектара 
mro претсгавл.а огромпу иепродуктпвпу површппу 
наше земље. 

11ошумл>аван>е оваквих иовршнпа je крупио 
привредно ii социјалпо питање, јер се пајпростра- 
mije голети палазе баш у најсиромаишијим краје- 
ии.ма, у којима би се подпзањем шума и шумском 
културом могло повјратити благостање, a пре свега 
би се успешним пошумљавањем поправиле скроз 
пеповољпе климатске n хпгпјепске прплике. 

Један део ових голети могао би се пошумити 
самом забрапом паше, док he се око 500.000 хек- 
тара морати да пошуми вештачким путем, радн 
чега he требати велика финансијаска средства и 
доста времена. До сада je na овај пачин пошум- 
љепо само 17.412 хектара са утрошком од дннара 
59,000.000. 

Да би се 500.000 хектара пошумило вештач- 
ким путем у року од 50 година, како прописује 
Закон o шумама, било би потребпо годишње око 
30,000.000 динара кредита. Међутим, у току бу- 
џетске године одобрено je no буџету 1,064.000 ди- 
пара, a из Фопда за пошумл»аваНЈе 3,499.890 ди- 
иара, тј. укупно свега 4,563.890 дипара. 

Да бн се убрзао рад на пошумљавању, мора се 
апгажовати н прнватпа ппицпјатива. У ту сврху 
се из државпнх и баповиискнх расадника бесплат- 
но издају саднице за народно пошумл.ава11.е. Тако 
je до краја 1936 године пароду издато 75,000.000 
садница, од чега само на 1936 годину отпада око 
14,000.000 саднииа. 

KpaieM прошле годипе образовани су у Бео- 
граду као и у баповинскпм среским местима од- 
бори за пропаганду пошумљаваља, који треба пре 
свега да придобију пашу омладнпу за културу шу- 
ме n да код н>е развију љубав према природи и 
шумп. У Министарству je израђен Пројекат закона 
o подели кршева народу у сврху пошумљавања, 
али се са доношешем тога закона мора застати 
чок се прстходно ne сврши посао на унутрашњоЈ 
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колонизациЈи као и радови на излучењу мере и 
балталика na територији босанско-херцеговачких 
дирекција шума. 

У уској вези са пошумљавањем стоји и питање 
уређења бујица. У овоше буџетском предлогу пред- 
miljeu je крсдиг на уређењу иујнца у укупном из- 
иосу од 5,867.500 динара. Услед уништбња шума 
у сливовима многих река насгале су бујицс, које 
угрожавају ne само јавни саобраћај neii стављају 
у питање и опстанак самога иарода у брдским и 
планинским крајевима. 

Према прикулљеним податцима за уређење 
Многобројних оујица у Вардарској бановини onhe 
потребан нздатак од 150,000.000 динара. 

Зато се кредити за уређнвање бујица морају 
идућих година JOHI и аовећаватиЈ како би се суз- 
било пустошно дејство бујица и планинских no- 
тока. 

Зато иа.мерапам да предложим бвлашћењи за 
закључење зајма од 4iS,U0O.U0O дипара за уређсње 
бујица и регулацију Јужне Mopaue у Врањској 
котлини, како ои се ту обсзбедила nocTOjeha )i<e- 
лезпичка пруга и интернационални пут који се има 
изградити. 

Имрвне општине, познате иародпе итституци- 
је na територнјн бизшс Хрватске, Славоније и 
Li)CMa налазе се у тешкој фина<НСИјској кризи »eh 
иише година. Дуг имовних општина крајем 1У36 
године износно je 60,745.678 дннара. Отписом дуж- 
иог државнрг пореза и бановинских приреза та je 
цпфра свсдена на 46,472.531 дпнара. Llpeua сада- 
шим прнходима и расходима, расходн имовпих ои- 
штнна су иећи за око 16,000.000 дннара од остиа- 
рених прпхода. Уредба o санациЈи имовпнх on- 
штина налази се прсд привредно-финаншјским 
комитетом миннсгара, те се иадам да he ona уско- 
ро бити доиета. 

Шу.ме имбвних општина се налазе на'површини 
од 459.()У0 хектара, док шуме земл>ишиих заједница 
запремају површипу од 258.495 хектара. Ha жа- 
лост и стање шума земљишних зајсдница задаје 
бриге: издатцн на тс шуме износе 11,500.000 ди- 
нара, a приходи свега 6,500.000 динара. Порези, 
прирези и други иамети терете ове шуме од јед- 
ног хектара 26 динара годишње, што one по сво- 
јој приходној способности не могу поднети. 

Господо народни послаиици, прелазим сада na 
изЛагање o Управи државинх шума. 

Kao подручје установе за управу и газдовање 
са државним шумама и шумским земл.иштима слу- 
же; дирекције шума, шумске управе, државне шум- 
ске мааилулације, државна шумска индустријска 
предузећа и ирометне управс државних шумских 
железница. 

()дел>е11>е за управу државпнх шума управл.а 
дјржавним шумама преко 12 дирекција шу-ма од- 
носно преко 100 шумских управа и 4 режијоке ма- 
н^ипулације као и једном прометном управом др- 
жавне шумске железнице (Усора—Прибинн!)). 

Одел.ење за управу државиих шума са спмма 
шеговим подручним устанопама има свега 2748 
службеника. 

Бројио craibc особл^ управе државпих шума 
до пре кратког времена било je апоолутно недо- 
воллјо за добру заштиту и искоришћавање држав- 
)iiix: шума. Затто je, у интересу заштите државиих 
шума и ради унапређен>а државне шумоке при- 
иреде, Мииистарск саиет прописао Уредбу од 28 
септсмбра 1937 годпие, којом je Министар шума и 

рудпика овлашиен да у току ове буџетске годинс 
постави 150 чувара шума, 50 шумароких инжињера 
4 иравинка и 12 рачунарских чннивиика. Сва ова 
nucraBJbeiba Beli сам извршио n овде поменут број 
исобљи уиет je у буџегски иредлог за 1938 39 го- 
дину. Према пропису чл. 2 Уредбе o заштити др- 
жавних шума. 

Иапред поменупим постављењима, која треба 
сматрати као знатаи усиех у побољшашу и упл- 
пре^ењу државне шумске привреде — биће само 
упеколики поирављвно сгап.е државних шуциа, 
које су нарочито од 1927 годиие биле изложене 
иаиадима сваке врсте, када je редуцирано ,,v im- 
тересу штедње", /00 чувара шума. 

Са поставл>а1вем новог чуварског оообља у ве- 
:iii je u реорганизација службе чувара државпих 
шума. Даиашње прилике које владају у извесним 
крајевима државе —■ претерано развијена бесправ- 
na горосеча која местп.мпце прслази и у деваста- 
цпју државпих шума као и примене оних одредби 
Закона o шумама које се односе на непосредну за- 
штиту шума —■ захтевале су иову организацију 
чуварске службс n њених органа. Затосесада ради 
у Министарству шума и рудника један пацрт Уредбе 
o оЈшапизацијп службе чувара државних шума, KO- 
JOM бп се обезбедила боља и целисходнија зашгита 
државних шума, 

Господо народни посланициЈ рационално иско- 
ришћење државних тума ne да се замислити без 
добр«х уређајшх елабората. Без познавања im- 
вентара шума n без знања колпке n какве приходе 
може шума да даје, није иогуће im замислити ра- 
циопалпо господарење. Слаб успех шумарског газ- 
динства у пајвеКем делу je последица тога што су 
шуме остале неуређене илп у колико су у поједи- 
ним случајевима и биле уређене, што су се одредбе 
уређајних елабората у примени мењале. 

Извесни mvMCKii к;,"\и1лекс11, који до сада лежс 
бескоришо n без прираста, могли би се отворити 
за експлоатацију када бп нам бпло познато ко- 
лпку дрвну масу садрже, колика им je вредност 
и колпке су ипвестпцпје потребие за експлоати- 
сање шума. 

Главни продукт шумског господарсња — дрво, 
има веома велику вредпост колпко за подмирење 
свакпдашњих домаћих потреба толико n за трго- 
вину као изврзни артпкал од највеће важностп. 
Према структури namer извоза, где главпо место 
заузимају 110Л)Опри1фед11и производи који cv врло 
несталнн, јер зависе од родности поједнпс родиие, 
дрво добија joni већу ваисност, јер његова про- 
дукција не зависи од појединих година, na je дрво 
увек у стању да попуни празпипе у извозу пољо- 
привредних продуката у перодним годппама. У na- 
moj држави ne постоји ни једап тако сигуран ,из- 
возии артнкал у тако великој вредности као што 
je дрмо. И баш зато ми морамо осигурати n за бу- 
дућност потрајност продукције, која je за нас no- 
пзвесна бсз дооре заштпте шума и без уређајних 
елабората. 

Закоподавац je правилпо оцспио важност урв' 
liiiHaiiu'i државних шума, Законом o шумама у § 
49 тражи се, да сс са државлцм шумама господари 
no начелу трајног господарења, што се има оси- 
гурати на raj начин да се господарење врши стро- 
го no привредним плановима. 

Од нарочигге важноспи за искоришћавање др- 
жавнпх шума било je донотепЈе Уредбе o органи- 
зацији  Минисгарства  шума и рудника.  Искорпш- 
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haBaMic државних шуиа постаљено ie овом Уред- 
бом на HODV основу, јер сс no Уредби шумски про- 
H3BO7UI v слободним државттим шумаМа имају иско- 
рншћапати no прапилу у пластнтој рсжијт!. a тек 
нзузетно глс то диктују нарочпти услопи могу сс 
прттмењивати и други начинн кскоришћавања. 

За iroBo искоришћавање државних шума про- 
tmcyje Урслбп да сс no прстходно утврђеном про- 
rpa.Mv npnm искоришћавање лпжапних шума у вла- 
сгитој режији и то тек потто се створо свн про r- 
гслопи за успешан рад и иопита рентабилност рс- 
жиског Г1ослова11>а. 

За искоришћаван.е државних шума у властито.ј 
ремсији прикупљени су подаци за састпн једног on- 
штег програма као и податии за састав детаљног 
петогодишњег плана искоришћаваЈБа, на оонову on- 
nrror гтоограма. 

Игто тако сс прмс-п-ппло и ппикупл.апл' пола- 
така за уређење и мелиорацију сувата n плакин- 
гких пашњака. 

CircTOM дуторочних \топора. са којим смп ми 
имали врлп pf.ano IICKVTTBO, a Koin ic на терито- 
pifin pamiic Ročno и Херпогопчпс извесно време 
постставл.ао једпии пачии искооишћавања дожав- 
пих inv.Ma налази гс сада v постспспо! ликкилагги?н. 

ИскотпићаванЈе ложавних шума na основу.За- 
кона o заштиги помаће лпваоске nnjvcTPiiic mrie 
IOHP.IO omi\ пезутата ко!и cv co очекивал-и. По- 
^чмп-тм Ччкон гтупио io ":i CII-TV 31 Mata 1f|r>r> глд. 
a maiahe io 31 inafa 1П30 године. on о-могућача 
гнабгтеважр томаћих пилана потребном облопииом 
из лпжавних invMa путем закључења дугорочиих 
уговооа. 

Искооишћавање државних шума путем ппо- 
•laic на nnn.v, лишггаииЈом и гш IUVMCKOM ценов- 
mncv осим na ocnonv лхторочпмх и оезеовапиошгх 
vnoBOoa. впши се с-мо v чзх-четпим случајешша, 
обзиоом na прописс Уоедбе п ооганизатшш Mn- 
иистапстпа шума и РУДНИКа no KohiMa го гпс гло- 
бодне ложавне шуме имају у правилу искоришћа- 
ппти v  пластпто! режији. 

^ок со pannic v дожавио] режији израђивало 
6%,T\. само око ЗО.ПОП кубппх мотара од укупног 
етата у цржавним шумама. лапао го rai пропопат 
попсо   ца преко 27",:. тЈ. na OKO 1.4ПП.ППП куГишх 
иетара. 

Лпл.см iipoinnpanan>v режиског послппап.а при- 
ступаће сс систематски и no програму. Свака жуо- 
Пп ттлтт пренагљеност могла би бити од штстс no 
\тгтех самог послопап.а. 

Ради јолпообразпог постугжа при режиском 
пословању како v техничком тако и v рачуноком 
погледу израНен ie но,'и правилник o кскоришћа- 
вању лржапппх шума у властитој режији, ко.ји io 
г7П71ггт на сагласност rocnoinnv Минисгру фи- 
паисттја. 

Режијски радови за 1937/38 годину обухватају 
израду ол око 1.1ПП.ПП0 кубних метара дрвета cn 
издатцима око динара 7l,nan.nnn и бруто приходом 
од динара 116,538.900, из чега произлази при- 
код од динара 29,538.508 на име шумске таксе 
као и сума од динара 13,206.175 na нме чисте до- 
бити. Упоређујући ове податке са рнима чз 1936/37 
године види се да je за 193i7/38 годину предвиђено 
■;;i рад 17,5",; дрвне иасе mimo него прошле године, 
хок се ri|iiix();i v виду шумске таксс повећао за 
51%. a onaj у облику чпсто добити за 37^. 

Суватска или боље рећи планинска nama прст- 
ставља највећу и најважнију грану међу споредпим 

шумским производима. Mu имамо око 750.000 хек- 
гара сувата и планинских пашњака. Од то повр- 
mimo држави припада З-оОООО хектара, a селима, 
општинама. приватним установама и појединцима 
око -100.000 хектара. Beh no овој површини може 
се оиенити колику огромну вредност има планин- 
ска nama за сточаЈнчко v нашој пољопривредној 
земљи, a тако исто и за државне приходе, када се 
узме у обзир да и код данашњег неуреНвног стчи.а 
планинске паше, планински пашњаци дају знатне 
приходе државној каси. 

Са гледишта узгоја наших шума шумска nama 
je најваЈкније питање шумске привреде. Ми ре- 
довно губимо велике моличине прпраста na дрпс- 
ту због тога mro наше шуме иорају да под«осе 
милионске бројке сптпс и крупне стоке на'шумск6ј 
паши, За шумску привреду je PO нужно зло, којс 
морамо да подносимо с обзиром na структуру na- 
me земљорадње и нашег рвтарства у опште. Taj 
luvniKii TpnovT, који lio наше шуме подносити све 
дотле док nama пољопривреда v извесним краје- 
иима ^ржаве буде na екстензивном ступњу, прет- 
ставља велики тсрст за шумску привреду и велику 
сметњу за савремено и урећено шумарство, које 
гпеба да пружи нашој земљи много веће количине 
дрвета у будућности него ли што ono пружа данас. 

Зато оо намеће као хптпа погреба системат- 
cKii рад na мелиорацији планинских пашп.ака као 
и cmix осталих земл.птта погодних за куЛтуру 
сточне хране и то v првкЈм реду v напгам плашш- 
ским крајевима. Зато сам у предлогу буиета пред- 
видео и износе потребне за мелиорацију сувата. 

Још v почетку привредне кризе када je по- 
тражња главног шумског произврда — дрвета - 
била смањена почело оо јо интензвдније радити na 
искоришћавању споредних шумских производа. 
Своха ic томе била да се осигура и за далеку бу- 
цућност финасијска потрајност шумских пропзпо- 
•ia, a ca друге страие да се искооисте и onu шум- 
ски производи, na које се v оанијим годппама imjc 
ни мислило кача io искришћавање дрвета вршено 
пуиом паром. 

Смоларење борових шума почело je у држав- 
noi режији 1934 године. За сада се смолари само 
v боровим шумама Среза поречмог v сливу рекс 
Трооко код ДирекциЈе шума у Окопл>у. Смоларска 
режија производи сада само двадесет петп део зе- 
иаљске погрошње. Ono je необично важна npn- 
вредна гоана, јер се код nac и пород велики« по- 
вршина борових шума unio шппта радило на смо- 
ларењу тако, да je пре 1934 године целокупНа зе- 
мал>ска потреба подмиривана из иностранства. 
Министарство шума и рудника чини велкке напоре 
ла  овај  рад организује  и  У осталим крајевима 
државе. 

Да бисмо постали независни од ппострапства 
v набавци важних сировина за мирнодобске no- 
трсбс nanio индустрије, a тако исто да бисмо и у 
случају међународних тешкоћа имали организован 
рад v nanniM шумама ради снабдевања нндустрије 
земал.ске одбране, треба смоларење државних 
шума у државној режији проширита и наставити 
у већим размерама. Ради тога су издата упутства 
да со настави са огледним радовима код Дирекције 
Шума v (':,'MI.-I.,V a пролузото cv и пмг11сЛчо мгрс да 
се започне ća смоларењем борових шума и на тери- 
торији Дирекције шума v Сарајеву, 

Сва производња кблофона у властитој режији 
продаје се домаћим фабрикама сапупа, a торпоп- 
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тинско уље се продаје прпенстпепо држашшм noj- 
иим установама и Мииистарству саобраћаја, a 
потом нашој апотекарској  иидустрпји. 

Господо народии посланицн, упозиаћу кас сада 
у кратким гвотезима са пнтањем ограничавања 
државних шума које сс због разних тешкоћа и 
потрсса повлачи већ неколико дсценија. 

Ограничавање дпжавиих шума врши сс у Се- 
вериој Србији од 1892 године, у Јужној Србији од 
1922 године. Оно се, према томе. протеже више од 
40 година и тек сс сада приводи крају, али ипак 
има доста да сс ради на решавању заосталих пе- 
peiiieirnx спорова кап и na обаштињавању државс 
на огпаннчеЈге комплексе. 

Непречншћеии односн у погледу својине шума 
и шумских земљишта нарочито у Србији и Јужнбј 
Србији бнли су смети.а за правилно искоришћа- 
вање државпих шума. 

Рад na ограничавању државних шума за по- 
слел11>их пеколико годниа састојао се BHIIIC у 
испрлпкама paimje извршених ограпичавања. 

У току прошле године нп терепу cv ралила 
три Суда за ограничавање држапних шума који 
cv се 1конституисалн у Вал»еву, Куршумлији и на 
Рашкој. 

Сем рада на ограничавању државних шума ад 
важности je био и рад на ликвидац-ији беспоавних 
насеља и заузећа у држанпнм шумама Среза про- 
купачког и добричког. 

Прелазим сада на питаи.с унутрашње колб- 
пизаци.је на територији pamiic Босне и Хеоцего- 
вине, чија je важност са приврслног и соцпјллног 
гледишта и раније до-вољно наглашавапа. Рад im 
унутрашњој колонизацији v Босни .и Херцсговини 
изводи се на оонову Урелбс o додељивању држав- 
imr шумског земл>ишта и ликвидацији узурпација. 

Уредбом je предвијјепо да сс сл земл.ом по- 
венствено «амире оии добровол>ци којп до сада 
нису никако добили своју добровол.ачку компс- 
тенцију v земл.и, иии cv je добили самп делимично. 
Целокупна акшпа око т.зв. vnvTpaiiin.c колониза- 
ције je хитна. Намеће се неодложпа потреба да 
се ово питам.е рети прлвилно и коначно, јср сс 
оно тговлачи још од пре 50 годипа. 

Довршен»ем vHVTpanm.e исоланизаци«^ на тс- 
риторији Днрекцпјс пгума у Сарајјвву, Тузли и 
Бања Луци oMorvhulie се га једне стране живот и 
опстанак економски иајслабијег стагтовпиттва, a 
с Друге стране пак заштитиће сс државни шумски 
посед од бесправних заузбћа, која cv у извеоним 
срезппима заузела вслике размсре. 

Господо иароднп посланици, дозволитс ми да 
na Kpajv опог излагања no питању Пдел>ен>а за 
vnpaBV лржавних шума npeliCM и nn пзлагањс n 
лржаппим шумоким предузећима ма да ана не 
■ranrnnajv овај  буџетски  предлог. 

Држава преко Мпппстпрстка шума и рудника 
je иокључиви сопственик след^ћих предузећа: 

1 — Шччмско-ипдустријско-г предузвћа До- 
брљин—Дпвар a. д. 

2 — Фабрике Целулозо Дрвар a. д. у Др- 
вару, и 

3 — Дурмитор a. д. за експлоатацију и тр- 
roBHHv дрветом. 

Ова предузећа су образоваиа као акциопар- 
ска друштва, n она су до скора имала засебпс 
vrrpanne n падзорпе одборе, док je Мттстар 
шума и рудпика као плаопик за државу вршио 
ктпролу и надзор  no одрсдбама сгатуга. 

Шумско-индустрпјско предузеће Добрл>ин— 
Дрвар a. д. било je запало последњих годнна (on 
1931 до 1936) v доста тешко финансијско стап.о 
које Mv je слабило кредитну способност, na je 
услед тога „Шппад" морао да ради под тошкпм 
условпма. 

Уароци тешког eranja „Шшада" су познати ц 
више пута расправљани, na палазпм да није nn- 
требпо ла nx овде опширно анализирамо, neh hv 
само  укратко  поновитп  главнпје  узроке: 

1) KvnoBUHa предузећа „Дурмитор", v које ie 
„Шипад" олржава ради јавпог саобраћаја, ма вд 
то предузећеnoоптимистичко.ј процени ne вречи 
umne  од  15  милиона  динара; 

2) пасивност npvre Млиниште—Jajnc, KOIV 
„Шипад" одржава рали јавног саобраћаја, мада 
иста novra nnio његово власпиттво нити MV je 
потребна за сксплоатапиоие падове. Пасивност 
ове npvre допела je , Шипаду" губитак кој« до 
сада износи 23 милиона динара; 

3) изоада сушЈика v 1930 голипп донела je 
„Шипаду" губнтак ол 20.000.000 линаоа, из раз- 
лога mro je ..Шппад" иастојавао да одговоод 
спојим уговорним обавезама, na je тпме ујслвп 
помагао државпу HIVMCKV адмипистрацију у суз- 
бијању заразе од поткорљака v државним шу. 
мама: 

4 — губптак талијанског тожишта v 193.ri 
гоДм пппмепа екопомских сапкцпја ппсма Крал^с- 
випи Италијп немогућност пласирања дрвета v 
IJInanniii и девалвација француског и mnainan- 
ског (1)папка као n нталијанске лире, такође су на- 
нелп тсшке губитке ..Шипаду". 

To cv у главпнм лшијама момепти. ко|и cv 
утицали na стварање данашњег стања код овог 
државног предузећа, те cv зато морале бити пре- 
лузете мере за санацију v слелећем: 

1) отписано ie дуговап.е „Шипада" na нме 
uiviMCK« таксе осталих допрнноса, прима и камата 
.то краја 1935 голине Дпрекцији шума v Ban.i 
Лупи, односно Миннстарству шума и рудника v 
CVMH од око 50 лтлиопа дипара. (Радивоје Напо- 
вић: To ie великп севапП Нсмојте интервенисати 
na неће биги толико севапа. 

Фипапсиском санацијом се „Шипад" ослоба- 
f>a пзвесних својих л\'говап,,т, a повећава му се и 
акпијскп капитал за 30 милиона лпнара т. ј. ак- 
unicK'n капптал рД 20 милиопа динапа повећава м 
на 50 милиона динара, чиме сс повећава и кредит- 
на  способпост овог предуаећа. 

2) ллл.е ie ппппрсмл.ена и реорганизација са- 
мог гшедузећа на та! начии што се изменом ста- 
тута лс(1)инип1\' тачпо лужпости и права управног 
и налзоонот олбора као и генералног директо 
предузећа, лал.е сс nponncvje стручни састав 
утгоавног одбора. предвића се стручна и бинан- 
оиока котггрола Мипистарства шума и рудника и 
nponncvje се доношеље нове прагматикс n ITCII- 
зионог статуса за чишовнике и службепике про- 
лузећа. 

Оном се рсорганизацијом постиже бол>е vnv- 
тра1пи>с административно m техппчко vpehcn.c 
предузећа у CBPXV успешиијег пословања. 

Измепа статута je већ постигнута na глав-ној 
скупштини  Шнпада  од 20 јула   1937  г., a  већ  су 
прппремл.ене  прагматика и  erarve  за  с.т\'жГнчг,!ко 
предузећа, које  треба  да  прихвати   управни   o 
бор n да провсдс у жпвот. 
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Најзпл санирање Шипада постиже сс лонекле 
и сједињењем његовим са (ј)абрнком целулозс у 
Дрвару, и ca предузећем „Дурмитор", чиме je пп- 
Behan и акцијски капитал тако сјелињеиог преду- 
зећа. Ово сједињење je веИ одлучено на главиим 
скупштинама фабрике целулозе ол 1Г) јула 1937 
г. и на главној скупштиви „Шипада'-' и „Дурми- 
тора" ол 20 јула 1937 г. које je рдобр^но од стра- 
не госполина Мииистпа трговине и индустрије, a 
на дан 19 фебруара 1938 г. je и рсгистровано" кол 
Окружног суда у Бања Луци као трговатао, те 
je тиме ово сједињење завршено и формално пјш- 
велено. Tora дана je регпстроваи и ступио на сна- 
гу нови — измењени статут оеако сједињеног 
предузећа, тс сада иостоји само један улравни и 
јслаи надзорни одбор за овако фузианирано пре- 
лузеће. 

Дозволите мн, господо народни посланицц, 
да кажем и неколто рсчи o UIVAICKOM предузећу 
o коме сс толико лебатовало у јавности, o добро 
позиатој  „Криваји". 

По објављеном стечају Шумског предузећа 
..Крнпаја" a. д. и no раокинућу сктплоатацнппог 
vroBOpa ca тим прслузећем оллучсно je у смислу 

i 42 Уредбе o устројству Миннстарства iuvMa и 
рудника, да сс у експлоатационом подручју бивше 
..Кринајс" лржавиа шума има да ncKopiniiIiana v 
државно.ј режији и то: један лсо годишњег етата 
од око 90.000 кубних метара тврдог н меког др- 
вета \'потреби!'1е се за онабдевање откупл.сње rra- 
лане v Завиловићима, на кпјој прсрал\' дрвета 
:ада вроии „Шипад" a остатак годишњег етата би 
се  расподслио за снабдевање малопилапара. 

.V смислу тс одлуке гто § SI тач. 13 Финанси- 
ског закопа за 1937'38 гол. овлашћсн je Мипистар 
шуала и рудника да иа јавној продаји отку-пи сву 
покретну и непокретну стечајну HMOBIIHV „Крива- 
ја" a. д. у ликвидацији. Овај откуп за рачун Ми- 
иистарства шуиа и рудника извпнпгп je .,Шипад" 
ча укугтну суму од око 14,000.000 лнпара ОД чега 
je плаКено у готову око 6,000.000 лииара a оста- 
так отпада на призната потраживања државног 
ерара на рачун „Криваје". Осим тога откупл.ена 
je лирсктним преговорнма из слободне pvK'c од 
внглеске групе Глин-Милс из Лондона жицара на 
потезу Паклвник—Брат€Л>евићи са свнма потра- 
живануима према „Криваји" за суму ол 3,280.000 
дшшра. 

Привремено je одлучено, да hc индустријску 
прераду лрвета на пилани у Завидовићим^ и екс- 
плоатацију државне шумоке жел.сзнине Завидо- 
Mih—Олово—Кусаче вршити за рачун Мипнстап- 
стпа пгума и рудника гам Шипад, a прсралу др- 
вета v гиумама бившег Кривајипог уговорног по- 
лоучја Министарство шума и рудника путем др- 
жавне   шумске режије. 

Најзад да поменем и прелузећс „Југословвн- 
ска дестилација дрва a. л" v Теслићу, v којсм na- 
ma лржавл учествује преко Министарства шума и 
руд^кка са 20^ приоритетиих акција. Слма фа- 
брика са земљиштем je власшнптво државе, a дата 
je поменутом предузећу у закуп. 

Приликом [аавања фабри-ке у закуп, Минп- 
старство шума и рудника je закл>учило уговор са 
предузећем <> снабдевању дрветом из државпнх 
шуиа.   Према  исгом фабрика добија и  прерађује 
годиппи'   OKO   1.г)0.000  кубпи.ч   мегара   букОБОГ  лр- 

иста, a  пилаиа добија и  ирерађује годишње око 
45.000 кубних метара четинастог лрвста. 

Прслузеће лаје упослеља за 2000 радкика, a 
ссм гога ono je важпо и за иародиу одбрану no 
производима ко/е фабрнкујс1. Предузеће je ак- 
тивно и лаје држави одговарајући лео добити. 

Господо народаи посланици, v следећим из- 
лагањима изнећу спе што je потрсбпо o службн 
Врховног рударског надзора као и o раду Управе 
лржавних рударских предузећа. 

Жел.а ми je, ла будете и o овоме лслу рссора. 
o рударству, свестрано обавоштеии какп бисте мо- 
гли ca IHTO je могућс пунијим позпавап.ем предме- 
та ценити предложени вам буџет, и са пуном са- 
вести опрелслити сс при гласању o ii.cvv. 

C тога сматрам за потребпо, да вам детаљно 
изложим стање у нашем рударству уопште, a код 
лржавних рударскнх прслгзсћа иапосе. При томе 
liv сс у разлагаљу и упорсЈјИиаи.у залржати на 
скупцтл годишњим бројевима као и на најважни* 
јим произволима, a вама, госполо, стоје овлс на 
расположењу и летал.ни упорелни ппдатцп. 

Рударство у нашој Краљевиш претставља да- 
иас једну од најваж1ш|јих приврелпих грана, како 
no величини н вречиостн достигнуте гтр<жзвод|ње. 
тако и јонг више прсма улпзи. која му je иамење- 
на и коју свс јаче преузима. Јср утробу земље на 
територијп name лржаве обдарила ie природа у 
толикој мери и тако разноврсио, да се на бази 
тога богатства већ изграћује и можс у пуиој мери 
изгралити nama еконоиска самосталност на томе 
ПОЉу, a уз то nama зсмал.ска одбрапа може ла 
пма пун ослонац у потрсбннм joj сировииама и 
гтооизвоДима. Коначно актива namer трготтског 
биланса и биланса плаћања има већ лаиас, a свакс 
гоДине имаће све јачу потпору v производима na- 
mer руларства, који се извози у инострапство. Јер 
треба зиатн, да neh лапас у произволп.и бакра 
Југослави!а стоји на другом месту у Европи, ол- 
мах иза Немачке и прло близу ње. Али док IIc- 
мачка за CBoiv производњу употребл.ава и тућу 
руду, лотле Југославија израђује бакар из овоје 
руле. И стваппо у производњи руле, прооачунатој 
na садржа.ј бакра, сгоји Југославија у Европи na 
приом MccTv, лалеко иепрел свих осталих лржаиа, 
док na таблици светске произволи.е заузмма Ју- 
гославија селмо мссто. 

Исто место, прво у Нвропи a сслмо у снсгу 
заузимала ie всћ .Тугославија и у производњи 
оловпс копцеитрисапе руде, ДОК joj пр0МЗВОДН»а 
цинкове руле прибавл.а neh данас друго место у 
Европи a игсстп у свету. Kao mro видите, ГООПОДО, 
ПроизвбдЊа ових трију елемспата даје nanioi ре- 
лативно малој Југославији врло важну улогу на 
таблици свропске пооизводнЈв, док ћс ioi скопа 
будућност. o којој liv jom говорити, ту улогу 
знатно појачати. 

Вама ie позпато, госполп ла су средњсвеков- 
nc лржаве na Балкану, a иарочито сппске лржапе, 
прплс своје богатство и изгра1)ипале гвој\' снагу 
ИЗ рудног богатгтна. Упепсн сам, ла nnie лалеко 
време, када he и nama Југославипа захваљшати 
своје благостање у првом реду својој рудаоској 
произволи.и. Cnoiv снагу пак ona има neh данас. 
За oiienv тога ono вам пеколико полатака: 

Увсупиб воедност рударске произволн.е до- 
стигла je у 1037 голмпи округло динара 1.295 ми- 
imma. a тчмшоиичка дииара 524 милиона, што са 
споредним пропзволпма у вредности од динара 14 
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милиона чинн импозантну цифру од округло ди- 
иара  1.833 милиона. 

Ово je за сада иајвећа цифра врсдности ру- 
дарских и тапионичкнх производа после Свегског 
para, Belia sa равних 20 милноиа дннара од исте 
вредности у 1929 години, која сс, као што знате, 
до сада сматрала за најбољу годину просперитета 
после рата, a која je и за рударство то била. 

Али, са жалошћу морам следеће констатоватн. 
У колико су полагаке наде у континуитет проспе- 
ритета у почетку 1937 године, када je, како знате, 
иастала нечувена хоса у светској приврели, која 
се у пуној мерн олразила и на наше рударство, у 
толико je Bciie разочареи.е настало, када je у дру- 
гој половини исте голиме нагло прекинут тај кон- 
гинуитет и иастала тако исто нсчувена беса на- 
рочито у рударским производима. Но ипак на 
срећу рударство v нашој земл>и, »ије тако нагло 
попустило у својој иитеизивности због тс бесе, 
већ je и даље продужило да одржава производљу 
иа приближној висини као и у месецима хосс, али, 
иаравно, без могућности постављања икакве про- 
гнозе, докле hc то трајати. 

Прн томс природно све граие данашњнх врста 
рударске производњс не корачају истим темпом, 
ii ако се на свима у битности морају одржавати 
сваковремена стања привреде. Јер наше рудар- 
ство морамо поделити у две главпе групе и то 
једну групу сачињава угаљ свих врста. a другу 
иеталне руде. 

Производња yr\7ba зависи само и искључиво 
од унутрашн.е noTpoiun>e, a врсдност производње 
од односп понуде и тражње у земљи, јср квалитет 
iranrcr угл.а н порсд и>еговог обил^а, no правилу 
не дозвол.ава љегов извоз и конкуренцију са од- 
личним угл>ем na светској  пијаци. 

Производња пак 1металних руда,, зависи ис- 
кључиво од светских потреба, a њихова врсдност 
од меродавннх металиих берзи у Лондону и Њу- 
јорку. 

'Проматрајући   V шајглавнијим   потезима   ра- 
звој сваке rpvne за се (детаљи се налазе v ста- 
вистици) видсЈјсмо    следеће   карактериспичне   мо- 
менте: 

1) Код угл>а. Kao што можете видети из ста- 
тистике ггроизводња упља скоро ie непрсстано ра- 
сла све до 1929 године, v којој je лостигла своју 
Кулминациону тачку са 5 милиона 650 хилЈада To- 
na у врелности од близу 1.100 милиона дииара. 
Од тада већ у 1930 години почсла je псхгрошња 
ira прсма томе и производња опадати све до иај- 
пижс тачке v 1933 години, са 4 милиоча 175 хи- 
љада тона. Пад je био нагао са јачањем депресија, 
али je опоравак- врло постепсн. јср пн 1937 го- 
дина ве показује већу произволп>у од 5 милиоиа 
2 хиљаде тона, дакле lom увек за округло 0.65 ми- 
лиоиа мање него v 1929 години. Али далеко више 
од производње падала je њена впедност због ме- 
Нусобне копкурепцијс. ,Iep док je иплскс произ- 
вбдње од 100 v 1929 години пао иа најнижу тачку 
од 73,5 у 1933 години, дотле je њена вредпост 
већ тада била палЗ на половипу, na сс n данас 
држи скоро na истој висипи и порел noBchanc 
производње, mro значи ла се цене \тља пису за- 
уставиле у паду пикако још од 1925 године када 
je raj пад почео. Колико год je, господо, пад цена 
ове спровиие погодан за развијање привреде, 
која со сиабдсва угљем, као и за снабдеваше по- 

трошача, чија je моћ ослабила, ипак се дошло ло 
границе, чији прелаз прети да постане катастро- 
фом угљеног рударства. Не треба на име забора- 
витти na структуру тога дела рударотва, j ep втк 
од половиие рудпика свакп за се iie производи 

'нити једну хиЛ)аду вагона угља за једну годину 
mro већи рудпик у свету произведе за један лан. 
Такво рударство не може да подноси дал^и пад 
пена. A од чега се оно одржава данас? Врло често 
од прсписких зарада радпика које не достижу ни 
за одржавап.е голог живота. Ако би сс пак цепс 
надница знатније дизале, то би врло често прет- 
ставл^ало затварање рудника, с тим и његову про- 
паст и избацивање радпнка na улицу. 

Јасно je, господо, да такво стање нс може тр- 
пити ona влада. која je себи ставнла у задатак 
полет привреде и подизање стандарда жтгаота 
радника. Не >може трпетп то стање исто тако као 
mro всћ n радп самих интереса земаљске одбра«е 
ne може дозволити, да земља остапе без потреб- 
ног капацитета производње њвних пудника угља. 
Руларство угља je још увек тежак болссник. коме 
се у пнтересу народне привреде, у интересу зо- 
мал>ске одбране, као и v интересу соиијалном 
\гора што npe пружнтп ралпкалап лек. Taj лек, ia 
као pecopnn лгипистар. -могу да тражим и ла на- 
1)см. госполо, једипо у среНивању тржишта утл>а 
и међуообних одпоса измеНу рудароких предузе-. 
ha пницпјативом саме државне рударске власти. 
Пвјш постављам уједно једно од актуелппх та- 
чака из мога програма пајскорије будућности. 

Али тпме самим ne бн биле задоволзсне no- 
требе namer рударства угља. Све више, наиме, no. 
чиње v свсту превладаватп свест. да угал^ ne треба 
сматпати као гориво, пего и као јелпу од веома 
важпих сировипа за прераду, то убеђење треба 
све вите да прелази и v name старање и то vrn- 
лпко прс, тто nam угал. no квалитету далеко за- 
остаје иза угља na свстској ппјаци. K томе се 
мора призпати ла сс код nac угал. употребл>ава и 
троши немилице у онаком стању, како га je прп- 
рода дала, те сс на Taj начин разбацујс ова на- 
родна имовина, која he некад бити врло потрсои 
као основпа сировнпа. Да бн се ово стање средило 
IT ла би сс унео повп дух у третирап>е ове ма- 
терије, као и копачпо да би сс пружала солидна 
база за паучпо ствапап.е и рационално пскори- 
шћавање, донета je Урсдба o оснивању инсгатута 
за гориво и рудс која има бити постављена на 
широку базу, да бп испуппо поверепп му задатак, 
Иако je ово замашан nocao, који he захтевати 
сталан и иптепзивап рад најбољих стручњака, 
ппак оматрам, ла je меопходно потпебпо. да што 
npe почпе институт са радсш, како би се паше го- 
риво што рационалније иокористило, a народу и 
држави послужпло v опоме облпку, којп им буде 
пајприкладнији. Кад употребљавам реч гориво, 
mi видите из тога, господо, да ne мислим само на 
угал1, него и na свс лругс врстс чврстог, течног и 
плинавитог гарива, Koie треба прнвсстп рацио- 
налном искоришћењу. Из тога пак можете видити 
ширину овога врло круппог задатка, који стоји 
прсдампом као друга тачка програма na овом за- 
себном пол.у. 

2) код металнпх руда je сасвим други случај, 
како сам neh навео и из разлога које сам навео, 
Светска прив,редна депресија шогодила je произ- 
водњу и вредпост метала I

H њихових руда у тако 
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катастрофалним   размерама,  да  се  било  у  свету 
ство|рило пробље мекада великих гописница, a до- 
пекле  и рудника. Тек je 1934 година донела знат- 
иије   побољшање,   које   je  јакмм   тсмпом   njcran- 
љено   и довело neii у почетку  1^)37 године до не- 
запамћеног просперитета. Исоиичпо јака   потрм- 
жња метала услед наоружања довела je до наглог 
смаи.си.а  стокова,  a  тиме  и  до  огромног  скока 
Ufina ca кулмилацијом на почетку 1937 године. Jep 
преиа  извешгају Друштиа народа, само у 1936 јо- 
дипи омањени су стокови бакра за 41'',, цинка за 
31%  и олоиа за 22% и поред знатно повећане про- 
изводн>е  ових   метала  у  свету.  Обазирем   се   на 
ова   гри  метала, јер онн и у iiamoj рударској и 
топионичкој    производнуи   заузимају   најважнија 
места.   Разуме  сс, да  je  према тпм  приликама  na 
светском тржишту корачала и релатпнпа вредност 
паше   рударске  односпо   тошкжичке   произволм>(-' 
ових метала. Али срећом апсолутна вредност има- 
ла  je   други  ток, јер управо некако са  паступом 
депресије  у  свету  почиње код нас  нагло јачање 
проиаводње отварањем рудника у Трепчи и про- 
ширењем радова у Бору. Тако се производња ба- 
карне руде пењала од 330 хиљада тона у 1929 ro- 
дипи иа 660 хил.ада тона, дакле на двоструку ко- 
личииу  у 1934 години на којој се висинн у глав- 
ном   задржала до данас. Исти je случај  и са си- 
рови.м бакром, који je почео ca 20.000 тона и до- 
crnrao   преко 40.000 тона. Код оловне  и  цнпкове 
руде craibe je још изразнтије, јер се производн>а 
оловног концентрата од 16.000 тона у 1929 години 
пен»е иа округло 82.000 тона у 1934 години, a про- 
изводња   цннкоиог  концентрата  од  1000 тона  na 
'ШЈОО топа, иа којим су се позицијама до данас 
задржали. Овај нагли пораст производње у наве- 
даним рудама помогао je знатно у најтежим го- 
динама привредне депресије и нашвм трговинском 
билансу и запослености и ирибављаи.у потребних 
iia.\i девиза за наше обавезе у иностранству. 

Али улога производње ових руда и метала тек 
почиње да добија своју огромну вредиост за 
нашу привреду и земаљску одбрану, као и за паш 
положај na европској и светској таблици произ- 
водње. Taj почетак лежн у настојању и досад већ 
постигнутим резултатима Кралзевске владе, да се 
ова велика иалазишта руде искористе што више 
за нашс интересе. Kao што ваи je познато, склоп- 
љен je у прошлој години са фраицуским друштвом 
Борских рудника аранжмап, no коме се ono оба- 
везује, да поднгне у лајкраћем року инсталацијс 
за електролизу 20.000 тона бакра годишње и ра- 
дови ма подизању истих према извештају, кој« 
ииам, прпводе сс крају. 

Ha тај начии ће половпца производње бакра 
бити прерађена у земл.н, na као најчпшћи проду 
кап делом ићи у нпосграпство, a делом пружити 
иогућност не само за снабдевање постојеће, пего 
и за стварање нове прера1)ивачке нпдустрије. Што 
je главно пак земаљска одбрана he у погледу овог 
необично важног и погребног метала стећи пуну 
независност од иностранспва. Злато којег има 
близу 50 грама у свакој тони овог бакра, биће ва- 
i,tiio у иашој зсмјш, a када временом буде пре- 
рађена цела топажа црпог бакра, производња 
злата he премашнти и 2000 килограма годишње у 
данашњој вредности од преко 100 милиона ди- 
нара. Злато, које се палази у црном бакру, и дгпас 
се додуше предаје Народној банци на основу јед- 

ног новијег аранжмана   али се mio ексграхира у 
иностранству и доноси у земл.у. 

Сличним путем Шошло се jom једпој, исто 
тако Kopnenoj само за name прплпке грандиОЗНИ- 
joj инвестицији, a то je подизање великих гопи- 
оница олова n цинка, које треоа да претапају 
руду из Трепче и осталих рудника концерна Се- 
лекшен-Траста. П.реговори сс већ воде са прет- 
ставницима споменутог Траста и верујем да Ке се, 
иожда у најскоријем времену, повол>но и завр- 
mitru. I lama привреда je n до сада пмала ne.m- 
кп.ч користи од производње ових руда, nam сао- 
браћај од п.пхоиог гранспорта у масама, nama 
Народна оапка од унесених девнза, a наш трго- 
вински биланс од извоза у вредности од око 200 
милиона дппара Новим инвестицијаиа све lic се 
те вредпости и корпстн повећати, алп he се њпма 
придружити n знатне пруге; пре свега земаљцка 
одбрана обезбедиће своје снабдевање и оловом и 
цппком за заштићене средине земл>е; затим запо: 
c.icn.c u промет потребних добара за гопионице 
ових маса знатно he се увећати, a што je најваж' 
mije creliii ћемо у средини земље најмодерије ин- 
сталације за производњу великих количина цинка, 
којп и еам за сс n у вези еа другим иеталима 
отвара ширко поље даље прераде у зе.мљп. Има 
још јодан важан моменат: подизање овако вели- 
ких топионица оловне и цинкове руде омогућиће 
многим ситним предузећима и истраживачима у 
земљи да оез икаквих тешкоћа пласирају овде one 
мале количине руда, које својнм радом добивају, 
na he се и na raj начин припомоћи напретку ру- 
дарства. Коначнр, господо, nama земља he играти 
прилично видну улогу у спабдевању светског тр- 
жишта са овим у нашој земл.и прера^сппм метз« 
лмма, mro не само са привредног и финансијског, 
него и са спољно-политичког гледитта није ире- 
левантно. 

Код пзлагања пових стварања у рударској n 
топионичкој струци морам павести jom једап ко- 
ристан корак за namv зе'мл>у, п.епу привреду n зс- 
мал.еку одбрапу. To je СКОрО путтање у рад нај- 
иодерније топионице антимона у Зајачи код Лоз- 
ппце. После дугогодпшњсг MupoBaiba прпступило 
се, паиме, na тамотњим копцеепјама повим истра- 
живањима са јачим капиталом. Ta пстражпвања 
дала су у кратком времену тако повољпе резул- 
тате да су онп омогућили полизап>е топионпца na 
базп Beli утврђених количппа ове руде и топпо- 
ппца iie се пуститп у рад сада у априлу месецу. 
Важност овог повог стварања увидећете, господо, 
кад вас потсетим да се цео свет снабдева са апти- 
мопом neiiiinoM нз Kime. Hama земља имаће га 
међутим у своме крплу n снабдеваће један део 
ппостраисгва са овим важипм мсталом. До душс 
у Kpymi)y Beh децеппјама постоји топионица ста- 
рог типа, али тамотњи рудници, na према томе n 
топионица дају neli годинама слабе резултате. 

1\ада се, гослодо, овоме излагању o главним 
металима дода jom n подизање топионице алу- 
миниума, која je neh, како вам je сигурпо позпато, 
пуштена у рад, видећете n сами upe свега, да je 
одбрапа name земл.е, уколпко се осппва na ОВИМ 
металима, потпуно обезбеђена и да има у томе 
погледу ретко срећне услове. Исто тако here увп- 
дети, да je ведрина, са којом треба гледати у бу- 
дућности нашега рударства и његове улоге у на- 
me.M привредном животу умесна и потпуно оправ- 
дана. 1 ia то нам даје право не само богатство зем- 
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љо, него и m ina економока политика Краљевске 
владе, која поред сталне тежње ка уналређењу 
111)иизнодње уопште, a рударске напосе, условљава 
што даљу прераду рудног блага у земљи na корист 
њену и њеног радног народа. 

Ова политика добила je свбју нарочиту по- 
тврду у изградњи тешке индустрије гвожђа и че- 
лика, која je од највећег значаја за нашу земљу. 
Kad UHO вам je познатс, господр, главна рудишта 
гвозденб руде у нашој Крал.евини јесу Вареш и 
Љубија, који еу власништво државе и којима она 
управља. Огромие колнчине гвоздепнх руда и њи- 
хов квалитет обезбеђују држави ne само снабде- 
вање гвожђем кроз стотипе година, већ joj омо- 
гућују и да буде јак изиозник. Рад на тим руди- 
штима и на производњи гвожђа кретао се je де- 
цеиијама у скормннм размерама, које нису омо- 
гућавале ни снабдеваше саме зе.мљс у најосновни- 
јим иронзводнма. Краљевска влада учинила je крај 
таковом стању. Ви сте, господо, били сведоцн прве 
најнеопходније етапе програма у тешкој индустри- 
ји, у прошнрењу жељезаре у Зеници, изградњом 
грубе пруге, која je прошле јесени пуштена у рад. 
Овај je корак Оио најнеопходнијн јср се њим за- 
довољава потреба у крупним профилима ваљаног 
гвож^а, које смо до сада подмиривали из ино- 
странства a без којих ne сме да буде самостална 
држава. Поред подмпривања других потреба зем- 
Лје, склопљен je споразум са Мипистарством сао- 
6paliaja o испоруци шина и колосечног прибора за 
нормални и узани колосек, па се од почетка овог 
месеца већ врше нспоруке. Ово, господо, није ко- 
њуктурни nocao изразито појачање привреде, јер 
cao6paliaj мора узпмати шипе и у времепима кризе 
за неопходно потребно одржавање пруга. Са стал- 
iiiiM нспорукама саобраћају 6iilie запослена ne са- 
мо индустрија гвожђа, neli he инднректпо ојачати 
и рударска индустрија. 

После ове етапе Краљевске владе у стварању 
на том пољу у току су идуИе етапе, којима je циљ 
1) потпуно аутономио обезбеђење земаљске одбра- 
не са свима потребпнм joj производима из ваља- 
ног и ковапог гвожђа и челика; 2) производња 
потребних количина гвожђа и челика са домаћим 
горивом ради сманцнпације од увоза скупог кокса 
и иадомештања извоза руде са пзвозом тогшонич- 
ких полупродуката, a no могућности и готових 
производа. 

Последње године вршепн су покуси за доби- 
вањс сировог гвожђа са полукоксом из иаших до- 
Цаћих угљева no Круповом начину у ротационим 
пећима; Од добивеног гвожђа при тим покуспма 
произведене су разпе врсте пајбољег челика. Сви 
су ти покуси успели, na се сада израђују пројекти 
за ocTBapeihe епохалног потхвата у циљу произ- 
водње гвожђа искључиво из домаћих сировина, — 
руде и угљена. 

У вези пропзводње полукокса добпваће се pa- 
šna хемиска једпњења неопходно потребна нашој 
земљи за фабрикацију експлозива. Мијс тешко до- 
кучита од какве je то огромне важности за даље 
јачарвс наше рударске ипдустрије и кад престане 
светска коњуктура. Краљевска влада неће се зау- 
ставити у томе стварању ни једпог часа све дрк 
ne достигне аостављени цпљ, na ма како великн 
напори били потребни у ту сврху, јер je убе1)ена 
да тиме служн битним пптереспма државе и парод- 
иог благостања. 

Алн ствараљем ове, за наше прилике грандц- 
озне индустрије, ми немамо намеру никоме да на- 
носиио штету, a још мање да убијамо onu што по- 
стоји. Ha upornu у стварању свега новога ми na- 
стојимо, upe свега, да попунимо празнине и да на 
тај начин доведемо до потпуности у производњи, 
a затим да производњу добара рационализирамо 
онако, како то најбрље одговара интересима др- 
жаве и народа, одржавајући увек што je могуће 
више хармонију између ново-створеног и онбга 
mro иостоји. Ово нарочито морам да нагласим, 
како бих отклонир извеоне сумње n страховања, 
да се поједини крајеви развијају државном no- 
Mulin na рачун других. 

A пошто се иалазнмо при претресу буџста, 
стало MII je код овога исто тако -да нагласнм, да 
cna ова стварања ne ангажују пепосредио државну 
касу ниуколнко, јер се она врше, сходнпм кре- 
дитима, које држава само омогућује посредно, али 
које Ке отплаћивати нелосреДно сама створена ии- 
дустрија. Уосталом o томе се можете уверити јед- 
niiM погледом na еам буџет расхода, којн je пред 
вама. 

Ви сте, господо, из досадањег излагања у 
главпом видели, a и сами знате, са коликим руд- 
niiM богатством отприлике раополаже иаша земља 
И са како крупним ироблемпма се сусреће државна 
власт у Пјчлш.м пастојањима за што рацноналнијпм 
n што живљим искоришћењем тога блага. Нажа- 
лост за шнхово цслисходно решавање оскудсва др- 
жавпа рударска власт у основпом инструменту: у 
јединственом рударском закону за целу земљу. У 
закону којп би створио базу за развијање једпн- 
ствене рударске политике у свима крајевима др- 
жаве, и који би рударској власти пружно сигурна 
средства за једнако паступање у интересу државе 
n привреде na целој државпој територији. Јер и 
данас, после 20 година постојаља наше заједничке 
државе влада се na њепој територнји на основу 
IIL'T већином застарелих рударских закона, међу 
којима су пекп н бнтно различити један од дру- 
гог. Ja сам у могућности да вам саопштим, госпо- 
до, да je израђен^нови пројекат закона и да се он 
Beli палази пред Краљевском владом на претреса- 
ii>y. Чим га ona усвоји, што he бити у најкраћеи 
времепу, имаћу част n задовољство да ra подне- 
сем Народиом претставннштву. Верујем да ће то 
бити одмах no завршетку ове буџетске дебате. A 
noiiiTo he то тако ускоро бнти немам потребе да 
се овде дал>е задржавам na њима. Xohy само са 
неколико речн да вас обавестим o духу тога но- 
вог пројекта. Пре евега, закон je оспован на пот- 
пуно демократском духу једнаких и до крајље .мо- 
ryhHOCTH прецизираних и јасних права грађана, н 
na слободи њиховог рада na рударском пољу. A.ni 
су исто тако jacno опредељепе дужиости грађана, 
како би та слобода рада била употребљена на ко- 
рист унапређења рударске радипости н на корист 
заједнице. Тим прсцпзпрањем попуњепе су знатне 
досадање празнине, дајући државној власти у ру- 
ке инструмепат, помоћу којега he бити у стаЊЈ 
мотри будпо na рударски рад, и yiiyhyje га у прав- 
цу ЕШјрационалнијег искорипП^ња народне имо- 
вине. Али je тим системом исто тако OHeMoryhenj 
свака злоупотреба властп na штету интереса и 
права rpaljana. Коначпо, чувају11И сва стечена пра- 
na, n остварујући пупу правну снгурност, која je 
пеопходна за сваки рударскп рад, иови рударски 
закон намеће и иове дужпости, које с једне странс 
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захтевају иитереси државе н њена права, дата joj 
Уставом, a с друге стране осигурава потребну хар- 
ионију између капитала и рада, као неопходни по- 
стулат данашшег времена и схватања Крал^евске 
владе. 

Други инструменат, у коме оскудсвамо за пре- 
иизно опрсдељиваше наше рударске полнтнке и 
за утвр1)Нпање једпог рударског привредног плана, 
јесте nosHaBaibe наших рудишта која би била eno- 
собна за експлоатацију или бар заслуживала на- 
рочиту пажњу истражиоца. Морам нажалост кон- 
статовати да nama земља у већем делу није де- 
таљно геолошки испитана, a још маље са рудар- 
ско-геолошког становишта. A и доста извршених 
испитивања нису добила такав коначни облик, да 
буду приступачнија интересентима и да олакшају 
рударска истражпвања, a тим самим и могућност 
npoiiiHpenja рударске 11роизвод11>е. Да би се томе 
сташу помогло, донела je Краљевска влада у про- 
шлој години Уредбу o оснивању рударско-гсоло- 
шког комитета при повереном ми Миннстарству, 
чији би задатак био да кроз потребан број го- 
дика, од прилике 5—10, испита земљу са рударско- 
геолошког становншта и да та испитивања преда 
јавности у облику који he бити најповољннји за 
намењену сврху. Овај рад замишљам, господо, на 
врло ИЈирокој основи помсЖу свих за тај рад ква- 
лификованих стручњака, како бисмо зиали, са чи- 
ме располажемо и како бисмо наше рудио богат- 
ство привсли што рационалннјем искоришћењу на 
свима страна, где ra наслућујем. Taj рад не може 
нико други да изврши него држава. 

Преостаје  ми  коначно  у  овом општем разла- 
гању, да се осврнем на јелно актуелно питање, за 
K'oje се иарочито иитсресују и нека г. г. посланици. 
To  je   питање  рударског радничког осигурања  у 
случају изнемоглости, старости и смрти нли кратко 
питаже   Братииских  пепзионих  благајни.  Вама  je 
поанато, да je пензиони одељак једне од најважни- 
јих Главних братннских благајна онај у Љубл>ани, 
дошао у тешко стање, у такву пасиву, да би кроз 
коју годину могао утрошити и сву своју имовину 
и не би био у стању да удовољава својим обаве- 
зама   према  изнемоглим  радницима  — пензионс- 
рима  и   њиховим породицама. Пре свега могу вас 
уверити, господо, a то трсбају да знају и заинтере- 
совани, да Краљевска влада никада и ни под којим 
условима nelie дозволити да ма и један радник, ма 
и један члан породице остане без оних права, које 
je радник односно иуихов хранилац стекао својИм 
мучним   радом,  откидајући  од својих уста н ула- 
жући у братинску благајну за ociirypaihc своје ста- 
рости   и  своје породице. У ту снрху прописао je 
Министарски  савет, на предлог мог претходника, 
Уредбу o цеитралиом фонду братинскнх благајна н 
резервиим фондовима Главннх братинскнх благајиа 
од 13  маја 1937 годипе МСБр. 342. Том Уредбом 
устаиовљеии су ови фондови који служе за безу- 
овно и потпуно обезбе1)С1!.е права рударских рад- 

ника и службеника која ови стнчу у свом социјал- 
ном осигурању. Сретства ових фондова су специ- 
јалии   доприноси који  се наплаћују  од  продатих 
рударских и топионичких гтроизвода или при ripo- 
мету   неких   рударских   производа.   Ови   фондови 
пружају помоћи оним главшш братииским благај- 
иама, које иису у стању да са.мо својим приходима 
покрију   своје  обавезе  ирема  оситураним   радни- 
цима (Војислав Ненадић: Да ли je истина да има 

пензио«ераса 12 до 15 година?) Кад се изслободне 
професије може ускочити за начелника једног оде- 
љења и да му се призна пепзија и плата, зашто се 
не бн и ономе беднику у руднику то исто признало, 
(Bojiicjian Ненадић: Али ако тим путом будемо 
i mi.m докле ћемо доћи?! — Зашто нема тога на 
териториј« Србије, Далмације или Босне?) Нека 
се ие правн прешка кад су у питању министри, a 
код рудника се ове грешке могу и шшрпиити. 
Уредба  je  ступпла  na  снагу   1   јуна  1937  године. 

Пошто су се економске прилике последњих ro- 
дина измениле и рударска индустрмја се налази у 
иного бољем стан.у прсма ранијим годинама када 
су допесена Правила братинске благајне од 10 фе- 
брура 1933 год. Бр. 3600 унесено je у прошлого- 
дишши Финансијски закон овлашћење, да могу, 
у сагласности са Министарским саветом, изменити 
и допуиити ова Правила. To сам и урадио. У спо- 
разуму са рударским прелузетнииима н радпнцнма 
израђена су нова Правила од 29 децембра 1937 год. 
РБр. 4826 Koja je Мипистарски савет усвојио и која 
су ступила на снагу 1 јануара 1938 год. Овим Пра- 
вилима су побољшана права осигураних радника 
и намештеника. Навешћу нека од тих поболЈшаиЈа: 
осигурање за случај незапослености ушло je у са- 
став братинских благајна као трајно осигурање 
док je до сада то осигурање сматрано као привре- 
мено; радрици стичу право na пензију, ако осигу- 
рани случај наступи, после 5 година рада на ру- 
дарским предузећима у месго досадашших 10 го- 
дин; осигурање у пвнзионом одељку почињу рад- 
ници са 14 година живота у месго досадашњих 18 
година; најважнији рударски радници-копачи и 
палиопи мина, моћи he стицати највеће пензије no 
овим Правилима што до сада пису могли итд. итд. 

Ради регулисања службеника запослепих у 
братннским благајнама донео сам Правилник за 
ове службенике који je ступио na спагу 1 јапуара 
1938 године. 

Господо посланицн, улога државних предузећа 
у пашем рударству врло je велика, и то релативно 
миого всћа, него што je то случај у већини других 
држава. Лер треба зпати да држава са својих 14 
рулимка угља подмирује 30—35% потрошње у 
земљи (процепт завнси од продајпих могућпостп), 
да je ona власник два најважлија рудника гвоздепе 
руде (ono мало других нису за сада вредни пажње) 
na прсма томе и једини велики продуценти и изво- 
зппк ове руде, и копачио, да држава једина произ- 
води сиропо гвожђс у пећим количипама и њиме 
снабдева челичаие и ливнице са опом сировипом. 
Из ових чињвница можете, господо, одмах и сами 
видети величину улоге, али и залатке лржавних 
рударских предузећа у погледу народне привредпе 
и земаљске одбрапе. 

Задаци рудпика угл>а могу се свести na ове 
главне тачке: 

1) Да снабдевају потребе државе; 
2) да увек и у сваком случају буду сигуран 

ослопац за спабдевање потреба земал^скс одбрапе; 
3) да у случају потребе служе држави као ин- 

■струмепат за регулисанЈе одпоса на тржишту; 
4) да послуже држави у даном момепту за 

извршење велнког плана електрификације земл.с; 
5) да ирпш своју социјалну улогу служећи 

примером o регулисању одиоса између капитала и 
рада, n коначно 
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Ci) иако на последњем месту, да рационалиим 
радо.м дају држави и што већу материјалну корист. 

Задатак пак рудиика гвоздене руде И топио- 
ница јесте, да по^служе као основа за стварање оне 
грандиозне гвоздсис индустрије o којој сам мало 
час говорно, јер су за такву ндустрију способни 
код иас за сада само иаведени рудници no коли- 
чини и квалитету љихове рудс, a за тако велике 
потхвате данас jom je квалификована само држава, 
ако не желимо да и опу вслику народну имовину 
предамо у руке странцима; то пак не можемо ни 
дозволити a још мање сами учинити. 

У набројаним задацима налази се, господо, и 
моЈс схватање улоге и програм мога рада у погледу 
државних рударских предузећа. Стога je потребио, 
да  се укратко осврисм   на  сваку  појсдину тачку. 

ад 1 — потпуно je јасио, разумл.иво и при- 
родно да држава снабдева своје потребе првен- 
ствено из својих предузсћа. Мислим да нико живи 
nelic и нс може претпостаиити, да иласник преду- 
зећа треба код набавке произпода да запостави 
своје предузеће или да пусти да животари, a да 
у neto време снабдева своје потрсбе са еквивален- 
тним или још горим производима из туђих преду- 
зећа. To сс од здраппг и нормалног домаћина не 
може ни очекиватн, a jniu мање захтевати. Али 
исто тако ие мислим, да државна предузећа тре- 
бају да буду презапослена у 'истом времену када 
приватиа вапнју за поруџбишама у интсрссу одр- 
жаван>а њиховог живота и рада. Иормалпо би било, 
бпр no схватању дужности доброг домаћина у сво- 
јој имовини, да држава подмирује из приватних 
тфедузеНа само onaj вишак својих ппгрсба, који 
joj ibcHa прсдузећа не могу снабдети. Али пошто 
je у овоме случају власник предузећа држава која 
се мора бринути за опстанак и благостапЈе свију 
крајева и овију народних слојева, подједнаиоо, то 
je н у овоме погледу златна средина најбољи пут 
и право мерило no коме треба поступити. Ja liv ca 
својс crpaitc увек тежнти. да постипнем потрсбну 
хармонију у томс погледу. 

ад 2 — са малим изузетцима HaJBeiic рудиике 
н најбогатија лежишта угл.а v нашој земљи има 
држава. Осим Toira ти рудници «алазе се већином 
у потпуно заштићеној средили зсмл.с. Стога je 
разумљиво да земал.ска одбрана мора и може р"а- 
чунати првенствено на државне руднлке, a да ови 
морају бити одржавапи и изпрађиваии тако, да у 
свима приликама могу да испуне поверсни им за- 
датак: 

ад 3 — у поглсду дејства државних рудника 
на тржишту угља. ja сам већ напред дао донекле 
na 3Haii.e њихову улогу, кад сам говорпо u очајшом 
стању угљеиих рудника због пада цсил. Па камо 
су у своје време кад je то било потребно, државии 
рудкици прсди.ачили у обарању цена, тако je дапас 
наступио моменат кад држава путем и пачоћу др- 
жавних рудника треба да наступи као иницијатор 
за cpeljUBafbe прилика на тржишту и за оздрављен>е 
оинх рудника угља, чији je опстанак пеопходап и 
могућ. Ja hy ca своје сгране настојатн да се и на 
овоме пољу покаже што пунија хармонија између 
државнс « принатне привреде. 

ад 4 — државним предузећима припада наро- 
чита улога у погледу електрнфикације земл^е, a го, 
како na разлога величиие и богатства рудишта, 
тако и ради сходног распореда предузећа no тсри- 

торији Краљевине, a не у последњем реду и радн 
финансијске сиаге саме државе за тако велике пот- 
хвате. Основна замисао која одговара положају 
предузећа, јесте, да се једппм водом одговарајућег 
високог напона подом који би се напајао из ве- 
ликих државних електричмих централа и којн бн 
својим граиама онабдевао најшири појас око себе, 
својих долина Јужне Мораве преко Шумадије, Сре- 
ма, и Посавине са лолином Босне и Неретве. Разуме 
се комбинаторном иокоришћењу погодних водних 
снага. 

Али док je то план будућности који изискује 
много времена a још више сретстава, дотле лр- 
жавна предузеЈш већ данас врше ову своју кул- 
г\риу мисију. Јер треба знати, да државна пре- 
дузећа у овнм радовима нс траже каквих користи 
за  себе. 

Да вам опоменем овде само веће радове којн 
су извршени или су већ у току. Дежел^не електрпн:. 
које врше елсктри(1)Ик-аиију Лравске баповпне. 
имају за сала свој главии извор јевтиније елек- 
тричне енергијс у државном руднику у Велои.у. 
Лржавии рудник у Креки поред електрификације 
Тузле, спроводи интензпвно електрифитсацију 
Kpaja, 1Који му гравитира (долине Спрече и Брчко 
са околином). Исто то важи и за руднике у Бањој 
Луци и Мостару. Рпчопи су већ у току за електри- 
фккацију вароши Ћуприје, icoja je cnojena ca C- 
ским рудником ii отуда већ добија струју. Порсд 
тога израђен je прбјекат за тппе но двостр^ 
проширење електричне цен-прале v Сењском Руд- 
нику, да би се могла снабдевати јевтином слек- 
тричиом снсргијом и спа околпа места и насел,а 
као: Лагодина. ПараКип итд. најзад, порсд потпуно 
довршене електпичис централе v Зеници постојн 
пројекат за нову централу v Брези, обадве na 
истом електроводу, да електрибицира цео крај и 
игадусгрију v долиии Босне од Зенице ло Сапајсвп 
и Вапеша. Kao што вилите, господо, целови поме- 
нуте велнке замисли већ cv извршени или v извр- 
шењу и mu праве пут за -101011110 осгварење ne- 
ликих плапова. Ja ca enoje стране нећу пропуститп 
ни једну прилику и нећу жалити жртава, да из 
дожавних ппелузећа пружим народу овај извор 
благостања — електричну енерпију, — no најмањоЈ 
могућној цени. 

ад 5 - Државна рударска предузећа запосла- 
nniv - - и то само ona у режији државе - - око 11.П0П 
раднирка што претставља скоро једну петину свта 
оадеиика запослених на рудаоству иеле Краљевине. 
Већ сам тај. зп наше прилике импозантни 6poi no. 
казује вам уједно, колика je социјална мисијз др- 
жавних предузећа кад она требају и хоће да буду 
мерило и примером ириватним предузећима v пп- 
гледу радничких зарада, услова оада и стандаода 
живота на предузећима. Истииа, велики део ппл- 
иикл долази гп села и врчаћа се v њега, али ie баш 
и v томе лелу улога државних предузећа oi за- 
машне користи за сељачки народ. 

И заиста, господо, захвал.ујућу тако релативно 
лобро регулисаии односима, ви се не сећате да 
сте слушали или читали o штрајковима на држав- 
пим руларским прелузсћима и то ни онда када су 
omi  na лругим страиа.ма бивали на дневном реду. 

Овим пикако не мислим pehn да je радних 
na државиим предузећима добро награ1)ен и да 
живн у благосташу, j ep од тога смо у Југославији 
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још увек далеко. Али кад се узму у обзир при- 
лике на већем делу, нарочито мањих рударских 
приватних предузећа, онда се државним предузе- 
ћима заиста мора одати макар мало признања. 
Кад к томе додате да државна предузеКа, већ no 
њиховом својству и бићу од вајкада стално дају 
запослења већем броју радннка, него што би им 
било неопходно потребно за исту производњу, 
онда се мора признати, да она врше своју соци- 
јалну улогу још у веКој мери, него што би и.м 
no природи посла било опредељено, na макар то 
ишло донекле на штету чистог добитка државс 
од те привредне гране. (Милаи ПетковпИ: Само 
немојте партизански постављати!) Партизанство..! 
Ko још може са овим певољпицима терати неко 
партизанство? 

Ja ћу, господо, продужити са сталним насто- 
јањем и жељом, да се што je могуће више по- 
Дигие стаидард жнвота иаших вредних рударских 
радника који, и као грађани, a и no свом мучном 
послу, заслужују увек пуну пажњу Краљевске 
владе. Ta пажња им nelie изостати не само на др- 
жавним, нсго и на свима остали.м прсдузећи.ма, 
јер нећу дозволити никада већ према самом про- 
граму Југословенске радикалне заједнице n Кра- 
љевске владе, која je из њеног крила изашла, да 
капитал црпе своју снагу из радпичке беде. Ona 
предузећа, која нису у стаљу да осигурају рад- 
ницима релативпо пристојпу зараду према пашим 
приликама, та предузећа ne треба да постоје, 
a држава и народна привреда не рефлектирају na 

користи, које пропстичу из таквс произволп.с. 
Ово схватање би1је увек полазна тачка за сва 
моја настојања у томе правцу. 

C тога државпа рударска предузећа апсор- 
бују око 95% целокуппог буџета рударског ресо- 
ра. Тек 5% отпада на рударску власт, рударску 
паставу и све осталс потребе. 

Саиа висина буџета рударских предузећа не 
претставља, господо, ништа друго него резултат 
обичног математпчког рачуна множења предви- 
ђене ироизводље са утвр1)еним трошковима про- 
изводње на основу дугогодишњих искустава. Ако 
се производња буде мењала мнмо предвиђања, 
онда he сс морати мењати и предви1)епи кредити, 
због тога за случај повеКања производње постоји 
предлог овлашћења у Финапсијском закону и за 
одговарајућа повећања кредита. Али тако пове- 
ћање ЕСредита може, господо, све nac само да ра- 
дује, јер би ono претстављало и noBeliaibe руда])- 
ске радиности и побољшање привредпих прилика 
у земљи, a копачпо, rioaehanje користи за саму 
државу и fbene приходе. 

Ha оспову свега овога излагања, сматрам, го- 
оподо народни послапици, да .могу од вас очеки- 
вати поверење' и одобрење предложеног вам бу- 
џета, a ja вам, разуме се, радо стојим на располо- 
жешу за свако обаеештење исто опако, као што 
liy најприправиијо прнмити сваку добру сугестију 
од ваше стране, без обзира na то, да ли ona до- 
лази са деспе или са леве стране овога Дома. 
(Бурмо одобравање и пљеокање). 

ПРИЛОГ УЗ ЕКСПОЗЕ ГОСПОДИИЛ МИНИСТРА ШУМЛ  II  РУ/1Н1-1!СЛ  ПРИЛИКОМ БУЏЕТСКЕ ДЕБАТЕ 
У   ИАРОДМОМ   ПРЕТСТАВНИШТВУ   МАРТА   1938   ГОД. 

МИНИСТАРСТВО ШУМА И РУДНИКА — ОДЕЛ)ЕЊЕ ЗА ВРХОВНИ РУДАРСКИ НАДЗОР 

РУДАРСКА И ТОПИОНИЧКА СТАТИСТИКА ЗА ГОДИНУ  1927-1937 

ВРЕДНОСТ РУДАРСКЕ И  ТОПИОНИЧКЕ ПРОИЗВОДЊЕ 

Годииа 

Врсдност рударске 
иромзводи.е 

Вредиосг Toiiiio- 
ничке пропзиоди.и 

Укупиа предност 
рударске и топпо- 
ничке мроизиодње 

Одтомиоиичкс ОДН. 
укупне вредности 
треба одоити вред- 

iiocT прерађених 
руда  

Д 

Бро) 
радника 

1927 
1928 
1929 

1980 
1931 
1932 
1933 
1934 

1935 
11)30 

1937 

1.197,379.703 

1.196,090.380 

1.327,994.138 

1.142,603.818 
1.007,892.839 

839,427.431 

881,201.1 l(i 

840,3(30.776 

933,999.518 

1.013,781.884 

1.294,964.182 

379,970.279 

447,824.705 

646,304.269 

555,353.847 

355,977.795 

342,481.476 

512,524.056 

440,876 379 

451,244.336 
551,945.375 

708,123 275 

II.577,349.982 

1.643,921.085 

1.974,298.407 

1.697,957,165 
1.363,870 634 

1.181,908.907 
1.393,725.172 

1.281,237.155 

1.885,241.854 

1.565,727.259 

2.003,087.457 

122.142.617 
130,577.610 

161,395.870 

112,195.169 
92,478.279 

110,205.854 

127,179.356 

111,014.925 

124,752407 

138,949.533 

169,190.342 

39.140 

40.636 
45.828 

44.305 

41.700 

37.698 
30.869 

40.034 

42.281 

45.263 
49 357 

88* 
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ПРОИЗВОДЊА,   ВРЕДНОСТ   И БРОЈ ЗАПОСЛЕНИХ  РАДНИКА 
УГАЉ 

X 

О 
t— 

Камени угаљ Мрки угаљ JI и i- II  II  т У ку II  II  o 

Врој 
радмпка производња 

тона 
иредмост 
днмара 

производња 
тона 

нредиост 
динара 

производња 
тона 

вредност 
дииара 

производња 
тона 

вредност 
динара 

1927 
1928 

284.238 

353.857 
71.945.373 
87,090.001 

3,495.557 

3,053.396 
817,900.722 

788,658,916 
965,077 

1.043.332 

114,248.339 

121,170.248 

4,744.872 
5,050.585 

1.004,100.434 

996,931.165 
29,091 

30 77'i 
1929 408.581 104.189.203 4,121.420 856,248.896 1,123 389 129,648.779 5,053.390 l.o; 10,084.878 33.701 
1930 

1931 
300.314 

100.331 
97.250.895 

93,665.578 
3.808.876 

3,393.006 
876.917.282 
579,052.888 

1,096676 
1,057.121 

120,950.079 

102,515.027 

5,271.800 

4,856.458 
895,124 230 

775,833.488 
31.981 

31 030 
1931' 307.99!) 81,153.453 3,080.679 450.392.381 1,027.417 95,030.478 4,470 095 032,582 312 28.82!» 
1933 378.595 78 241.377 2,877.033 400,258.970 919.183 84,134522 4,175411 568,034.869 20.907 
1934 387.214 75,051.225 2,991.173 396,153.525 935.160 81,67! 412 4,318,547 552,876,162 2(5.933 
1935 

1930 
399.940 

441.355 
70,049.950 

80,398.918 
3,091.769 

3 060.370 
391,027.041 

884,870.633 
930 595 

968.207 

73,803.842 

81,499.219 

4,428.304 

4,475.932 
540,940.833 
54(5,708.770 

26 994 

27.280 
1937 428.318 80.385.885 3.535.548 469,016.00 1 ,i 88.685 83,608.651 5,002.551 633,010.542 28.549 

ПРОИЗВОДЊА,   ВРЕДНОСТ   И БРОЛ  ЗАПОСЛЕНИХ РАДНИКА 
БАКАР 

Годииа 
Б a к a p н a     p у д a С%11   p   О   1!   II rt a к a р*) Укупан број 

запослених 
радника производња тоиа вредност  дипара производња тона вредиост динара 

1927 287.940 53,1(53.882 12.803 207,538.003 2.802 
1928 327.7!« 64,642.660 15.08(5 273,341.122 2.906 
1929 329.282 79,911.299 20.675 457,642.418 3.572 
1930 493.405 72,157.388 24.463 384,042.229 3.838 
1031 456.987 66,9(58.824 24.351 211,743.590 3.298 
1932 303.215 00,718.324 30,159 243,814.244 2.821 
1933 564.870 104,395.789 40.318 397,799.912 3.3(57 
1934 662.015 82,521.187 44.370 309,141.242 4.837 
1935 648.550 76,170.243 39.000 272,607.471 5.075 
183(5 609.490 89,331.628 39 400 372,009.413 5.140 
I! 137 650.629 115,898.379 39.410 513,065.181 5.3(50 

*) У сироиом  бакру  има просечпо  no топи 48 грама злата и 140 г рама сребра. 

ПРОИЗВОДЊА,   ВРЕДНОСТ   И БРОЈ  ЗАПОСЛЕНИХ РАДНИКА 
ОЛОВО 

Година 
O Л  0  li  II li       K ) и u с и т p a т P a ф u ii u p a II o     o JI o n o 

Укупан број 

Произнодља тона Вредност динара Произиодња топа Вредиост динара 

1927 16.885 51,812.438 10.(572 01.310.747 1407 
1928 16.146 45,520.700 10.205 47,(582.03(5 1273 
1929 16.026 45,257.112 9.471 48,709.855 1952 
li 30 15.557 32,898.999 10.049 40,192.449 2034 
1931 52,690 97,774 38(5 7.007 20,015.250 1929 
1932 (53.887 81,892.238 7.971 18,428.707 1987 
1933 77,913 118,620.875 6.047 16,208.849 2517 
1934 81.(592 109,680.257 9.803 22,087.433 2835 
1935 81,282 164,087.919 7,553 20,244,184 3093 
1936 82 154 208,095.1011 5,804 19,018.716 3393 
1937 89.944 289,019.085 4,039 17,559.500 4530 
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ПРОИЗВОДЊА,   ВРЕДНОСТ   И БРОЈ ЗЛПОСЛЕНИХ РЛДНИКА 
ЦИНК 

и 

Ц и ii u o п ii и   к o ii u е н т p a г Cnpomi цинк и цинкова прашина Укупан број 
Година запослених 

радника*) Промзнодњп тона       Вредност динара Произноди.а TOiia       Врсдност динара 

1У27 1.067 986.253 3.521 i $1,878.564 290 

1928 1.150 081.230 4.883 35,744.484 350 

1929 1.035 543.408 6.291 14,970.995 430 

1930 10.116 3,233.551 C ..505 26,026.068 408 

1931 38.158 17,237.100 4.504 10,707 087 324 

1Ш2 73.493 81,705.694 Л '.558 10,750.880 257 

1933 «7.033 56,437.309 8.461 14,038.301 347 

1934 95.183 40,174.220 4.368 10,147317 351 

1935 94.359 42,095.404 • ,356 12,489.404 280 

1930 80. (И8 44,758.263 4203 15,580,123 298 

1937 77.693 57,568.685 4 .925 24,064.889 288 

•) Са.мо за ciipoiiii цинк и цинкову прашину. Радници за цинкани комценгра r исказани су код олова. 

ПРОИЗВОДЊА,   ВРЕДНОСТ   И БРОЈ ЗАПОСЛЕНИХ РАДНИКА 
• ХРОМНА РУДА И ХРОМНИ КОНЦЕНТРА1 

Од укупне нредности 

Година 
X p o ,м и a   p у д a Хромни концентрат У к у ii н o 

хрпм, руди и хрим. 
кошцентрата ua ce 
одбитн вредност on- 
лешењвне хрок. рудв 

Укупаи број 
запослеши 
радннка 

ii oii.iii. тона Вредпост дииарп Проиав. тона Вредност двндра Вредност днимра Вредност динара 

1027 11.593 15,025.430 940 1,772,012 7,825.042 380.851 040 

1928 l(i.()78 4,775.330 1.734 1,300502 0,075.838 1,200,083 027 

1929 42 240 14,328.088 9.437 8 257,479 22,580.107 5,893.834 887 

1930 51.395 23,413.057 11.803 10,773.319 34,123,500 4.537.4-15 1.023 

1931 58.384 19,507.579 13,283 0.732 004 29,850.243 4,054.400 847 

1932 39.142 10,141.611 9.189 5,710.782 15,852.393 1,602.155 550 

10,33 20248 5,108.273 3.934 2,221.665 7,320,93« 825.100 372 

1934 48,512 10,820.424 7.853 3,811.902 1-1,138.320 1,023,050 593 

1935 52.867 10,529.187 8.087 3,784,100 14,313 2X7 1.202,250 805 

1936 54.916 9,742.073 10.144 5.077.242 14,819.315 1,479.500 708 

1037 591 32 13,353.744 11.558 (i 845.572 20,190,310 1,302.075 878 

ПРОИЗВОДЊА,   ВРЕДНОСТ   И  БРО.1 ЗАПОСЛЕНИХ РАДНИКА 

Годииа 

1927 

1028 

1929 

1930 

1931 

1932 

1933 

1934 

1935 

1936 

1937 

Г ii o 3 Д е н a    p у д a 

Производња тома      Вредност дииара 

330.099 

439.480 
427.945 

431,188 

133.410 

20.035 

52.465 
179.841 

233.090 
450.859 

629.172 

30,090.010 

47,232.378 

40.809.771 

47.093.429 

10,430,598 

4,378.820 

4,715.939 
14,915.0(58 

18,291.043 

37,830.809 

58,955.104 

C    II    p    О    11    О        Г    It    «    Ж    I;   L' 

Иропзмодња  гона 

22.052 

29.303 

30.885 

35.011 
37.734 

9.973 

30.750 
32.012 

20.727 
44.453 

41.006 

ii едност динара 

28,084.225 

38,303.088 

42,707.540 

47,904.452 
39,890.348 

12,239.358 

3(5,805.040 

40,872.880 

25,930.004 

53,114.92(5 

40,274.387 

ГВОЖЂЕ 

Укупан (»poj 
запослених 
радника 

1.700 

1,948 

2,293 

2.129 

1,(593 

1,315 

1,418 
1,742 
2.100 
2.148 

3.714 
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ПРОИЗВОДЊА,   ВРЕДНОСТ   И БРОЈ ЗАПОСЛЕИИХ РАДНИКА 
ПИРИТ 

одииа 

1927 
1928 

1929 
1930 

1931 

1932 

1933 

1934 

1935 

193« 

1937 
и) Бсз рудиика „Трспча 

II      и p       II       T Укупан број 
заиослеиих 
радника *) Производња тоиа Вредност динара 

57,004 6,100.964 540 
64.273 8,432.477 609 
60.153 10,732.502 679 
50.345 9,282 408 459 
29.495 4,787.805 310 
15.718 1,944.506 124 
20.770 3,517.096 181 
22.513 3,209.431 233 
83.Ш 10,158.959 325 
79.754 8,548.177 715 

133 985 17,395.002 523 
за који су изхазани p адници под „Оловни концентрат". 

ПРОИЗВОДЊА ОСТАЛИХ РУДАРСКИХ И ТОПИОНИЧКИХ ПРОИЗВОДА 

Врста произгшда 
Г o Д           и и a 

■   -- 
—' " - - ■ 

1927 192« 1929 1930 1931 1932 1933 1934 1935 1930 1937 
T O              H a 

Асфалтни камен 46 553 (il 241 126 109 140 117 110 120 123 Земно уље — — — 277 202 289 029 479 200 137 5''7 
Земни плин у м8 (i(№47 930391 1531)821 5345209 0370135 1001837 959574 900824 1401102 1483109 1801280 
Мангапска руда 1971 2660 .■1072 1539 2454 160 535 1103 928 273!) 4420 
Боксит 100347 49204 103306 94700 64842 67086 80855 84828 210197 292174 354233 
Златоиоснн кварц — 150 15 — — 1345 12225 251)55 43374 35135 
Аптнмонска руда 1102 1075 925 22 1191 — — — 1807 8087 824!) 
Молидбепова руда — — — ■— — — — 18   84 
Сирови  магнезит*) 1080 1305(1 13665 13942 231! 12 10731 13303 25080 30225 89008 41907 
Мрамор*) 3070 1839 3084 1916 3100 5043 2130 24 99 503 0383 9739 
Слана вода у хл. 3399855 3518203 3305341 3398499 3283400 2847688 2905011 2700757 3045413 2976790 2868245 
Гипс*) 1297 1170 2270 1403 830 — 842 ,    
Млинско камење*) комада 1071 980 999 1041 401 830 890 094 597- 004 s\s 
Злато у кг. — - — — 10 7M 150U78 388 к« ()85982 753569 
CpeGpo  у кг. — — — — .Julu ■11 -л^ 65894 132 .'Ki 187i>t) 
Антимон рсгулус 149 129 119 — —   73 5! 12 578 Варена со**) 54705 52128 ■14504 54030 52745 52846 45115 41922 43549 45205 46323 
Магпезит печени*) 6267 0559 0092 9017 7948 5780 9705 11594 14133 16997 

*)  Само за тег иторију бив. Kp аљевнне Србнјс. 
**) Без морске соли. I 

ОДЕЉЕЊЕ  ЗА  УПРАВУ  РАВНИХ  РУДАРСКИХ   ПРЕДУЗЕЋА  МИНИСТАРСТВА  ШУМА 
И РУДНИКА 

Расходи, приходи и чнста добит државних рударских предузећа 
У буџетској 

години Расходи Динара Приходи Динара Чиста добит 
Динара 

1926/27 284,765.816.24 333,104.907.83 48,339.591.59 
1927/28 292,824.771.54 355,835 275.72 64,010.504.18 
1928/29 325,019 008.70 879.142.556.75 54,123.547.09 
1929/30 848,089.546.87 413,904.568.06 65,815.021.69 
1930/31 334,251.030.80 3!!!), 199.835 21 55.948.80-1.41 
1931/32 304,071.454.73 349,946.286.05 45,874.831.32 
1932/33 204,288.854.34 244,078.10!). 11 89.789.254,77 
1933/34 201,999.837.85 228,480.926.65 20,481.088.80 
1934/35 190,077.505.45 207,853.799,79 11,170.234.34 
1935/30 204,758.729.88 225.640.842.63 20,882.112.75 
1930 37 227,541 ).879.85 254,979.331.07 27,432.451.22 
1937/38 195,180.284.- 280,535.000. !) 1,348.710.- 

преднп!):! се Тражемо Je аовећан>е рп- 
сгода аа дии. 110,030.240. r- 
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ОДЕЛЕЊЕ ЗА УПРАВУ ДРЖАВНИХ РУДАРСКИХ ПРЕДУЗЕЋА МИНИСТАРСТВА ШУМА 
И РУДНИКА 

Производња државних  рударских  предузећа 

У буџетско] 
голиш! 

у г л, a 
тона 

1926/27 
KOT-28 

1928/29 
1929/80 
1930/31 
1931/32 
1932/33 
1933/84 
1934/35 
1035 30 
1930 37 
1937/38 предвиђа се 

1,239.030 
1,427.144 

1,538.930 

1,676090 

1,748.120 
1,032.009 
1,596 703 

I {464.823 
1,364.545 
1,488.054 
1,528.59!) 

1,720.000 

железне руде 
iona 

ciiponor гвожђа 
тоиа 

лиицге робе 
тона 

831.878 
392.154 

895.014 
453 253 

302.074 

98.37! 
19.181) 
57.074 

170.779 
251.059 
453.737 
559. ODI) 

18.105 
24.004 
30.087 
32 073 
34.378 

26.562 
13.452 
20.312 
21.520 
22.712 

84.450 
40.000 

2.3.41 

3 877 
3.707 
0.3! )5 

8.094 
5.401 

3 682 
3.171 
2.490 

2.015 
4.349 
4.750 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. dr. Milovan Grba. 

Др.   Миловап  Грба:   Господо  народни   посла- 
ннци (Секула Зечевић: Од куда Грба у шу- 
мама?) . . .   Зато   што  TIH   тамо   спадат . . .   (Смех.) 
Госггодо народни посланпцн, ми смо чулп скспозс 
г. Министра шума и рудника, али оно што треба 
да   подвучемо   то je у приом   рсду  искреиост   са 
којо.м  je г. Мннистар говорио. Треба HCTahii да je 
та истииа увек потрсбна, јер ће она увек бити од 
свих добронамсрних људи и са левицс и са десни- 
це   призпата   и   оцсњсна   са  великим   признањем. 
(Милаи Петковић: Лли њега  можс  то  политички 
главе да станс!)   И ти сн осу!)иван   иа  смрт na си 
опет остао жип и правиш упадице. (Веселост.) Го- 
сподин Минпстар шума и рулника подслио je спој 
експозе у два дела: Ha онај o шумама и na onaj 
o рудницима. Само, што je onaj o шумама песими- 
стички и то ca пупо разлога, док je овај дсо који 
нам je изнео o рудницима, имао много опшшизма 
и бојати се да noimo шуме буду једног дапа де- 
вастирапс, да ne би Лугословепи као кртице ишле 
да траже у подземл.у злато, антимон и цинк, јср 
се то тражи на светским тржиштима. Ja држим да 
огпимизмом г. Mnnncrpa   с обзпром   на   руднике 
можсмо  да будемо   задопол.пп,   али   пошто je г. 
Министар у своме скспозеу o  шумама   дао   пеке 
страиице   које су свакпко,   можемо   рећи, и мало 
npFie,   j;i   сам  прпсил.еп да  са овога места o томе 
делу  гоиприм, пошто сам одао признаље за оно 
остало. 

Ресор Министарства шума и руда, порсд оста- 
nora., има да води бригу и o сечењу, пошумљавању 
и помлађивању шума. Што се тичс помлађивања 
и сечеша шума ту пам недостаје омјер и стати- 
стички подаци, прсма којима би видели право 
стан>е газдовања у иаппгм шумама од дапа нашег 
yjeAH№>eFba. У томе погледу би видели да je се- 
чено далеко више непо mro je помлађшвано, него . 
што je пошумл>авано. To иас све мора да забрине, 
a нарочито nac посланике из онпх крајева где су 
жител>и n становпицп Пригорци. 

I lauj парод у својим сеобама, у својем nace- 
љавању најрадије je зауизмао место no пригорју 
шума, јер су му шуме давале угочишга, нарочито 

ако je био угрожеп. Шума му je пружала храну за 
његову стоку, испаше, дрварење и грађу, Међу- 
тим, у ономе крају из кога сам ja, ono питање до- 
шло je данас у последњу фазу, може се рећи, 
стварно у очајање. A то je питаље наших имов- 
них општина. Ja се нећу, господо, овдс упуштати 
у то, како су иастале имовне општппе. Могу само 
јеШНО pelin, да су имовпе ошптппе, биле опттипе 
где cv naum сељаци имали сервитуте за испаше, 
за грађу и дрварење, и то имали je беоплатно, дрк 
данас од свега гога сељаци немају ништа, него 
су дошли у једно велико зло. 

Године 1921 како je пастало једпо униформи- 
сан»е, хтело се униформисати и пмовппске лугаре, 
као што cv и државни лугари и изједначити их. 
И пзпршепо je изједначење. Ресорнн министар 
ушао je v самоуправни део натих имовмих општи- 
на, где je он сам nponncan плате лугарима, чппов- 
ипцима, узео снабдевање и буџетирање у своје ру- 
кс без обзира како he која имовна опттина са 
својим приходима моћи издржати то особл.с. 
(Др. Вељко Hmth: Koju je то био?) Твој Жпка 
Рафајловић пз твоје партпје. (Др. Вељко Илић: 
Није из моје!) Опда ere били заједно, јер су Вам 
требали лугари за гласање. Немој да питат, зло 
heui npolin. тако, тако, покуши главу и покри je 
пепслом. (Смех). 

Ja овај проблем морам овде да изнесем са 
овога разлога, тто мп седам пута тако додирујемо 
ово питање. Mn смо 1932 године одржали конфе- 
ренцију n подпели прсдлог мпппстру, и мо.ппп 
га, да TO питање реши. A ево зашто. Имовне on- 
штппе дошле су у дефицит, прво и прво, престале 
су да пЛаћају лугарима v оним обимима како je то 
држава прописала. И даиас имамо лугарских пен- 
зионера, којима имовне општине дугују на име 
пепзнје ПП.ООО динара. Треба upe свега схватити 
inra то зиачп n у самом пароду и у оном јавпом 
мнењу кад nam сељачки народ каже: — Дугује 
имовна општина 50.000 динара, a пема одакле да 
плати! —■ To je баикрот! 

Још једно друго питање. Господа, која cv 
хтела да пх реформишу, опи су пмовне опттипе 
оптерећивали јер je свака имовна општина пла- 
ћала намете. Међутим omi су одредили да имовне 
општине имају да плаћају намете према порезу те 
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тако има имовних oimrrmm, Koje доприпосе по- 
ловину самога општинског намета a уз то не пла- 
hajy ништа. Тако да нма имовних општина да јед- 
ној политичкој опттини дугује, рсцимо, имовна 
ошптина пола милиона. И сад треба претставитн 
како та политичка оппггииа прави свој буџет, И 
тако no нека општипа има пола милнона дуга a 
ие плаћа. Иастоји опттииска управа да направи 
реалан буџет, јер оно пола милиона узима се као 
актива и настаје такво стање, за општине да оне 
нс могу да плаћају своје чиновнике нити да изводе 
своје издржавање. Имовне општине тако pehu уне- 
ле су једну затегнутост, HCMorvliiiocT буџетирања 
наших управних општина у Лици, Банији и Кор- 
дуну. Због тога смо већ 6 годипа тражили да се 
имовне општине санирају. Учињена je неправда на- 
рочито са оним делом општина које су сиромашне, 
na je било учињеио тако, да буду аутономне за себе 
тс нмовне општине, na да морају да плаћају и 
своје чиновннкс самс. Онда кад je премештен је- 
дан чиновник у сиромашну општину, она није мо- 
гла да га плати, нарочито кад je био премештен 
из једне богатс имовине општине у једну сирома- 
шну имовну општину, он je у тпј снромашној оп- 
штини нмао једнаку плату као и државни чинов- 
IIIIK, a CHpoTHiba то не може да плаћа из госпо- 
дарства имовне општине. Због тога су имовне оп- 
штине у таквомс стању, које je врло слично бан- 
кротству. AKO je приватно лице у баккротству, ои- 
да оио се или санира, или ликвидира. Овде, ме- 
ђутим, остало je стаи.е једно исто. Дугови се on- 
штниама нагомилају. Општине су у једном тсшком 
сташу, и ис могу своју екзистенцију да проведу. 
И због гога имамо једно неодржљиво craiiie у на- 
шим крајевима. 6 година се то реформише у ии- 
нистарству, врше се конкуренције, али са тим иде 
као са инвалидским законом, иста je судбина и 
овдс. Тамап да та ствар буде решепа, a министар 
тога ресора оде. И тако се то продужује да траје 
6—7 година, и никако да сс приведе крају. 

Кад се до1)е тамо у nam народ, одма му сс 
кажс, да he једио од првих peuiciba бити решење 
питања имовних општина. Држава која je ово 
окривила, зато mro се умешала у ову ствар и што 
je метнула своје прсте и хтела да униформише 
лугаре, ona je до овакова стаи.а и довсла. Јср да 
тога није било имовне општине би се саме nb- 
кривале онако како Cm могле, и раднле би онако 
како су и дотле радиле, Али откако je сс држава 
умешала, прсстало je оно апсолутно буџетиран.е 
које je скупштина имовне општине имала. И због 
гога je сада држава дужма да ту своју кривицу 
ислрави и да то питање реши субвенцијом. 
(Радппоје Николић: Па зар и ту субвенцнју, no 
Богу брате! — Др. Вел,ко Илић: Јереза he криву 
Дрину исправити na lic и то решити.) Све he Je- 
реза иоправити, само не тебе. (Буран смех и 
веселост). 

Tu су пројекти толнко проучавани, одржаване 
су конференције, била су многобројна обећања, 
али међутим до данас то није решено. Дато je било 
и једно овлашћење у Финаноијском закону. П[)о- 
јекат се и сада иалази у Мииистарству шума. 
Пошто je г. Министар казао, да жели да прими 
сугестнје и ca деснице н са леппце, с тога ja молим, 
да ово питање узме у пајхитинје расматрање, и то 
питање коначно реши, јер то тражи тамошњи 
народ, који je нехотично дошао у ту кризу. Доста 
je било чекања 6 годниа, n го питање треба да се 

преброди и треба да реши лрема пројскту који со 
налази у Министарству шума, у коме има iuiuie 
пројеката, али je главни један пројекаг. Треба ; i 
се ово питање једанпут pemu и да се тај народ 
од те напасти једаипут ослободи. 

Ja сам истина добивао обећања од rocno-io 
мииистара приликом посета, када сам молио u 
преклињао, Oisora пута жслим пред Народном 
скупштином да господина Мнинстра у том погле- 
ду замолим да даде своју искрепу, џентлеменску 
реч да he питање имовних општина решити. ij 
очекују11И ту његову реч, гласам за буџет. (Живо 
одираиап.е у цептруму и на десници). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima u ime grupe 
Narodnog radnog kluba narodni poslanik g. Karel 
Doberšek. 

Karel Doberšek: Gospodje narodni poslanci! Sli- 
šali smo danes eikspoze ministra za gozdove in rud- 
nike, v katerem je pozval vse nas, tako z desnice 
kot z levice, naj iznesemo svoje sugestije. Radi tega 
bom tukaj iznesel nekatere stvari, ki spadajo deloma 
pod agrarno reformo, deloma pa pori gozdne direk- 
cije odnosno pod gozdne lokalne uprave. Gospodio 
ne bi se javil k besedi, če bi šlo tukaj samo za male 
napake naših gozdnih uprav, če ne bi šlo tukaj za 
vprašanje, ki se tiče naše državne meje, in razloge, 
ki so važni. 

Slovenski kmetski narod Je začetkom 1919 leta 
z velikim veseljem pozdravil besede našega Kralja 
Viteza, da naj postane zemlja tistega, ki jo obdeluje. 
Prepričani smo bili, da se bo izvedla agrarna re- 
forma v tem smislu, da dobi faktično narod to, kar 
mu pripada po Božji in naravni pravici. Ko pa se je 
izvedla agrarna reforma, so prevzeli upravo in orga- 
nizacijo te zemlje gospodje i/, gozdne uprave. V 
mojem obmejnem srezu, v Črni, je dobila gozdna 
uprava okoli' 2.700 hektarjev pretežno gozdne ze- 
mlje. Ljudje, ki so težko čakali na priliko, da dobe 
nekaj zemlje, da si pridobe nekaj svoje lastnine — 
so bili globoko razočarani in sicer radi načina iz- 
vedbe te prodaje, tega prevzema, da ne rečem, tega 
ra/laščevanja posestev, ki jih je dobila naša država 
pri omenjenem slučaju. Gospodje, vi dobro veste, da 
je od srednjega veka bilo v Sloveniji mnogo fen- 
dalcev. Pri teh fendalcih je naš kmet, najemnik, 
gozdni delavec in poljedelski delavec razmeroma 
dobro izhajal. Dobil je v najem zemljišče, včasih C( 
kmetijo, imel je pravico iti v gozd in napraviti za 
sebe drva, a dobil je na razpolago tudi stavbeni les. 
Prav tako je dobil na razpolago pašo za svoje krave 
po prav nizki ceni, dostikrat pa celo brezplačno. 
Tega najemnika pa je jemal feudalce tudi v službo 
tako, da je lahko z gozdnim delom tudi kaj prislužil. 
Ko se je šlo za izvedbo agrarne reforme, je naša 
uprava obljubila da dobi naslednik, ki bo prevzel to 
ekspropriirano zemljišče, bodisi kot najemnik, bodisi 
kot kupec, popolnoma iste pravice, ki jih je imel 
prej pod feudalcem. Ljudje so rekli, to bo čisto pri- 
jetno in zato so to z velikimi simpatijami sprejeli 
na znanje. Jaz sam sem z veliki simpatijami sprejel 
izvedbo agrarne reforme, ker sem principijelno pri- 
staš agrarne reforme in jo v principu odobravam. 
Ali načina, kakor se je ona izvedla pri nas, ne more 
nihče odobravati. 

Ko  je  državna  uprava  v   našem  kraju  prev 
posest, jo je prevzela brez vseh bremen. Ona je prev- 
zela 2.700 hektarjev zemlje brez davkov, brez dolga 
in drugih obveznosti, vendar se ne morem strinjati 
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S tem, da ona smatra, da je tO posest prevzela izrecno 
brez socijalnih dolžnosti napram obmejnemu narodu. 

Njeno    postopanje    dokazuje,    da ■ se   gozdna 
uprava ne zaveda svojih dolžnosti, da puinaga obniej- 
nemu  narodu. To dobro dokazuje -lučaj šole v ob- 
čini   Koprivni,  srezu  Dravograjskem.  Šolska  občina 
■-e  je   obrnila  na  gozdno  upravo ?s prošnjo, da se ji 
dodeli   toliko stavbnega lesa, da bi mogla postaviti 
5olo.   Ta slučaj omenjam  radi ilustracije. Občina Je 
bila   prepričana,  da   bo   la   les   dobila   že   na   podlagi 
starodavne pravice. Mislim, da je Slo tukaj za okrog 
60  do    100 kubičnih  metrov  stavbenega  lesa.  Občina 
Koprivna   leži   tik   ob  avstrijski  meji, samo  majhen 
prehod  če/, sedlo jo  deli  ud drugega  pokrajinskega 
cent in   v   Avstriji.   Človek   l>i   mislil,  da   bo gozdna 
uprava   brez  daljnega  dala  naprošen  les ne  samu  iz 
razloga,   ker  je   to   zelo  siromašen   kraj,   v   katerem 
prebivajo samo ubogi rudarji, drvarji kmetje in na- 
jenmiki,   temveč  da   bo  upoštevala  tudi  politične  in 
nacionalne   ozire.   Vendar,   kakor   se   je   videlo,   je 
gozdna   uprava smatrala potrebnim da se postavi na 
svoje   stališče,   da   mora   ona   skrbeti   menda    le    za 
zajce,   srne   in   srnjake,   a   da   ji   ni   dulžnust   skrbeti 
tudi  za   planinske  Šolske otroke. Jaz sem se  toza- 
devno   obrnil   na   gospoda   ministra   za  gozdove  In 
rudniku,  toda  nisem  dubil  nobenega  odgovora.  Na- 
potil sem se sam v ministrstvo za gozdove in rudnike 
in   sem   tam  zvedel,  da  je  v  tem  pogledu  odrejena 
neka    komisija   V   kmetijskem   ministrstvu.   Akti   SO 
šli   ml   enega  ministrstva   na   drugo  tako,  da  nisem 
mogel  dobiti nobenega pozitivnega udguvura. Obrnil 
sem   se   tudi  na gozdno  direkcijo  v  Ljubljani,  kjer 
sem  zvedel, da gozdna uprava v Crni ne more pro- 
šnji ugoditi, ker je deficitna. Vidite, gospodje, never- 
jetna  stvar. Gozdna uprava je prevzela 2.700 hektar- 
jev pretežno gozdnega zemljišča. Celo leto je pridno 
sekala gozd in, ko je šolska občina zaprosila za svojo 
šolo za 60 du 100 kubičnih metrov lesa, se je Izka- 
zalo,   tla je gozdna uprava deficitna, da nima nobe- 
nega   dobička.   Tu  je   lepo   gospodarjenje.   Zamislite 
le, kaj  bi rekli, če bi kmet prevzel brez vsakih bre- 
men 2.700 hektarjev zemljišča, delal pridno celo letu 
in  bi  se  na kraju izkazalo, da je imel izgubo! Opo- 
zarjam gospoda ministra na ta slučaj samo radi tega, 
da   vidi   kaku  slabu  zastupa  gozdna  uprava  prestiž 
naše   države  v našem  obmejnem srezu. 

Se nekaj moram kritizirati pri tej upravi, ki sem 
jo že omenil. Agrarna komisija je svečano obljubila, 
da bodo dobili kupci po znižani ceni les za gorivo, 
stavben les, nadalje da se jim bo pomagalo graditi 
planinska pota, da bodo imeli svobodno pašo in da 
bodo Imeli sploh vse pravice, ki .so jih imeli prej pud 
feudalcem. Cim pa je državna uprava prevzela ta 
kompleks je enostavno na vse obljube pozabila m 
П€ prizna absolutno nobenih socijalnih obveznosti in 
ne pravic, ki jih je imel tamkajšnji narod pod feu- 
dalcem. Še na nekaj moram opozoriti. 

Ko se je razlaščena zemlja prodajala tu je tista 
posest, ki jo je država brezplačno dobila, so uradniki 
gozdne uprave izjavili, da oni, ki kupijo agrarno 
zemljo, ne bodo imeli več pravice na nobenu pumoč, 
da ne bodo imeli pravic na paše, da ne dobe več 
lesa, ne trave, ne sena. Radi tega so se interesenti 
bali in niso kupovali zemljišča, ker je nemogoče 
živeti v naših planinah samo od male posesti. Na- 
dalje moram ugovarjati, da se je agrarna reforma 
izvedla V dobi najtežje krize, v dobi ko naši ljudje 
sploh niso imeli denarja, da bi lahko Izkoristili tu 
priliko  in kupili zemlju. To je bil za naše ljudi velik 

udarec, a obenem tudi prava sramota, zlasti Z ozirom 
na Izjavo bivšega ministra g. Jura Demetroviča, ki 
je rekel, da se bo izvršila agrarna reforma na dr- 
žavni meji iz nacionalnih razlogov. Da pa se ona ni 
izvajala In da se ne izvaja iz nacionalnih razlogov 
vam dokazuje postopanje državnih uprav bodisi v 
Crni, bodisi v Ljubljani kakor tudi pri ministrstvu 
v lieogradu. Kaku se je postopalo ob priliki izvedbe 
agrarne reforme v Crni, dokazujejo slučaji Goltnika, 
Adamiča Jakoba, Potočnika Andreja, Kebarja Franca, 
Meliim.' Andreja, Ramšak Marije in Filipa, Gutovnik 
Jože in drugih katerim se-je odvzelo zemljišče, na 
katerem so prej živeli pod grofom Turnom ali da 
se jim je zemljišče laku slabo udmeriln, da na pri- 
mer Iz svoje hiše rie morejo pp lastni zemlji v svoj 
hlev kakor se*jim je zgodilo še drugih vsakujakih 
krivic. Tu se vidi, kako so oblasti pametno delale. 
Nadalje so tudi taki slučaji, da so kmetje v smislu 
Zakona o likvidaciji zemljišč vplačevali po 3 leta v 
nadi, da bodo zemljo dobili, sedaj pa se jim to vpla- 
čevanje ne vračuna za zemlju, ki so jo hoteli kupiti. 
Lahko mirnega srca rečemo, da je to pravo šikani- 
ranje prebivalstva od strani gozdne uprave. To se 
zlasti vidi v onih slučajih, kjer ima kmet v najem od 
gozdne uprave posestvo s hišico, pa ne more raču- 
nati niti na to, da bi dobil od gozdne uprave po- 
treben les za popravilo hiše. Gozdna uprava ne jemlje 
v Obzlf take slučaje, da mora najemnik sam skrbeti 
za vsa popravila, ter da bi mu vsaj znižala vsled tega 
najemnino, kakor je to sploh povsod običaj. Na- 
spj-ptno, gozdna uprava je še celo povišala najem- 
nino. V slučajih, kjer so najemniki za časa grofa 
Turna plačevali 800 dinarjev najemnine, morajo 
danes državni Upravi plačati du 1.000.— dinarjev. 
Prav tako postopa gozdna uprava tudi z gozdnimi 
delavci, drvarji, katere zelo slabo plača, mnogo 
slabše kakor pa vsa okoliška privatna gozdna pod- 
jetja. Omenil sem pa že, da gozdna uprava noče pri- 
znati nobenih občinskih doklad, da se ne briga niti 
za šolo in sploh za nobene narodne potrebe. Prej je 
feudalec vedno pomagal občini, cerkvi, šoli i t. d. — 
Državna uprava pa namesto, da bi vsaj deloma za- 
dostila narodnim potrebam, pošilja ves dobiček Iz 
svojih gozdov sera v Beograd. Radi takega posto- 
panja je razumljivo, če je obmejno prebivalstvo do- 
bilo'vtis, da je državna uprava ogoljufala najemmke- 
posestnike za vse, kar jim je obljubila, in drugič, 
da ni v tem obmejnom srezu dravograjskem bolj- 
šega protipatriotskega agitatorja, kakor je tako po- 
stopanje gozdne uprave v Crni. Radi tega zahtevam 
od gospoda ministra, da uvede najstrožjo preiskavo 
in da se odpravijo vse te krivice. To sem iznesel, ker 
je gospod minister omenil, da gozdne uprave v Ju- 
goslaviji prosperirajo in da imamo preko dva m pol 
milijona hektarjev gozda, ki prinaša lep tinancm 
efekt državi. Smatram pa, da te gozdne uprave mo- 
rajo poleg finančnega efekta imeti v vidu tudi soci- 
jalno stran in jaz sem prepričan, da se gospod mi- 
nister v tem oziru z menoj strinja. Gozdne uprave 
morajo utrditi v prizadetem narodu vero v svojo 
državo morajo skrbeti tudi za moralno stran, ven- 
dar na žalost:ugotavljam, da se do sedaj mti y cnu, 
uiti v Ljubljani, niti v Beogradu tu m upoštevalo. 
Prosim gospoda ministra, da se v tem pogledu nekaj 
ukrene. 

Gospod minister je v svojem poročilu povdaril, 
da se rudarstvo   pri nas   lepo razvija   in   da   lahko 
mirno gledamo boljši bodučnosti nasproti. Smatram 
pa   da je potrebno omeniti ne samo centre, ki pro- 

si) 
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sperirajo, temveč da je potrebno omenili tudi one 
kraje, ki propadajo. Jaz sam sem doma i/, rudarskega 
okraja. V mojem srezu pri Prevaljah je premogovnik 
ki je pred dverni leti propadel tako, da je dosti ru- 
darjev ostalo brez pomoči. Oni ne dobe dela, ker 
so prestari, imajo že več kot 40 let, upokojeni ne 
morejo biti, pomoči od države ni nobene. Mi vemo, 
da država ne more vsakemu pomagati. Mi smo pa 
tudi prepbnpsni, da bi zahtevali od države podpore. 
Nam ni potrebna tista podpora, ki jo deli g. minister 
Cvetkovič brezposlenim od L'0 do 30 dinarjev, ra- 
zume se, da naši ljudje ne morejo iti 800 kilometrov 
daleč v Beograd, da bi dobili od gospoda Cvetkovića 
tako podporo. Naši ljudje tega tudi ne zahtevajo, 
temveč zahtevajo samo delo in tako. organizacijo 
dela, da pridejo bresposleni do svojega zaslužka. 
Nam ni treba živeti na stroške države in tega tudi 
nočemo: živeti od miloščin. (Pljeskanje na levici). 

Najobčutljivejša točka za rudarje pa je socijalno 
zavarovanje naših staroupokojcnili rudarjev. To so 
rudarji, ki so bili pred 23 leti upokojeni in o katerih 
je že govoril moj tovariš g. Pleskovič v generalni 
"debati, ki dobivajo 32 kron odnosno .S dinarjev pen- 
zije iz bratinskih blagajn. Poznam, gospod minister, 
enega, ki je 45 let delal v jami, 54 let vplačeval čla- 
narino in ima danes 32 kron penzije. Ce hočete ve- 
deti, kdo je to, vam lahko povem, da je to moj oče, 
ki je star danes preko SO let. Lahko si mislite, kakšen 
občutek imajo ti stari upokojenci, ki danes po to- 

■likih letih težkega dela morajo prositi kot berači po 
cestah. Izgleda kot da staroupokojenci po zakonu ni- 
majo pravice do življenja. Teh upokojencev ni več 
mnogo, ker jih je že mpogo pomrlo radi lakote. Ži- 
vijo pa še vdove in njihovi otroci, in jaz prosim go- 
spoda ministra, dajte, pokažite dobro socijalno gesto, 
da se vsaj tistim starim upokojencem, ki so še pri 
življenju, da se  vsaj tistim  pomaga. 

Nadalje bi omenil nekaj členov iz pravilnika bra- 
tinskih blagajn, katere je neobhodno potrebno ko- 
rigirati. V tem pravilniku je nekaj členov, ki so prav 
moderni, nekateri pa so taki, ki so vzeli rudarskim 
upokojencem tudi pravice, ki so jih uživali popreje. 

Ne bom se spuščal v vprašanje, zakaj so prišle 
bratinske blagajne v težak položaj, zakaj so ostale 
brez vsake pomoči. Vam, gospod minister, je gotovo 
dobro znana zgodovina bratinskih blagajn in- dobro 
veste, da bi one, ako bi se mogle samostojno razvi- 
vijati brez vsake pomoči, da bi one bile gotovo v 
boljšem stanju kot danes. Razmere so v bratinskih 
blagajnah danes lake, da je potrebno, da jih država 
sanira, ker jim sami rudarji ne morejo priskočiti 
v pomoč. Hočem omeniti samo nekaj točk, nekaj 
členov tega pravilnika, katere smatram, da bi bilo 
potrebno  popravili. 

Člen 82 lega pravilnika p bratinskih blagajnah 
določa pravice v slučaju, da se delavec ponesreči, ter 
pravi, da mu pripada toliko procentov rente, za ko- 
likor se je zmanjšala njegova delazmožnost. Vendar 
se prizna renta le v slučaju, da je delanezmožnost 
večja kot 10%. Ako pa delavec po ozdravljenju 
vsled nezgode v svoji zaposlitvi ni prikrajšan na za- 
služku, mu renta ne pripada. V slučajih pa, da je 
prikrajšan na zaslužku, se mu prizna razlika nezgo- 
dne rente. To je važno socijalno vprašanje za naše 
rudarje. Mi imamo več kategorij rudarjev. Imamo 
kopače, minerje, imamo vozače i t. d. Zaslužek vseh 
ni enak. Kopači in minerji zaslužijo mnogo več, ka- 
kor pa ostali, jamski delavci, več kakor dnevni de- 
lavci. Ce se kopač ponesreči, da n.pr,  izgubi nogo 

ali  roko, ga lahko podjetje nastavi kol   delavca 
la svojem 

narjev. lo razliko rudar izgubi, ako se ponesreči   !•• 
ni pravično, in zato bi bilo potrebno, da se ta člen 89 
ki ščiti največ podjetnika, popravi, ker je on na v~ 
liko škodo revnih rudarjev. 

Nadalje  moram   omeniti   člen  65  pravilnika 
podlagi katerega imajo dobrovoljno zavarovani člani 
za slučaj bolezni samo one pravice na pomoč, nave- 
dene v § 63 (I) toč. 1, 3 a in 4 in v § 64 toč. 2'stav 1 
Dobrovoljno zavarovani člani imajo seveda večje oh 
veznosli. Tako morajo plačevati vso članarino bla- 
gajui, medtem ko plača zaposlen rudar samo polovico 
prispevkov bratltiski blagajni, a drugo polovico pod, 
jetnik. Dobrovoljni zavarovanec mora torej plačati 
vse sam. Dobrovoljno zavarovan pa je lahko samo 
upokojeni rudar in mora vse sam plačevali, nima pa 
pravice, ako gre v bolnico ,do prehranariue, niti do 
druge podpore ali denarne pomoči, niti v slučaju 
ženinega poroda za otročjo opremo. Prosim g, mj. 
uistra da se ta določba popravi v korist dobrovoljno 
zavarovanim. 

Nadalje moram omenili člen 50, ki pravi da 
vsi bivši rudarji, ki so si očuvali članske pravice 
do 1.1. 1930 s plačevanjem priznalnine, jih moreio 
očuvali z nadaljuim plačevanjem še za tretjino od- 
nosno polovico tistega števila let, za katere se član- 
stvo že čuva. V dravski banovini imamo mnogo ru- 
darjev, ki SO bili zaposleni v dobi konjunkture, a so 
danes na cesti in iščejo službe drugje. Ker pa ne 
morejo plačevali prispevkov, so izgubili prednje pra- 
vice. Teh rudarjev je v dravski banovini okoli 1000, 
V celi državi pa lahko računamo od o do 10.000. Po- 
trebno je zalo, da se ta člen izpremeni, da dobe ru- 
darji pravico do zopetne zaposlitve in do ponovnega 
starostnega zavarovanja. 

Opozoril sem na le člene iz razloga, ker vem. 
da hoče gospod minister upoštevati moje sugestije 
kakor je to izjavil v svojem ekspozeju. Rad bi gla- 
soval za proračun njegovega ministrstva, ali kei 
sem z narodom razgovarjal. o krivicah, ki se mu 
gode, moram glasovati proti, ker so mi dejali, da 
naj vam gospod minister tukaj v skupščini obrazlo- 
žim te stvari in da dokler se le krivice ue popravijo, 
ne smem glasovati za proračun. Ker mi je ljudstvo 
tako reklo, je moja dolžnost, da to storim. (Pljo- 
skanje na  levici). 

Poiprctseduik .levrem Toinič: Reč ima narodni 
poslanik g. Milan Petkovič. 

Милан Петковић: Господо народни посланици, 
name шуме n руде претстаил.ају велико n неиз- 
иернр благо namera народа и name државе. Било 
je премепа, било je подина, кад je изаоз само 
наших лрвеппх пропзиода ЧИНИО пуну једну чотвр- 
тппу целокупног namer извоза. 1 la raj пачпи наше 
су шуме успевале да поправљају наш биланс из- 
воза n увоза и «aiu платпн бпланс.у иностранству 
n у време кад je огиочела снетска привредџа криза, 
na и касније, у време .највећег јека светске при- 
иредие кризе u кризе у пашој землт упутра. 

Питање експлоатације наших државних na и 
приватних шума, то je много и пуно важно питање. 
Иа којој he ce основици и даље проводитп окспло- 
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атација наших државних шума, да ли на onoj ocno- 
»ици која се проводила у време коњукктуре, у 
време пре наступ^ светоке кризе или ла се експло- 
;ii;iiuija државних n приватних шума изведе на 
некој новој основи, na искуствима која с.мо стсклн 
после експ.шл! ncaii.a иапшх лржавних IIIVMU без 
раччил ii na штету наше шумске пртреде, то je 
врло   важно niiraibe. 

Ми смо, господо, и.малм тешко наслеђе у по- 
гледу обавеза према поједиким шумским преду- 
зећима из времена аустро-угарске власти у Босни 
и Херцеговини. Te тешке обавезе биле су v томе 
mro je уговорно време обично трајало великн 
ГцхЈј година, десет и miinc година, mro су под 
уговорна подручја долазиле велике површине 
наших шума, и rpelic, mro су та предузећа ииала 
велтсе повластице у погледу цена тих државних 
шума. Разуме се, господо, да оу поједина шумска 
предузећа - бивши у повољном положају paimje 
— да cv та шумока предузећа хтела и свим онагама 
својим настала да тај повлашћени свој положај, 
који су имала раније у Аустро-угарској монархији, 
одрже n у нашој ослобођеној држави. Али, у исто 
време, била je дуишост и наше државе, a у првоме 
реду Министарства шума и рудника, да настоји 
да те тешке обавезе, које су постојале од страие 
државе према овим предузећима, поправи у при- 
лог п корист државе и народа namer; и у првом 
реду да iiN нациоиализира у погледу на кавитал. 
Тако je требало, раније Шрајнбајоово предузеће 
претворити у наше национално предузеће ..llln- 
пад", paimje предузеће „Ајзлер Ортлиб" такође je 
требало национализирати v предузеће „Кривају" 
са извесним процентом namer националног катш- 
гала. II тако je у томе раду и v тим прегиућима 
naniiiv пазваних фактора у потледу осигурања и 
обезбеНења за нашу националну привре^ namer 
шумског блага и богатчггва дошло до тога, да je 
„Шипад" био наиионализован sa inn^, a „Криваја" 
национализована до скорих подина само са 26%. 
Не треба губити из вида mr то, да су ona преду- 
aeha — сасвим разумљиво — тежпла, да одрже 
овај поплат11СШ1 положак који CV пмала v погледу 
експлоагације шума у бившој Боони и Херцего- 
nnmi. Тако je, na прпмер, прсдузеће „Ајзлср и 
ОртлиГ)", које сс Kacmiie прстнорпло у „Kpimajv", 
чииило све споје папоре ла ono повласгице и npn- 
вилегије задржи v после улаза пациопалиог кали- 
тала, макар са 2R^. Разуме сс. да je тада била 
једна тешка и мучна борба кзмеНу државе и држа- 
пппх интереса и ових стралих експлоа/таторских 
npc.avseiia. Па нашој страни били cv у многим слу- 
чајевима позвани n одговоони факторп у овом 
погледу недорасли о«им, који су претстављали та 
странп сксплоатагорска предузећа. Лопол.гго je 
само поменути да je na страни сграног капптала 
„Криваја", у којој je, како рекох, било остало и 
даље 71 % страног капитала, да je na тој страии 
био главни n одлучујући фактор чувени n зло- 
гласни Регенштрајф, који je имао великих при- 
вредних n финансијских веза са страним привред' 
nii.M и финансијским круговима и факторима. ^On 
je raj enoj положај искоришћавао да би ослабио 
npano, да on ослабио у правима нашу државу у 
овој њеиој борби са претставницима сграног капи- 
i a.m у тпм предузећу. Разуме се, у колико je та 
Гшроа сжсжчана са успехом за нас, да raj уопех, 
макар   био  и  мали, у стиарп  je IU-IJII, noro mro cc 

покалујо, обзиром na то, да na nainoj страпп 
многи п ИНОГИ iipoiviamimui nanio шумско при- 
вреде у лицу г. г. ииникггара ппсу били im близу 
дорасли за вођење борбе са оваквим јолппм npe- 
дузећем коме je био на челу овако један издрЖллга, 
спромаи и способан човек. 

A темелзе томе успеху поставиле су paimje 
владо, почев од 1932 годппо, откада се чуо глас 
нарадних посланика овде у Народиој скупшти«« 
и откада се почело тражити одавде из Народме 
cK\iiiiimiio да се раскрстн са гим страним екопло- 
ататорским  предузећем. 

Садашњем гооподину Mmmcrpv шума и 11уд- 
ника свакако je много лакше и свакако je посао 
иного јодпосташтји, уколико њему као претстаВ" 
нику тога namoi' ирло пажпог прппредног ресора 
no mion за вратом Дамоклов мач страних преду- 
зећа, која су посредством ciu)jiix политичких и фи- 
папспјскпх веза у иностранству успевала у сгшма 
citojnM жол.ама n потраживап.пма према namoj д])- 
жави. Ta тешкоћа сад je отпала, и кад je та те- 
шкоћа отпала сад се поставља питли.о на коју ос- 
новицу да cc постапп ск-сплоатацпја паитх шума 
у најтумонтпјим крајевима Боспе и Херцегс mmo, 
a псто тако и у другим крајевима nanio земл>е. Го- 
сподо, сксплоатисап.о наших шума, како je било 
започело одмах после ослобођења и уједињења и 
за времс one најбоље светске кон>унктуре IHVMOKHN 
производа, та експлоатација, ако Гт се насг^вила 
no нашим шумским крајевима, она би за дпо или 
три дссстипс годпиа учпппла. да бп мп осталн к'од 
шума погпупо без шума. Зато onaj пачип експлра- 
rnoaii.a држабКИХ шума, какаи je заподен за вре- 
ме мпнистровања господппа Улмаиског, a то je 
експлоатпсап.с државппх т\ма у државној режији 
v мап.пм количинаиа са пуно ппте обзира и оба- 
зривостн, ja сматрам да je тај начин експлоати- 
■can.a много болм Vi мпого поаол.ппјп no namv 
шумску припрсду и за стап.о наших гаума у каквом 
cc оне сад налазе. 

После овпх неколико напомена општег зна- 
чаја, ja hy да пређем на једну уредбу којом cc je 
хтело да cc рсгулпшс пптап.о додел>иван>а држав- 
nor шумског земллшгга у јсдпом дслу наше отаџ- 
бине, a тако псто n ггитање узурпација — присва- 
ian.a државних змл.птта од страпс зомл.орадппка. 
Ta je Уродба ca закопском спагом, a важи за_ те- 
рпторпју раннјс Боспс n Хсрпеговпис, од 12 ivna 
193Г1 годппо, број Мииистарског савста 742. Цпл. 
one уредбс. какорскох, бпо Je тај, да cc прекинс 
узузрппрап.с државпог зсмл.пшта у paimjoj Боспп 
и Херцеговини, a да cc то npcnccc na државну 
ВЛаСТ, да ona npimi додол.ппап.о лпжаппог зомл.п- 
шта оскудним земл»орадниаима. И уколико je тај 
циљ nornvno оправдан, na сиомо мссту n цслпсхо- 
даи, постанл.а се сад пптап.е, да лп je ca опом и 
оваквом уредбом постигнут тај ппл.? 

Опом уредбом донесепе су пзпоспс рдредбе 
ко|е cc, и ако je ona ступпла na спагу jom npe го- 
лит- n no дана, ne npiiMon.vjv. Ооим тога, v n.oj 
има одрсдаба којс су псизподл.ппс и које су не- 
сотпалпс. којо cv управо аптисоцијалпе. 

Дал.е . имаде у н.ој одредаба које се погрешно 
npiiMcn.viv. Тако, већ у параграфу 1 ono Уредбе 
изречно се каже, да lio се подеони делови државног 
шумског земљишта на територији paimje Боспо и 
Херцегрвине иадвојити и дрделити у власништво 
добровол.ппма и змл.орадштпма, оскудипм мссиим 
интересенгима, државл.аппма Крал.свппс Југосла- 
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nujc, a у параграфу 2 каже ce даље: да he се у ту 
сврху издвојити узурпације нзвршсне до 1 јану- 
ара 1936 годиме. (Мттстпр шума u рудника Бо- 
гољуб Kvjvinnih: To je отпало, дбћи iie амандман 
Koju ce олноси na ene узурпације до краја 1937 
подшге!) To ми mije до сада било позпато, a ако 
стпар тако стоји. менн je то врло драго, господнне 
Мииистре. Врло ми je драго што ме je господин 
Мнпистар сала o томе обапестио, те да no овој 
ствари не говорим далзе. Са.мо би, господине Mn- 
н-истре, требало да знамо, кад већ o овој ствари 
говориио, да ли ће ce тај амандма« односити на 
све оие који cv извршили хзурпацију без обзира 
na то да ли су пли нису имали онај потребан ми- 
нимум, или ce то олноси и na one који су пмали и 
преко тога мпппмума, којн je прописап за Босну 
и Херпеговипу. Јср, као што зпамо, пма и таквих 
лица који имају и преко потребпог мшпшмума a 
узурпирали су ппак велпке колнчнпе. (Мииистар 
iiivvn i: рудпика Богољуб КујуИџић: Сад je и тај 
мппим\,м у овомс амандмапу nonehan. Тпм амаил- 
маном промепиће ce оно стап.е које je рапије бпло, 
јер je то pannjc стаље бпло сасвпм пссоппјалпо.) 

Дакле тим вашим пмапчмапом (Мпгтстап 
шума п рудиикл Богољуб КујуиџиИ: Ако npolie!-) 
има да ce лттупн узурпантима све ono mro je 
узурпирапо до Konna 1937 године. Ja сматрам го- 
сподипе Миппстре. да ćfe требали, кад сте ce ре- 
шилп ла полнесете овакав аманлман, na o њему 
саслушате и uac из опозипнје. fMmuicTap invvn и 
рудника Лр Впгољуб куЈунџић: Нисам саслушао 
пи one из већпне). Дпуго CV опи из nehnne, onu сс 
ослања!у потпупо na Вас. као и Ви na њих, али ja, 
и ако Rac лично пошгујем, ипак сматрам да сте 
нас требали упитпти, na on ми можла пмали да 
Вам укажемо na многе кориспе стварп ла Вам 
укажемо «а прзби интепес народа и државе. 

Дал^е, господине Мипистро, сматрам ла je no 
овој Урелби неопхолно потребпо утирлитп и 
тачно дефинисати појам апсолутпог шумског тла. 
Јер, јелан шумски opran, један шумски инжињср 
сматра да ie апсолутно IUVMCKO тле она површипа 
ко'a ie cvnmiie окомпта и камснита. док другн 
оиатра као апголутно IUVMCKO тле и оавии|е по- 
ложа\е, који нису сам камењфр, a трепи опет сма- 
Tnaiv апсолутно IIIVCKHM тлом само оне претеле 
где не MOrv да успевају н<нтарице, итд. итд. To je 
зато потребно, потто ce овле говори o узурпа- 
цији и дел>ењу државног шумског земл.пмпа v 
оннм прелелима гле пије апсолутно IUVMCKO тле. 
Иеопхолпо je потребпо ла ce тачно утврдн појам 
апсолутног шу.мског тла и за поједине крајеве 
који ce налазе под шумским земл.иштем a који cv 
различни no конфигурацији и атмосферским npn- 
ликпма. 

Параграфом 2 nponncano je да Ке ce пзлвојп- 
тп и ona земљпшта koja су no досадапш.пм npo- 
ппсима лата земл^раднипима n лобровол.цима 
под закуп v сврху кополизације. У овом погледу 
у параграфу 4. изречно ce наређује даље да ce 
n.\iaiv сва ona ложаппа земл.ипгга, која су до дана 
ступања na спагу ове Урелбе од паллежпс др- 
жавтЈе власти лата лоброзолЈЦИма н осталима зе- 
мл.оралиицнма под закуп у снрху унутарЕ1)ег ко- 
лонизапије, na основу nponnca важеИпх у доба 
закл,уче1!>а vronopa, n која ce палазе у ILHNIJBOM 
поселу, да ce сва та земљишта имају олмах npc- 
вести на њих у њихово власништво, разумс ce na 
пачип како ова Уредба прописује. 

Колико je мени позчато у неколпко срезова 
босапског дела Дрипскс баповпне onaj пропис 
Урелбс ne поштује ce и не пзвршује никако. Има 
сва оила землЈорадннка n лобровољаца који cv 
добплп државну- земљу раније no закупним уго- 
ворима али још није на љих пренесепа" И да није 
ова Уредба донета ти су људи no ранијим пропи- 
сима имали прапо да пм ce та земл:.а преда v пуно 
власпиштво уколико држс земљу више од 10 го. 
липа. Али и порел прописа рапијих правилника u 
поред nponnca one Уредбе, nn до данас им ннје 
прспсто у власпиттпо зсмл.итте, које je дато v 
обралу појелиппм земљорадницима. Мсни ie nn- 
знато чак, да je јелна шумска дирекција поништи- 
ла закупие уговоре које cv добили земљорадниод 
пст илп niecT голппа pannie ca закуппим уго 
рима. Поппштпла nx ie само зато mro ови љули 
не припалају владајућој псжпмској партији. To 
|е било, ако ce ne варам v 1936 или Почетком 1937 
године. Ово ja тврдим, господипс Миппстре, n, ако 
желите могу вам млло каоније ставити и пм 
тих л>ули на распОложење. И тврдим даље, ако ce 
буде поступало као што ce поступа у последље 
лвс голпине кол nac v Бостш. ла he ге одредб' 
ове Урелбе потпуно изиграти и употребити v nap- 
тиске сврхе ако томе ine обратите пажи.у и ако Ht 
почпе да ce прпмен.ује Уредба онако како треба 
ла ce примењује n како захтева пптерес државе 
и naoo'ia onora краја. 

У § 19 Урелбе ћредвићбно je ла ce има извр- 
mirni прсмер земљитта, којс je узурпирано ло 1 
јануара 1936 гбдине; затим пма ла сс утврде они 
пе.ловп mv.MCKor землтшта, који ce no пропису 
§§ 2 n 3 могу излвојити n копстатоватп да ли по- 
стоји какап приГОВОр од črpane наллсжнс општине, 
за издвајање и поделу овог землуишта. Треће, да 
ce има провестп пспитпп поступак и у ту свр\\- 
допунити молбс уколико cv поднете, a уколико 
ппсу, iipiiMimi iiN  v записнпк. 

Дакле уколико су узурпације извршене до 1 
janvapa 1936 има ce пропести поссбап поступак, 
MetiVrnM у naimiM крајевпма н. пр. у Сребрнпчком 
срезу тумска управа полпела je оптужбу cpćOKOM 
пачелппку npomnv појелпппх земљбрадника који 
су пмали ове узурмаппје, бсз обзира да ли je узур- 
nannja била после 1 јануара 1936 или npe тога. II 
ni cv л.ули оллежалп затвор ОД 3 до П илп 10 
дана v Срезу сребрничком. Onn cv ce жалили no- 
.)iiFiai\liii ce na § 19 Уредбе али je шумска лирок- 
пија одбила те њихове жалбе иако су биле на за- 
кону осповапе. Ja nac молим, гооподине Министре, 
чим raj амандмап буде усвојеп у Скупштини да 
хитно o томе обавестите шумске дирекцпје и npe- 
ко њих шумске управе ла внше ne упропашћују 
na оиакап начин Т€ л.уле. (Миппстар шума u р\л- 
ника Богољуб Кујунџић: Ja сам зато и предложио 
raj амандман да ce та неправда прекипе.) 

Гооподин МинисЈар у своме експоезу казао je 
неколико речи и o испашама сеоским, a тако исто 
пропратио je ca неколико речи и питање планин- 
скнх патп.ака n сувата. Питање испаша у оним 
крајевИма у којима ce парод бави поред земљо- 
радње у неколико и сточарством, важно je питање. 
A парочито je иажно у оним крајевима где je 
почарство искључиви приход народа. Таквих кра- 
jena пма у источпој Boemi CKbpo све ОД Дрине 
Сарајева a парочпто таквн су дијелови срезова 
Власеничког, Сребрничког, Рогатичког, Capa i, 
ског n Клада11>ског n другпх. У Власеппчком сре 
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пбстоји планина звана Радава, у којој су села 
садашп.с Дервентскс општине, Среза влассничког, 
имала од памтивека прапо испаше. За врсмс ото- 
ианоке уттраве та села су се служила тим правом и 
то им се право призиавало. И за врсме аустријскс 
управс то им je право признавато. Али од прс из- 
веснбг времена почели су се примешивати неки за- 
копски прописи који до сада пису били примељи- 
вани у поглсду испаше v тој Радаин и многим за- 
брашивана, да се служс тим својим даинаипвмм 
ггравом. Исто тако Грабовачка планииа у Срезу 
влассиичком важан je прсдео v комс cv имали 
право испаше нс само л.уди из Срсза власеничког 
него и из Среза соебршчког и зворннчког. Mchv- 
тим уколико су у Зворничком срезу многа испашна 
земл>ишта прсведспа на културу, утолико cv по- 
губили стоку, и сад маше нмају потрсое да се ко- 
ристе тим својим правом испаше v Срсзу власс- 
ничком. Исти ie случај и са днјелопима среза Срс- 
брсничког, који cv се •служили испаншм у овом 
крату. Али има других крајева Спеза власеничког 
који cv имали то право и то трсба да им сс оси- 
rvpa. Има код нас и таквих крајева, који hc v 
TOKv изпссног времена остати потпуно без испа- 
nie, iep he се простор iicnainc смаи.ивати сталним 
уззлрпирањем. 

Зато би било неопходир гГотребно, ппе него 
ли се изврши премер. коди upoBiicvje ова Уредба, 
ла се v мпогим крајевима глс ibui пнјс запосед- 
нуто спп земљиште државно, које je служило као 
испапга, да сс бар onaj остатак сачува као ссоска 
испаша. 

Гооподин Министар шума и рудника у свом 
експозсу учинио je један апсл и на иас посланике 
на све добронамерне гра1)анс ове земље, уколико 
ia схпатих, да сви ми помогаемо Господина Ми- 
нистра и iijeroBC шумско-пударскс oprane у чува- 
њу и рдржавању шума. Taj апсл Господииа Ми- 
пистра je сасвим на свомс мссту, сасвим оправлан, 
iep у истини стање иаших шума, некада прскра- 
свих и дивинх шума, сада je такво, да оне пе личе 
нишс иа one снажне и бујне name IIIVMC, нсго иише 
тиче ira опустошене и спал>вне шутме, на неке јју- 
шевине. Али уколнко смо год ми спрсмни да апсл 
г. Мииистра схватимо и да разумемо и да са своје 
стране пружимо помоћ и своју сарадљу колико 
год мокемо, исто толико je потребно да г. Мини- 
стар изда најстрожије наређење шумскнм bp'ra- 
иима иарочито лугарима ла они у поглелу дозна- 
ке серв1итут!11их nrpđba СбЉаку булу иајтачиији и 
најуреднији. 

Prcfsednik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
obraćam varn pažnju da Vam je vreme isteklo i molini 
Vas da skratite svoja izhurania. Ima još 2в govornika 
i apelujem da budete kolegijalni. 

Л^илап Петковић (пастаил.а); 3đTO he, Focno- 
дипе Претседниче, неко говорити краће', јер cv 
поједитт обећаЛи да he говорити мап.с од no/m 
cara. 

.Iep када би лугари лржавппх шума код nac 
давали свако.м сел.аку ono na mro он има законоко 
n'paiBO, у погледу огрева и грађе и у поглсду свих 
његових потреба, онда они апсолутно ne би имали 
потребе да краду из државппх шума. Али, ако им 
лугари неће да дозпаче ono na mro имају npđBO, 
опда сс разуме, да je сељак приспл.еп да то сво'је 
праио извршује na један псдозвољеп пачнп и за 
ГО  буде   кажи.авап.  Ммаде случајева  да  поједшт 

лугари na онај пачпп врте уцене сервитутних 
овлаштвннка. To вршс na тај начин што им неће 
да дају дозпаке у ono време када они траже, све 
док ие посети п.егову KVIIV. Опи обичпо кажу: ти 
не зпаш гле je моја кућа, na како ћу ja знати 
дрво иа које ти  и.маш ссрвитутпо право! 

To зпачи да треба чове« ла га прво посети са 
товаром и са поклонима и прилозима у шегово! 
кући. Ja овде имам јсдаи тпкав писмеп доказ баћ] 
из саме Власенипе среског места лтога изборног 
среза, где ималс довол.по и na претек шуме и за 
огрев и за грађу, и све остале потребе народа 
овога Kpaia, na и за извоз. Tv cv пеки сипомапши 
гпалскп ралппцн уплатили таксе Државне да нм 
се ломиачи извесна колиђина црва за огрев, да би 
их MOIVIII ncelin и одвући у варош и продати, да 
би на rai иачип догпли ло новца и тако прехра- 

■нили себе и своју децу. 
Људи су добили и писменс потирде, у којима 

стоји изрично штампано и руком написано, да 
извозпица важи за трп месеца, Лестс. али шумскн 
opran — лугар, иије хтио да изађе v року од три 
мсссца, a кад прођу трп мссепа извозпипа губи 
вредност. И шта им je преостало друго, него да 
раде само no себи. да посијску стабла, која им 
нису no пропису дозвачсна, алп су плаћена, Сад 
je лугар имао времепа, "да их похвата, одузме се- 
кире, тсстере n други прпбор и оптужп nx na даљи 
прогоп. Овај случај деспо се у саммм Власекп- 
цама ппс Mecen лапа, кад сам се једпога погка 
тамо иалазио. Десст сиромашних л.улп, који не- 
мају нитде ништа рсим крова над главом, који 
имају само секиоу и тестеру, помоћу којих зара- 
hviy и издржавају себе и споје породице, на овај 
пачип тешко cv осјетили саиовољу државног op- 
rana умјесто да ie on био присиљен, да nocrvnu 
no Закону, na ne би дошло до овс нев.ол.е. Ja Вас 
пајлепше молим, Госполшпе Прегселпччс, да у овом 
погледу предузмстс најоштрије мјере и узмете у 
заштиту onaj сиромашпп јадки свијет, који плаћа 
таксу и опет се прогони ни крив ни дужап. 

Prcfsednik Stevan Ćirić: Gospodine poslanice, ja 
Vas molim da završite. 

Мнлан FleTKonuli Сппетавл.а): Одмах hy, Госпо- 
чипс Мппистре. 

Prcfsednik Slevan Ćirić: Ja Vas molim da zivršlte 
i da Utulišete Gospodina Ministra Gospodinom Mini- 
strom, a Pretsednika Prctscdnikom, jer vidim da 
obrnuto radite. (Veselost). 

Милаи Петкопић (наставља): Ham поспптчки 
друг господип Живота Милаповић, као члаи Фи- 
папсијског -одбора, пзпео je гетку оптужбу про- 
тип рапнјег Мипистра шума -н руднпка и ja сам 
очек-инао да ће ГОСПОДИН Жпнота MiManomili npn- 
јавити се за ријеЧ и уШутитН своју тужбу пли je по- 
Bvlin као нетачпу. (Мттстар шума и рудника Bo- 
ro.hvO Ky]yinmli: Прпјавп cel); Ja тала ne бих ro- 
ворио o том случају. МеНутпм, мало npe, кад сам 
npninao претседпичком столу да видим који сам 
no релу, спазмо сам, да je господнп Жинота Mn- 
лаповић био записап у спнску говопника, na je из- 
брпсап И паппсано je „одустао". Зашто je то го- 
оподин Жпвота Милаповик урадио, ja ne знам и 
H€hy у то да се упуштам. To je његово право. Али 
ми имамо иптереса, мп пмамо пупо права, кад je 
on већ покрепуо јсдно питаи.е v Финаноијском од- 
бору n тешко оптужио једпог бнвшег актиипо!' мп- 
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пистра шума и руда, ми имамо пуно права да од 
њега очекујемо да се појави на говорничкој три- 
бнни као што Je обсћао у Финансијском одбору, 
и одавдс изнесе сва акта и факта н сва локумента, 
која он имаде o npei)n!inbCM Миннстру. (Лсдан глас 
са деснице: A који je то?). Реч ic o господину Ђури 
Јанковићу. Госиодин Живота Милановић трсбао je 
да допуни оно своје излаганЈС, које je дао у Фн- 
нансијском одбору. .lep, господо, та iberoBa оптуж- 
ба нијс мала и nuje безначајна. Он je v тој схптуж- 
би у Фипансијском одбору рекао тешке и крупне 
оптужбе на оачун пређашњет г. Мииистра шума. 
Ja знам да je угготребио тешке изразе, a зиам TI 
TO, да je v истнни ?негова оптужба, коју je у Фи- 
нансијском одбору гкжренуо, допрла и v рсдове 
послпника, који нису v Финансијском одбору и да 
je допрла и у Hatnv јавност оним путем каквим се 
садЈ1 разповпсие вијести тпнпе v наооду. У тој сво- 
joj   штужби наш друг г. Милановић каже ... 

Prof^cdnik Stevan riri(5: Gosnodino noslaniče, po- 
šlo ie Vaše vremp isteklo, no moeu Vam dopustiti 
da citiralo. Mp možete «e upuštati " temu, koja nema 
veze ча donošenjem državnog budžeta, naročito sto- 
ca. što Vam ie vreme isteklo. Akn ste smatrali to za 
vrlo važnu stvar, trebali ste početi-s tim. Ja smatram 
da  ie Vaše vreme isteklo. 

Мнлпн Петког.ић (наставља"): Ja hv бити врло 
коатак .Наш посланички лруг Живота Милаповп!) 
v тој својој оптужби, Kojv ie изнио v финансиј- 
ском одбору, рскао je за господина Ђуру Јапко- 
вића да ie он вршио недопуштене радње ппет^о не- 
K'OT свпга пријател.а Јована Пуковића, из Осјека, 
према Миодоагу Стаменковићу. коме je рапији Mn- 
нистар шума дао право да може тоажити и впшити 
експлоатаци^у nv.in v околини Tvajie. Касније, сам 
Министар господин Tivpa Јанковић дао ie исто пра- 
по na те ircre коајеве и опоме Јоват7 Вуковићу, да 
би овај Јовпп RvKOBuh мпгао ла vnuienu Мполрага 
Стаменковића. Л та vniena, опет no твртљп госпо- 
дина Животе Мплаповпћа, изпосп до један -u no 
милиоп дикаоа за 5 година дана. 

Pretseđhlk Stevan Ćirlć: Ja Vam oduzimam reč. 
Oduzimam Vam reč nrvo zato štn je nrošlo vreme. 
,i drus'o što Vi ovde iznosite optužbu koiu možda ni 
■;am eovomik. koii ie hl ontnžbn izneo u Finansiskom 
odboru, ne nalazi za potrebno da ic ovde iznese, po- 
što možda ranile niie do krala proverio podatke i 
zato ne želi da se ovo prepričava. Kada već on sam 
to ne čini. onda  to ne možete ni Vi činiti. 

Мпчач Петковић (nacran.i.aV Ja счтатрам да мн 
napoinn послапипи имамо npann -та тоажпмо, ако 
ге nek iiiKPeire тужба протпи icmor писоког ЛО- 
ждчног fbvHKUHOHftpa. ла c^ та тужба до i'.iaia 
и?.челе. a наоочито када то чппп чла« Влалг ^ ве- 
ћине vB.T'.-iMni Иаполни ПОСЛЗНИК г. Живота Мпла- 
no'uili. Он не еме ла остане при томе. a л'-1 ie не 
ичпесе no кпа!а. Ако сл- фегови наволи v Фппатт- 
.'•nirvoM o-in^pv заигта гчнакви какви cv дппрли ло 
нзс и осгале наше јавности, онда on треба да me 
•t.« Ktijiin. n ако Tjf ihcroBii навопи ni^CN' тачии oma 
пн тпеба na frofce на onv rononTimu' n ла из1ави да 
imie тачно ono ппо ie говоппо v Финанп-пском 
одбопу. ГПовипи ca лестше: To }е и>егова гтвап!-). 

Prcfspclirk Stevan ć^l■^<'•   Gosoodine Petkbviću, 
Vaše ie vreme već isteklo. Tri pul Vas već opominjem. 

Милан Петковић (иаставља): Ja hy omu врло 
кратак. Завршавам, Ja ммам велико уважење према 

садашњем Мпнистру шума и рудника и када би ово 
био лично п.сгов буџет, ja бих се одлучио да за 
њсга гласам. Али поипо je n овај буџет само са- 
ставпи део цјелокупног буџета one Владе у KOJV ■ 
немам поверсља, свс док ne поправи многа зла 
која je nopa.ui.ia, ne могу гласатп mi за онај 
буџет. (Одобравање и пљескање на левици). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima u ime grupe 
JugoslovenSkog radikalnog kluba narodni poslanik 
g. Mita Dimitrijević. 

Мита Димитријевић: Господо народни посла- 
пицп, са овога места сиатрам за потребпо. прво. 
се одужим крају који ме je изабрао, момс Срсзу 
кочапском и Јужној Србпји. Ja hv ићи право опако 
како je свој буџет пзложио г. Министар шума ii 
рудпика и тим путем hy указатп na о«о што за 
нашу Јужну Србпју треба да се уради. Шта je n 
колико je до сада рађеио, a нарочито «а који 
начпп, за овај добри народ, којп je првд 
камен npoinnpeina Србије, управо ослопаи за рс- 
лпко дело Уједињења свих Срба, Хрвата и Слове- 
наца. 

Господо, г. Миппстар je помеиуо ла кма ве. 
ликих површина крша у нашој земл.п. Ja бих 
пекао да можда ne толико мпого крша у Jvv. 
Сроији, али много n лшого голетп имамо доле. 
Mame шуме доле cv сасечспе под једним режимок 
Турске паревине, парочито крајсм 1R века, када cv 
се разви1али покретп и када cv шуме биле непро. 
ходне. Да би се пресекао сваки покрет, шуме cv 
увицггаване. Поигумљавање v Јужно! Орби.ји иде 
гчопо, ne само на Jvrv него n v целој земллт. Јаед 
ми ie жао и свима нама то мора бити жао, да cv 
тако мала спетства предвиНена за поигумљаванЈе 
Када ie г. Мнчистар говортто o томе, један нац 
друт, ne зналт. штслим са левпце. пекао je: „Нел 
соедстава за добре стварп!". — Г. Мпппстар клии- 
nvo je главом n потвпдио: ..Тако ic! Нема сред- 
ства за добое стваои!". — Господо, г. Мпниста? 
нема средстава за лобре ствари, алп ако у овозд 
дуелу буџетском писте успели да однесетс побед 
na TOl лпнпп! тражета што већих сретставп 
пошумљавање. тражите вапретне кредите и ja ca 
VBCPCH ла lic сви посланипи. било са лсвппе. било 
са леснипе, вама то свеорцно изтласати. ("Посла. 
nnim ca лсспипе vma.iaiv v реч). Г. ГТоетседниж 
ia noniTvicM ов\г говориииу! Учпните да je и ов 
noniTviv! 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ja molim [rospodu po- 
slanike da uzmu k srcu ovaj apel od srane g. go- 
vornika. 

Мита ДАмитријевић (■настапл>а'): Господо. 
je  једна бласфемија Народпе скупштине! 

Pretsednik Stevan Ćirić:   Gospodine   govornih 
evo vidite sad sam hteo da opomenem ц. ц. naro: 

ooslaniike da na to nemaju prava, a Vi mi sada p 
kvariste račun,   jer dadoste im  jedan  primer, kojim 
se mogu poslužiti. 

Мита Димитријевић   (настквља):   Господо, 
Ha   крају  крајева  пдем  својнм  говором  напре ., 
упадице    нека    стенографи   забележе    за   no: 
покол>ења! 

Господо, питање бујица je врло важно, нар 
чпго доле na Jvrv. Г. Мииистар то и сам наглаша 
да су бујице у Пардарској бановини врло ne 
на миогим местима, a ja ћу вам рећи, да у i 
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крајсвнма I;I,C сс обделапију културне биљке КЗО 
што су пиринач и дуван, a нарочито пиринач. Te 
несрећне бујице однесу такорећи све усеве, и ja 
сам баш учииио два покушаја да се регулише 
Брегалница, a нарочито притоке њене, које чине 
да уоггште страда земл.оради.а у томе крају. 

Ja брзо прелазим на једиу другу ствар. Го- 
сподо, ограничавање државних шума можда нигде 
ннје тако површно као доле на Југу, у Јужној 
СрпиЈи. Имамо тако опраничене шуме да једна 
иста општина плаћа и порезу a у исто време не 
ужина ту шуму. Такав je случај нарочито у Бла- 
тачкој oiiuiTiiim o чему hy ja имати част да вам 
специјално говорим. Али има још нешто. 

Молнм да забележите ово. Ja сам неколпко 
пута долазио у Миннстарство шума и тамо neii 
постоји и процена и акта и свршена je ствар. Једна 
onuiTHiHa, управо јвдно село које има падину 
Пл>ачкавице потражује од државе близу cSOU.UOO 
дииара шу.мског приреза, (Министар шума u руд- 
uiiKn Богољуб Кујунџић: KUKO се зоое село?). 
Село Блато у Срезу кочамском. Село je заиста 
слабо, веома културан свет и веома предузимЉив 
свет који сања o томе игга би omi могли попра- 
вити тим дугованим држав«им прирезом, ако би га 
добили на време. Ja сам, гооподо, na овај начнн 
испунио свој дуг према своме крају и додаћу и 
дал.е иешто, да je Јужна Србнја била центар наше 
државе, a нарочито рударстао доле na Југу било 
je тако развијвно, да je читава једна дегресија 
извршена у продирању Турака, да су били запели 
да освоје Ново брдо, пре но што би изашли на 
Вардароку долину, доле на Север. Према свима 
летописнма п хроникама, не само нашег народа 
него и других, иије било ни једног тако зпачајног 
центра руднога богатства. (Аћпм nonomih: To je 
ирема Гњилану!). Није према Гњилану, него према 
llpnmrmiii, према оиом Прелазу ка ЧИСТО Иоио- 
пазарском Санџаку. Гооподо, ми имамо рударство 
веома снажмо, веома добро и ja бих зажалио, иако 
je то Јвдаи пријатељ no оцу, заграбио и да му je 
каса енглеске бапке, on би све то потрошио и тако 
смо ми изгубили многа рудишта, почевши од 
Трепче,  na даље. 

Господо, ja liy сада преКи на пнтање рудар- 
стиа наше зем.ч.с, баш онако како je г. Министар 
почео, o самом рудароком лакопу. Заиста намећс 
се iiHTaibe једпог рударског закона који би опре- 
делио све услоие. бадашнуи закои je ирло стар И 
мислим да je стар преко 30 годипа, a ради се na 
HODOM закопу већ одаппо. Није само r. Ђура Јан- 
KOBHII рекао да се закоп радп и да je тај закоп 
готов. To су реклп многи други upe п.ега. Казали 
су, да je закон готов, и сада каже г. Мппнстар да 
je закои готов и нака би час upe из те гогоности, 

ja je joni у колевци, стао na nore и постао закои! 
У стиари, ми имамо сада пет рударскпх закопа: 
србијаиски, који je најлибералнији, a други црпо- 
горски који je доста тежак за савремеио рудар- 
ство и три Закона који су били прпмељивапи за 
време аустријске власти, јсдан за Босну, други за 
Далиацију, трећи за Хрнатску. Свих ових пет 
закона дијаметрално се разликују. Док наш срби- 
јански рудароки закоп фаворизира рударскс pa- 
дове, црногорски онемогућава, јер за три годиие 
одузима те радове. 

За   сад,   и ако je застарео nam србијански за- 
КОН,  ипак je, као што рекох, најлпбералпији  од 

свнх закона који важе у нашој земљи и ja бнх 
желео да се традпција тога закопа очува и лпбе- 
ралност шегова пређе н у општи закон за целу 
земљу. 

Од 1918 годипе до данас изра1)ено je неко- 
лико пројеката рударских закона алн су сви ni 
пројектн iispaljenH na бази Аустријског рударског 
закопа. Ja сам имао прилике да читам 1923 године 
у Тргонинском гласнику, онда када je излазио, 
један пројект тога закона, na онда сам имао npn- 
лпке 1926 године да чујем и овде, у изјани једног 
Мппистра, да тај закон «е вреди. 

Колико сам обавештен, нови рударски закон, 
који се — како кажу — налази прсд Миаистар- 
ским саветом чист je превод н препис Аустријског 
закопа. Taj закон je прави галиматпјас од кои- 
традикторних наређења, која су и за Аустријско 
законодавство била сувише застапела. Чудно je 
само то да у Одбору, којп je кројио овај закон, 
пије било ни једног рударског cij у iibaKa, Србипа, 
a, ме1)утим, најзначајнији део ру^иата, за која се 
onaj закоп стварао, иаходе се у Грбији и Боспп. 
(Мпппстар шума п рудипка Бог::..,уб Kyjyiiunli: 
Био je Деспић! — Иикола Кабалии: Била су четво- 
рпца Срба!). Ja ne мпслим да кал: м да и Хрвати 
нису исто тако споссбни. 

Пројекат рударског закона к: |и je покојни 
др. Лптула, позпатп геолог, пзра/. •■ . савршеп je. 
Taj законскн пројекат требало je цео усвојпти и 
проширити за целу територију паше државе. За- 
што се од тога бежало? Зашто се до дапас, и сада 
joni, 'управља рударством зато да би се у ноиом 
закопу озакоппле one бреше и каналп, кроз које he 
■се провлачити трговачки послови. И тај закон мо- 
жете наћи у архивИ. 

Ja прелазнм на експлоатацију паших руда. 
Држава до дапас нмала je увек право резервиса- 
ња извеспог рудног поља, a ако ннгде ни na јед- 
ном терену није ударила пијуком, a tio рударском 
закону држава као и приватпо лице мора да ради 
и да испуњава све законске обавезе. Држана, ме- 
ђутимј ништа ne радп. Годппама држи терепе, a 
после их испод руке за ноћ даје фаворизовапим 
лицима. За то имам неколико примера. Од 1918 
годипе до даиас то се практикује у Трепчи, MOBOM 
Брду, Злетову, Јањеву, Кратову, Брекову, Копао- 
ннку, Сребрепици. Олову итд. 

Cee je то дато испод руке за ноћ. A исто тако 
дати су и поједини терепи нз Подрињских ; '- 
ника. 

Рударска администрација, која г^едвиђа само 
комисије и таксе са једне стране И тореске власти 
са друге, тако pelin онемогућавају »ласирање ка- 
питала у рударска предузећа. 

Што се год треба «е може да се сврши без 
великих комисија, које изазивају огромне тро- 
шкове, — и то траје годипама. 

Господо, na овом месту имам нарочито да ка- 
жем да je у последње време наступила једна ак- 
ција, која се граничи изме1)у осећања: чуватп 
руднике за своје прађале, a, с друге стране, гра- 
ничи се са одбијањем страног кашггала од наше 
земље. Господо, велики број енглеских и других 
капиталнста отишао je. Ми имамо извештај да je 
скрепута пажња извесним енглескнм капитали- 
стичким друштвнма, да je за овај мах опасно уно- 
оитн капитал у рудну експлоатацнју пашс земл.е. 
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(Никола Кабалпи: To ти пијс тачно! — Мииистар 
шума п рудника Богољуб Кујуиџић:  Напротив!)'. 

Ja бих могао да гкжажем господину Мипистру 
шта пише „Финансијен tbyc", где се иарочито ouu 
истиче и кажс да су капиталисти којн су всћ онли 
т.-чели да радс na рударству у нашој звМљи пре- 
шли једии.м велшсим делом у Бугарску. 

1 исииди, када je реч u унапређењу нашег ру- 
дар.ства, греба да сс помогне прерада руде, сиро- 
вине у земљи, a да се за то створс — израде rio- 
годии [Јутеаи, који hc везиваги рудишта са цсн- 
трима. ipcoa сае v'iiuiimi, да се железнички крак 
Табац—Кошљача ирсгвири у иармалии колооек и 
да се што upe изради железничка ируга од Кови- 
љачс преко 1/5у0овије и bajHHe Баште до Бншс- 
града, како би сс мигли орзо и лжо довозити ru- 
риво из Босне и извозити руде и горицо из иашсг 
11одрин>а. Тако псто хнтни je iioipcoiio да со из- 
ради трансисрзалиа пруга Штии—Кавадар—llpu- 
леп да 6и се она безбриЈиа рудишта у Мирихоиу и 
Меглени отвррила и израдила. llu ссби сс разуме 
да сс на иројсктовану пругу иирлшлиог колосека 
Скрпљр—(Јхрид—Бшолј HC сме да забораии, јср 
та пруга треба да пролази кроз комплскс иашнх 
интересавтних рудишта, која су сксплоагисаиа Још 
у аигичком дооу иашсг државаиг жнвога. 

Ми сс, гисиоди, хвалилш Зшицом. И дибро je 
што je тамо учињено, али то je учинио Круп, a 
ми би требали да створимо iicm такав цеитар И 
на Кинаонику, којн греба да ибухвати сва руди- 
m i a  гвожћа ид   loiuvie иреко Бадњевца До l оча. 

Ни данас иико не разуме зашто Рударска ди- 
рекција ue ради на начли лнтерарно научии u на- 
чин стварап.а музеја, него, нааритив, уништила je 
опу велику и лепу колекцију руда, минерала, која 
се још од 1У73 годиие иочела да ypeljyje и скупља. 

To je једино Миинстарство руднлка na свету, 
•које нема ии један примерак руда у својој колек- 
цији. 1Т док су стари наши рудари до 1912 године 
сгално иублнковали рударске гидишљаке и анале, 
дотле ова нова легнја од чиновшка иосле ратова 
није ииједан лнсг оштампала, гако, да лзгледа 
страном свегу да ми иишга у нашој земљ« немамо. 

Кад дајем свој говор, ja се увек руководим 
да од мога говора буде neice корисги. lia и пово- 
дом овога xoliy да замолим госиодина Mmiucipa да 
иасгане, да се остави onaj музеј. IIBU, кад CiMo били 
у Италији, у Риму сам се изненадир, кад сам видео 
у њиховој фашисгичкој канцеларији, у канцела- 
piijn госиодина Старачна, један музеј, била je јед- 
на нарочита соба за руде из Југославије, na ме je 
изненадило то кад сам видео и мило ми je било, 
јер су то културни обрасцп, управо, тиме се ре- 
презентнра наша земл.а. 

Зло je што су наша иајзиачајнија и најоби- 
латија рудишта Трепча, Коиаопик, Јаљево, Зле- 
тово, Кратово, Брслово, Сребрница и други за на- 
вск предата у руке страним друштвима над чијлм 
радом држава не може да вршн ннкакву контролу, 
јер се седишта тих друштава паходе расејаиа no 
свету, a управе њихове саставл>ене су од члапова 
интерпациоиалпог капитала коме нико ни Bor Са- 
ваот не може да ухвати порекло и конце. 

Штета je што се иаши домаћи рударски после- 
ници ометају илн саПппфају у очскивпи.у јачих 
муштерија са стране. 

Где je, господо, ono силно благо које je Бор- 
ско друшгво од 1900—1918 годнне извезло под 
фирмом бакра. Ссдпште Борског рудаика je у Па- 

ризу, Трепче у Лондопу, Алексинца у Брислу итд. 
Има ли могућности да се рад ових друштава кон- 
тролише? Нема. Борско друштво има некакву кан 
целарију у Београду. Шеср те канцеларије je нокц 
господип Пекс, који нма око 100.000 динара ме- 
сечне плате и бенефиције, док наши људи са нај- 
вишим шкила.ма и спремом одбацују се. 1Тсги je 
случај и у Трепчи, и у Мајдаипеку, где послово 
воде сграии капиталн. Да ли je nam који чов 
запослен na вндним местима? 

A сада да изнесем неке ннтересантпе поједц. 
ности. Са испирањем злата у Пеку води се једна 
су.мњива ради.а. Тамо се, истнпа, злато иопира у 
зиатним количппама, али се ono више разпоси тај- 
НИМ каналима no што ono ylje у трезоре наше др- 
жавс. Зар се у nocao ne може унети впше рода и 
контроле? Где je тамо наша пермаисптпа коптрола- 

А сада даупутим нека кратка, алиозбиљна, пн- 
raiba Господипу Мипистру. Зашто господнп Ми- 
кистар шума и рудника не изради један привреднц 
плап за рациопалну ексилоахацију рудних блага 
у земљи и за његово претварање у реалне вред- 
посги? 

Зашто се ирнватнима чине сметње при поди- 
заљу инсталација за израду сумпорне киселпие и 
плавога камепа из паших пирита и бакарних руда- 
Зато, што су ту у питаљу друштва страпог капи- 
тала: Аусаг, Данвда, Зорка и друга иптернациопал- 
на капиталистичка друштва. 

Мајдапиек, белгијско друшгво за експлоа- 
тисање мајдаппечког пирита, no уговору са држа- 
вом имало je обавезу подићи таио фабрику за нз- 
раду сумпорне киселине. Зашто je дозвољено томе 
друштву да минулих годнпа и сада извози пирите 
'из земл>е уместо да ове прерађује na сумпорне и 
сумпорасге киселипе? Да се и овде пије испре- 
чило мађарско друштво „Зорка" ИЗ Субогице са 
својим протекторима. Сад још једно питање. Ko 
je дозволио фабрици стакла у Панчеву, да чак из 
Белгије увози кварц за фабрикацију стакла, код 
читавих брда кварца, којега код нас има у зсмл.и,- 

. За увезени кварц ова фабрика ne плаћа пикомс 
ипкакве таксе. 

Зашто се ne рестаурира Рударски музеј који 
су стари рудари од Хофмапа до Апгуле децени- 
јама уређивали? Од 191У подине ие постоји и није 
«и једап листић написап пи публиковап o нашем 
рударству. Треба нарочито ослободитн рударску 
радњу од оннх лажпнх рудара, који узимају 
огромни број простих права истраживања руда н 
копова, да се са тим правима лакше и боље уцене 
л>уди iKoJH имају озбиљних иамера улазећи у ру- 
дарске послове. 

Ми живимо, господо, у доба научнс литерату- 
ре, na свако Мипистарсшо тфеба да се постара да 
из својих сретстава издржава и издаје једпу својз 
паучну ревију, у којој би на научни 'начин распра- 
вљало шитање шз подручја свога ресора. 

Господо, ja na крају мислим да кажем и o 
томе да свакако нови рударски закон треба 
уреди и one фискалпе односе. Лер ми се људи 
жале, и то мали људи, кој« нису пронашли злато 
и милијарде, a троше своје nape, и они не знају 
коме све плаћају. Плаћају n no одлукама Финан- 
сијских дирекција и na другим странама. Њихов; 
je жалба оправдана, јер ту треба да се уреде и ти 
фискални односи. 

Господо, пајзад постоји n једпа либералност 
у нашем рударском  закону.  Али та  либералност 
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отишла je толико далеко, да се свакоме даје право 
на истраживањс руда. Сад они људи, који су до- 
били то право, тај герен држе без икаквог рада, 
или га после продају, врше разне уцене нтд. Ру- 
дарски закон трсбао би и то да утврди ко може 
ла добије то право истраживања руда. .Icp, то je 
народно богатство. Kao што се не даје народпи 
посао свакоме, него оиоме ко je достојан, тако je 
и овде требало иешто урадити. 

Ja могу да кажем да у нашој земљи има 
иеоспорно великих рудних богатстава. To je бу- 
дућност привредс. Мн смо видели када je почела 
ситуација у свету да се малко тресе. колико се 
бацило на истражнвање руда. Рат у Шпанији учи- 
иио je да je наша руда у Љубији добила колоса- 
лан значај. Чак mra више, констатовано je да н са 
својим састојцима хемијским садржи много и 
много више добрих особина, него поједине друге 
руде са друге стране. 
Што cč тиче производње, Господин Министар 

je o томе говорио. Ja сам казао да пише у листу 
„Финанс Њус" да иаша руда гвож1)а може да кон- 
курише не шпанској, која je исувише јака, али 
скандинавској. 

Значи, да je досад било без плана, није било 
рационалног рада, без законодавства, као што 
рече Господин Мпнпстар. Губн се из вида да су 
рудна богаства прави извср народног и држав- 
ног пр-ихода. II зато, Господине Министрс, и по- 
ред Ваптх добрих намера и добрих жеља са овога 
места, које je на средиии; тј. тамо где je срце, то 
je левица, a овамо je десница, a ja Iiy no срцу и 
no савести гласати против Вашег буџета, али са 
једном чврстом желшм и вољом да једна енергија, 
једна добра сапест и свесност значаја руда будс 
и na делу јака, каква je na речима, a то je да од 
тога нешто земља добије. 

Мени je у овоме моменту важно да сам из 
најбоље памере, да сам ono што сам чуо n про- 
верио, ono што мп je блиско, према опоме крају 
где сам изабрап и према стручппм људима, — a ja 
Вас уверавам да су то била два професора уни- 
верзитета који су ми многе и мпоге ствари овде 
казали, — «е стручап, као што сам, ja их пнсам, 
можс битп, развио, као што сам хтео, али моја je 
намера била да ове моје примедбс примите онако 
нскрено, као што сам нх ja овде дао, a исто тако 
гласао бих за овај буџет да смо успели заједпо 
са свима вама да сгворимо споразум између Срба 
и Хрвата који још пемамо. (Одобравап.е na ле- 
вици.) 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Stanko Ćosić. (Glasovi: Nije tu). Pošto je g. 
Ćosic otsutan smatra se da je odustao od reči. Ima 
reč narodni poslanik g. Novica Popović. 

Новпца Поповић: Господо пародни послаппци, 
ja иећу ни у овај ресор правити велпку екскур- 
зију, него hy бптн врло кратак. Нећу због тога 
што je експозе г. Мппнстра бпо n jačan n пскрсп 
и опширан. Г. Мшгистар паговестио je велике рс- 
форме у своме ресору које he, наравно, донети 
веће користи државп и које hc омогућити боЛзИ 
економскп просперитет целокупном пашем -пароду. 

Господо, Mii свп зпамо да су шуме врло 
важне не само за државу него n за ларод, na и за 
појединце. За то je држава са своје страпе узбла 
управу извесних шума и назвала nx државним 
шумама,  a друге пак, које су прппадале приват- 

нима, назвала je недржавнш) шумама, али je ипак 
задржала право надзора n над овпм шумама, 
због тога, mro je парод огласила малолетшим и 
сиатра, да бн парод те своје шуме уништио, и да 
on за извесно време остао без шума, и зато се n 
no закону задржава падзор државе да би се и тс 
шуие очувале за народ. Mene нарочито овде иите- 

■ питан  . ие je било говора, a то 
je ограничен>е државних шума, Ja из искусгва 
знам како сс врши шраничење шума и на какав 
начин. У свима скоро споровима, који су се no 

1међу државе и народа, држава je прет- 
ходно, преко својих органа, прибавл>ала доказе o 
томе да ли су то државне или недржавне шуме и 
вазда je добила џетачне податке. Ола je no праиу 
јачег   огласила   извеспе   комплексе   државним,  и 

су те шуме биле у стварм недржавне, иако су 
дуги пиз годппа биле у поседу самог народа. И 
сад mra сс дешава? Дешава се да се те шуме ставе 
под падзор и упраиу државе и изазива се код na- 
pi л,| један рев IT, дакле, пзазива се сукоб између 
државе и народа и тај сукоб после решава суд за 
ограничење државних тума. 

II na крају постоје случајеви, да се једап cnop 
води годинама, и ти спорови пзазивали су пезгоде 
u за народ и за саму државу. Судови су потро- 
IIIH.'III баснословне nape ради решавања ових пар- 
ница. Народ je морао да плаћа адвокате и остајао 
без својс нмовппе. И на крају, шта се дешавало? 
Држава je изгубила шуме, народ je изгубио nape. 
Добили су алнокати и, napamio, судије i: Ц€0 Oflaj 
апарат који je био тамо упућен, јср су имали до- 
бре ддаевнице и добру храну. ila je било BIIIIII' pa- 
зумевања илп да се хтело да се приступп памет- 
ном решавању овахвих спорова, требало je у no- 
четку пзаслатп ишформативну комисију на лице 
места и тачно утердити да ли je та шу.ма државна 
или mije. Ca какним доказима располаже Држава 
ако хоће да задржи извеснн комплекс? Држава je 
мног повац na one cnoponc потрошпла. n сва- 
како кад бпсмо свс те суме сабрали, ja верујем 
да би се могла јадрапска пруга подићи са толиким 
узалудпо утрошсппм житем. Али то je бпло n 
прошло, 

II, у колико су ови шорови решавани, ипак 
су они на мпогпм мсстпма тако necperim реша- 
вани, да су гранпце пзме1)У државнпх и приватних 
имап.а посгавЛ)епе тако незгодно да о«е служе 
као повод за сукобе између народа н државе, од- 
носно, између жандарма и самих сељака. Ja знам 
мпоге случајеве гдс je граппца постављепа изнад 
самих зиратних земл>П1Цта и пре него што ставимс 
бодљикаву жицу немогућно je да један сељак 
ne преступи границу са својом стоком. У овом 
случају даје се иогућности шумарима, још ако се 
десе такви шумари, да су у односу према пароду 
несхватљиви и да желе да тероришу, да сваки час 
п сваког мо.меига ииту реферате, a, napamio, no 
закону je свакп реферат, на који се закуне др- 
жавни шумар, сматран за доказ и оптужени je 
одмах ii кажњен. Отуда имаде низ пресуда које 
су изречспе овнм путем пад сељацима. Ja знам 
исте случајеве у берапском срезу, a и у срезу пећ- 
ском, где ja политпчкн раднм. To je исто тако као 
кад ухватите човека за гушу н кажете му да може 
слобдпо да дише, али се он гуши без ваздуха. 

Постоји и овакав случај, да су судови за огра- 
ппчеп.е   шума,  кад су рсшавали   овакве   спорове 

DO 
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сматрали да чине велику услугу државн, ако што 
више земљишта заузму за њу, ие схватајући, да je 
иарод у сгвари држава, и кад чине зло народу да 
су учинили зло држави. И ja верујем, да се преко 
ових поступака изазива револт против државе 
више него што je иогребно, и оне више наносе 
штегу него појединци нз ииаче нама иепријатсл.- 
ских земаља са својом разорном агнтаицојм, јер 
je сељак и сувише oceivbHB ако му се днрне у имо- 
вииу. Кад се узие у обзир да су на овакав начии 
заузете куће « зиратна земља, онда сами себе мо- 
жете поставити у положај како може да воли 
човјек државу, у којој му се заузима имање a i н 
се избацује напољс. Господо, ово су факта, и ne 
чудите сс што ови Л)удн немају горућу љуб,' . 
према овој држави гдје му није добро и гдје се 
економски дави. 

Даље, господо, ова и овако ограничепа зе- 
млЈтита оптерећена су порезом, односно, сељаци 
морају на ову имовину да буду опорезовапи, јер 
су je пријавили као своју, na се људи у чуду пи- 
тају, заштс плаћају и порезу na државну имовину. 

Ja всрујем у добру вољу г. Министра шума и 
рудника да he ову ствар псправптп путем амапд- 
мана. To би била једна корисна ствар коју бп г, 
Мипнстар спровео, na га пајљубазније молим, да 
овај амаидман спроведе кроз Финапсијски закон. 

Ла ћу сад прећи на експлоатацију шума. Шуме 
у Црној Гори приличпо су старе, комплексп шума 
из дана у дан пропадају, Наравно, то су недр- 
жавне шуме, јер приватници немају могућности да 
те шуме чисте од разних инсеката и штеточина и 
тако ове шуме из дана у дан пропадају. 

Многс се шуме експлоатишу, a за многе се 
воде преговорп o екоплоатисању. Раније се стајало 
na гледишту да се оне ne дају у експлоатацију. 
Поступак око експлоатације шума у Црној Гори 
такао je, да се иде na то, да се што више кочи. 
Ja ии-слим да je то погрешка. Осповпа погрешка 
зато, што je тамо народ и сувише оиромашан, a 
то je привредно благо, којим треба да се користс 

: људиј који су n сувише сиромацши и немају 
хлеба. I Inje згорег, гооподо, да се убрза поступш<, 
јер овакав namm, какав je данас, и са оваквим 
формалностима немогуће je доћи до једног уго- 
вора пи са приватним лрутги;:м, или са каквом 
страном компанијом, јер се апсолутно ис допушта 
n ne дозвол>ава ексхЛлоатација шума, Дсзволитс 
ми, господб, да плм наведем један пример. Једна 
се шума продаје већ девет година, a до дана-с није 
одобрев привредни план. (Министар шума u руд- 
иика Богољуб Кујунџић: A зашто?), He само да 
није гд &ре.н привредии план, него га и не мисле 

фаватн иако je уговор попписан. To je случај 
ca Шекуларском шумом. која je продата једној 
страној фирми. У.говор je склопљен. Испуњене су 
све законске формалности. Успостављен je пле- 
иенски одбор и угсаор je одобрен. Фирма je при- 
ступила изградњи свих потребних путсва. Испла- 
тила je извесгап део туме, којп су, no peiueii>y 
Банске управе, и посекли. Поднесен je n привредни 
план на одобрење. Банска управа није га v закон- 
ском року прегледала n na основу члана 50 Заш на 
Q шумама прИвредни план je аутоматски одбијен. 

Дошао један човвк и no својој личној иници- 
јавити хтео je да тај план баци у кош, да би та 
сиротин.а била доведена у пол( жај да ту посечену 
шуиу пррда другој фирми, и друго, да се доведе, 

у положај да не може да рукује својом шумом. 
Међутим, господо, та je шума продата no закону, 
јер je одбор одобрио продају те шуме, пошто, кј 
mro знате, постоји п гсмеиски одбор, и све су фор- 
малности извршене. Ja сам no onoj ствари лично 
miiao у бановину n протествсвао ксд г. Бана к 
којег са.м namnao na правилно разумевање. Д , 
се, међутим, у другом случају шума у Општини 
величкој продала npe 1 до 5 година, ову су шуму 
ненадлежно продали претставници општина, a, 
међутим ,та шума je племенска, и одбор no закону 
није овлашћен да ту шуму може да прода. Сељаци 
на своме збору к; нстатовали су да пису донели 
одлуку o продаји шуме, и констатовали су да нису 

ључили уговор  са тим закупцима,  него  да 
го учинила неовлашћева лица од стране општин- 
ских  одборника  и  тражили  су  да  се  тај  уговор 
поништи.   Ту   молбу   потппсало  je   250   лица,   али 
Банска управа, поред свега тога, одобрила je овај 
уговор противно жељи  сељана тога села. Дакле, 

'Г"ут случај опом првом. Оиим  првим 
не   потврђује   се   и   ако  траже   да   сс   привреднв 
плап потпрдп, a овим другим који ne желе да 
потврди,   on   се   потврђује   од   стране   помоћнм 
г, Јевтића. 

Дакле,  господо, ja  бих  желео  да  се  Овак 
поступци  огстране.  Ja  мислим  да  je  цил>  сасвим 

аидан  n  ja не желим  да улазим  у  извиђање 
оваквих ствари. To je надлежисст господина Мини- 
стра,   али   господин  који   ради   v  овом   шумск 
одељку, то je г. Петронијсвић, n ja мислим ча би 

подин   Мппистар   требао   да   испита   na   какав 
начин  он  ове  пословс  спроводи  у Зетокој  6ai 
вини. 

Господо, сад ћу да пређем na једно друго 
питање, mi ran,е бујица. Питање бујица врло pa- 
и>рно делује у многим крајевима, a напосе у 
Зетској   баповини. 

■V моме срезу има толико бујица да one заси- 
пају земљпште у равпицп и напосе му грдне штете. 
.Ioni sa време црпогорске владе била je na пзвеснпм 
местима отпочета регулација na пример у Велпч- 
кој oniininin, али je избио Балкански рат којп io 
све то спречио. Ja хоћу нарочито да нагласим ка- 
кве штете чпнп река Бистрица околном становпа- 
штву. Ta река протиче кроз Ругову. To je, може 
битп, најлепши крај у namoj држави, али ако ov- 
ne предузму благовремепо потребпс мере, та he 
рска да уништи n сам саобраћај у Ругови. A зп- 
mro то? Зато, што се заштнтпе шуме ne чуиају, и 
зато што се свакоме допушта, нарочпто je то било 
за време ранијих демократских режима, да су љули 
могли без икаквих решења падлежппх власти, да 
посеку најважније заштптне шуме. Због тога имате 
данас прилике да видите тамо читаве ианосе, којп 
руше путеве и ометају саобраћај. Можете се многи 
од вас сетитп, кад je Њено Величапство Краљнца 
пролазила ^кроз Пећ, да се je и тада десила иелика 
провала облака, која je толико оштетила пут, 
се њмме пије могло ripolm, те je морала бнти ;i!i- 
гажована војска, a n сел,аци, да пут поправе, тс 
je тек гиме омогућено да НБено Велимапство Кра- 
јшцв овпм путем npoI)e. To je, као што рекох, no- 
следица тога, што се шуме тамо немилице тамане. 
Ледан део ових шума enojima je Плавске општине, 
Ta je шума у стрмом землтшту, a она je скоро сва 
уипштена, н ако сс ne будс спречила дал>а сема 
ове шуме, ако се ова шума нс буде ставила 
забрапу, ми ускоро нећемо имати колског пута у 
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Ругови, a поплапе и бујице прете уништењем и 
града Пе1ш и Пећ je од Бистрице у највећој опа- 
сиости. 
Друга река, која причињава тако1)е велике ште- 

те, то Je рска Сушица, која пролази поред наше 
нсторијскс задужбине, поред Високих Дечана. И 
регулацији one реке требало би такођер што upe 
приступитн. Кад се десе мало веће кише или про- 
вале облака, онда се ова рка излије и толико исква- 
ри пут, да страни туристи, који тим путем про- 
лазе, мора да се скидају из кола и аутомобила na 
да иду пешке, ако желе да виде највеКи nam спо- 
меник  — Високе  Дечане. 

Ja ћу овде да се дотакнем шума имовних ori- 
ттина  ii браетвеннх шума црпогорских. 

И ако Црна Гора, док je била зассбна држава, 
нијс била финансијски јака, ona, ипак, one шуме 
иијс оптерећивала порезом, као што се не оптере- 
рећују порезом пи ове шуме имовппх општииа у 
пречанским крајевима, јер се њима пореза отпи- 
сује. Међутим, на маше шуме, браственичке из Црие 
Горе, та се пореза не отписује него мора да се 
плати. Питан.е je само, могу ли je сопственици лла- 
тити. Ja мислим да и ове братственичкс шуме у 
гтогледу оптерећења порезом треба третирати исто 
као и шуме имовних општина, a кад будс ство- 
рена могућност да се те шуме могу експлоатисати, 
оида he наравно оне ту порсзу и платити. 

Господо, хоћу укрптко да се дотакнем и да ка- 
жем неку ријеч н што се тиче рударства. Непоби- 
тан je факат, ла Цриа Гора изобилује рударством. 
Ту имате Срез барски, Срез берапски и Срез ан- 
дријевички, који имају већи број разних руда. Ja 
иисам стручан, али знам, да код нас руде прет- 
стављају богаство од велике вријелности. Зиам 
врло добро. да je jom за времс, кад je Црна Гпра 
постојала као самостална држава, била одређена 
једна   комисија  која  je  имала  да  испита  каквих 

a има тамо и у којој количипи, и знам да je 
та комисија подпела извештај који ie био врло no- 
вољан no стан.е рударства v Црној Гори, Исто тако 
познато ми ie, да je и послс Ослобо^еи^а и Ује- 
лки.еи.а са Краљевином Србијом било допуштено 
V духу постојећег закоиа разним друштвима да 
заузимају рударока пол.а n ona cv цруштва вршила 
изпи!)а1е и дошла су ДО повол>пих резултата. Из- 

.'иг cv били повол.пи, али сав овај посао у го- 
липи 1090 обуставио се, n v питању рударства у 
Црно!  Гори паступио je застој. 

Kao  што  рече  госполии  Министар,  ла  je  no- 
5но да се удружи капитал са радном снагом. и 

ja иислим ла je то најзголннји начин да се упосле 
гии очи који немају хлеба, и na тај начин омогу- 
ћило би се запослење не само онима из Ипнс Горе 
негои из разпих лругих мрајева, и стога би овоме 
питажу тоебало поклонити пуну пажњу, јер то je 
заиста велико благо које лежи у тамошњим брди- 
иа, a којр треба искористити и привредно подићи 
гтасивну Црну Гору. 

.Ta hv ca овим, господо. ла завршим, наглашу- 
јући да рало гласам за овај буџет, iep знам да Iie 
политику шума и руда водити савесно, корисно и 
чесгито nam поттопаии Мипистар шума и рудиика 
г. лр. Кујунџић. (Одобраваше и пл.ескпИ)С у цен- 
тpv^т^r II на дсспици). 

Pretscdnik Stevan Ćirić: Ima reč narodni poslanik 
!,r. Risto Grdić. 

Рнсто Грђић: Гооподо народни посланици, 
Министарство шума je стручно министарство, али 

noniTo се на челу његозом налази једна изразито 
политичка личност, човек не може a да се и нехо- 
тице не дохвати иало политике. Г, Министар Ку- 
јунџић, уосталом, није Ни дошаб na овај положај 
као стручп.ак пего као политачка личпост да би 
Влада добила једну личпост која ћс да привуче 
српске масс у Јерезу. (Граја на десници). Што се 
буните, господо, пије вал^да ту доведеп да разбија 
Лерезу! — По својој чистој националној прошло- 
сти, no своји.м моралниии квалитетима, a нарочито 
као син пок. Косте Кујунџнћа, који je једна од 
иајсјајнијих и најчеститпјих фигура у предрат- 
пом политичком жнЂОту Босне, г. др. Кујунџић je 
нрло добро и прелсстпниран за то. 

Стањс у Босии, господо народни посланици, 
заиста je пеподпошл.иво. Атмосфсра која je ство- 
рена анационалним и политичким недопуштеним 
радом др. Спахе na том терену толико je загу- 
шила, да je доиста требало тражити некс одушке. 
Али о овему томе, o политичким приликама v 
Босни, нећу иного говорити, пошто сам опширније 
o томе говорио у начелној дебати и пошто су o то- 
ме гопорили и остали моји другови нз опозиције, 
Ледно je факт да je долазк г. др. Кујунџића na овај 
положај примл.еп са пзпесним надама. Веровали 
смо да je п.сгов долазак иа место слабога г. Калу- 
^ерчића, који je у овом Дому назван субашом лр. 
Спахе, да je његов долазак био паговештај нових 
гарллика и односа и нове политике у Боени. Веро- 
вали смо да iie тиме једном престати са удишта- 
вањем најбољих народних спага и са оном полити- 
ком Kojv Спахо Beli три годпне спроводи у Босни 
као апсолутни госполар. пезир и nama босапскп. 
Међутим, нажалост, осим само у ресору Мипистар- 
ства шума, где морам ло1ално признати, да je по- 
казана извесна воља за објективношћу, ие опажа се 
ни у чему тај пови курс, a још сс мање опажа да je 
г. др. Кујунџић, који je дошао да буде контра 
биланс др. Спахи, доиста могао да избалансира 
оно што смо очскивпли. Морам признати г. Мини- 
CTpv Кујунџ.ићу да je v своме ралу досад посту- 
пао објективно, и баш ових дана чуо сам од неких 
својих пријатеља да се je na свомс инспекпипиом 
путоваљу кроз Босну изразио, да се «и њега не 
тиче ко je које присташа партије, већ само тражи 
да je свак псгтрлван чипопппк. Али, међутим, ми 
видимо ла се и даље порел свега тога, остварује 
апсолутна воља др. Спахе, и ja сам ових лапа до- 
живео у {елнпмс Мипистарству гле сам интерве- 
micao no једној потпуно пппволпо! ствари, да ми 
je г. Мипистар олговопио: вплећемо хоће ли r. 
Спахо na то пппстатп. (Министар шума и рудника 
др. Богољуб Кујунџић: Који je тај иинистар?) To 
je г. Минпстар прапле CininuoBiiii, in Вам то отво- 
рено кажвм, .iep имам обичај да изппсим само 
ствари Soje cv истините. Уосталом и неколико 
других министара мепи cv слично одговарали и 
ja сам се na то морао запитати: na, господо, треб? 
да знамо, ла будемо начисто, јесмо ли ми пода- 
innm лр. Спахе или смо подаиици Крал>евине Ју- 
гославије?! 

Али. господо, mi у сммом pecopv г. Министра 
тума писмо дочекали оно што смо очекивали. Mn 
омо очекннали лп he ту бити пекога чишћеи,;! и 
да he г. Министар предузети мере, да се са разних 
рудароких и друтих предузећа којима су став- 
љене v управу разне бивше кафеџпје n сличнп 
елементиј да he се ти људи уклонити и место њих 

90* 
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довести стручњаци. Надали смо се, да ће бар по- 
што су из тих предузећа уклоњени паши најбољи 
национални људи, да he бар ту, под 11>еговом упра- 
вом, битп неких промена, али ништа од тога ни- 
смо дочекали. 

Уосталом, господо, ja сам o томе већ раније 
говорио и само имам још да кажем то, да ja ии- 
слим: или iie г. Кујунџић истерати Спаха на чи- 
стац или ће морати. дефинитивно капитулирати. 
,Тер докле г. Кујуиџић у Бањој Луци и на друшм 
зборовнма проповеда, да ова Влада стоји Ha тс- 
рсиу иародног и државног једииства, дотле др. Спа- 
хо са њсговим ЛЈудима спроводи потпуно аутоно- 
мистнчку и сепаратистичку политпку. To се јасно 
види и no томе, што, док ваши претседници оп- 
штина шаљу изјаве и позлравл.ају политику на- 
родиог и државног јединства, дотле Спахиии љу- 
дн, no napel)Cif>y свога во1)е, не смеју ни помпслити 
да дају изјаве у томе правцу. Он и дал.с чуцв 
своје аутопомистичко гледнште, и ja се оправдано 
бојим, да једиога дана не доживимо и то. да ће 
та политика моћи да угрози све one иаше тско- 
вине које су милионским жртвама изведенс. Јер 
сигурна je ствар да he rn људи, после владавине 
др. Спахе, толико повлађивани и материјално 
обезбсђсни, бити у сташу да у своме руишлачком 
раду спроведу оно што хоће. 

Напомињем, господо народни посланици, да 
ja нисам хтео ни мислно да говорим данас o оцо- 
мс ресору. (Мттстар шума и рудпика Богољуб 
Кујунџић: Али си гопорно и то сасвим субјектив- 
iro!) Не субјективно, господинс Министре, него 
баш потпуно објективно. (Миипстар шума п руд- 
иика Богољуб КуЈунџић: Проблсм Босне je у на- 
ма!) У коме? (Мпппстар шума u рудипка Богољуб 
Kyjyuiiuh: У нама Србима! Ти би морао седети 
овамо на овој страии a пс тамо!) .Ta бих седео 
кад бих знао да he бити од тога иеке користи, алп 
видии да се и даље тамо води јелна политика 
Kojv спроводи самовољно др. Спахо. Нзему je 
Бсоград дао да постане апсолутни господар Бо- 
оне, a ако који од националних Муслимана доТјс 
за министра on буде само мипистар без nopTrjie- 
л>а, без икаквог утицаја. У таку политику и таку 
ситуацију ми нећемо. 

Национална идеја од доласка л-ра Спаха 
угњечена je и ударена no врху главе. Ja знам кпд 
сам лањске године гопорио како стс ми присту- 
пплп и одобравали, a, међутим, од свсга вашег ре- 
волта imic било ништа, Националисти cv досад 
nii.ni само к\'сур у политици службеног Беогрпла. 
(Мпиистар шума и рудника Богол,уб Кујунџић: 
Није се побунило то интегрално југословенство 
када nn један наш рудни« mije у рукама мусли- 
мана nn правосла&них! Није се побунило ни опда 
када ни један наш суд није у рукама nn мусли- 
мана ни православиих, a ми смо лпадесет годгла 
i/y од ослобођења, госполипс! Али се бупите ако 
се муслиманска фукара постави за крагшароша!). 

Госчодпне Министре, мало je чудно то, јср 
Ваша уладица у овом случају нс одговара ни Вама 
nn oflOMe mro сам мпслпо o Вама! (Мппистар шума 
u рудника Богољуб Кујунџић: Зашто?). Јер излази 
као да сада треба да сс убацп нека пптрпга ne 
само у чисту nainv ндеју, него да се убаци пптрпга 
између мусппшпа и православних, да се колземо 
ако лугара и израчунавамо ко ће да добијс впшс 
лугара у поједпним месгпма. Bn  сте јуче дошли. 

Ja зпам да Ви мпоге ствар« нисте учинили. A, може 
бти, сутра када будемо имали статистику VMH- 
њених прешака ми ћемо Вас или осудити, или Вал 
одобрити. (Мпиистар nivva n рудника Богољуб 
Кујунџић: To je ono што ja тврдим, али Ви мало 
пре кажете да се стап.е није ништа поправило!). 
У   полптпчком  погледу  није  пишта! 

Непосредпп повод што сам узео реч, то је 
одгсквор на кнтерпелацију који сам данас доби^ 
од господппа Мнппстра шума n рудника. Ja ћу да 
изнесем ono што je у иитерпелацијп речено o 
стању у мом срезу у погледу државних шума на 
граиици између бивше Црне Гореи бивше Аустрије 
односпо, сада између Црпогорских n Херцеговачких 
срезоиа. Тамо сел>ак ne може да живи ако нема 
три елемента, a то je шуму, воду и пашу. Када 
je 1878 годпне повучена гранпца између Црне Горе 
и Аустријс, тада cv itei<a села просечспа, тако да 
су шуме остале у Црпој Горп a вода и патњацц 
остали na друтој страни. Напомин.ем, да су то се- 
ЛЈаци који потичу из истих братстава, и ла cv 
браћа и најближи рођаци. И они су сада дошли 
у тешке прилике и готово у псмогућпост да жнве, 

јер сељак, ако нема шуме, не може да живи. Видећц 
то тешко стап.е, Аустрија je сама Јгашла пута и на< 
чипа ла сс сел.аци херцсгопачкпх крајспа служ« 
оним шумама које су осталс у Ирној Гори. I-I за 
време Аустрије, све од ослобођења, несметано, изу, 
зев неких уанемиравања, сел.аци cv вршили дрва- 
рење у црпогорским тумпма. Од ослобођења 
уместо да се прилике поправс и да се попратп старо 
стање, na да могу и у слободпој земл.и да живе, бар 
онако како су живпле под туђином, дошло je обр. 
nvro. Tn сељаци ne могу сада "да се дрварс у пскад 
својим шумама. A onn бсз шуме, ne могу да живе. 
Често пута, немајући лруге заштите, морају да иду 
и силом да беру та дрва. 

Гсл.апп из Цппе Горе ослањају сс na црногор. 
скм Имовински закоп, no коме су све IIIVMC плсмсн- 
скс, a nitcv државне, onn кажу да плаћају nopes 
на те шуме и нашим сељаиима брапе лппапеље. 
И због тога долази ло сукоба између љих. Тп 
коби cv до сада неколико пута били прпва слкка 
боатоубилачких ратова. Лањске године смо ia и 
народни посланик г. Радојичић пз Јерезе, да бп на 
неки начин смирили јаде, ишли тга лице места н 
тоажили начина и преклињали људе, ла се нагоде, 
MehvTHM, кад ie no орели животно гштање и једних 
и .•фхтих. немогуће nx ic нагодити. Неппестано |е 
крв и нож HBMehv њих. Сада има случајева, лп 
јслпа ахција нзазива контраакцију с др\гге стране, 
Kao mro je једнима пеправедно, тако je n другима, 
na je тамо готопо ne само прави грпћапски братп- 
убилачки оат. негошрава анархија, Сељаци из хер- 
пегопачких соезова просто cv поставили границу 
na поаие сељацима из цриогорсхих срезова да до 
лазс na мпјац, a сељаци из црногорских срезова 
бране Херцегрвцима да cewy шуме и да се користе 
шумама. Ja сам небројно пута подносио интерепе- 
лацију n упозоравао Мпнистре na овај песретан 
случај. Кад je била у јеку борба за општипске 
пзборе, бивши Министар шума и руда г. Ђура Јан- 
Komili дошао je тамо и рекао оиоме пароду: 
гласате na изборима за ЈРЗ, ja hy то пптање одмах 
решити. Ja сам тим људима савстовао да тако no 
civile. II onu cv збпл.а гласали. Али nuje б 
iinmra, Beli je остало све no старом. 
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Кад je дошао Господин Министар KyjyHi.mli 
обратио сам сс њему и молир га, да ту ствар прими 
к срцу, да он ту ствар peiim иа праведан начни 
и добзто сам сада од њега одговор, да се они обрате 
редовном грађанском суду са формалним траже- 
њем, јер другог намина нема. 

Даклс, господо народнн посланнци, и ако сам 
ja очекивао, да се ова ствар iiclic решити стсрео- 
типним   слашем   са   надлежносги   на   надлежност 
путем   аката   и   архивс,  него  Да  hc  сс  ylin  у  ово 
болн-р   питање са свим срцем и осећањем за онај 
народ,  јер je ту хиљаду дРмаћина, којима прети 
onacHO'Cr да свакога дана нзгубе главу, видео сам, 
господо,   да   се  то   питање   и   овога   пута   рсшава 
преко   колена,  да се  само скинс са надлежности. 
Кад  би се поступило no овоме савету Господина 
МиР1истра шума, нмали би с једно и с друге стране 
tio   хиљаду  парничара  на  редовном  суду,  a  пар- 
нице   Gn  трајале може бнти   100 година. Ja знам 
један случај, да je оваква парница на граници Дал- 
иације  и Херцеговине трајала 500 година. Тради- 
Цчја  je да се та парница вуче од Цара Душана. 
Друга   je  ствар  ono.  Немогуће je ову  ствар пред 
судом донети, јер се пита ко има активну a ко па- 
синну   легитимацију.  Од хиљаду домаћина  многи 
не постоје на лицу места. Нека јсдан само фали, 
може   сс   спорити  актиипа  или   пасивна  легитима- 
ција.   И  кога  he  omi  сада  тужити:  да ли чнтаву 
апштину или појединце, који бранс или не бране. 
Ту je хил>аду деоница у тој шуми. Иека се испусти 
само  један субјект, правни петит je MaibKan, и ие 
може сс ништа постићи, 

Стотине година, a ооим тога са стотине хиљада 
и милиона динара бил>ега и адвокатских трошкова 
требало би  потрпшити,  na  опет та би  сс  париица 
вукла и иикада се не би решила. Пијс то само слу- 
чај  овде, него таквнх случајева има и на дамла- 
тинској  граници п na личкој граници. To je један 
социјални проблем јер наш сељак не може да живи 

шуме која му се мора дати. Ако постоји ола- 
сност   братоубилачког para,  (шасност упропашћи- 
вања једнога краја и националне несреће, онда сс 
са орцвм и душом мора приступити решавању тога 
питања.  (Минисгар  шума  и рудника r.  Богољуб 
Кујуиџић: Ha који начин? Какав je Ваш предлог?) 
Ja не мислим на тај начин да сс газс права upno- 
горских власника. Али свако закоиско стање може 
се и мора регулисати новим законом ако je постало 
неодрживо. Да лн дсрогацијом ранијег закона, да 
ли на тај начин што he држава искупити те туме 
и ставити пх na раоположење о«има којима су no- 
требнс,   то   je   питање   које   морамо   пропусгити 

■.■чи>ацима. Ллн ла се не упуттамо у ту студију 
него  једноставно да сс пошал.у акта дал>е на над- 
лежност, т омс могу да разумем Министра, који je 
из Босне,  и који познаје  сне прилике, a знам да 
има срца и ocehaja за те сељаке. To je герај у коме 
ни једна кућа  није остала поштеђеиа. To je баш 
на граници, одакле je  1914 године ма хил^адс њих 
интернирано, a преко 50 их je обешеио. Када знамо 
ово стањс и заслуге тих људи, онда се мора ући у 
i i питање и решити ral (Министартшућ1& u рудипка 
Богол,уб Кујунџић: Конкретан ггредлог?). Решити 
га законодавни.м путем no претходном испитивању 
стања стнари na лицу места, на основу историјских 
података, јер тамо постоји и архива, постоји ди- 
ii [оматсжа преписка a постоји и тактично стан>е, 
Све треба испитати, na, после  lora, донети закон. 

AKO нема друтог начина, трсбало би откупити те 
шуме путем екшропријације од стране државе и 
(М1ла те III\MC ставити тим људима на расположење 
(Мппистар шуиа и рудника Богољуб Кујунџић: To 
није решење. Ту се бију Херцеговци и Црногорци; 
закоиом сс то питаше нс ретава него интервен- 
цијом народиих послаиика и народннх првака из 
тога краја!). He туку се они иеђусобио зато што 
се мрзе, него зато, што je шума камен омутње и ту 
шуму треба регулисати, треба у н>ој омогућити 
Јелпим и другима да сс користе својим правом. 
(MumicTup шума u рудника Богољуб Кујунџић: 
Лако je то регулисати законом, само да ли he тај 
закон моћи да се примени у овоме конкретном слу- 
чају. Да ли he се они и даље тући у случају да 
ja лопсссм такав закон?) ПрстпоставЛ)а се ла ћете 
донети закои који he то питање скинути са дневног 
рела. (MiimicTup шума и рудника Богол,уб Кујуи- 
џић: Нисам ja свемоћан! —■ Упадице). Ja овога пута 
огтет апелујем на г. Министра mvMa и рудника и 
мотм га да овоме питању ионово посвети пажњу, 
и ако каже да je ово mnanjc потпуно проучио, и 
да преко својих стручн>ака на лицу места испита 
стање стиапн, пздбави сва акта која постоје н да 
ладе труда својој госполи пс(1)ерситима нека то 
стање на све Morvhe начине размотре. Ако има 
добре вол.с и л.убави. чега сигурно има, ia сам 
уверен да he сс то питање ипак решити. Ако сс 
Hcupnv сви ти разлози и покушајџ, na ипак не 
доће до решења, онла he он са себс окинути сваку 
олговорност, алн ако бих их VTIVTUO суду и ако 
зна ла он не може v овом случају да буде инстру- 
менат правле, јср ne Morv доћи до суда — треба 
upe свега положити милионскс таксе — онла то 
значи бацан>е v акта једног иационалног и соци- 
јалног проблема. 

Друго ie питање. o ком бих хтео да репшем 
nap печи. гооподине Министре, јелна иеппавла која 
io Законом o игумама учињена лобропол>цима. 
Закон o лобргвол.иима њмма ie oourvpao и зага- 
раитовао беоплатну rpahv за nvhv. Мећутим. Закои 
o шумама in vo дерогирао. RTI сте v задње доба 
почазали лобпу вол>\г да имнзаћете v CVCOCT na им 
■laii'ic неке комплексе V3 извесне такое. Али ia гс 
бојим да In1 гс оопет администсаиија уплести и чи- 
таву ствар довести до тпзапица. Док mi дајете на> 
челна решења и упућујете их v Винковце и Нови 
Сад, лотле Диоекиија mvvia изјавлл'!о ла шуме 
нема и онда они иду од Понтија до Пилата и на 
n<naiv Knaiena ОД спога тогл не буде ништа. Ако 
има могућности na им сс na оно што HMfliv плаво 
no закоцу, полајте им, л ако нема, немојте лавати 
него скините то Г1итап>е са дневног пела да се л.ули 
не излажу малтреттгоанл' и тоошковима и да се ne 
по1ављу|у погролпиии и Konvnmiin. тто све може 
довести ло тога да на nam чист обрал палне нркз 
мпља и да сс каже, ча re за ппеме Министра Kv- 
tvHUHha лесило то и то СМииистар шума u оудиика 
Богољуб Kvivmmh: Неће. ■-" нема opaja у uenv тај 
се не боји. Ja v сваки проблем улазим то дна, 3«ам 
н, no. 'ia ic1 Шипап издао грајњу за 7.000 Kvha које 
су ломшпс поодате тпговиима, зато тражим га- 
панцију да ии покажу \-:>, молбу уверен>е o CBOICTBV 
•ipnnoiio.'hiin II ranainniiv оппгтипс v KO\o\ ћс змтлтн 
ту згоаду, oam да би се избсгле те злоупотребе). 

Са диобом крша исто тако ia MIKVIHM да би 
требало пожурити у нашим крајевима, као и са 
диобом мера. Али ja мислим, ако то буде и дал>с 
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у надлежности срсских начелника, да ће с тиме 
бити брука као mro je до сада била. Има случа- 
Јева да крв пада често пута ради тих заједничких 
отшггинских пашњака и мера само зато, што срески 
начелник запетљава ствар и унссн злу крв. Данас 
да једноме, a доцније да другоме, и то доводи до 
крвопролића. AKO би иогли ono питање поделе 
крша и мера потпуно да преузмете у вашу над- 
лежност, Гооподине Министре, ja мислим да би то 
билл велика opeha, a ако остане овако како je сада, 
то јест, да срески начелницт! буду апсолутни госпо- 
дари у томе погледу, мислкм да lie ти.ме цео труд 
бити промашен. 

Ha завршетку, ja бих упутио на вас апел да за- 
штитите оне своје мале невине сараднике, мале чи- 
новни-ке, дневничаре и намеиггенике од шикана- 
ција појединих политичких кортеша и управних 
чиновника. У моме срезу од прилике већ je спе 
оастерано. Страдали cv многи лугари само ако су 
били моји познанипи. Лошао ми je једаи лугар да 
се жали на поступак среског начелника, дошао ми 
v Kvhv. ДогаЈтај je био v томе, ла je јеллп циганин, 
који ie био laM.'i.cu. посвелочио ла je тај лугар 
псопао г. лп. Спаху мајку. Ствар |е предата сре- 
екоме начелнику и он га je осудио одмах Ш дана. 
Opai се позвао на пет сведока, најугледнијих чла- 
нова из редова ,1. р. 3. na iie му посврлчзчити да 
није псовао. Ништа иу иије помогло, Срески на- 
"(MICIK irnie хтео да послуша ни [едног од сведсжа, 
него ra ic казнио ca 10 дана и потом je ствар ппс- 
дао Министарству унутрашњих пела. a ono ллл.е, 
и тако човек стоада. On има петопо или шесторо 
^■IM', и налазећи се v беспомоћном стању дошао 
ie MiMin la се dan изјала, Селели смо сат — лва и 
гтоичали. те се иени лојалило и кажем му: ајдемо 
v кафаку! Немрј. каже. лепо те молим, ако ме ioni 
i'H-u' ца сам био с тобом и да г.ш био i i i :бе у 
кући. онда liv jom изгубити службу. 

Госполо iiano'iiin посланици. ла сам јл веоо- 
ра.о ii мислио 1914 голине ла he бити. кал tohe 
Србија. таква опасност за јелног апжавног чцнов- 
иика ла седи у мојој кући .ja бих. веоујте ми, пре 
узео псволвср и \ч1ио ее, него пожелио ла лочекам 
то гтпп.е. Ja никала нисам износио неистине, и fa 
сам гс увек трулио да будем објективан сл ове го- 
вопнице. Ono ie. гогполо. жппа истмна, a TO ie 
најбољи иоказ гтсихозе која влада v оним нашим 
крајеипм;!. Сие ie предато на милост и немилост 
неколицини шуцкооских типова, који ведое и 
облаче код нас Ja боаћу Муслимане волим, ja сам 
ro иоказао и [a hv то увек доказати, али има неко- 
лико типова који су 1914 године играли најгору 
улогу. a ти ланлс ведре и облаче, тако аа |е намд 
загопчан живот. na није чудо ако неко са уздахом 
спомене покојну Аустрију. 

Prefseđnik   Stevan   Ćirić:   Gospodine   ETOVorniče, 
molim Vas da pazile na tvrdnje koje stavljate sa 
govornice iueoslovenskoe: Parlamenta. Molim Vas da 
ne stavljate tvrdnje koje mogu biti štetne po samu 
državu Jugoslaviju. 

Рнсто Грђић (пастапља): Господпне Претсед- 
ниче, верујте, много je теже мени него Вама који 
ме опомињете. и ja бих волео ла не износпм ове 
cTRapn. али стан.е je такво. Ja Пас молим, Госпо- 
дпне Ммнистре, да узмете у заштиту ове малс људе. 
(Мииистар шума II рудника Боголууб Кујунџић: 
Који je Cpomi отпуштен из Босне и Херцсговине 
од како сам ja на томе положају?) 

He само да ja то ne тврдим, него тврдим   n. 
нако je неко раније отпуштен да ћете Вито  ii0 
правити. Ja у то пмам nvno поперења и да га нсма 
не бих Вам ono ни говорио. 

Pretsednjk Stevan Ćirić: Gospodine govornic? 
molim Vas da završite svoj .^ovor. e, 

Ристо   Грђић   (наставља):   Ja  бих  врло   pa-i 
завртио изјавом ,да бих г. Министру, иако не чи 
тавој Влади, гласао буџет, али, на жалост, док с 
ne осведочим да he on  спровестп  ono  што ми  ое 
њега очекујемо, ja neiiy гласати за буџет него hv 
гласати  против.  (Одобравање  и  пљескање   на  л'; 
вици — Мчиистар шума u рудника Богољуб  Kv. 
jviiijiih:   Господо,   сиага   Мипистра   Кујунџића   за 
ulicu од Вас,  a не од њега. To je  политкчки, 
Милап flcTKOHiili: Све mro je  конструктивно   i 
Кете уз себе!) 

Pretseđnik Stevan Ćirić: Gospodo narodni  pnslo 
nici, prekidam sednicu, nastavićemo rad posle podu," 
u  16.30 časova. 

(Sednica je prekinuta u  14.15 časova) 
Nastavak  sednice u  16.50 časova 

P.otpretseđmk Franjo Markić: Gospodo narodu" 
poslanici, nastavljamo jutros započetu sednicu. Re? 
ima narodni poslanik g. Vojislav Lazić. 

Војислав Лазић: Господо народни посланици 
ja hy свој  ronop да почнем онде, на оном  Mecrv' 
где  je nam друг прота  г.  Милан  Петковић   стао 
On  je,  господо.  почео  да  разлаже овде   догађај 
који се догодио у Фипансиском одбору no опт\, 
жсп.у  од страие народног посланика од владине 
већине г. Животе Милановића протпп бившег мн< 
нистра  г. Ђуре Јанковића. On je прекинут у 
свом излагању, да ли зато што му je време гоп 
било истекло, пли  зато  mro се  не  жели да   ч 
та  оптужба.  Али,  господо,  ja  сматрам   да   ми  !е 
дужност да ту ствар пред вама разјасним. 

Господо,   пнтерес   овог   Дома   и   углед   његое 
захтева да то не буле бачено v таму, или да ос 
ne у пеком засеику и, после, да нам доцније кажу; 
ви сте знали за једну ствар, алк иисте имали ку. 
ражи или нисте хтели ту ствар да изнесете  ni 
јавност  ла   се   ствар   рашчисти.   Интерес   je   с; 
Владе да до тога рашчишћавања .TOIIC, a ппто 
je и самог бившег Мипнстра г. Јапковића да со 
стпар  рашчисти  ако  je  он   исправно  радио.   (1 
minu ca лееице: Тражимо анкету!) 

Господо док je јсдан народни посланик у 
једком скупштинском форуму изнео протпп г. 
Миппстра врло тешке оптужбе, онда то nnrn jo 
интерес тога Мппистра да остаие неразјашње 
пптп Владе, нити one Скупштине, ja то још једно« 
понављам и желим, господо, ла са неколико речи 
објасним како je стпар текла. (Глас са десппио: 
Huje све тако!) 

Pnlprethodnik Franjo Markić: Gospodine Laziću, 
ja mislim da V&s g. Života Milanović nije ovlastio 
u   njegovo   ime   interpretirate   njegove   misli   i   da u 
ime njegovo govorite. 

ВојислДв Лазић (пастапл.а-): Ja ne говорим v 
нме г. Животе Милановића, ja говорим у св 
име. Ja сам бпо члап Финансискот одбора, био с 
присутаи селпицп на којој je ово питање покре- 
путо и ja сам ово питање прихватио у интересу 
опог Дома и тражио сам анкету од Народне CKVII- 
штине, да  Фипансиски  одбор   закључн   анкету н 
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тражи анкету од Народне скупштине. Међутим, 
мој предлог je био одбијен . . . (Пљескање на ле- 
вици) ... и ja сада излазим пред Народну скуп- 
штнну да ту анкету пред Народном скупштином 
тражим. 

Potprclscdnik Franjo Markić: Gospodine Laziću, 
tposhiviic da je g. Života Milanovic odustao od 

reći zato sto je naknadno dobio obaveStenja, da nisu 
tačne informacije koje je dao u Finansijskom od- 
boru, pa zašto Vi, kao njegov ozbiljan poslanički 
drug, prepričavale stvari, koje neće ovde da iznese 
sam  g.  života Milanovic, 

Molim Vas, g. poslanice, izvolite nastaviti svoj 
govoc, (Milan Petković: On je to dužan da kaže ovde 
u Narodnoj skupštini, jer čas! ovog Doma to za- 
hteva!) 

Војислав Лазић (наставља): Господин Ланко- 
вић je одузео концесију Миодрагу Стаменковићу 
на вађењу руде. Он je добио рудно поље, нспитао 
то рудно поље и почео посао, уложио велик ка- 
литал и на једанпут je г. Јаншвић овоме одузео 
то рудно аоље и дао г. Јовану Вуковићу. И сад се 
појављује Јован Вуковић на истом рудиом пољу 
и тражи експлоатацију. Најзад, ово je 'Стаменко- 
вића зачудило, дошао je у Министарсгво да види, 
шта je то, како je овај могао да добије НЈегово 
рудно поље, и у самом Министарству опи су се 
изравнали тако, да г. Стаменковић буде дужан 
давати Јовапу Вуковићу једну су.му, која би из- 
носила од прилнке 20.000 динара месечно, или за 
5 година за колико je он морао примптп обавезу, 
да положи један и no милион динара. 

Ja мислим, господо, да то није законпто u 
поштено, да се једно рудно поље одузме и дадне 
другоме; na опет то исто рудно поље добије па- 
траг, али кад пристане да да толику су.му новаца. 
(Узвици na левици: Тако je! — Узвицп на десници: 
Није  тако!) 

Нека се то разјасни! Тако je потврђено пред 
вама, и ja то износнм ради тога, да се утврди, 
да ли je ово и овако могуће или није могуће. Акта 
постоје, и то ne може ни да сс сакрије, пити да 
се изнесе онако како није, јер ту je Министар- 
ство шума, ту су деловодни протоколи, ту су кп>п- 
ге, ту су уговорн, ту су концесије и решења и све 
се то  може и да видети. 

Господо, господи^ Јанковић je за члана 
Управног одбора државног предузећа у Зеници . . . 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine govor- 
nice, molim Vas da ostanemo načisto: je li to Vi 
tvrdite,   ili tvrdite po pričanju?) 

Војислав ЛазиИ (наставља): Ono ja сада тврдим! 
Potpretsednik Franjo Markić: Molim, molim! 

(Milan Petković: Gospodin Čirić mi nije oduzeo reč 
zbog toga što sam o toj stvari govorio, nego zbog 
toga, što mi je vreme govoru isteklo! Ali Jereza 
ne sme da brani takve stvari!) Gospodine poslanice, 
da budemo načisto! Svaki govornik odgovara po 
svojoj savesti za sve ono, što iznese ovde. Ali ne bi 
trebali da ostanemo u nedoumici, jer mnoga gospoda 
poslanici prepričavaju ovde, što se priča i prepričava 
u narodu, i zato treba da se kaže: Ja odgovaram za 
to! Molim Vas, da smo načisto! (Milan Petković: To 
se ne govori u narodu, nego se govorilo u Finansij- 
skom  odboru!) 

Војислав Лазић (наставља): Господин Тзура 
Јанковић, као Министар шума и рудника, поста- 

в,ио je за члана Управног одбора у Зеници Ђорђа 
Селаковића, који се врло р1)аво понашао онда, 
кад се стварала ова држава, Онда, кад су прикуп- 
љани добровољци из Амернке, тај се господин на- 
лазио у Америци и радио je свом силом, да нико 
од наших ii3 Америке не дође у добровољце. Ме- 
ђутим, тај, KOJU je тако радио, кад je дошао овде 
после ствараља државе, дошао je у везу са го- 
СПОДИНОМ Јанковићем, постали су добри пријате- 
л>и и on je постао агитатор у изборном округу 
Ђуре Јанковића, у Осјеку, и зато ra je рн награ- 
дио и дао му je да буде члан Управпог одбора у 
државном предузећу Зеницн. Па ja мислнм, го- 
сподо, да таквим људима није место тамо. 

Кад je у Фипансијском одбору говорено o 
овоме и кад je господин Милановик то изнео u 
потврдио, онда je садашњн Мшшстар шума и 
рудника устао и рекао, да ће он тога одмах укло- 
нити. 

Господо, ако ra je до сада уклонио, свакако 
he on то нама потврдити и ствар he бити у реду, 
али ми смо дужни да се тачно обавестимо и да 
добијемо одговор од господина Министра овде у 
Народној скупштнпи. Господин Јанковић као Ми- 
нистар шума и рудника све je оне чиновнике, који 
су раније били осуђени дисциплинским судом, 
вратно патраг, предложио ,их за помиловање, 
опростио им je целокупне казне и вратио их na 
исте положаје na којима су и раније били. Ja 
молим господина Мннистра да испита ту ствар, 
да иидн да ли je no добро и у реду, и може ли то 
да служи као узор реда и морала у земл.н и onora 
надлештва, да они чиновиицн који су од дисци- 
плинског суда осу1)Ивани, буду опет иатраг путем 
милости враћени. 

Господо, пошто сам изнео иеколико констата- 
ција и пошто сам довршио ono mro je наш друг 
v. Петковић почео, ja hy сада да npeijeM na само 
Мннистарство. 

Што се тиче самог Министарства ja бих, pa- 
сматрајући његов буџет, гледајући приходе и ра- 
сходе које то Мнпистарство доноси и које ono из- 
даје, ja бих закључио да би пам Bor сачувао наше 
шуме од овог Министарства. Ово Министарство, у 
колико се гиче шума, месго да их чува, уместо да 
то Мииистарство будс баш ono које he паше шуме 
заштитити од других, само то Мииистарство иде 
за Tii.M да се наше шуме mro upe сасвим униште. 
Ja бих, господО) разумео да je ово нека привредна 
устапова, која својим привређивањем не може да 
донесе више користи већ само толико да покрије 
своје расходе. Али, господо, ово Мнпнстарство 
има готово благо, оно има благо Цара Радована, 
оно има шуме које су расле од Христа до дапас и 
оно има само да експлоатншс овс шуме, али, на- 
асалост, експлоатацијом гих шума ono Мипстар- 
ство једва покрива своје расходе. Ja не разумем 
како "je то да се једна готова и богата имовипа 
продаје и да никаквих прихода од тога нема. Пи- 
та.м, куд су nape? Један обичан човек, обичан се- 
,т,ак, кад na ciioM имању осече једна кола дрва, нз- 
nece nx na ипјацу и прода, узме извесну суму но- 
ваца као вредност оне шумс коју je on осекао и 
продао. Ево, како се ту показује вредпост шуме у 
приватном газдинству. Четири кубна метра дрва 
продају се за 400.— динара. Сеча и вуча ових дрва 
кошта 100.— динара, значи да je сопственик шуме 
коју je осекао, добио за ту шуму коју je гајио и 
спремао да je може оссћи и продати, 300.— дина- 
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pa, што значи, да њему за шуму остаје 75% од 
бруто добивене цсие; a наше Министарство, које 
исто тако газдује државном шумом и има задатак 
да сече н пр.одаје ту шуму, газдује, нажалосг, са- 
рвим рђавије. Тако су приходи Мннистарства пред- 
виђени са 141,841.00.—■ динара, a расходи само на 
ове шумске институције долазе 116,472.461.—■ ди- 
нар. Ту со иоказује да he бити приходи само 
25,324.473.—■ дииара, што ои значило, да држави, 
као сопственику шуме остаје свега 18%, a онима, 
који шуму секу, припада 82%. Ето, пооподо, какво 
je газдинство Министарства шума у иогледу екс- 
плоатације дрисавних шума. Настаје интање: да ли 
lie и ово бити наплаћено, и да ли he и оволико бити 
чистог прихода, колико je овде Министар обе^ао 
да he га бити. Ja сам и прошлс године посматрао 
буџет овог Мииистарства, упоре1)Ивао сам ra и про- 
шле године овако, и прошле године долазио сам 
до закл^учка да ми наше шуме просто поклањамо. 
Када бисмо ми обусгавили експлоатацију наших 
шума и када се не би више употребљавала секира 
и тестера, него да их оставимо онакве какве јесу, 
na да их оставимо да буду својина само нашег на- 
рода и никога више, много би боље било. 

Међутим, ми овако нзиоси.мо из иаше земље и 
дајеми то благо. A ко се користи? Корнсти се врло 
мали број наших људи у земљи, али сс највише 
користе туђинци, користи сс страни капитал. Пре- 
ма томс, господо, ja сам против овакве сксплоа- 
тације, која се дапас врши. 

Mu, господо, имамо повећање онога буџета. 
Ово повећање износи 166,031.663 динара. Ако по- 
гледамо на шта иде повећање, онда ћемо видети, 
да noBehaibe иде na управу државиих шума за 
18,322.354 динара. Даље je ииисНање за управу др- 
жавних рударских предузећа и ono износи дииара 
134,082.434. O овоме друго1М iiOBehaii>y Hehy сад 
нншта да говорим, ja hy се на то доцније вратити, 
али ja пптам, зашто he повећање за управу држав- 
пих шума? Ми смо и до сада имали уираву држав- 
ннх шума и довољан број чиновника. Зашто се 
врши ти повећање, сем ако се ие мисли још вишс 
и више утамањнвати илп удпостручити ту сечу 
шума ? 

И сам Господин Министар у Финансијском од- 
бору, a, меии се чиии, и данас овде, констатовао je 
да се наше шуме немилице секу. Позвао je нас да 
му притекиемо у помоћ како na неки пачпп да се 
стане на пут том злоупотребљавању. 

Ja, господо, тврдим и кажем: ако бисмо и да- 
ље паставили, као што се сада ради, ivra heMO уско- 
ро да останемо без шума, ми heMO ускоро исе1\и 
ono што сада стоји, алп морамо имати на уму да 
шуме расту и да им треба 50 година да могу да 
узрасту na да се експлоатишу. Узалуд пама може 
причатп Господип Мипистар да ћемо ми те голети, 
које остапу послс исечене шуме, да пошумлЈавамо 
и да он има намеру да пошумлЈава н друге голети. 
Али, господо, потребно je 50 година na да будс 
узраст добар, да се може сећи, a често пута и више. 
A ja питам, ако ми будемо оваквим темпом радили, 
ако будемо секли колико сечемо данас, да ли he то 
MoiiH да нам се врати за 50 година? 

Сељаци се у мпогим крајевима наше земл.с 
греју сламам. Да ми je да иатерам оиу господу. 
Koja су na врховима државне управе, да своје пећи 
у ку1ш ложе сламом и да се њпхове госпође засучу 
na да оне ложе сламом, чарају ватру и виде све one 
тешкоће од тога, онда бисте видели да ми ne бисмо 

овако олако секли шуме. (Одобравање на левпцн) 
У оваквој ситуацији једино niio могу то je, да са- 
ветујем Господину Мипистру да on одузме многе 
n многе крнцесије. Mn смо, господо, спремни да 
му помогпемо у томе и он he naim увек за го no- 
моћи код нас. AKO xohe десница да га помогне и 
ffaeroBH другови у Влади, ja верујем да he on, у 
чувању државпих шума, наћи увек noMoh n пот- 
пору од стране левице. 

Алн, господо, како heMO да спречимо парти- 
занске злоупотребе? Партијскп људи треба да до- 
бију често пута концеоије иако не Gn требало. Алн, 
господо, то je што се тиче ваших шума тамо у 
Боспп, јер код nac у Србијп иало има шума за екс- 
плоатацију, nomio се код вас у Боспи, изгледа, 
мало доцпије почело, a код нас мало раније, добро 
смо их разредили, непријатељ иам je помагао и 
м;и немамо шта да дајемо у концесију; ми имамо 
у Србији да дајемо једино кад су избори и онда се 
гласачима даје за врвме пзборне кампање онолико 
колико ко може да поссче. (ОдобраваП)е \и пљеска- 
ine na левици). 

Господо, било je случајева и једап се je случај 
одпграо у прсшлој години у Дринској банови-ш, 
Тамо je уОде.тзењу за шумарство уклоп.еп један 
пачелник који се противио да се шума да за кон- 
цесију, јер je шума била млада и није била још 
за експлоатисање. Овај се начелник с тога проти- 
вио, али, господо, партијском човеку се морало учи- 
FfHTH no вољ1и, и начелпик je оотишао са свога no-io- 
жаја И копцеспја je остала, копцеоија je отпочела. 
Овај je случај бпо са шумом у Хан-Иијеску. Госпо- 
до, да пије таквих случајева, можда би се мање Ha- 
rne шуме секле, n ja г. Мппистру препоручујем да 
on добро cierne пачелнике у своме ресору да до- 
бро пазе коме се шта даје, да пази до6ј)о како пла- 
iiaiy onn који експлоатишу. Има случајева да се 
бележи у пајмању класу ono, што би требало да иде 
у највишу класу, ге тако, ако бп неко требао да 
плати милион или два милиопа, on плати 200.000 
или 300.000 днмара. Дакле, господо, ja iipenopv- 
чујем г. Министру, да обрати na изложепе случа- 
јеве пажњу, na he тако бити мање секире n тестере 
v шуми. 

Господо,  v  ресору г.  Миппстра  шума и  i 
спада и вођење рачуна o лову. Ja овом приликоу 
сматрам  за  дужпост  да  цредлсжим   г.   Минисп 
да дбзволи  сељацима Да onu у  својим  имањима 
могу без нкакве дозврле да лове. Господо, некада 
CMiO ми у Србији ловили слободно, Пушке смо no- 
',•'; !ii   , !, ri::,\iio,  iii.iaiKnv  лсиачку  карту  нисмо 
pa,m имати, na ко je имао времспа и ко je хтео 
се  ода  лову  ради  здравља  и   кретања,  on  je  то 
радио, ко род je имао вољу за ловом он je ло 
шта je хтео и mije се никоме обраћао за некакво 
одобрење. A данас, господо, ако хоће неко да буде 
ловац,  он   мсра  прво  пматп  одобрење,  и.мати  ло- 
вачку   карту,   мора   платити   дсзволу,   за  дозволу 
платити   таксу,   na  онда   мора   имати   дозволу 
пушку и платити таксу за пушку, n кад мора ciu 
да плати, настаје питаше, како he on да се o 
лову.  Ha тај начин, ми сељаци немамо  права 
убијемо зеца ни кад га нађемо у купусу или у в 
њаку  кад гулн  шљиве,  nn  јазавца  кад га нађе! 
у  кукурузу,  a  Петар  Кочић пмао  je  права  да ra 
изведе   пред  суд,   a   ии,  господо,  немамо  im   i   :, 
права mi јазавца не можемо извести пред суд, јер 
мп немамо гарава да ra тужимо, то право има с; 
државни гужилац. Према томе, господо, ja тражик 
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од г. Министра ла он изда иаредбу властима, да се 
дозвољава сељацима земљораднишша да-на својем 
имању смеју ловити сваку дивљач, na било она која 
се једе или оиу која je штетна, a која се ne једе. 

Сад,  гоаподо, што се гиче рудникв, Господо, 
ja iiiica.M стручњак зато нећу да се упуштам у кри- 
тику   no   ономс   делу   буџета   и   no   ономе   послу, 
али  liy да кажем ово: да г. Министар пазн добро, 
кога поставља у управне одборе државних преду- 
3clia,  jej), господо, ja зиа.м пачип како ти улравми 
одборн  рукују  гом великом државном пмовином. 
Господо, ко  њих коптролише, под чију коптролу 
оии  припадају? Ja, господо, знам у снима другим 
устамовама, која нисудржавна, на пример, у Задру- 
гама, да постоје управни одбори, али omi нмају ре- 
визију од задружног Савеза, na, онда, они имају 
скупштииу задругара, a ja, господо, ne знам, ко je 
овде   надзорник, ко над њкма иршп  ревизију, ко 
овде сачињава скупштину, ко je тај који сачик>ава 
скупштину над овим упранпим одборима. Ту je и 
једно  и друго n rpehe сам Мнпистар шума и руд- 
иика,   он je,  господо,   raj,  КОЈИ  г1()С1авл>а оне које 
on   и   контролише, 'on  једипо  сачињава  ту  скуп- 
штину, п on у сиоме експозеу рече, да су се спо- 
разумели Шипад и фабрнка Целузозе, да се споје 
заједно, и каже, да су то па њиховој скупштини 
решилн, a сад ja питам, кад je то H једно и друго 
државно предузеће, кад je била скумштипа, ко je 
сачињавао ту скупштину? Ja мислим, господо,   да 
треба  добро обратити пажњу и треба нарочитим 
закомом уредити пачии o румовању том државном 
имгјиином. Видите, господо, у Зсницн постоји једно 
иелико државно предузеће, ту he се милиони и ми- 
лиони протурати, тамо he, господо, требати много 
и  миого  поштеног зпања. 3iiaiha у  нашој  земл.и 
има, али има две upere знања: кма л.ули који ceo- 
јим знањем могу иного да помогну, ако су потпуно 
часни   и  исправни,  али, господо, много je тешко, 
ако  пеко има много 3iiaii>a na то зиан.е употреби, 
ne за добро земл.е, nem за експлоатацију њену, за 

ic   6oralien.e  или,  као  што  бисмо  мп  рекли,  у 
сврху крађе. Зато ja, господо, кажем да се за ово 
џржавно предузеће пропишу закони n то од Скуп- 
штинс a ne од саме Владе, н утврде начела да бн 
се   што  већа   коптрола   могла  завести   над радом 
умраиппх одбора n свнх oprana који рукују овим 
послом. 

To je, господо, mro сам имао да кажем o овом 
буџету, a како ja овој Владп ne верујем уопште 
нтита ... (Један глас: Министар Куј.унџић je рат- 
иик!) Ja њему као рзтиику одајсм част и призиап.е, 
али то je Министар којп прапада Јерези и ja, го- 
оподо, не правим равлике међу министрима ono 
i; i.i.ie, crni су omi КОД мепе једном мсром проце- 
ii.eiin и имају са моје стране једпе то нсте симпа- 
тије, ja не оимпатишем јаднога више него другога, 
н ja целу Владу подједнако и цеиим н спмпатишем 
и како целој Влади не могу да поклошм своје по- 
иерси>с, то ne могу гласати ни за raj буџст Мнни- 
старчгрва шума и рудника. (Одобравање и пл1еска11.е 
na левици). 

Potprctsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, ima reč izvestilac manjine narodni poslanik 
g. Ivan Mohorič. 

Izvestilac manjine Ivan Mohorič: Gospodo na- 
rodni poslanici, ja bih trebao da nadopunim ovo što 
je moj predgovornik g, Voja Lazić rekao. Prvo što 
pada u oči to je ono nesrazmerno povećanje budžeta 

prema onom koliko su povećani budžeti drugih Mi- 
nistarstava. Mi vidimo najedanput na stranici 128 da 
iznosi ukupno povećanje l£j razdela Ш) miliona di- 
nara, a po prihodima 172 miliona dinara. Gospodo, 
ovo povećanje, ako uvažite da pretstavlja budžet za 
tekuću godinu svega je 291 milion dinara, a sad da 
se penjemo novim budžetom na 457 miliona dinara, 
iznos preko 50",,, to moramo da se zapitamo u čemu 
je opravdano ovo povećanje rashoda, i da li tako 
visoko povećanje prihoda možemo realno uzeti. Ja 
mislim da je to naš najglavniji zadatak, naročito da 
je to glavni zadatak manjine Finansijskog odbora, 
koja treba da kontroliše realnost predloženih cit'ara. 
1 ako pogledamo kakva se slika stvara u tekućem 
budžetu, mi vidimo da je za osam dvaiiaeslina, za 
kojih već imamo prikaze gospodina Ministra, bilo 
kod šuma rashoda 48 miliona dinara a prihoda 63 
miliona dinara, dakle, jedan višak od svega 15 mili- 
ona dinara. Ako tome dodamo još četiri dvanaestine, 
onda bi za godinu dana iznelo 22 miliona dinara. 
Kod ruda imamo za osam dvanaestina predviden 
rashod u 178 miliona dinara, a prihod 205 miliona 
dinara, dakle višak od 27 miliona dinara, što sraču- 
nato na dvanaest dvanaestina iznosi 40 miliona. 
Dakle, u najboljem slnčajn, ova se situacija uvek na 
kraju godine pogoršava, te bi i povećanje maksi- 
malno moglo da bude 62 miliona dinara, a ovde se 
predviđa jedan višak od  132 miliona dinara. 

Gospodo, ekspoze gospodina Ministra bio je 
prilično iscrpan, obiman i opširan, i ja moram da 
kažem dosta realan i vrlo iskren. On je imao kuraži 
da nam da mnoga priznanja, koja verovatno nje- 
gov prethodnik ili neki njegov drug iz Ministar- 
skog saveta, nikako ne bi dao. Ali ja pored svega 
toga što je g. Ministar šuma i rudnika bio \coma 
iskren i veoma obiman, ipak u njemu nisam našao 
obrazloženje za ono što je najbitnije i što je naj- 
važnije i što bi moglo da dejstvuje da se opredelimo 
n pogledu glasanja ovoga budžeta. 

Gospodo, ako uporedite cifre koje su nam Jutros 
razdate o kretanju prihoda i rashoda rudarskih pre- 
duzeća, mi vidimo da je od 1926 godine na ovamo 
razvitak budžeta prilično stabiliziran i da se prihodi 
kreću između 20, 25 i 30 miliona dinara, a u naj- 
boljem slučaju do 40 miliona dinara, dok se sad u 
tekućem budžetu predviđa odmah čist višak od 91 
milion dinara. Cifre prihoda, međutim, pokazuju da 
očekivani višak neće biti  ostvaren. 

To je jedna od najvažnijih konstatacija koja 
treba da se učini. To je ujedno i najvažniji prigovor 
zbog koga ja tvrdim da i ovaj budžet, uzev u obzir 
današnje prihode, nije realan. Ovaj je budžet rađen 
naime već u avgustu mesecu prošle godine, a od tada 
do danas bilo je mnogo promena u cenama metala 
i izvozu ruda. Sve su se cene ruda onda kotirale 
sasvim drukčije nego što se danas kotiraju. 1, vero- 
vatno, da je otuda i ova razlika. Ali izgleda mi, da 
tu ima i drugih elemenata koji nisu u vezi sa noti- 
ranjem onih ruda koji mi izvozimo. Ako pogledamo 
ovaj budžet i prihode iz njega uporedimo sa onim 
prošlogodišnjima, naćićemo da gospodin Ministar 
kod nekih bosanskih ugljenokopa predviđa u buduće 
dvostruki prihod od nglja, — što je nemoguće. Jer, 
on je i sam danas ovde ustanovio da su sada cene 
nekih rudarskih artikala tako niske da mi. zapravo, 
idemo katastrofi u susret, ako bi se ova današnja 
sitncija i dalje nastavila. Međutim predložene cifre 
prihoda predviđaju kod pojedinih rudnika sa sto na 
sto veće nego li'što su bile u prošlogodišnjem bu- 
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džetu, kao i u budžetu koji sada važi. To je jedno 
pitanje koje nam nije razjašnjeno i na koje bi tre- 
balo  da  dobijemo jedan  iscrpan  odgovor. 

Gospodin Ministar je ovde kazao, da smo mi 
uspeli da se popuemo kod izvoza nekih ruda na 
drugo mesto u Lvropi, a kod drugih opet na sedmo 
mesto u LLvropi. Gospodo, ja se nikako ne radujem 
tome rekordu koji smo, po recima gospodina Mini- 
stra, postigli. Ja bih više voleo, gospodo, da smo 
izvezli manje bakra, jer nam ekspo/.e nije kazao 
kakve su preostale zalihe bakra u našoj zemlji. Л ini 
znamo da je bakar artikal za koji, na račun kom- 
penzacije, možemo da dobijemo i naftu i oružje i 
svu tehničku ratnu spremu od Rumunije i Cehoslo- 
vačke i ostalih zemalja; da je bakar zapravo ono 
crveno zlato, koje moramo pored žutog zlata, da 
sačuvamo za ona vremena kada za našu zemlju mogu 
da naiđu teške prilike. .Ja se ne radujem tome da 
jedna sirana kompanija zarađuje u našoj zemlji sto 
procentno svake godine svoj uložni kapital, da joj 
se daju takve povlastice da ona može da podigne u 
našoj zemlji investicije za rafineriju bakra od ušteda 
koje je samo u jednoj godini postigla na javnim 
dažbinama i da tri puta uveća izvoz bakra ob dosa- 
dašnjeg, — i to sve u vremenu kada se javno tvrdi, 
u krugovima naših inžinjera, da su slojevi našeg 
bakra takvi da se mogu skoro da iscrpu, a da novi 
nisu otkriveni. 

To je treće pitanje koje nas jako interesuje. Ja 
nalazim da jedna vlada, kao što je ova, koja tvrdi 
da ima privredne planove, treba п prvom redu da 
bude ovde zabrinuta i da pomisli na zemaljsku od- 
branu, da za tu zemaljsku odbranu sačuva što veće 
količine bakra i olova i da ograniči izvoz bakra iz 
svoje zemlje, a ne da dopusti da se za račun pet do 
šest porodičnih akcionara ova ruda neograničeno 
izvozi iz naše zemlje. 

Gospodo, kod nas država eksploatiše samo naj- 
siromašnije kopove, a to je ugalj i gvozdena ruda. 
Čuli smo da treba pristupiti izvršenju velikih planova. 
Razume se da moraju postojati veliki planovi, jer 
kad je Zenica jedanput instalirana, onda se tek došlo 
na to da bi bilo mnogo pametnije da se podignu 
visoke peći u Ljubiji da mi proizvodimo tamo sirovo 
gVOŽde, ali pošto je Zenica već bila tu, nije moglo 
da se nju makne, i tako ćemo sada imati četiri centra 
gvozdene rude u našoj zemlji, što svakako neće biti 
racionalno. 

Gospodin Ministar je рокибао da nas uveri da 
nema razloga za bojazan da će ta državna industrija 
da konkuriše .privatnoj inicijativ i da nju suzbije. 
Međutim ceo rudarski deo njegovog ekspozea pro- 
vejavao je duhom etatizacije a mi vidimo kako se ti 
eksperimenti najzad završavaju. 

Gospodo, Ministarstvo šuma i rudnika je resor 
koji ima da vodi produkcionu politiku, njegova nad- 
ležnost nije da bude trgovac, njegova nadležnost 
inje da bude fabrikant, njegova nadležnost nije da 
bude eksporter, Л ako se upušta u takve danas veoma 
riskantne poslove, onda mora to da završi sa kra- 
hom, Mi smo videli kod tako velikoga preduzeća 
kao što je Sipad kako je stvar svršena. G. Ministar 
je konstatovao da umesfo da država dobije veliki 
prihod na šumskim taksama od toga preduzeća, dr- 
žava je morala još da otpise krupnu sumu od 50 
millona dinara. Ali nije samo šteta u tome nego je 
Sipad sa svojini damping cenama upropastio ujedno 
i izvoz drveta za ceo Gorski Kotar i upravo ćelu 
Dravsku banovinu, ona  dva centra koja u tom po- 

gledu daju kod nas širokim slojevima naroda najveću 
koristi. To je ta velika privredna šteta na koju smo 
mi stalno upozoravali, na to bezglavo bacanje drveta 
na strana tržišta, ali protiv toga nije ništa preduzi. 
mano  nego je ta politka nastavljena i dalje. 

G.  Ministar je sa gledišta  administratora  šuma 
bio jako zabrinut i nezadovoljan, sa gledišta produk- 
done politike prikazao je situaciju jako nepovoljn,, 
On vidi  i konstatuje obimnu devastaciju šuma  i пц. 
lazi da država mora tu da interviniše jednim strogim 
zakonom koji mora  da se  donese.  Na  drugoj stran; 
koiistatujući   devastaciju   šuma   i   uviđajući   potrebu 
stvaranja novog podmlatka šuma, bilaus tada Mini. 
Starstva je sasvim pasivan i za te potrebe pošumlja- 
vanja sretslava  koja  u  tu svrhu stavlja  na  raspolo- 
ženje nisu u nikakvom srazmeru. Kao trgovac kon- 
statovao je, pošto  mora 80%   robe da  plasira  \ 
zemlje,  da  Italija  sprovodi  autarkičku  politiku  time 
što uzima samo oblo drvo i da je nedavno pri K 
gradskim  razgovorima  smanjila  kontingente  za  ааЗ 
uvoz drveta, kao i da je ona i devalvirala liru: jed- 
noni pred sankcijama, drugi put odmah posle sankcija 
u lirama, i treći put sada u dinarima, — dakle izvo- 
ziti  možemo samo  na  kredit  a  imamo  već  tri vrste 
klirinških   računa   i   svakako  je   vrlo  problematično 
kuko ćemo robu koju smo tamo izvezli da naplatimo. 
On  je  konstatovao   da   sa   Francuskom   ne  stojinu 
mnogo  bolje jer  nam se tamo  ne  daju kontmg< 
a   i   franak   je   devalvirao.   U   Španiju   se   ne   može, 
Egipat   nam   je   otela   Runumija,   Palestina   je  nesi- 
gurna, a Sirija isto tako. Prema tome gde da idemo 
sa našim drvetom? Na to pitanje nismo dobili od 
vora, i da nije ovoga ogromnog naoružanja u Engle- 
skoj i da nije bilo ovolike tražnje drveta za celulozu 
u Nemačkoj, ove godine naš izvoz ne bi beležio jednu 
milijardu i 200 miliona dinara nego bi taj bilans bio 
mnogo slabiji. U ostalom mi smo videli da su kraje: 
1937 godine te cene već počele opadati. Ako bis 
uzeli u  obzir  izjavu delegata  g. Ministra  Suma  pri- 
likom reforme železničkih tarifa, vi biste videli k. 
je   pravo   stanje   što   se   tiče   eksploatacije   i   načina 
unovčenja   i   prodaje   tehničkog   drveta   iz   drža1, 
šuma. On je kao delegat Ministra šuma konstatova 
da  to  drvo  ne  podnosi  nikakvo  tarifsko  povišenje, 
ali .to povišenje će ipak doći i pored protesta g. dele- 
gata Ministra šuma. 

Moram da vam skrenem pažnju, gospodo, da \ 
u   javnosti   sve   više   komentariše   tajanstvenost   s 
kojom se radi novi rudarski zakon, koji je već 
godina u izradi i nikako se ministri o njemu ne mogi 
sporazumeti. Mi znamo samo to da on u svakom slu- 
čaju predviđa nove dažbine. 1 to je, gospodo, jedi 
događaj koji privatnu inicijativu zabrinjuje i dl 
će  mi  biti  ako  g.  Ministar bude  hteo  da  me  u 
da ne treba da u tom pogledu strahujemo. 

G. Ministar nas je uveravao da izgradnja teški 
gvozdene industrije  neće dolaziti  u sukob sa  pri 
iiom  inicijativom. Međutim  fakta  ne  potvrđuju ono 
što  je  g.  Ministar  ovde  u svome  ekspozeu  izjavio. 
Ako uzmemo kao primer samo Uredbu koja je 
neta   u   pogledu  Zenice,   i   pomislimo   na  privilegiji 
koje su date Zenici a koje su stavile u jedan su 
oran   položaj   Zenicu  prema   ostalim   konkurent 
1 da je Zenica ostala samo pri onome što treba \ 
sci i železnicama, pa uzmimo i da svojim prihodima 
ne bi pokrivala svoje rashode i bila pasivna i padala 
na teret budžeta sa izvesnom sumom, ja mislim 
bi se mogli sa tim složiti; ali da se Zenica upušta 
sasvim  komercijalne artikle za koje mi  imamo de- 
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setak privatnih preduzeća ti kojima se to već radi, 
to ne pokazuje nikakvu pravilnu plansku privredu. 

Gospodo, ako hoćemo da ocenimo projekat bu- 
džeta koji se nalazi pred nama. treba da uzmemo za 
podlosru ocene ono što ie realno i pouzdano, a to 
je naš završni račun. Taj završni račun daje nam 
mogućnosti jednoga fatalnos; uporedenia. Vi vidite 
da su_ prema završnom računu za 1936/37 godinu 
kada je bila dobra konjunktura, koia je danas već 
na slomu, (ada šume davale 89.90П 000 prihoda a 68 
miliona rashoda — dakle višak 21,800.000 dinara, a 
sada se u budžetu penju prihodi na 160 miliona i 
rashodi na 117 miliona — dakle skoro na dvostruku 
cifru nrema onoj koja je u završnom računu poka- 
zana. Na drugoj strani imamo kod ruda prema za- 
vršnom računu prihod 257 miliona dok se u ovome 
budžetu, predviđa 438 miliona dinara. To je, gospodo, 
jedno novišenje koje se ne može pravdati ni indek- 
som ier indeks mineralnih proizvoda pokažu ie samo 
&0% iznad normale a ne može se pravdati ni dojra- 
dajima na svetskoj pijaci u pogledu izvoza i пкипк'- 
nost unovčenja po svetskim paritetnim cenama za 
rudarske proizvode. 

.Ta. kao izvestilac manjine, želim u prvom redu 
da to istaknem i da to utvrdim, da izneta nitania 
nisu bila objašnjena i smatram da predloženi budžet 
nije zasnovan na realnim činjenicama. Zato pored 
simpatija koje imam lično za gospodina Ministra. 
sadaSn.iec titulara resora, koji je bio nekada na? 
drug u borbama u Finansjjskom odboru, — manilna 
Finansi i.skoLr odbora će irlasati protivu оуоеа bu- 
džeta. fBurno odobravanje i pljeskanje na levici"). 

Pofprefsedrt'k Frauio Markir: Reč ima narodni 
poslanik  g.  Branko Dobrosavljević. 

Брамко ЛоГ)посавл>евић: Горподо народни по- 
[аници, слушајући експозс госполниа Мипистра 

oiVMa. чуо сам једну строгу аутокритику, јер je из- 
нео ббјективно непристрасно, што су госпола, v- 
осталом, и са левице enc редом подвукли, изнео ie 
ствари v своме ресору, Koic imcv пожел.не да буду 
какне с\'. Ок je изнео такођер и добре ствари и из- 
neo je све оио, mro ни.је добро ла сс поправи, као 
И будући рад у своме рссору. 

Весели ме. господо, mro се v TOM ресору дота- 
као господин Мииистар и питаи.а тако званих Кра- 
јишких имопиих oumrtma. Можс бити ла то тш- 
тлње изгледа прсвише лока.тпо, превпше nponmi- 
ииско, али, господо, ко je бол^ упућен v суштину 
саме стпари видеће да тако ue стоји, a ево зашто, 
Ha питање санације и уређења имовно Крајишких 
општина заинтересовано je око 19 стотина чинов- 
ника, службеника било активних- било који cv v 
пензији. To je њихово животно питање, јер овако 
н.иховп екзистенција није осигурана. По томе пи- 
тању интересовано je 250 управних општииа, јер 
из тих Tiiv.via имовних општина добијају огрев. 
Тако исто no томе питању иптерссоваио je близу 
500 црквсних општина, a no томс питању иитсре- 
совано je, и то je витално питање, за 150.000 се- 
љачких породица, mro значи близу 1,200.000 душа. 
Ja зато велим, ne може сс то питап.е сматрати ни 

:ао локално ши као провинцијско, пего као јелно 
ОПШте државно и народно miran,с. C тога 1»у оити 
слободан, узимајући реч овде, да посветим nap 
речи томе питању и да изпссем један мали исто- 
ријат тога, jefi мислим да нећу никога тим увре- 
сити noiiiTo иас има ммого ту, којима сгаи.е o Кра- 

јишки.м  општинама mije познато. 

Наиме, падом Србије 1459 године, то ће бити 
падом   Смедерева,   na касније   uap   година после 
тога, падом Босие, Отоманско царство заузело je 
крајеве где су Срби живели и еиспанзијом кроз 
лал.их  100 годииа проширили с\' своје Отоманско 
царство. Заузели су велике крајеве Угароке, na су 
заузели затим делове   Срема,   Баната,   Бачке, na 
шта mirne прошнрило се je и према Хрватској, гра- 
ничили су границом Уне na од Јасеновца до Бп- 
хаћа. Сва ова земља била je под влашћу Отоман- 
ске Импсрије. Бунтовни Срби, какови су no своме 
темперааденту,  ропство  и  јарам   отоманске  импе- 
рије тешко cv подносили и насељавали су се у зе- 
мл>е које cv биле под влашћу Угарске, a парочито 
v Х^рватску. И када су дошли тамо, власти су ви- 
деле (елан ратоборап елеменат, један олважап слс- 
меиат и хтеле су га искористити v погледу чувап.а 
својих граница. Оип cv имали кроз 100 година је- 
дан неуређен однос али еквиваленат добили cv у 
томе  mro cv им лали  обралпве  и зипатне земл.е. 
Осим тога су из државних шума добили лрпо за 
огрев, rpabcmio лрво, na cv добили и право name, 
ираво жиоења и т. л. Све то није било vpeheno За- 
ко«ом и оиако како треба, Почетком 19 века почео 
се  тај   o.inoc уреНивати,  a   кала   су  пол  vnmaicM 
Француске револуције идеје исте допрле и v Угар- 
CK-V, онда ie тек -ro звмљиште, коЛи cv ти л/уди ужп- 
вали поешло v њихово власништво. Почетком 19 
века, било je сматрано   то   земљиште   као   војно 
лено,   као  власниттво   крал.ева   vrapcKiix,   којс   ie 
кгго војним поподицама као наслелно na ужива- 

ne   Тек осамстотина  пелесстих голмпа лолазп то 
землуипЈте v њихово власништво. Оснм тога omi cv 
ii  лал.е ужипалн повллстнпе које cv, имали у mv- 
мама nne тога. еамо je сала тп било цонекле за- 
коном  ппизнато, тако. ira то није била luime pa ja 
него cv били макао лопекле тоетиоани као rnabaim. 
Кала ie угарска власт вилела na ioi вииге нису no- 
то'р.6ки ови лосељеници за, олбпанх' рраница, онда 
ie 1871 голиие глелала ла се тих сервитута, које cv 
omi пмали v iuvMaMa, реши iu нестала je cerparaiinia, 
т.   i.   разлелиле  ce  UTVMe.  Pa^vMe   cc  кол  те  леобе 
nam свет ie слабо nnomao. On imie побио онолико 
III\'MO кОлико Mv je ппипалало. Ппема стати^тиии 
oanvHa ce 'm ie те nivMe било OKO милион и лвеста 
мгл.чча хектара. omi cv лобили око fiOO 000 хекта- 
ра mvMe и то старе mvMC, која .ie била за ек^плоа- 
тпсаи.е.   алч  HHCV  лобили   и   МЛЛПУ  IIIVMV kojv  би 
иогли са планом  гта сксплоатппп' и enoie потпебе 
намиоују!  Тала   1871   гопине  почело   ie  6снива№>р 
тпх имовних општина. Како cv omi живели око 200 
гппииа лотле пол војничком vripanosi прдељећи у 
11  nvKOBm-tia. и тала кала je дошло др оснивања 
ииовиих оппгнтна подељвне cv исте прсма ггуковии- 
јама. Бпла je једна пуковнија Лпчка која mije хте- 
ла да пристанс на деобу, тако да je остало само 
10 имрвних општина. Неке су ол тих имовних ооп- 
штина   одмах  биле   пасивме,  јер им je дато мало 
MU \ic. Такве cv биле имовне опттине: слуњска, прва 
банска, na лр\та банска и оточка. Оне су живота- 
рилс све до рслобођеља. Али услед разних Лоших 
коњунктура, нарочитр усљед   пљачке   душманоке 
власти,   бивше Аустро-Угарске,   која je  присиља- 
вала све имовни општине да уписују parne зајмо- 
ве, one су потпуно страдале. Тако je имовна Брод- 
ока општина дала 40 милиоиа златних круна. Оста- 
ле су такође иорале да уписују parne зајмове што 
je свс заједпо   чинило   око 100 милиона   златних 

01* 



724 XXX REDOVN4 SASTANAK — 8 MARTA 1938 

круна или када се то пребаци на данашњу валуту 
око једне милијарле. Велим, са тиме су те имопнс 
ошитине потпуно стралале. 

Ham посланички лруг г. Грба рече данас да je 
питање санацијс имоппих општина neh 7 година 
на дневном рел\-. To не стоји, јер ono je актуелно 
neh од осниван^ name лржавс т. ј. од године 1918 
Кроз  све  то  време вндимо безброј  коп(|)сренција 
ii  безброј  састаиака, na којима  се третирало  im- 
тање како да се исто рети и да се тс имовнс оп- 
штине  саиирају-  Господо народни  посланици, ту 
јо  учинила   власт  јелап  велики   грех  допошепЈем 
Уоедбе o управљању са недржавним шумама од 
1921  голине, када je узела себи власт, да стручио 
особље поставлЈа, премешта, пензнонитс итд. Ма- 
кар да су ово аутономиа тела, која су имала enoje 
закоиоланство,  своје   одборе  који  су  спми  наме- 
тта.-m   чтижниттио   и   пла11али,   она   je  узела  тај 
стручни иадзор у своје руке, a тај стручии надзор 
иијс плаћала, У тој Уредби стајало je и то ако cv, 
каже, те недржавне шуме пасивне да he им се дати 
noMoii,  a  које  су активне да  ће  моратн дати до- 
принос за  олржаваИ)С  стручног  особља. Међутим 
грме ништа није удрвољенО' Државна je власт те 
чиповпике иаметтала, премештала и пензнонисала 
п  радила какр je хтела, a није водила рачуна o 
имовпом craibv  пмовиих рпштина и тако нсге из- 
ложила тротковима којс инјесу мргле no.niocmii. 
Лржавиа   власг   тиме  je  велики   кривац   постала 
mro. су   iiMomie   оиштиие  у   оаакао   стан.с   дошле. 
Требало би сада   да да репарације и да се одужи 
њима  ii   тамомт.гм  нарОШу,  и  да  ВОДИ  opurv  како 
би   raj   иаролни   имотак   санирала   п   сачувала   од 
пропасти,  fep овако како je, идемо потпуној про- 
пасти. Дабоме, ла je ту било и друших хзрока због 
којих се je у оваково стање дошло, тако рећи до 
o4ajanaivfie  (|)азс.  Глаба коп.упктура na тржишту, 
помањкање  сдобраћајНИХ  средстава итд. У неким 
||1\мама иије се иоплатило узети дрво, да je и бес- 
платно,    због    великих    скспелициоиих    троткона 
који cv г)11емогу11апали ,па се може довестн на пи- 
јацу. Било je и других узрока да je то стање по- 
стало  очајапајуће.  Каково je исто  пека  служи за 
ппимер   Огулинска   нмовиа   општииа.   Лаи.ске   го- 
дине, кала  сам разговарао  са чуварима  IIIVMC, ре- 
клп су \Ч1 ла нису примилн плату за пуне две го- 
лмне, ама ни јелнс nape за своје чувпњс- (Упадица 
ra левпце: Зато  опи брстс  шуме!) Нс брсте него 
чувају n дал>е, јер то cv домаћн синовп и налају 
се  ;ja   he   ;IOIIM   л«'  своје   ^аслхге.   Да   ie  то  стање 
импипих   (миптина   тешко.   то   ie   и   Г.   Мипистар   у 
своме eKcnoaev рекао. Рекао je, ако се добро се- 
Кам,  ла   HMajv  луга   око 60  милпјона  дипара-  To 
значи да ппет пмамо милнјонски луг и да je про- 
шла  или  иретпрошла  голипа завршепа са јелним 
дефицитом  од  Ifi милијрна динара.  Ако то све 
тако стоји, a прилике" пикакве нема ии изгледа ла 
he се то стаље побољшати, опда je то поготово 
чињеница са лсојом морамо рачунати озбиљно и да 
поведемо рачуна o томе како iieMo их саппрати, и 
то name пародпо благо сачувати. Прилике су да- 
nac  такве, да  су  сала   јевне  имоиие  oiimnnie   na- 
сивпе. алп кроз швестаи број подина, биће ане и 
актнппе  n   с тпм  je  оправдапија  државна   иптер- 
иеиција,   поготово   кад   тада   неће   бити   HUKOM   na 
терет nero папротив на корист. Колико сам упуКеп 
у   nnran.e   санацпје   Крајпшкпх   имовипх   општппа, 
ако сс нс вара.м, ono се третпра доста и као поли- 

тичко питање, као да и ono долази у рачун оних 
многпх nuTaiba која улазе у тако звано хрватско 
питање, Јер, опет, држи се, кад би држава те шуме 
n узела, да би отела нешто што није њезино. Го- 
спол;>, кад би све то тако n било, држава je дужна 
да ту учини нужну интервенцију, Уочл,пво je да 
Хрвати министри, који су у овој земљи били од 
ослобођења ло лапас у том ресору пису ово пи- 
тање решили. Било je доста Хрвата министара као 
i". Шибеник, г. Матпца, r. Никић n т. д. n било би 
опортуније да cv сжи у то питап>е зашли n гледали 
да то питање санирају- Теже je то једном Србиву 
министру a нарочито Србијанцу у оваквој психозЈ! 
у каквој CMOj у то пптап.е улазити. Али, ако се 
узме да смо мч један народ, да смо пред законима 
једнаки, не сме се друкчије поступити. Ла hy битн 
слобрдан ла прелложпм како да се изведе та сана- 
ппја. Нђке имгвие отптине, као Слуњска, Прва 
банска, Друга бамска 'општина лопеле су задњдх 
година јелпогласпе закључке, у којима истичу н 
моле да их лржава прими к себи са свим инвен- 
тapo^т, наиме са свом активом и пасивом. To je 
питање толико проучавано кроз задњих десетак 
годипа m толпко je тпх урвдаба доието, да je lu-li 
лоста третирано да би се могло донетн копачпо 
решење, како да се реши ититање санапије имов- 
пих општина. Мислим да би ове имовне општинг 
које су саме изразиле жел.у ла дођу под државу, 
ла би то трсбало примитп. Тнм би се спасиле то- 
лике имовне општине, koje ne могу живети нитц 
подићи свог госполарства. Me могу плаћати свом 
особља уопште ие могу уопште егзистирати овако 
даље. - Потребно je да све те нмовне општпне 
дођу под лржаву, a које то не желе, да држава ту 
интервенира како зна пајбол.е, најцелисходније и 
пајраппопалппјс, noniro je ппедмет и сувишепо- 
знат. 

Пре nero mro завртим, госполо, споменућу 
CIMO још jc;iiiv ствар коју сам, слутајуЈш еиспозе 
г. Mimnucrpa iiiv\in, мало вите уочпо, a TO je пи- 
тање садница- Г. Мицисхар je рекао да се саднице 
у вслпком броју шаљу no целој земл.и, да те сад- 
нице стају знатне nape. Ja анам ла na repen ло- 
лазе саднице, али знам и ла je ефекат прло мали, 
ла већина садница ne буде посађена и ла можда 
ни 10% није засађено, a и ono што сс засади ni 
onoj namoj врлетп изложетго je уништењу, неч\- 
вап.у, и изглела да je то један копачпо залудаи 
посао a ca последидама страшним. Ja овде апели- 
рам na г. Мпппстра ;ia папели за то позвании ор- 
гаиима, да то озбил.чо чувају и да na то пазе и ta 
се та лобра намера Министарства шума и потреб;! 
onha n државе и у живот проведе. 

Господо пародни послаинцп, ja hy се, завр- 
шујући сној говор, jom једпом повратити на пп- 
ran.e имовинских општинп. Како je рекао сам г. 
Миппстар овде, ла he то питање бпти у најкрдћем 
иремспу изпето у комитету Министара, и да he 
бити приведено крају, зато апелујем на њега као 
човека, који je, верујем, упућен у тс ствари, по- 
готово noniTo je сип оца који je радио цео свој 
век за мадсг човека, који je тај рад као дет< 
посматрао, касније и сам na њему радио н ради, 
да he нматп вол.е и разумсвања и да he се сам зл- 
ложити, да се питање имовипскнх опттпна реши 
на корист иарода и државс. 

Апел\јем и na г. Министра финансија, као 
cima тамошњих крајева, чији су најближи тако1)С 
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и данас преужитници тих oimmuia, a апелујем 'и 
на осталу господу Мннистре, да ово тштање имо- 
винских општина сматрају као најозбиљније пи- 
тање, које je иеодгодиво и да je дванаести час да 
се сада коначно повољно реши. Верујући v no- 
волјно решење изјављујем да hy гласати за буџет. 
С'''добравање у центруму и на десници)- 

Palprclscdiiik Franjo  Markić:  Reč  ima  narodni 
poslanik g. Simo Marjanac. 

Симо Марјанац: Господо пародни посланици, 
пријавио сам се код ресора Министарстаа шума 
за реч зато што у Босни и Херцеговини има мно- 
го и много шумских пресуда од стране среских 
референата и среских судова, које државни срар 
гоии. Код мене, у моме срезу, тога пма мпого и 
превиак. Ту, господОј има велике крпвице и до 
чиновника, што нијесу сваке годиие рсшавалн 
шумоке пријаве, neh чекали голину no годину. 
Тих пријава има пајвнше нз 1932 голине. Све те 
пријаис као н оне из 1933, 1934 ,1935, 1936, oim 
cv задржавали и нису no шима изрицали пи глобе 
нити казие. Годинс 1937 изрекли су свс пресуде 
и прелали BCIICM сулу. Глобе у Лајачком срсзу из- 
noće ио тим пресудама 1,500.000 динара n паго- 
милале cv се. тако, да сељак mije v ciaibv да их 
плати. Има људи, гооподо народпп послаиицп, 
који и кад би сав свој иметак продали ипак не би 

гли платити ту глобу. Ja бих молио гооподана 
Министра шума да сс плаћање ове глобе на неки 
пачин опрости, нли ако сс из пеких разлога не 
иоже да опрости, a оно бар да се олради са ве- 
fiOM диевницом, a да се Шумомим управама нареди 
ia се створп рад сађењем култура или градњом 
пута. V тумп то je све од велике користи, a сс- 
л.аку jnnr од веће користи, јер lie моНи олгова- 
рати својој глоби, коју ни у ком слумају нс може 
ла  плати. 

Друго,  молим  господина  Министра шума  и 
рудника, да што хитније одрели комисију за ко- 
лонизацију ла би се јсдном. и то utro пријс, стало 

крај највећем злу у Боспп: узурпацији држав- 
nnr  земљишта, које  свакс годинс граби  свак no 

i  колико може више, и то већином људи који 
имају више земл>е и више залруге, јер им нико не 

га.   Оно mro срески начелници бране mije nn- 
шта, Они пошаљу жандарме који извиде и запри- 
јете  да  се даље не ради, алИ omi то не слушају, 
neh   чи.м  жандарми  оду omi  наставе  своје.  Осим 
тога   жандарми неће  да иду без  путног трошка, 
што  je  врло незгодно, јер ако ко на пример од 

i.ai<n  пријапи старешипп, он мора да плати пут- 
ни трошак, и то команднру станице no 50 a жан- 
дармима no 30 динара дневно. To, гооподо  мпого 
отежава, те зато дотичпи неће старешини ни да 
пријавл>ују. 

Дакле, господо народни посланици, потребнс 
ie да се томе највећем злу стане једном на пут. 
Верујете ли ии, господо посланицп, да je то код 
нас најтеже mnan.e особито где je сточарски крај 
као uiTO je иој срез. Вез стоке, господо, нема иш- 
вота v Боснп,' a свпјст полудио за сретном зем- 

• na граби mro више. Па бар да je то нека 
i.a. не би било mi no мукс, него сам крш и 

камеи. 
Гооподине Мнннстрс, у моме срезу нма села 

која cv изгубнла право сервитута na грађевинско 
,i  гориво дрио, na Вас молнм да им се нађе где 

било, у ма којој шуми, само да могу добитп. Ta 
су села: Вражић, Дул>ци, Волари, Мочиоци, Ћа- 
Tiilni, Koibemiliii и joiu доста околних села. 

Верујући да he ове моје оправдане сугсстије 
г. Миппстар прихватити врло озбиљно и учишгги 
све што се може, изјавл.ујем да hy гласати за овај 
буџет. (Одобравање у центруму и на десницп.) 

Polprctscdnik Franjo Markić: RLH" ima narodni 
poslanik g. Jovan Jovanović. (Glasovi: Nije tu). Pošto 
gospodin Jovanović nije prisutan, smatra se da je 
odustao od reči. Reć ima narodni poslanik g, Jovan 
Zdravković. (Glasovi: Nije tu). Pošto g. Zdravković 
nije prisutan, smatra se da je odustao od reči. Reč 
ima narodni poslanik g. Sava Mikić. 

Сава Микић: Господо народни посланици, пла- 
mina Бјеласица налазн се између Таре и Лпма. To 
je плаинпа, која je некада била граница између 
турске империје и Црнс Pope. (Joam Цветић: Гле 
се сада палази?) Грапипа je баш срсдином те пла- 
нине пролазила између Црне Горе n Турске и .la- 
nac, друже Цветићу, налази се у данашњој уједи- 
ibenoj и слободпој nanioj отаџбини Југославији. 
(Joaiii Цветић: Живела Југославија!) Живела три 
пута Југославија! 

Ha плапини Бјеласици налази сс чуве-но Био- 
гралско језеро. Управо у њеноме подножју на- 
лазе се чувени Немањића рудници Брсково, које cv 
некада експлоатисали чувеии рудари Cacn, n ти cv 
рудници били веома богати рудом. 

Приликом namer иаролног ослобођења и vje- 
дињења питање noname н разграничења шума на 
onoj плаиини извршено je тако несретно, да се 
онај народ и лан данас из околних неколико 
окрута налази у великој и тешкој иевол.и. 

Једви су закони влалали na територпјп пред- 
ратне Крал>евиис Ирне Горо, a други су закопи и 
прописи владали на тсриторијп бивше Отоманске 
империје. Па ни до дан данас ове ствари у томе 
правцу нису поправл>ене. 

Ja сам за последше две годнпе даиа у неко- 
лико махова пнспстирао и молио, да « то питањс 
na Бјеласици поправи и Министар шума и руд- 
пнка г. Ћурџ JaiiKomili пзашао мп je у сусрет v 
толико, mro je у два маха послао комисије на .muc 
места, да ствар пспптају. Te су комисије испитале 
ствар како стоји, n запста нашли су једно очајно 
CTaii=e. 

Али шта се догодило? И ако су реферата no- 
вољни за народ и опште државне иптсресс били, 
никакво коначно решен>€ сждашљи Министар 
шума n рудннка nnje донео. Ja сам бпо и код но- 
вог министра шума и рудника г. др. Кујунџића и 
молио га, и он ie ono л>у6азан да пошаље iom је- 
дну комиспју. Ta послслп.а комисијл, која ie била 
на лицу мсста, затекла je исто стап.с и nerv ситу- 
ацију несношљиву и неиздржл>иву за onaj народ, 
који се тим попашама служио, Поднет je поаољан 
рефсрат да  сс  TO  nnran.e  pemn. 

Ja ne желим улазити у детаљно испитивање 
кча проблема, само хоћу да кажем, да je на roj 
планинн Бјеласици и целом том платоу, на који 
долазе сточари из старих граница Црне Горе и из 
неколико срезова Санџака, на тој планини и на 
тим полашама народ je enoja права нспаше имао 
кроз векове. Међутим шта се сада догодило? 

Комисије за разграничење несретно су удари- 
,'ic тс граничне линије тако, да се апсолутно нико 
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у тој ситуацији не може снаћи. И иарод верује, да 
cv HaJBin'iim мозгови и умови овогп света долазилн 
ла ту ствар заплету, да je не би горе могли запле- 
сти, исго IHTO je она сала. 

Taj цео реферат и предмет, који износи неко- 
лнко килограма хартије, налази се jnui мпжебити 
у Министарству шума и рудштка. Прнватно сам са- 
знао да ie гтрслмст стављвн опет у npaiiiHTiv ii акта. 
Али ja ћу са овога места апеловати на госппдина 
Мииистра шума и рудника, енергичног и заслуж- 
нбг ратиика. господина д-ра Куцунџлћа. да јада«- 
пут ггрессчс то и реши niiranjc плаиине Бјсллсипс у 
кпрпсг и народа и ондашњег свста, ко'\и за тсм 
планином вапије. 

Ствар je проста — да се народскн изразим — 
као пасуљ. Ha самом платоу лржавне ливаде иа- 
лазе сс измешане између огоада и сељачких торо- 
ва тако, да je нарпду немогуће више држати стоку. 

Узмите статистику околних срсзова, да види- 
те, колнко (е народ пре имао оваца, колико je 
имао говела и осталих грла стоке, na да упореди- 
те са садашнЈИм стањем, и ви ћете моћи устано- 
вити, како je ту оелио стан.е. Наоод не може да 
дожи стоку. јер je то пеиогуће. Народ нс тражи 
minira друго, нсго да дође пародски човск, a не 
грспола ппжињери из Кабинета, и ла повучс праву 
линију на тој планини и каже: — Овп je лржавно, 
a ово je сељачко! И сељаци би то паметно разде- 
лили, a комисије никако да томе учинс крај. 

Ja се надам и рачунамкао сигурно, да ћеутоку 
априла и маја ово питање бити релпсно, јер ми je 
тако обећао лично и господин Министар. Али сма- 
трам за своју свету дужност, да то одавде са овога 
места истакием, icp се то питанЈе безброј пута до- 
сада истицало, али се ло сада н1ије учгшило оио 
што трсба. 

Господо народни посланици, шумске прилике, 
уопште nonanie v целом томе крају, у лимској до- 
лини, налазе се v доста тешком стању, na ми гра- 
витирамо, v првом реду због тих саобраћајних 
поилика, јср немамо ни железница ни путева, и 
Пљевље и Бијело Пол>е и ПријеполЈе, вишс Чачку 
него Сарајеву. Hama je жел.а, да IUVMCKV управу 
бјелополЈСку и пљевљанску прикл.учимо Чачку. јер 
je raj CIK'T више повезан ca овим светом од Ужнца 
n Чачка, и кад су patmje постојале жупаније, ми 
смо стварно припадали ужичкој жупапнји и тамо 
гравитирали. Onaj пут, који се од Ивањице наме- 
рава да гоади, тај je у изградњи сада a и веза пре- 
ко Златибора, те смо тиме б1ол>е везаии, и сматоамо 
да би Шумску управу v Пљевљу и Бијелом Пол>\г 

тпебало припрјити Шумској лирекцији у Чачку. 
Паравиа ствар, да je nama стара жеља a и стварна 
потреба да се оснује дирекција шума на Цетињу, 
али у овоме моменту не желим да o томе говорим 
и то препуштам да говори г. Ђура Чејовић. 

Господо народни посланици, ja не могу ни ову 
прилику да пропустим a да ис истакнсм увек оно 
исто питање, које, излазећи на ову говорницу, ис- 
тичем n за које стално вапијем it које није моје 
лично — лалеко од тога, него nnraihe свих, у пр- 
вом реду питање ратника, свих националиста и 
људи, КОЈИ су пајвише дали за name народно осло- 
бођење и уједињење. У ресору Министарства шума 
знамо да се налази леп број људи, који cv за ову 
зсмл)у ратовали n којпма parne годиие нису при- 
знате. Ja сам и последњи пут, na hy и сваки пут, 
кад овдс дођем док сс то питање реши, увек апе- 

ловати на Народну скупштину у првом реду, и no 
том на ресорпог Мпппстра да се болно и тешко 
ратпичко пптаи.е јсданпут реши. 

Ja ОВОМ прилнком апелујем na г. д-ра Кујуц- 
џића, министра ратника, на министра који je у бор. 
би и у редовима био заједно са онима за којс ja 
ca овога места апелујем, ja поново апелујем и мо- 
лим га да miTafnc ђака-ратника брани na ссдници 
Мипистарског сапста, и да сс то питање јсданпут 
pcmn. Ja морам попова да истакнем у чему се са- 
стојп тај проблем. On je потпуно прост. Не траж« 
1)ацп-рат1тци бпвше црногорскс и србијанске вој- 
ске ништа лруго него да се изједначе са спојпм 
друговима из бивше аустро-угарске војскс. Оппм се 
амаилманом, господо народни посланици, не тражц 
ништа лруго, него да се поправ« једна огромиа и 
Љатална грешка v 3-акоиу o чиновницима из године 
1923. Нашло се стручњака v Министарству финап- 
cnia који cv рекли да то чини велики финансијски 
еАекат. Ja позпплм cnv господу народпе посланике 
кош се.имало баве Финансијским стварима, да овај 
амапдман узму у своје руке и да се осведочс. ла 
овај амандман neiic имати mi један динар финан- 
сијског ефекта. Ево доказа: Taj амандман поизнаје 
ратне готиис у ефективпе године службе. Даље се 
вели ла lie се унапређење вршити у границама 6v- 
џетом прелви1,ених кредита. Ако дотични Мини- 
стар ne жели да унапреди једпог таквог ратника, 
он ne мора да га упапреди, и према томс сва дока' 
зивања господе из Мипистарства финансија да то 
има финансијски ефекат, потпуно су неоправдана 
и иетачна. Ратпс године и no садашњим прописима 
ппизнају се у дупле те се ни то овде не узима у 
обзир. 

Ja сс палам, да hy имати jom прилике да де- 
талтије и 'Подробније протопорпм o том nnran.v 
овле у Скупттпни кад доће na лпевни ред Фпиаи- 
cnicKu закон за 1938'39 годину. Иначе ja ne желпм 
да сс више задржавам на питањима која засецађ 
у ресор Миппстарства шума TI рудника, с разлога 
mro се na челу овога pe'oopa налази као Мпнистар 
г. лр. Кујуниић, заслужан и енергичан човек, и увс 
рен сам ла hc on полнтнку у том ресору водпти 
онако како трсба; a na челу v појединим одел^с- 
њнма налазе се поштени л.\7лп и сада више нема 
v том pecopv оних ствари. Богу хвала, какве су се 
pannie лешавале. Зато изгављујем ла liv гласити 
за овај буџет Мииистарстоа шума и рудника, ГОдо- 
бравап.е и шпсскање у UCTITPVMV и на десници). 

Potprefsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Jovan Nenadovic. (Uzvici: Nema ga!) 
Pošto g. Ncnadovića nema, smatra se da je odustao 
od reči. 

Reč ima u ime grupe Nezavisnog kluba narodni 
poslanik g. Vojislav Nenadić. 

Војислап Ненадић: Господо иароднн посла- 
Н1ИЦИ, од како сам у овоме Дому, и од како радим 
овај народни посао, ja пскрепо признајем, да сам 
се први пут јутрос прпјатно осетио, и да сам био 
задоволЈ.ан. To je било приликом излагања г. A\ii- 
нистра шума n рудника o привредној државној 
полптпцп државних шума n државних рудника, 
Био сам задовоља« и пријатно сам се осетио зато, 
јер сам осетио да je г. Министар искрено, no- 
штепо, часпо, реално и стварпо пзпео чињенице 
онакве какву су. Где je изгубљеио, он je признас 
отворепо да je изгубљено. Чак шта imme, изпео je 
и цифре и казао: Изгубл.ено je 15,000.000 na гок 
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послу, 20,000.000 динара на том послу, a где je 
отписало, ту je призиао таисође и рекао: Ha пр. 
у Шипаду je отписано 50 милнона динара. (Глас 
са деснице: To je кураж!) Јест, то je кураж! Тако 
би требало да радн сваки Министар. Јер чега се 
(лш плаше кад поворе и кад кажу истину овде пред 
пародним претставииштвом? Од чега се плаше, ja 
1,1 ие разумем. И ja, ca овог места као опозиционар, 
ииатрам за своју дужност, да чеспитам Господину 
Министру шума и рудника (Одобравање на де- 
сници) са жељом, да се у будуће и остала господа 
Министри угледају на г, Министра Кујунџи11а, и да 
тако и uini поступе. 

1 ооподо, далеко on ме одвело да се иачелно 
упуштам у излагања и да изиессм  »ривредну no- 
литику државних шума, као и иривредну политику 
државних рудника.  Време je  кратко н  то -ми .не 
Д(->звал>ава. To je једно, a друго, ja сам из једног 
планииског   среза,   претстављал!  један   чисто  пла- 
нииоки срез, a то je плеваљоки Срез, који се на- 
лази у нашој старој Рашкојј a који je после осло 
бођења добио туђе име: Саиџак. Ko му je то име 
Дао,  не знам, само je главно, да je турско, a ми га 
мештани    ие    примамо,   већ   га   одбијамо,   управо 
тешко нам  je и непријатио, што je то име Санџак 
добило право грађанства у овој држави, како од 
незваничних тако и од званичних. Ла престављам 
један срез који je чисто планински, који се искл>у- 
чиво  бави сточарством, срез коме су сви приходн 
чисто сточарски и долазе од сточарства. >1<итарицс 
су, ако сс уопште може o њима говорити, на дру- 
i ом  месту, јер ретко у момс срезу које село, које 
се иалази на 1.000 метара надморске внсние, всћ су 
сва на висини од 1.000 до  1.800 метара иадморске 
висине. A када вам то кажем, вама hc бити свима 
јасно,   шта може тамо да роди. Роди иешто овса, 
нешто јеч.ма и ништа више. Других извора прихода 
за народ мема. Код нас ие посгоји воћарство, нити 
постојн  какна  иидустрнјска биљка, која би се га- 
јила, као шго то постоји у другим срезовима. Али, 
господо, постоји богатство шума и богатство руда. 
Ijoi-атство шума гшзнато je и самом Министарству 
ujy.via,  јер се je оно заинтересовало, још ранијнх 
година 1927 и  1928 из два разлога. Првн je разлог 
ради  смоларен.а, j ep су чули да je ту Аустрија за 
време  окупације ])адила на смоларељу, и да су се 
резултати смоларења показали одлични, показали 
су  се   бољи  него ли  у  Пол>ској, бол>и  исго ли у 
Француској,   у   приморским   .крајевима.   .Ie[),   мој 
срез    je    избраздан    црним   бором,   тако   званим 
,,пинус негри", или као uno Французи кажу „пен 
ноар". Taj бор даје врло много смоле јер je црвеп. 
У индустријн дрвета та се смола употребл.ава врло 
иного и врло скуио се плаћа. Употребл.ава се кад 
je   земљиште   мочварио   ради   ооигурања   темелЈа. 
A друго, интерес су  гкжазивала не само страна и 
дсгмаћа предузећа за планину Љубишњу, него je и 
комисија  Министарства  шума и рудника тамо вр- 
п/ила .испитивн>а, и пронашла, да има OKO 1 милион 
кубика у тој  планиии техничког дрвета нс водећи 
рачуна  o другим планинама, које се шслањају na 
ту    планину.   Према   томе   имамо   тамо   довол.но 
шума.   Имамо како техннчко дрво тако н дрво за 
orpes,   алн no иесрећи немамо путсва иити желсз- 
ница,  да бисмо могли вршити експлоатацију, нити 
пак водених путева, a o друмовима и да не говорим. 
Због   тога  je,  господо,  наш сеоски  народ упућен 
на шуме из два разлога. Први je разлог сточарство, 

што  je  код  нас  шума  та,  која даје   храие  стоци. 
јер .Mu немамо довол.ио ливада и њива да би one 
иогле дати довол.но хране за стоку преко зиме. 
Ми се бпецијално служимо и храном из шуме и 
верујем   да   je   то   специјалан   случај   у   држави. 
1 laitieM сточарству и шума даје храну. У чему она 
даје храиу? Даје прво у шумској naum, то je трава, 
друго даје у лисниху, треће у брсту и четврто у 
жиру. И због тога je КОД иас специјална врста ре- 
жима. Код нас, кад се говори o шуми и сточарству, 
ne .може се onu подвргавати под шшггу регулу, ПОД 
Закон  o  шумарству,  KOJU   важи   за целу  државу, 
јер je сточарство код нас слецијалпо занимање, a 
сточарству je увек била шума подређена. Никако 
шума није била одвојена, него je увек била сто- 
чарству подре1;ена, и тако му je служила. За време 
Турака,  господо,  тај   се  крај   развијао  сточарскн 
само због тога, што je уживао привилегнје од Ту- 
рака.  Турци  су  дозвољавали  да  се  сточари  могу 
служити   и   државним   шумама  и   државнкм  попа- 
тама, планинским испашама, суватима како се то 
сад no закону каже. Турди  су дозвол>авали да се 
парод слободно сме тиме користитп. Ннкомс се ini 
пет  napa  за  шумску  иопашу и  сувате није  имало 
да плаћа, изузев ако су шуме и сувати приватна 
својина. To je друго питање, али за шуме и noname 
које   су   државиа   својипа,   ннком   се   пнје   ИМЗЛО 
ништа да плаћа. 1 la  raj начии у овом срезу се и 
развнло   сточарство.   Даље,   господо,   Турци   псто 
тако пнсу брапили, Beli су дозвољавали; да се ради 
зиме, ради прехране стоке зимн, конзервира храиа 
у колико сс може из саме шуме тј. дозвољавали су 
сечу лисника. Нико то mije брапио. Дал.е, господо, 
Турци су дозвољавали томе пароду који се зимских 
6 месеци иема чпме да бавп, јер пада снсг од мстра, 
два и три, да развија домаћу радинсмп' и домаћу 
индустрију,  И због  roia, код nac свака кућа тако 

.pelin врши све прерађевине од дрвета, све што je 
потрсбно у једном домаћинству. Ja hy само да вам 
изређам  шта  код иас  свака кућа, сваки домаћин 
npcKO  знме прврађују  од дрвета,  na  ћетсвндети 
да je то у неку руку мала домаћа индустрија. Пре- 
рађују се: самарн, виле, грабуље, лопате, држал.е, 
рала, разни крововп за куће, столице, столовп, кре- 
вети,  сапдуци  разне  величппе,   преслице,  врстена, 
разооји, корита, карлнце, наћве, дубцн, детшве бе- 
шике,  заструци,  каишкс,  оклагнје,  варјаче  као  n 
муштикле. 

За време Турака, такође je постојало неко 
обичајно право за овакве земл.орадпике сеЉаке, 
који живе од сточарства и иалазе се у шуми. По 
том обичајном закрну важило je ово: свака je 
сеоока кућа могла имати кубни метар, даа и три, 
ако жели, потребпе rpal,e за израду свега овога 
што сам овде напо-менуо. Никакве таксе за то није 
пико плаћао, ни™ je ма каква власт имала прано 
да сељака домаћина кажљава који има кубпи ме- 
тар два и три rpai)e за овакве прерађевине. Исто 
тако власти нису кажњавале селЈака. ако би имао 
0д 10—20 и 30 кубннх метара дрва за огрев. To je 
било стечеио право сваког земл.орадппка сеоског 
домаћина да има то у својој кући. Нико га није 
питао гдс je посекао та дрва. Данас je, господо, 
Beli мало друкчије. Било je разгранпчеп.е државних 
шума. Држава je једне шуме задржала за себе, 
друге шуме je дала општинама. Држава je памет- 
нула рпштинама да морају имати своје општиноке 
чуваре шума. Нвка je опшгина послушала државу 
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ii бановину. нека ни до дан данас није послушала. 
11 шта се, господо, дешава? Дешава се то, да др- 
жавни шумар примети да je у апштииској  шумн 
неко   посекао  дрва   за  домаћу  раднност,  домаћу 
пндустрију и државнн  шумар извести полицијску 
власт.  Полицијока власт као надзорна,  пошто до- 
тична ошптииа нема чувара шума, казни те ссл.акс 
ии кринс ни дужне. Једни сс увек бране у тч>м слу- 
чају да су њихови забраии. Онда полнцијска власт 
кажс, na дибро, кад су то вашн забрани, mro иисте 
нзвестили   усмено   шефа   Шумске   управе.   Други 
кажу,  имали су  одобрење од олштинс.  Полиција 
каже, добро, и.мали сте одобрење од општине, али 
ие за техничко дрво за дсшаћу радиност и инду- 
стрнју, пего за дрво за гориво. Таквих казин има 
много у мом срезу, a то мсго важи и за другс сре- 
ЗОве у бившој PaniKoj. Постоји у мом срезу село 
Мељак, и у њему 57 домаћкна, који имају своју 
туму и испашу, a који су кажшени од полицијскс 
власти само из наведених разлога. Ja ca овог места 
упућујсм апел господину Министру тума  и  руд- 
ника, и слажем се, господо, са г. Марјанцем, који 
je npc меие говорио, да r. Мннистар, све ове казне 
oirpocTii.   Л   зашто?  Па  кад  сс  je   Шипаду  могло 
да отпише 50 милиона, сигурно je, да ове шумске 
мривице, које су толико наивне, да оне можда нс 
износе ии 2% од тог државног отппса. И због тога, 
господо, ja бн молно Господина Министра, да кад 
je већ у ртпису ове године, да и ово отпише, јер je 
сигурно, да ће ono врло корисно утицати на иарод 
у толико  upe,  mro  су око 80%   лица  незаконито 
кажњеии. 

Друго литање, као mro сам вам пзнсо јссте, 
да се срез Плевал>ски бави иокључиво сточарством. 
Ливада нема, да би могао сточарство одржавати, 
љива «ема довоЛ)Но за стоку и онда je упућен на 
сувате и шумску попашу, испашу. Ja, господо, у 
MOM срезу има.м raj малер, да ако не бије град, 
оида je сигурно суша. A суша кад дође опда издаду 
ливаде, издаду сувати. Гдс je остало сел>аку да идс 
са стоком? Нигде, него у шумску пашу. To je је- 
дино место и то му се брани, Другу непријатиост 
сам имао пгго je срез Пл^евал.ски и срез г. Саве 
Микића, пгго су то два среза, која су сад у Санџаку 
дата Сарајевској шумској дирекцији. Једино та 
два среза прииалају Сарајевској дирекцији a осталн 
срезови или CKoik'haucKoj илн Чачанској дирекцији. 

Част и поштовање свакоме, али отворено 
признајем, да обичаји тамо у Босни и Херцего- 
вини и код нас нису исти. Тамо су другн обнчаји, 
тамо су друге регуле, како би казао народ код 
нас. Ми смо се раздвојили пре 40 година пре ује- 
дињења, и ви сте се у Босни и Херцеговини раз- 
вијали под лругнм приликама под Аустријом, ви 
сте се развијали под културном Аустријом, која 
вас je терала у један колосек са западом, a ми 
смо остали под Турском, која нас je пустила на 
ширину и допуштала све. И сад, господо, на је- 
данпут Чачак и Скопл3е, они нас потпуло разу- 
меју, и они пам гледају кроз прсте, ако негде 
мимо закона урадимо, међутам, Сарајево, гледа- 
јући на онај босански закон, не осврће се на обн- 
чаје, на потребу, иа нужду, нсго рсже, и тако сам 
ja, господо, 'имао нешто што господин Микић није 
лавео, a то je ово. Постоји срез до среза пљевал^- 
ски и пријепол>ски. Шта више и.мамо две општине 
које су припадале пљевал.ском срезу рапије a 
сада  прибојском  и  пријепољском.   У   те   две'  оп- 

iiiTinie у пријепол:,ском срезу плаћа се пола динара 
na овцу.  Пазите даље, као да нисмо у једиој    цк 
жаии.   Чачанска   и   Скопска   дирекција   наллаЛуји 
три  динара' од козе,  a  у  мом   срезу  плевалиакоу 
Сарајевска   дирекција   тражи    десет   динара.    Па 
оада  даље,  господо,  Чачанска  и   Окопска   дирек'. 
ција иаплаћују два дииара од говечета за  nauiv 
a Сарајевска дирекција у моме срезу плеваљском 
наплаћује четири динара. Па онда за коња напла- 
ћује   Чачанска   и   Скопска   дирекција   три   динзра 
a Сарајевска пет динара. Па, господо, кад иичега 
лругог  не  би  било  него   само  те   разлике,   na   ie 
доста, да  народ ne  може никако да разуме   и   L 
до1)е себи, како то, један господар, a два  закона 
то Ваше право, a то спада у Вашу надлежност, no 
Ви једним решењем срезове пљеваљски и бијело. 
пољски  доделите Чачанској  дирекцији,   јер   je  за 
ово   потребно   Ваше   решење и ништа   више.   Ја 
нећу да се упуштам, шта je Ваше колеге руково'- 
дило да ова два среза пљеваљски и бијелоползскц 
придаду Сарајеву, али оно што знам то je, да нас 
Сарајево  ne  схвата,  и  ова два  среза  не  могу да 
испуне  (наредбс  те   Дирекције  сарајевске,   a  ни- 
како иије ни право да само они, који су остали v 
пријепол>ском срезу  плаћају у  пола ниже  таксе 
од оних који су остали у пљеваљском срезу. Зато 
Вас  поново  молим,  да  донесете  решење,   да   ова 
два среза припадну Чачанској днрекцији. (Мтц]. 
стар   шума u рудипка   Богољуб   Кујунџић: To cv 
историјске    граиице).    Господинс    Мннистре.    то 
нису историјске границе,  нсго економско-привро- 
дне. Кад би ми, господине Министре, ималн инду- 
стријске биљке као дуван, опиум, пиринач или пак 
културу свилене бубе; нли мак или хмељ, као што 
га имају други 1крајеви, онда Вас ja ие бих то- 
лико молио, или кад би ми имали шума и руднпк,' 
као  што  их  има  Босна  и  Херцеговина  и  кад би 
ми   имали   богатство    шљива    којима    располаже 
Восна, али ми нити имамо индустријских бнл>акл 
мн шл>ива, ни ораха, ни свилених буба но једино 
имамо сточарство. И онда, тсад нам Сарајевска дц. 
рекција  иаплати  за  козу  десет  динара,  то  значч 
да хоће да нас удави. Овакви неједнаки прописи, 
господине  Мннистре,   не   могу   се  друкчије   схва- 
тити. 

Исто je тако важно, господо иародни посла- 
ници, питање пошумл>ава11>а. И оно je перацио- 
нално и незгодно ■поставл.епо у Санџаку и Зет- 
ској бановини и no свој држаии. Ja не знам, ro- 
сподо, какав je raj Правилник, али као no неком 
систему код мене се дешава то, да шумске упр. 
добију еваке годипе no 15.000 динара за радове 
na пошумљавању голети, a оне нс утроше ни јо- 
дну пару од тога .новца, него сав тај новац врате 
натраг. Кад сам ja упитао шефа шумске упрапо, 
зашто тај новац нијс утрошио на пошумљавање, 
него га вратио, m казао му, ако аду je потребпл 
noMoh општине, да je могао добити ту помоћ, да 
je могао добита помоћ и од школе ако му je и 
она ттотребна, гооподин шеф шумоке управе Ka- 
sao ми je, да није ашгао утрошити тај новац, mro 
нема иека потребпа одобрења. Другом .прилнком 
дао ми je опет један такав сличан одговор, и no- 
ред свега тога што je око вароши сама голот. 
Дакле, и ако се њему сваке године стављају на 
располол<ење no 15 хиљада динара за потребе по- 
тумљавања, on raj повац ne утроши него га вра- 
lia шумској днрекцији или баповинн. Ако je, го- 
сподине Мипистре, ово  све дошло отуда  што јо 
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овај   Правилник era jao на путу, да се овај ноеац 
утрошц. онда вас ja молим, ла тај [цесрећни Пра- 
вилfIик што пре измените тако, да шумоке управе 
буду   у могућности,   да   искористе   onaj   кредит, 
кој« им сс ставља на расположењс. Лко се, рецимо, 
сиатра  да mije   доволуНо,   да   сам   итеф   шумске 
управе опери ове рачуне o утрошку овога нопца, 
опда   нека my  сс  прила jom и   срсски  начелник, 
или  jom и срески судија, na нека они спа тројииа 
те рачуне пптпншу, те да се овај кредит. који je 
Bch  лат, можс да утроши на пошумљавање. Лко 
се у ттекоме срезу нађе као шумски управник чо- 
век који je мало сигуриији v самога себе, и који 
сме  да прими олговорност на себе, oir тај кредит 
утпоти  и   порел  овога   Правилпика.   Ллн,   ако  се 
нађе  нл месту управника шумске управс no нека 
кукавица,  a  пп  готову  ако  je  какав  Рус,  a  код 
иене v иоме срезу већином cv управниии шумских 
управа  баш Руси, онда сс увек дешава то, да се 
овај коедит :не утроши. него сс враћа натраг Ди- 
пекцији ,или бановргаи. 

Овде ie. гооподине Министре, било речи o 
смољарензу. Кад je рсч o томс, ja вас мбгу. го- 
сподине Миниетре, уверити, đa нигде v nanioj лр- 
жапи псма бољега бора за смол.арсп.с, него mro 
je то случај v моме срезу пљеваљском. Само треба 
настојати иа томе, да со тај бор тамо очува. ла 
со не би сасвим затро. За времс рата аустријске 
окупаторскс власти вршиле cv v моме орезу смо- 
л.арсизс и мстпг je познато да су добијени одлични 
резултати, болм исго иа где у Аустрији. na чак 
н у  Пол.ској. 

Господине Министре, кад je вршено огранича- 
вање  uivMa v иоме срезу, многим грађанима мога 
среза   десило   се je   то,   да cv   остали без  својих 
њива,  бсз својих кућа и сиојих ливада, јер им je 
гве то остало v границама којс су повучене за лр- 
жавну mvMv. Код мене je свет неписмен, na није ни 
знар шта треба да ради да му сс призна својина на 
ове*н>егове објскте, те je тако остао без свега ово- 
га. Да му помогнемо у тој и.еговој великој невол>и, 
.\пг смо 1935 године унели један амандман v члану 
75 тачка 10 Финансијског закона no коме je сваки 
онај, коме je остала н.ива, ливада или кућа у лр- 
жавној  шуми, имао права обратити се за дозволу 
Министарству шума и рулника   да   може   подићи 
тужбу   код суда, и утврдити својину својс куће, 
њиве и ливаде са два сведока. Народ из мога срсза 
комс су биле одузете куће, њива или ливада обра- 
тио сс je у законском рпку Миинстарству шума и 
рудника, али наша админстрација нашла je за по- 
требпо да то изврне, те ла парод среза Плепал.ског 
ire дође до свога права. .Ta нмам овдс неколико ре- 
шења   из којих се то лепо види. 

Ja овде имам, примера ради, некрлико таквих 
решења, из којих се види, да су се обраћали л>уди 
са таквим молбама Министарству шума и рудника 
за повраћај својих iiMaiba али без успеха. Тако на 
пример Гавро Пријевић из Општине бељаничке 
обратио се no тач. 10 члана 75 буџетских дванае- 
стина за 1935 годину да му се дозволи, да се може 
обратити суду, да му се поврати кућа n земл.пште, 
које сс налази у државној линији у Ковач планини. 
Шумска управа у Плевљу утврдила je, да му je до- 
иста ку1>а и земљиште од 10 хектара остало у др- 
жавној граничној линији. A шта каже администра- 
цнја Министарства шума. Ево ima оиа каже: „Ие- 
прнзпави.е својине треба да je дошло као после- 

дица изгубљеног спора код суда за разграничење 
шума, те onaj, код кога није тај случај, нема права 
да се користи оном законском повластицом, и да 
тражи одобрење за понављаше enopa код редовнот 
суда". Дакле, алмпиистрацнја у Миннстарству шума 
врло je погрешно, тендециозно norpennio, тума- 
чила овај члан 75 Финансиског закона. Ми смо 
тада били v једном заједничком клубу већине, и 
ми смо тад баш п рбјашњавали у Министарству, да 
je овај закопски пропис потребан и допет, баш 
због тога, mro људи ne умеју да се туже. МеЈјутим 
адиинистрација, као што видите, каже: пошто се ти 
ниси тужио суду, не можеш сс rm користити са 
овим законским проппсом! — Други случај je овај. 
Стојап Јечменица обраћао се суду и суд га je од- 
био. И шта сада каже та nama администрација? 
Оиа   каже   оиако: с  обзпрпм  na   сне  ono 
налазпм да ne постоји стварна потреба молиоца 
за предметном ливадом за коју тражн одобрење 
за поновљење спора, na зато користећи се дискре- 
ционим правом које имам no чл. 75 тач. 10 Финан- 
сиског закона птд.". Дакле, господо, овде 
се Мипистар користи дискреционим правом и ово- 
га молиоца одбија иако сс обоаћао суду, a онога 
прпога, као mro смо чули, одбнја, опет зато, mro 
се иијс жалио суду. Te према томе, Госполпие Mn- 
нистре, тај пропис § 75 тач. 10 Фпнапсиског закона 
за 1935 годину, као mro видите, остао je непри- 
мен.ен само благодавећи рНавој администрацији 
Министарства шума. Ja верујем, Господине Mmm- 
стре, a далеко да би ие одвело да вам то сада 
доказујем, да овакво тумачење, не само погрешно, 
него тендециозно погрешно, отвара врата, ne само 
хрватском miTaiJ>y, него и мпогпм лругим (сличним 
питањима у овој земл.и, na чак и онима o којима 
je говррио Мииистар у«утрашњих дела у Финанспј- 
ском одбору. Овако јасан законски пропис, који je 
донела и Плала и ова Скупттппа, na ппак сс са 
оваквим поступком долази до оваквих резултата. 
To ти je оно што сс код нас каже: кадија ти дајс, 
али телал не даје! 

Ja се стога обраћам г. Министру n молим га 
да овај амандман поново унесе у Финансиски за- 
кон. Ja верујем, Гооподине Министре, да here тиме 
учииити велику доброту ономе народу, који не зна 
другога начина, како he доћи до својих ку1>а и 
ливада, које су му остале у државној граничној 
ЛИНИЈИ. A заигго су остале у лржавпој ЛИНИЈИ? 
Просто зато што je господу судије мрзело да 
правс линију цнк-цак, пего су je заокружилн, a 
шта je остало унутра слабо их je интересовало. 
To je само начин да се стварају послови адвока- 
тима и развија парничење. Зато бих ja. молио г. 
Мниистра да овај члан 75 поднесе као амандман и 
за ову годину, ne бц ли ти rpenmmui ДОШЛИ jio 
својих Kviia и ливада, јер нсмају пара да плаћају 
адвокате, a данас су адвокати најскупљи. 

Има jom једно питаље, гооподо, o коме желим 
да кажем пеколико речн. Шуме, приликом разгра- 
ничења у Јужној Србији - - ово je овакодневни 
случај na територнји бивше огомапскс империје, 
— шуме које су осталс опттинама, па тим шумама 
onmrune се иису бапшмшле. Долазн претседнпк 
општине n допоси одлуку са бпшпинсккм одборо.м 
да те шуме прода индустрнјалцу. Приволи некако 
срсског начелиика да ту одлуку одобри, направе 
уговор са индустријалцом, и ствар je свртена. Ме- 
li\ i HM, no рапијем Закону o општинама, који je ва- 
жио за Краљевину Србију, као и no данашњсм.за- 
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кону. такве раДње су 3a6paibeHC. Изрично сс на- 
ређује у закону, да се све оно mro износи у вред- 
ности преко буџета за једну годину ne можс оту- 
1)ИТ11   ОПШТИНСКОМ   ОДЛуК! I        1ДЛ)    OM   општин- 
скога збора, a i6opa потврђује 
Бан na Министар унутрашњих дсла, na Министар 
финансија" na тск кад све те инстанце потврде ту 
одлуку, онда се crna саопштава тој општини, a ова 
се обраћа Министар^тву шума да оно изради план 
експлоатације.  Када  и л >,  онда  тек 
рпштина закључује уговор. to je чист и јасан за- 
конски иропис, a као што наведох, raj се пропис 
изиграва од стране општипских судова, a начел- 
ницн  орески често се пута праве невешти и такве 

■ туке спштинско! ју. Ja бих 
стога молио, Гооподине Министр ro зло ćnpe- 
чите, да наредите шумским управама, да, где год 
сазнају да општина намерава продати неку своју 
туму, да су општине дужне благовремево 6 томе 
известоти Шуиску управу и да се ro спречи, na 
нека иде редовним путем како je зак-о«рм пропи- 
сано, Јер овако ако се настави и даље, свако he 
ria u приватниц« дсбити шуме, само he иарод 
осгати без шума, 

Го.оподо пародии посланици, привредна гшли- 
гика државних рудника, ja оматрам, да je на много 
већој иисипи од привредне политике државних 
шума. Да се запитамо зашто? Само због гога, што 
државним рудницима управљају људи који ry до- 

.; селекцијом, и државних чинов- 
ипка. којп  при.мај\' за^ н ст за свој 
рад, и гфиродна je ствар, да онај, који зна да he 
одгововарати, гвора очи^<ако»'ће радити". 
Te због тога. привредна политика државних руд- 
ника аматрам да je и напреднија и да je на своме 
месту, јер, KAO IHTO рекох, ту се селекцијом доЛази 
im положај, n ту се прима бдговорност. Међутим 
у привредној политици државних шума ту нема 
селекције него се долази'.протекцијом. 

!l природна ствар, вије чудо што сс милиони 
и милиоии. отписују кад се прбтекцијом управ i 
државном имовииам, 

Шго се раЗвило рударство код нас, ja смаграм, 
да су. Два узрока. ЈеДан je узррк што je Крал.е- 
mma Сроија пмала најлибејралнији рударски закон. 
I i благодарећи тбме закону, могло се рударство 
у Краљевини Србији да разиија. У Боснп и Херце: 

1ни било je државно рударство, које смо на- 
UMU  n то je у реду. Ja нисам мишљења, као 

многи, да треба  избегавати   страии   капитал.. Го- 
, п  д l,  капитал je увек  иотреоан за  све  п  с -  ве. 
Капитал није опасан, ако он улазл под државном 

ioM, ако je државна управа на своме месту, 
ai:t! држава зна шта he да ради с тим капиталом, 
n иа шта he да га употреби. Капитал je опасан, 
када без контроЛе yvia3n, јер; госЛодо, ima je сме- 
тало данашњој  Италији, која je била  upe рата у 
савезу са Немачкои,. и којој  je  Немачка  подигла 
индустрију,  коју  она  данас  има.  Подигла joj  je 
Немачка  индустрију својим  новцем, својим  капи- 
талбм. Дошао je рат, Италија je иотбристила  raj 
мсменат и целокупни Немачки капитал она je на- 

-   нализирала, и наједаред све je то постао ита- 
лијански капитал. И данас као што видите, итали- 
јан^ка индустрија je на гласу, и са тп.м namioiia/i- 

- капнталом Италија годипама живи чак и ра- 
1жава без   зајмова   из   нностранства. 

Па шпам ja вас, да ли би Италнја могла да буде 

на onoj висини екоиомској и финансијској, да није 
било немачког капитала пре 30 до 40 годића, и na 
Немци нису пласирали свој капитал, како v инду. 
стријн н привреди тако и у банкарство у Италијц 

i mije било, Италија би била једна сиро- 
машна држава, као што je илре тога била. Te 
гтрема т: ме, сматрам, да je користан страни капи- 
тал, кад улази под строгпм контролом државе 
и ако држава зна где тпеба тај капитал да се пла- 
сира п зашта. Дкп ie без контроле, ппиродна je 
ствар да je опасан, a опасан je и домаћи капитал 
ка ■'  je без контро 

Налајући  со, Да he  г. Министар све ове  моје 
cyr( [римити,   |а  му  уиапред захпал.ујом,   jen 

еоујем ла he се и сам г. Министар као u mi ca 
ie    ■ ■ ta су ови моји предлози корисни 

1 '■ e наоод од тих видети корг 
a ви  ћете Лобрати  славу и лаворнке. Kao  опоз«.! 
ционар   гласаћу  против   овога  буџета.   (Пљескање 

равање на левици). 

Pofprelsrdipk Fratiin  Markić:   Reč  ima  narodni 
poslanik g. Dane Milofi'.'. 

Длне Милетић: Господр наполнн посланици 
гматрао сам ттотребвим узети ријеч ппиликом on-' 
буџетске дебате o предлогУ буџета Министарства 
шума и руда једном од најважнијих привредних 
оесооа name земље. — Обмром на огран-ич 
вријсмс, које npoiracvjc нат Пословник, које 
črnin на расггрложењу, нећу се сала мо1,ц упустити 
v зетаљио разматоање свега онога, mro се тногм 
на onai ппедмст Господа предгово^ници, a и они 
Koin he иза иене говоритн обрадиће и остали вдо 
материјала o којему се расправља, na hv се j, 

m пциликом ограниуити специдално на једно 
од необичне важносги и болно питање из авога 
Decoipa, a то fe питање o крајишким имовним оп- 
l.miaMa. Да би ее могло разматрати ono пита 
мооам прије свега разложити. шта cv тс имо 
опћине и како су оне настале. Бивша Аустро-Угао- 
ска закопом од 15 јула 1873 на подручју тако 
зване Војне Мрајине подјелила je шуие тако,' да 
je поЛовина шума остала у власннштву држа 
a друга полопипа дата je задрузи чланова — сељака 
који cv до тада имали станрвите повластице, сер- 
витуте, v државним шумама. Ова задруга одиосно 
заједница чланова састоји се из појединих мјес- 
них onlmna, a та мјесна оп.ћина идентична i^ 
с управном опћчном, док je свака мјесна onlm-i' 
састапл.опа из крајишких задруга и обитељи, кој« 
cv овлашћене na крришћење шумама. Te заједни^ 
це однооно задруге формиранс cv no подручју 
једног бпппит крајишког ттука, те онс enc заједно 
im том подручју mme једну самосталну (краји- 
шку) Имовну опћину. 

Тако   je   настало  10   имовних   onhnna   и   тр; 
Оточка са сједиштем у Оточцу, Огулинска са еједи. 
штем у Огулину,   Спуњбка   са   сједиштем у K 
ловцу, Прпа Бапска са сједиштем v Глини, Др; 
Банска   са   сједиштем у ПетриП)П,   Ђурђевачка 
Крижевачка са Сједиштем у Бјеловару, Градииш 
са  сједиштем у Градишци, Бродока са сједиштези 
у Винкрвцима и Петроварадинска са сједиштем у 
Сремској Мнтровици. Овс имовне oniiiinc су ауто- 
номне  али под надзором државе. Претставља  их 
застугтство, a упрапл.а с нЈШма Посподарски адбор 
ca   т\мпргк11\!  стручњацима.  Сврха je  тим   m- 
ним опћинама да своје чланове, задруге n обите- 
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.1,4   као   и уиравис,   школске и црквеие   општине 
снабдјевају   огријевним,    грађевним   дрветом    и 
осталим прнходима шуме. Имовне  опћине  су  ве- 
лике  сељачке задруге „суисгенерис" са задружним 
(колективним)  значешем и јавноправног каракте- 
1)а.   1'1.мстак оиих сељачких задруга састоји  се из 
шума,  шумских земљишта, остадих врста имовине 
и имовинских ираиа. Приликом ступања na снагу 
|.оменутст закс-на    д lb/3 године o имовјшм опћи- 
нама    уписане су у земљишним   ки>игама   на   име 
имовних  опћина  поијзшппс  земљишта  (шуме)  од 
укупних G62.228 катастар<зких јутара и то; Оточка 
са 137.658, Огулинска са 105.173, Слушска са 27.846, 
Ириа    Банска са 25.249,   Друга   Банска  са 39.878, 
Крижевачка са 51.739, Ђурђевачка са 77.295, Гра- 
дишка   са 58.349, Бродска са 74.036 и  Петровара- 
динска са ()4.9lJ7 јутара. Члапови су у почетку жи- 
вота   имовпих опћина   добивали   своју пуну при- 
падност ужитка, тј. у огријевном и грађевмом ма- 
теријалу  за  своје  иотребе као  што  су добивали 
прије деобе односпо стулања na снагу закона од 
1873   год. у државним   шумама.   Поред   редовите 
дужноспи да подавају   огревно и грађевно   дрво 
својим    члаиовима,   као и  улравлим,   школским   н 
црквеиим опћииама, треба .нарочито .нагласити да 
су све   имовне опћине на темељу чл.  иј помем 
закола   од   lcS73  године   издашни  помшале  у   иа- 
рави и иивцу подизање цеста, железница, мостова, 
школа, цркава и болиица, уређивање потока и за- 
фађиван>е бујица,  копање канала,  аодизан>е  на- 
сипа  и   осталих јавних објеката и изгајање шума 
на  Kpujy.   Давале су многобројис   стипендије  за. 
школовање вриједних  синова   сељака.   Прив1реда 
шумарстпа имовне опћине употпуњује*« јаче го- 
сподарску привреду сељака те у сељачком животу 
чиие   једпу  нераздружнву   економску  целину.   Од 
свнх   категорија  приватиих  шума, имоипс  олћине 
заузимају прво место у сваком поглоду, a према 
својој  ислнчиии и организацији као и привредном 
културном значају  нема сличних  ссл.ачких  шум- 
ских   задруга у читавој  Европи. Осим овог ужег 
екоиомскога, културнога и социјалпога утицаја у 
своме   крају, нмовне oiilinne су у нашој  опћбј на- 
цмоиалиој привреди, специјално у трговини и ин- 
дустрији узнмале видно учешће. Међутим, већ при 
самом   оснутку 'нмовних опћкна учињене су рвје- 
сно или несвјесно грешке и пропусти, којп су мо- 
рали   иеповољно утицати на развој   имоввих  оп- 
hnna.   Ирије   свега   имовне   одћине су прн деоои 
тума   од Аустро-Угарске  прикраћене тс нису до- 
биле онолику површину шума, колика je била по- 
требиа   за  грајно  покриће њихових  сервитутних 
права,   признатих законом од 7 маја 1850 и 3 фе- 
бруара   1860 године. Деоба шума je проведена 
икакие   основе и  познавања потрсбиих  елемената 
за пранилио извршење овог правног чпиа. Имовне 
опћине   су добиле и квалитативио   лошију   шуму. 
Ова  у   самом зачетку   нездрава   клица   морала je 
временом  уз читав ннз разних проблема дрвести 
имовне опћине до стања у којем се данас 
Нови  период у животу имовних опћина настао je 
v  нашој   држави.  Наше .надзорне властн  схвата- 
јуЈхи   иел.ику  националну економску важност  шу- 
марства   уопште и специјалну улогу  имовних on- 
штииа   у   животу пашег сељака имале  су у  виду 
етатизацију свих шума у земљи, дакле и имовних 
опћина. 

Донессна je па темел?у Уредбе o изменама и 
допуиама Уредбе o устројству Мннистарства шума 

n рудника од 15 марта 1919 наредба Минисгарства 
шума од 4 маја 1922 године бр. 13054 o управи те 
службовању п господарењу са шумама крајишких 
имовних општина, којом je Министар шума и руд- 
ника узео потпуно у своје руке увраву шумама 
IIMOHIIII\ општина TJ. право постављања и распо- 
лагања са читавим особљем имовних општина. lio 
извршеном узећу управе имозних опћина у држав- 
не руке требало je у извршењу члцна 36 пом^нуте 
Уредбе да то особлзе пређе у државну службу н 
на државни буџет тј. да према томе имовне onlmnt 
ne плаћајЈ особље из својих сретстава, када веи 
са њим. ие распоЛажу, већ да one плаћају држави 
тангенту no чл. 5 Уредбе. Како тај проипс mije до 
данас извршен, имовие опћине имају и даље пла- 
ћати особље из својих сретстава, a нлак са њим ne 
располажу. Г1( вешем управе имовних uiilui- 
на на основу цитиране наредбе од 1922 године оп- 
терећене су имовне опћине до немогућих граница. 
И док су годишњи приходи стално падали пз го- 
дине у годину; дотле су трошкови господарства, 
нарочито за јавне дажбине, повећави у толикој 
мери, да je код претежног дела имовних опћина 
наступио у пуном смислу речи потпуни пасивитет, 
услед чега дапас и дугују око 50 милиона динара. 
iloBOAOM свеопште нривредне кризе и лоше ко- 
љунктуре na гржишту дрвета требало je продавати 

iOKo uelie количине техничког дрвета за покриће 
расхода годишшег буџета. Цене су пале a терети 
иарасли. Последица je свега тога да су имовне оп- 

не исцрпиле све своје старе шуме зреле за сечу 
као и знатан деб младих незрелих шума, које on 
требало чувати и узгајати најмање још 20 до 40 
година, колико je потребно да буду финансијски 
зреле за сечу. Према тиме je посвема лошчна по- 

дица да су имовне општине исцрпиле своју еко- 
нсшску и ф јску снагу, и да je сада наспушио 
период времена у којему више ne могу удовоља- 
nam својим ибавезама. Једиа од најлошијих у IO.M 
погледу je данас имовна опћина Оточка, која про- 
стором обухвата готово целу Лику. Ова имовна 
опћина нијс у сташу да плаћа своје ocu6.be, чуваре, 
не може плаћати општинске намете, нити другим 
својим обавезама удовољавати. Када се промисли- 
да ти чувари народног и државног добра већ годи- 
иа.ма ne добијају своје прииа сти, да су они 
п њихове породице доведени до просјачког штапа, 
оида MI  ■    ■ ^слити, како he бигги чување шуме 
6д чланова који ne добијају ни законом одређену 
им компентенцију за огрев и грађевно дрво, када 
ти nem чувари зависе од своје околине да се могу 
прехранити. Наступило je такво суање да претш 
опасност од похаре и уништења шуме, a. го значи 

[адање шуме и шумске привреде на једном ве- 
ликом делу наших најпасивнијих крајева. 1 u- 
сподин Министар шума као иајвиша власт у 

има пословима који се тичу шумарства и као 
врховна надзорна власт над свима имовним 
опћинама, трвба овом питању да посвети на- 
рочиту пажњу и то питање реши темељито и 
брзо, јер je „перикулум ин мора"..Није могуће ни 
помислити ча се у овим приликама из редовних го- 
гишших прихода могу покривати сви трошкови 
управе, јавних дажбина и сви остали расходи no- 
гребни за уредно вођење економије. Huje могуће 
то замислити ни због гога, јер нема довољне ко- 
личинс тсхничког дрвета, колико би било потреб- 
но продати, да сс покрију годишњи расходи. Са 
каквим нестрпљењем н зебњом у души очекуЈе onaj 
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сиромашни сељачки свет решење овога гаитања, 
не греба ни говорити. 

Питање ацавиих опћина je питање лшвота, 
уједно витално гштање   150.000 сељачких домова 
са cea милиои давста хил.ада душа, колико lia- 
nama чнтав број еел)ака — чланова еиих и.мотшх 
oiiliima. Поред ових уписани су каи чланови: 252 
управних, 736 школских и 427 црквених опшгина. 
Од еапацнје имоиних олћина очекује свој спас 234 
активних и пепзиоиисаних чиионника и lt>l() актив- 
IIII\ и пензионисаних званичника и осталог особља 
са иногобројним чланозима својих породица. 

Гооподо народни посланлци, изнео сам овдје 
у најкраћим потеаима једно важно и болно питање 
нмовмих опћина, које очекује ријешење без одла- 
ran.a. l'ociioAHHa Мипистра молнм да ово прнми 
kan добронамеран приказ фактичног стања ствари, 
те да пригодом ријешавања овог крупног н важног 
innaiba узме у обзир макар најприје најпасивније 
имоиие oiilinne међу које опада свакако Оточка. 

Господо народни посланици, пошто ми je ло- 
знато, да се у Мимистарству шума и рудника оз- 
биљно приступило проучавању ријешења санације 
имовиих oiiiiiuta, a имајући иуио иоверељс у Кра- 
љевску владу и г. Мииистра тума, TO изјавл>ујвм 
да liy гласати за Иредложеии буџет. (Одобравање 
п пљескање у цеитруму и na Десиици). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ree ima narodni posla- 
nik g. Miiinkp Miluliiiović. 

Мплиико Милутиновић: Господо народни no- 
слакици, кад je пред нама већ буџет Министзрства 
шу.ма n рудипка, коме мп треба да дамо потребну 
санкцију, сматрао сам за дужност да се јавим за 
реч и да проговори.м неколико речи поподо.м помс- 
нутот буџета. Moj народ живи у брдсжим краје- 
вима, где je његова искллчпиа зарада од сточар- 
ства, воћарства и шумарства- Како код нас прошлс 
године није радила година, a ja сам казао да су 
то брдски крајеви, где и ако роди кукуруз и пше- 
нпца дсбро, мп опет кажвМО да НИЈе годииа добро 
родила јер није добро родило воће шл>иве и ja- 
буке, n сел>ак je морао да сече своју шуму и да je 
тера im пијацу да до napa дође; Дрва сељак тера 
на пијацу у Чачак, који je удаљен од наших кућа 
око 2.5 километара. Да би отерао једна кола дриа Аз 
сопственога забрана, сељак треба да узме дозволу 
да може отерата дрва na пијацу и да су дрва ce- 
nena у п.сгоиом оопственом забрану, било да су 
дрва сирова мли сува. Сви сопственици који нмају 
шуму a треба исту да секу н герају на пијацу мо- 
рају да подаесу молбу шумском референту npn 
шумској упрапи Чачак иако њих 50 поднесе молбу 
свакн иора да да no K) динара таксе и та се молба 
подноои шумском референту. 1<:ад шумски референт 
добије такву молбу, онда треба да изађе na лице 
места да прегледа шуму и да нзда дозволу колико 
молиоц може исећи дрва. Шумски референт je у 
Чачку, a ja сам рекао да je Чачак далеко од нас 
25 километара. 

Господо народни noc.iannnn, зар je чопск 
могао да стече забран, да га васади, сачува, a да ne 
иоже данас и не сме слобоџцно лосећи кола дрва да 
их отера на пијацу и прода, узме «оју пару да купи 
соли, raca, опанке, n пајпулчиије потребе за кућу? 
Ja hy изнети овде две објаве. Ево видите, гооподо 

.народни посланиц«, да je Живојин Плаво«»ић пз 
Виче добио објаву и TO подвлачим. Добио je објаву 

na једна кола дриа, да je дрва псекао у сиом cou- 
ствепом забрану, који je паследио, n којн љеговн 
стари уживају na и on JOHI од upe 40 n више го- 
дина. Када je дотерао та кола дрва у Чачак, дрва 
су му одузета  н ако je пмао таку објаву. 

Ево, na пример: Bnlienrnje Главовић из Вичс 
такође je пмао објаву, na ипак су му дрпа одузсга 
na чачанској пијаци. A, замислите, гослодо на- 
родни посланпци, on je потрошио једап дан до« 
je пасекао" дрва, општина je удаљена од њега три 
cara хода, путовао je дап n ноћ до Чачка n када 
je'crnrao, ова дрпа с\ му одузета, тако да није 
имао за ima да купп nn мало хлеба. 

Ja hy изнети јбш два случаја. Вићентију Бу« 
гарчићу пз Гуче одузета су дрва. У среском na- 
челству и шумској управи у Чачку, господо, када 
виде да je пестало дрва пошаљу шумаре na пијацу 
и они дрва одузимају, и тако се анабдева дрвима 
среска кућа n шумока улрава. (Аћим Поповић: To 
je мало сумњиио, то nnje могуће!) Господо na- 
родпи посланици, ja вам кажем да je ово тачно и 
истинито n ово се nfio вам кажем догађало и да- 
nac се догађа- 

Исто тако Драгутип Давидовић из Горачића 
отерао je дриа у Чачак. llcrnna on nnje имао 
објаву, и ухватили су га градскн стражари. Он je 
почео да бранн своја кола и стражари су га na 
мртио пспребпјалп. 11a, господо народни послапи- 
цп, (лш je crpannio, јер nuje наш сељак стока. 

Ja xoliy да замолпм господина Auiinicrpa, да 
једппм актом n,in уредбом опозове ово оиако 
шкапдалозпо наређење. Ако већ преба човек да 
узме објаву, нека ју узме, али да му служи га 
oojana и то беа гаксе за годину дапа, a ne свзки 
пут да гражи објаву из олштине, када год греба 
да са дрвима иде na ппјацу. 

ДалЈе, господо народни посланици, има л.ули 
који кажу да je зец нека кирпспа живитиња. Го- 
сподо, за сељака нема Behe шгеточппе данас него 
uifro je зец, na чак шта вишс данас je зец већа 
mre ionima  пеги вук, a eno зашто: 

Ha npiiMcp, сељак je купно у расаднику калемс 
ПО 3 дипара, рецпмо 100 комада калема, дао je 
ii>nx 300.— динара. Док je ископао јаме, док их 
je посадио, коштаће га даљих 300.— динара, a i. 
je 000.— динара. 11 una се дешава? У јесен дође 
зец n калеме пољушти. 

AKO узмете да су калеми nocaljenu npe 4, 5 ro- 
дина, зампслнте колика je штета када до1)е зец н 
пољушти ове калеме, a сељак je просто прљушу pa- 
дпо такорећи готово где ништа ne може да роди, a 
зашто, зато са.мо да бп калеме подигао и сада за- 
мислнте, господо народни псолапнци, са колико je 
счм.ак oiineiien? Овде je on оштећен господо на- 
родни посланици, са око 20,000 динара, јер калеми 
у neroj годппп коттају сељака са око 200 динара 
no комаду. 

Ja тражим, господинз Мипистре, и од вас, ro- 
čno;^ .пародпн посланпцн, јср вас je већином се> 
љак бирао, да се зец огласп за штеточину, да ra 
сме свак убити. (Узвици: Тако je!) .lep пма случа- 
јева да човек гледа зеца n затекне ra да љуштн 
калеме, али ra ne сме убити, јер he бити позвап v 
полицију и бити кажњеп. Ja бих молио, да се 
сподип Мпнистар изјасни no овоме, да ли би би 
вољан, да се зец огласи за штеточнну н да ra свак 
сме убити. (Гласови на деспици:. Hnjc зец пего 
зајец!) 
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Господо народни посланици ja верујем, да he 
i. министар Кујунџић да изда ово Hapcljcibe по- 
лицијоким властима, o којимз hy ja сада говорити. 
Ja сам говорио и гражио, да се дозволи слободно 
пошсијс и држање оружја. Али кад човек тражи 
дозволу за држање и ношен>е оружја, ne може 
добиии код полицнјскнх власти, јср кажу да по- 
стоји акт Министарства шума и рудиика, да се не 
може никоме издати та дозвола, док «е да прн- 
станак да буде ловац и не уплати ловачку карту. 
(Глас са .деснице: To лс стоји нигде!) 

Један колега са десннце je добацио да то ие 
стоји нигде, a ja тврдим, да код меие у иачелству 
Среза драгачеиског иостоји акт Мииистарства шу- 
иа и рудиика, да сс ис може ннкоме издати дозвола 
за држање и ношсње оружја, док пс плати таксу 
за лоиачку карту. Ja молнм господнна Миинстра 
да овај акт опозове, јер чим он постоји код мога 
начелстаа Среза драгачевског, сигур«о да га има и 
ири свима начелствима Краљевине Југославије, 
Зар човск који нс.ма појма o лову да мора упла- 
тити лавачку карту. 

Даље, господо народни иослзјшци, молим го- 
сподина Манистра да се шумске казне no шум- 
ским криинцама амнестирају, опросге, како шш- 
чане тако и загвор. (Одобравањс н пљескање na 
ливици). Има оиротиње, која je бнла приморана 
да насече неко дрво да се orpeje no мразоии.ма, 
na ja лшслим, да je боље опростити ови.ма крпвп- 
це, >напомињс.\] новчапе крнвнце и затвор, него да 
се ова сирогнња сирзне у Kylin. И кад сс могло 
искима no 50 и псколико милиопа опростити, 
вал>да се може и овој сиротињи, која je отсскла 
пеко дрво да се orpeje и orpeje своју фамилију 
да се ие смрзне. (Одобраваље на лсвпци — Miiim- 
стар шулш и рудиика Богољуб КујупџиИ: 15.000.000 
износе годишње шумске штете!) Господине Mnnn- 
стре, боље je и тих 15.000.000 опростиги вего да 
се народ смрзнс! (Милииојс Mcahonnh: Тпх ner- 
иаест милиопа neiic мпого помоћи, господипе Ми- 
пистрс. — Ђорђе Петковић: За товар дрва каж- 
њзва се човек са сто динара!) 

Господине Министре н господо лародни no- 
сланнци, из увереша, које поседује.м и које пмам 
у својим рукама као што сте видели, види се: да 
у атару Општине горљо-дубачке постоји пепо- 
к|)етно земл»иште — комгглекои плапипе „ТЈ)нглав 
И Чемрно" као својина државе Краљепппе Југо- 
славије, који се палазе у експлоатацијн Мипистар- 
ства шума и руиника; да je na подручју Општине 
горњо-дубачке, no катастарском закопу извршен 
детаљаи премер и класирање свих приватних као и 
државних земл>[|шта на подручју ове општнне; да 
ово државно земљиште no катастарском премеру, 
које се налази у државној експлоатацпјп, п.ма 
простора 293.145.87 хсктара; да се исто држанно 
зсмљиште, као шуме, сувати и пашњаци тековно 
и привредно искоришћују у корист државе, na, 
прсма томе, задужујс се осповном порезом, зс- 
иљариноал; да се na основу овог задужења на зе- 
иљарину ово исто државно добро задужује и оп- 
ипииском прпрезом и то: 

За годииу 1931 са динара 23.357.86%; за го- 
дниу 1932 динара 31.972.72%; за годину 1933/34 
са динара 54.879.00%; за годнну 1934/35 са дипара 
41.845.23%; за годину 1935/30 са ди«. 27.439.50%; 
за годину 1930/37 дипара 24.695.55%; за 1937/38 
годину   са 27.440.00%; — свега дин. 231.629.86%. 

Толико дугује Мпписгарство шума Општини 
горњо-дубачкој. Мнслпм, господине МшистреЈ 
да je и претседпик тс oruiirinic долазио код bac 
npe неки дан. (Miiuncrap шума u рудичка БогољуО 
Кујунџић: AKO mije ciiopno, наређено je да се 
исплатп!) Има, господине Mnnncipe, један део, у 
спору али око 10—20 хектара, где се опори неко 
лице са државом. Али ja мислим, гооподине Л1и- 
нпстре, да бн моглн учипити, да се 6д ОВИХ дие- 
стотине тридесет и једну хиљаду динара, барем 
колпко опло, пошаље тој опшгини. .lep та општи- 
na, то je je;uia сиротнњска општина, где не може 
да родп ни кукуруз пи пшеппца. Пикаквих при- 
хода га олштина пе.ма, иего од овпх шума. Веру- 
јсм да се ne може исплатити'цела сума, алн би 
МОГЛО бар трпдесет до педесет хиљада да и.м се 
iiouia;be. To би .им било од велпке IKJMIIIUI, јер су 
дошли догле да опишша ле може да ради u да 
буде потпуло затворепа. (Мшшстар шума u руд- 
иика Богољуб КуЈунџик Вероватпо траже за LUK(I- 
лу.) Господипе Миппстре, јесг, траже за школу a 
и да подмпре друге општинске потребе. Господо 
вародш! послашши и Ви господипе Министре, не- 
правда je да све што држава тражп ми joj марамо 
дати ii плаинти, a ии што од државе тражпмо ne 
можемо дооптп. To je све, што сам пмао да кажем 
n верујем, да je нови миппстар г. Кујупџић врло 
добар човек и да hc он no овпм мојп.м примедбама 
постулнти. (Гласови na десннцн: Хоћеш ли гласа- 
ти за буџет?) Наравпо, ако господин Мппистар 
ooeha све ово шго ipcoa да уради. У главпом то 
je моје лично право! (Одооравање na левици.), 

Pretseđnik Slevan Ćirić; Reč ima narodni posla- 
nik ^r. Milenku Glišić 

Миленко Глишић: Гисподо народни посла- 
ппцп, екопозе гооподина Мпппстра шума учипио 
je пајлеиши ушсак. Незгидпо je да му ласкам као 
старв пријатељ, позпавајући га пз unor времена 
ii3 рапије Скупштиис. Кад пи сии Mimiicipii оилп 
тако искренИ) да очински и братоми дођу na ову 
говорппцу n кажу поштепо све што je у кући и 
како je треба уредити, и ако нешто фали да треба 
пшравити, ja мислим да би мп овде, у овом ви- 
соком До.му, увек паш.-ш одзива и код левпце ir 
код деспице. — (Глас на деспицп: \cjliem ли гла- 
сати?) Можда hy то учинити, j ep бн то био један 
једипи изузетак. Иемал! никаква поела са тим ре- 
сором, али позпавајуКп господшш Мнппстра као 
једног практичпог и једпог радног човека, ja сам 
баш и дошао зато да говорим. Кад би била cpeha 
да сваки Министар бира и да свака влада потражи 
стручњаке, да ne траже неке лепезе, nero стварне 
дома1111не, то би било много боље и за државу и 
за нас, јер газдовање еа нашим велпкпм благом 
тума и рудпика onu on једал велиЈ<л домеп, да 
у сваком момеиту можемо имати велике резсрве 
за народне и државпе потребе. (Одобравање n пл>е- 
скање na десницп.) 

Да npebeM na стварпост. Harne газдинство и Ha- 
rne домаћинство у Минисгарсгеу шума je гакво, да, 
ja мислпм, да са панаоам можомо peh« да смо од- 
макли у том погледу Qji многих другнх држава. Ве- 
.niKii je Бог хтео да се испуни она nama жеља још 
од npe рата: Бог чува Србију, a сада: Бог чува 
Југославију. Mu одпста имамо једпо благо које 
друге државе иемају, само треба то благо паметно 
n лепо искористити. Било je од господе предго- 
ворника  мало npe дотурања И говора да се није 
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добро газдовало. И ja се слажем с тиме и кажем: 
камо ли лепе cpelie да смо увек имали стручшаке, 
да смо увек имали дои1)с домаЈишс, сигурио не би 
дбшло до овога до чега je Дошло. Mama je земља 
уистини Богом обдарена, na не би требало да се 
гакве icreap« и даље дешавају, него би требало 
да у то.м погледу буде што боље. Вн знате да оста- 
ле државе имају својс недостатке неке с овим, a 
неке с оним, али мн имамо, Богу хвала, све шго 
иам треба, na зато греба да смо срећни и задо- 
mi.i.nn, a никако ne треба да то упропастшш. llo- 
мислите ви старији, којп сте познавали наше pa- 
mije крајеве, како je била управо благодег погле- 
дати one naiue лепе шуме. Kao што год гледаш 
и видиш домаћицу.са великом косом, неошишану, 
(Смех) тако je било кад cn гледао оне наше куће 
и naiue шу.ме, a сада: oinnniana жепа до главе, a 
шума до камена. (Глас: Колосално!) Јсл' да je ко- 
лосалпо? Ja мислим да увек говорпм онако како 
осећам и како народ oceha. И тако hy да проду- 
жим, na допало се то коме или ne. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine poslanice, 
bivši ministar šuma i rudnika g. Matica pita Vas šta 
je lepše? 

Миленко Глишић (паставља): Лепше je ono 
старо. Лепша je ona жена ca дугачком косом. 
(Смех). Relinliy ja господину мпппстру Матици, кад 
будемо cm и ja сами полагали nciune, on he се 
уверити   да  ja   ту   нећу   пасти   na   пспиту   (Смех). 

Ja сам овде дошао да кажем оно што мислим 
n шта треба да кажем. Ja мислим да je газдинство 
До сада било веома рђаво и то треоа господппу 
Мипистру да буде увек пред очима, и колико ja 
рачунам у његову снагу и верујем у љегову че- 
сгитост, зпам, да ће om ro укочити и гледаги да то 
свс ne нде у суноврат. Ми смо паше најбоље ка- 
питале na свим страпама паше земље, текорећи, 
дотералп до ппчега и бојим се да не дође до тога: 
ШТО je rope мање, то je стање тање. Изгледа да 
je до тога и дошло, јер je бптни услов човечјег 
живога: ваздух, вода « дрво, a ми смо почели да 
рушимо, и биће једпог даиа зло ако дочекамо да 
у нашој богатој земљи пемамо ни дрвега. (Ноипца 
ilonomih: И вода!) Јест и вода, госиодине учпте- 
љу, — мислим да ere иначе учитељ, ако се не ва- 
рам. (Новпца Jloiiounli: Јесте, јесам!) И вода ne 
може бити без шуме! Док су биле шуме бујпе, 
дотле су и извори били хладипји, na je бпло више 
здравља, a према томе и cpelie. 

A сада ћу да пређем na стварне чињенице. Хо- 
ћу да замолим господипа Минпстра да прими ne- 
колико мојнх опааш, како би се моглр помоћи да 
надокнадимо ono inro je пеко, савеспо или neca- 
весно, рушио и упропашћавао. Ми се овде морамо 
старатп као добар отац у кући, морамо се старати 
да допринеремо жртве да се крене" бољигку. 

Ja бих хтео да учипим један предлог госпо- 
дипу Мппистру, пошго je овде веК говорено да 
треба вршнти пошумљавање. Сви говорс то. И pa- 
un je, када сам ja био у Парламенту, увек се ro- 
ворило o потребп пошумљава1Ба, али се није pa- 
дило на томе. Гледа се на ово, на ono, али се оста- 
не без успеха. Mu видимо данас Херцеговипу, Дал- 
мацпју и Министрову Босну поноспу, која je била 
као алем камеп кад je била под шумом, a сада je 
и. она почела да бива без шума. To видимо и у дру- 
гпм крајевпма нашс земље. To не сме да буде. Ja 
бих дакле предложио господину Минпстру да во- 

тира једпу велику суму повца за потум.ч.аваше, које 
ne поверити учитељима са школама у целој з( м, 

a се одреди no десетак дана у години, у KOJU 
треба деца да изађу na repen свога peona, где има 
голети, na да та деца успешно раде, опло сеја- 
њем, опло сађењем дрвета, где које уопе и расте, 
где може бор да се ставп оор, где jacen да се ста- 
uii јасен итд. аато mro би учитељи/го радили, ja 
бих њима дао некакву премију, ако ништа друго, 
кад изађу на raj посао да им се да некакав хоно- 
рар у виду ог.мепе хране као војницима кад дође 
празник. Lae he то маше коштати neio mro je ура- 
дила „Нашичка" за једну n две годипе, што je 
спљискала државне nape и учииила штету, li овако 
he бити мпого користи. ћм he се деца учитп како 
се сади дрвеће, ем iie ићи na чпст ваздух, ем he 
посадити Дрвеће, које he донети користи и њима 
u 11околе11>пма и самој држави. 

To je мој предлог. AKO господип Министар 
мисли да je уместап, on нека га прими. Mn имамо 
у земл>п разно Дрвеће kao што су храстови, б\ 
птд-, Mnnncrap има стручњаке, онп то могу оолјс 
да му кажу. Ja бих рекао господнпу Министру да 
изабере сорте које су пајпотребниЈе за трговину, 
a стручњаци he такође знаш где треба које дрво 
cejarn и где које дј)во може најОоље успети ц 
Kojmcino бих то тиме inro ни једно парче крша 
ne бп оставио да буде 11езаса1)епо. Чак бих HUKU 
тако далеко да ни one баре ne бих оставпо да б\ д\ 
празне, него бих нашао какву племениту врбу н 
тамо je посадпо, na би после људи употреблтвали 
врбе за гориво a чували би техничко дрво, које je 
norpeono за друге сврхе, тако да on се учинила н 
велика услуга  државним  иптересима. 

Ja  хоћу  да  замолим   господина  Министра  да 
и ово прнмн на знање. Ви знате колико се акћемс 
и баосћемо да поправимо газдинство. Ми na разие 
начине   чинпмо  штету  сечом.  Ha лример  узмим( 
колико се исече тих јелки за празнике. To je ве- 
лики грех IH велика штета кад се зна од колике on 
користп то дрво oii.io кад порасте. Ако хоће н 
да луксузнра и да тури руж н пудер na лице, ja 
бих му ударио велики  аорез,  na тако  n  овде да 
ударимб  таксу  бар  30  динара  за једну  јелк\-, 
акч) хоће да ужива у опим звонцима n дроњцима 
око јелке, пека плати 30 динара најмање;  Зашто 
да упропасте једно дрво? Ja ne бих  нипошто 
допустио! Ja мислим да  подмладак треба чув; 

Хоћу да замолим  г. Министра да донесе  од. 
луку да се за војску не употреблЈује фино технн- 
ЧКО дрво, пего да се no могућтву и ту у договор> 
са г. Министром војске удеси, да се троши лош 
дрво, }ср дрво иако je чвориовито ono гори, a 
као   месароши   растурамо,   сечемо   и   бацамо   i 
казаи. Ja мислим да треба да горимо тек   rp« 
класно дрво, јер се тиме неће ништа изгубити 
добити, зато mro he Министарство војске доб 
јевтииије дрво и буџет Ке бити мањи. 

Xoiiy исто тако да замолим г. Министра д 
г. Минпстром војске ако je могућно удеси, да се 
планинци за времс служења војске обуче у  p 
око   шумарства.  Omi  би били  за то  подесни, jeo 
обично служе на брдима и њима треба ставити j 
задатак да тај nocao раде. 

Хоћу да замолим опет г. Министра да, v дого- 
вору са г. Мипиетром грађевина, покуша да се 
поред путева са обадве стране засади mro више 
дрвећа, no .\10ryi1CTBy ca племенигим врстама, jo- 
he  свако  скренути  да  обере  јабуку  или  крушку, 
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a ако то пијс могућио, оио брестове или липе. 
Али ипак no мом мииЈГЉењу, би најбоље било са- 
лити орах, јер ia сам једном приликом путовао у 
Столац са два Псмцл аутомобилом, дошли смо до 
јсдног пута који je био сав за-саНен орашма, и та 
два Немца cv говорила да нема сретаије зсмл.с на 
спсту, јер cv та дрва посађена поред пута престав- 

ia  правп рај. 
Xohv ла замолим г. Министпа да ме саслуша 

послс  №еговог лепог еишозеа, коги  ie утицао на 
све иас IH сгворио једну лепу снтуаиију, да омо ми 
нашажљивије  њега  саслушали. да ме саслуша o 
FfauiHM   пудама, и ако  ia нисам стоучњак. Зна сс 
lUTO треба та ии добијемо. и ia нс бих дао 1шхакав 

оз оуда из земље лок не 6ул1 1ли Љабрике 
овле,   гтл да мн ппво пвечишћавамо и  ia ии пово 
KaiMa'K  скилахм, a не ца omi отиосс icai.MaK a нама 
г>ставл>а1'у CVDVTKV. Ja сам зато ria се свака rpvna 

■   ia  ■ ^апеже да чиии опите овде v земљи, na и 
be фабрике aa полиже да ич-шмо. клко he vo да 

'. na ia и ии то доиније сами радимо, Ако 
сс o рвоме ovu' добоо волило рачуна ми можемо 

ieK  от.кдонити кпизу, слмо тпсба мало више љу- 
Ги|г,,г     Побри људи и   пгрбоа  улпава  na oma  неће 

1довол>ника, престаће питан>е и сппско и 
хпватско и слпррначко и македонско, сви ћемо бити 

на   'jvum  и   ir-nio  гело   g   овако кад  ie гладан 
■      ■; м смо л.упг на све. 
Xohv да замолим г. .Миппгтоа. и  ia се слажем 

ra  CBO'M  господо*! поеаговоонииима  a  иислим да 
here га и mi пахвал1ити, али кад сс даду попУ чаоапе 
и кл.т  гтобије погачу. вала Ie ппапо да со n клисару 
тале паоче хлеба, кал се свима оппостило, нека се 

1 м оироадашним сол.амима. iep тиме нико неће 
убити a они he добити. ien они то nncv учинили 

хотимине,   тмо  из  нужле.   Ми  сви  поетстављамо 
наоод   a   кал би нам се донела иска попсска књи- 
жииа    ia знам  ла овле има и пвофесора и алип- 
ката   Koin то не бн могли разумети. A nam сељак 

ie  \лвек изложен свима, час га Удара попсчиик. 
■'ac im'Mnn, mi ie ошамућен и ие зна ппавап. и зато 

иблио ла се гтпогт та иогућност ла сс те казне 
готнте   •mv.-mo.'iiv v землм.  ГЈедан  глас: Rnlie TO 
ппрд   избореП  Самп  na  не буде  лоикан.  ien кал 

ка  vTvine о-пла unic nai\io од аспипнпа и кикина, 
/Ta вас више ne замаоам, ia мислим да he опет 

иноги   од господе имати   ча  допуне неке ствар.и. 
Ja бих  овле иогао да говопим ioiii дутч! али треба 
тати   могућности ла и Други говоше. Г. Минисшр 
ie гкжазао тако io6po вољу n кал би сви министрп 

али   експозе као on,   ia  миглпм да би onu спи 
лакше    гтполазили,   ien   ее   каЖе: ко истину каже, 

ина   му се  и олговапа,  ГЈелан  глас: Гласаћеш 
 'vnoiV Њему ћу шапнути на VBO. TO ie једани 
Мииистап за  miin  ћу буиет  ia  гласати.  (Одрбра- 

i    л   пљескање код BehHHe). 

Pretsednik .Sfevan Čirić: Reč ima narodni posla- 
nik i-Г.  <\r. Dorde Marković, 

Dr. fDorde Marković: Gospodo narodni poslanici, 
narodno i državno ujedinjenje donelo je na svim 

poljima  Javno,!;- života potrebu izjedriačivanja zakona 
đivanja ekonomsko:;- života. Ova se pbtreba na- 

ročito isticala kod šumske privrede, kao jedne od naj- 
važnijih grana naše nacionalne ekonomije. ^ Medu 
drugim potrebama šumske privrede dospelo je na 
dnevni rod i rešavanje pitanje sanacije imovnih Op- 
Stina. 

Pre пец;о Sto predem na samo pitanje, sanacije, 
imovnih opština. prikažaću kratak istorijat postanka i 
osnivanja imovnih opština. 

Da bih mogao prikazati, kako je došlo do po- 
stanka ovih narodnih institucija, moram da se vratim 
u prošlost. 

Posle osvajanja srpskih zemalja od Osmanlija, 
nezadovoljni Srbi napuštali su staro ognjište i selili 
se u pogranične krajeve Hrvatske. Austrijske vlasti 
odmah su uvidele, da se od ovih doseljenika može 
stvoriti izvrsna odbrana državnih granica. Da bi narod 
što više primamile i naselile opustele zemlje davale 
su  doseljenicima  pusto ekonomsko  tlo  na  uživanje. 

Ovi doseljenici podmirivali su svoje potrebe na 
drvu iz okolnih šumn. - - Nadalje su pašarili i žin'li 
stoku po istima, a irlavua dužnost bila im je braniti 
zemlju od neprijatelja. Na ovaj način od konca XVI 
do početka XVIII veka naseljena je i osnovana Vojna 
krajina od Jadrana do Erdelja. Organizacija Vojne 
krajine bila je vojnički provedena, tako da su admi- 
nistraciiu, sudstvo i prosvetu vršile vojne vlasti. Ovo 
uređenje Vojne krajine nije bilo jednako u svim kra- 
jevima zemlje, jer su pojedini delovi Vojne krajine 
nastajali u razno doba i pod raznim'okolnostima. Au- 
strija je nastojala da uredi samo vojne dužnosti, a 
uređenje građanskog položaja Kraišnika je odgađala, 
dok ju nije razvoj svetskih događaja na to prisilio. 
Tek godine 1S07 izdala je prvi temeljni Krajiški za- 
kon, kojim je uredila odnošaj između države, i Kra- 
jinšika. Ovim zakonom smatralo se ekonomsko zem- 
ljište koje su Krajišinci posedovali vojničkim lenom 
sa pravom nasledstva, dobiveno u ime oštete za vrše- 
nje vojne službe. Ovaj odnos je trajao do godine 
1850 kada je izdan novi temeljni zakon za vojnu 
Krajinu, — po ovom zakonu ekonomsko zemljište, 
koje su posedovali Krajišnici dobili su pravo i stalno 
vlasništvo, šume u vojnoj Krajini postale su državno 
dobro, a Pašnjaci opštinsko dobro. Istim zakonom 
dano je Krnjišincima besplatno građevno i ogrevno 
drvo samo za kućnu porabu. — Drvo za trgovinu mo- 
ralo se plaćati. Nadalje im je dozvoljeno besplatno 
pašarenje i žirenje u državnim šumama. Šumskim za- 
konom za vojnu Krajinu od 1860 uvedeno je gospo- 
darenje u državnim šumama po pravilima šumarskim 
u kojima su fiksirana prava Krajišnika na državne 
šume. I/ navedenoga se vidi da SU žitelji podrurčja 
vojne Krajine i prije postanka pomenutih zakona na- 
mirivali SVOJU potrebu iž šuma vlastitog okoliša, a 
navedeni zakoni su uobičajenim užitnicima dali za- 
konsku podlogu i ograničenje. 

Zakonom od 8 juna 1871 godine razvojačena je 
vojna Krajina i otkupljene sve šumske služnosti Kra- 
jišnika, koje su oni imali u državnim šumama. Kra- 
jiškim opštinama izlučena je i predana u vlasništvo 
polovica državnih šuma. Ovo izlučenje provedeno je 
napose za-područje svakog bivšeg Krajiškog puka, 
te je za svaki Krajiški puk obrazovana posebna 
imovna opština. Obrazovano je 10 imovnih opština 
sa ukupnom površinom od oko 650.000 kat. jutam. 
Naičin uprave i gospodarenje sa šumama imovnih 
opština propisan je zakon od 16 juna 1873 i zako- 
nom od 8 jula 1881 godine. Prema ovim zakonima 
svaka je.imovna opština zasebna celina. Njeni članovi 
su Krajiške obitelji koje su 8 juna 1S7I živeli u voj- 
noj Krajini i ispunjavale Krajiške dužnosti u pogledu 
davanja vojnika. Veličina dela uživanja kod imovne 
(ipštine zavisila Je o veličini poseda pojedinih poro- 
dica. Prema ovim zakonima svaka imovna opština je 
autonomna,  i  sa  imetkom  raspolaže  izabrana  skupi* 
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ština koja je sastvljenai iz zastupnika svih upravnih 
opština jedne imovne opštine. Svaka upravna npština 
hira   jednog ili  dva   zastupnika  za  imovnu   opšfinu 
što  ovisi  o broju duša   upravne   opštine.   Skupština 
zastupstva   imovne   opštine hira između   sebe   pret- 
sednika, zamenika i četiri odhornikai sa četiri zame- 
nika. Ovaj gospodarstveni odhor ie izvršni ornati . . . 
fe u njegov dcloknur spada izvršenje zaključka za- 
stupstva  imovne  oplštine.  — Zaključci skupštine  za- 
stupstva  i  odhora  postaju punovažni  kad ih  ođohri 
vrhovna   upravna   vlast. — Prihod od šuma   imovne 
opštine   upotrebljuje se  za  podmirenje   članova   sa 
gorivira i građevnim   drvom i za  unovčavanje   radi 
podmirenja   gospodarskih   troškova,    lavnih   daća  i 
upravnih troškova. U području imovnih opština  ima 
oko ]Г)0.ППП ohitelii koje dobivaju erađu i gorivo iz 
šume   imovnih   opština. — Godišnji   etat   drveta  iz 
šuma   imovnih   opština   iznaša   preko   8ПП.000 m'  u 
vrednosti od oko 72,000.000 dinara. Prema pomenu- 
tim zakonima osnovan je  za svaku imovnu opštinu 
iedan   gospodarstveni   ured   sa   potrebnim   hrojem 
šumskih uprava. — Upravu i gospodarenje vode šu- 
marski  stručni činovnici, koji su bili javni  namešte- 
niči  s  pravima  i -dužnostima  državnih  činovnika. — 
Plate ovih  činovnika nisu smele hiti  manje od plata 
držaivnog  činovnika.  Čuvari šuma  postavljeni  su na 
predlog   odbora, a prinadležnosti   određivala   im   je 
skupština zastupstva imovne opštine. Ovo bi ukratko 
bila istorijpi imovnih opština  do oslobođenja i ujedi- 
njenja.  Posle  oslobođenja   izmenjeni  su   nekoji  za- 
koni prema državnoj potrebi. Zakon o imovnim on- 
štinama   izrhenjen   je Uredbom   gosoodina   Ministra 
šuma i  rudnika od 4 maja  1922 ffod. Br.  13054. — 
Izmena se sastoji što je država,   ne dirajući   pravo 
svojine, preuzela upravu imovnih opština, a činovnici 
i čuvari šuma postali su državni nameštenici. 

U nedavnoj prošlosti odigrale su imovne opšti- 
ne vrlo važnu ulogu u nacionalno-ekonomskom i 
prosvetnom pogledu našega ujedinjenja naroda. One 
su bile svetionici narodne svesti, koje tuđin uza sva 
nastojanja nije'mogao ugasiti," Opštc je poznato, da 
se ove nacionalne ustanove nalaze u teškom stanju. 
Ovo stanje u kojem se nalaze ove imovne opštine 
nije nastalo na jednom, već je rezultanta raznih uli- 
ca j a. 

Sama segregacija šuma provedena je nepra- 
vedno t.j. prema vrednosti sastoiina. Ovu vrednost 
utvrđivale su segregacione* komisije prema ondaš- 
nji  prometnim   putevima,   jer železnica nije blio. 

Imovnim opštinama dodeljene su šume u blizini 
sela, dakle bliže izvoznim putevima, usled čega ie 
procenjena većai njihova vrednost i ako su radi bli- 
zine naselja više ili manje devastirane usled paše ili 
sekire. — Na ovaj način dodeljena je imovnim opšti- 
nama manja površina od one koja je bila potrebna 
za trajno podmirivanje njenih čkanova sq Ogrevnim 
i građevnim drvom. Po segregaciouoj komisiji do- 
deljeno je šumskom zemljištu imovnih opština 
57.953 kat. juafara enklava, čistina i neplodnog tla, 
što je neke imovne opštine jako pogodilo. Ovim 
načinom segregaciie dobila je država, jezgro šuma, 
a imovne opštine daleko lošije delove, koji MI se sa- 
stojali od srazmerno uskih površina i to većim de- 
lom šumskih rubova i raštrkanih manjih delova, 

Usled ovako provedene segregacije povećani su 
imovnim opštinama upravni i gospodarstveni troško- 
vi, što je također doprinelo današnjem stanju. Daljni 
uzrok ovoga slanja jeste porast obitelji članova 
imovnih opština,   kojih   ima   svake godine sve više 

usled čega su imovne opštine prisiljene sjeći prema 
stvarnoj potrebi svojih članova, a ne prema prira. 
stu samih šuma, što bezuvjetno vodi lagano, ali si- 
gurno, u propast. Prisilni ratni zajmovi, koji su pro- 
pali, pogoršali su i onako nezavidni položaj imovnih 
opština. 

Prema tome je šumsko zemljište imovnih opština 
više opterećeno, nego što može podneti najracional- 
nija šumska privreda. 

Osim pobrojanih okolnosti uplivisalo je na sa- 
danje stanje sušenje nizinskih hrastovih sastoiina, te 
jelovih i smrekovih u brdskim predelima. Nadalje 
amnestije i neubiranje šumskih šteta, kulturno' i 
ekonomsko stanje članova imovnih opština doprineli 
su svoj deo. 

Pobrojani uticaji doveli su ove narodne institu- 
cije u stanje, da neke imovne opštine ne mogu više 
odgovarati svojim obavezama ogrevnog i građevnog 
drva obzirom na pomanjkanje drvene mase. To su 
takozvane pasivne imovne opštine, kojima je klica 
propasti usađena samom segregacijom, usled pre- 
malo dopitane površine. Druge takozvane aktivne 
imovne opštine postići će za kraće ili dulje vreme ista 
sudbina. S toga je ovo od velikog značaja ne samo 
za članove imovne opštine, nego i za državu kao eko- 
nomsku jedinicu. Preko 70.000 kat. jutara pošumlje- 
nog zemljišta mora da interesira državu. Osobito kad 
je to zemljište obraslo šumom, koja po kvalitetu i 
načinu uzgoja spada medu prvorazredne šume. Naj- 
idealnije rešenje ovoga pitanja bilo bi povratak ц 
stanje pre segregacije, u kojem se nalazi Lička imov- 
na opština, koja nije ni do danas osnovana. Razlozi 
koji govore tome u prilog su sledeći: 

Imovne opštine osnovane SU prema zahtevima i 
sebičnim interesima bivše imperije, a nikako voljom 
naroda. Ovo proizlazi iz činjenice, da su narodni 
liudi, koji su prozreli nameni osnivanja imovnih op. 
ština, bili proganjani i zatvarani, a drugi su se bo- 
rili da dobiju slobodu raspolaganja sa šumom, koja 
je gradnjom železnica prestavi iala ogromno na- 
rodno blago. Prve su železnice i građene obzirom 
na predviđenu eksploataciju tih šuma. Bivša monar- 
hija, kojoj više nisu trebale vojničke usluge Krajiš- 
nika, da bi se rešila obveza prema narodu, ranijo 
uzakonjenih, osnovala je imovne opštine. Ovim na- 
činom došla je do slobodnog raspolaganja sa držav- 
nim šumama i skinula sa sebe obavezu servituta, a 
zakonima zabranila svako kretanje naroda po dr- 
žavnoj šumi. 

Naša ujedinjena država osniva svoju privrednu 
politiku na ekonomskom pridizanju naislabiicga i 
iiajmnogobrojnijega seljačkog staleža. Da naša dr- 
žava ovakvu privrednu politiku provodi dokazala je 
§§ 52 i 53 tač. 1 i 2 Zakona o šumama, kojima obez- 
beduje sriabdevanje ogrevnim i građevnim drvom 
zemljoradnika, koji ne poseduje vlastitih niti zaied- 
ničkih šuma. Ustanovom pomenutih paragrafa najbo- 
lje se vidi razlika između tudinca, koji je nastojao 
da skine obaveze čim nije trebao usluge Krajišnika i 
nacionalne države, koja vodi brigu o svome narodu 

Ekonomska politika naše države mora nastojati, 
da se šume pa i imovnih opština kao narodno do- 
bro, sačuva budućim pokoljenjima. Ovo će se moči 
provesti samo u slučaju preuzimanja u državno vlas- 
ništvo šuma imovnih opština, sa obezbedenjern po- 
trebnog ogrevnog i građevnog drveta za zemljorad- 
nike uz naplatu takse. Svako drugo rešenje može 
eventualno odgoditi, ali će neminovno dovesti do 
uništenja šuma imovnih opština ranije ili kasnije, - 
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bilo to individualna dioba ili pretvaranje u zemljišne 
zajednice. Ovo proizlazi iz sadanjega stanja zem- 
ljišnih zajednica u bivšoj Vojnoj krajini Još pre svo- 
jih ;-50—40 godina prestojale su stoletnje šume, a 
danas zapuštene i šikare, gde jedva ovca može naći 
paše. Ista sudbina očekuje i šume imovnih opština 
ukoliko se pretvore u zemljišne zajednice. Individu- 
alnom diobom rasparčale bi se šume imovnih op- 
ština u male dclove te bi većina bila uništena za 2 
do 5 godina.. Nakon uništenja ovih šuma došao bi 
red na sadanje državne šume za snabdevanje naj- 
bliže okoline sa građevnim i ogrevnim drvom legal- 
nim ili ilegalnim putem, jer je životna potreba jača 
Od  propisa. 

Podržavljenjem šuma imovnih opština bilo bi i 
u interesu samih mjesnih članova. Imovne opštine za 
svoje davanje naplaćuju sniženu taksu radi svog uz- 
državanja. Ove takse kod većih bar pasivnih imovnih 
opština znatno su više nego za slične proizvode i/. 
državnih šuma. Prema tome nemaju pasivne imovne 
op.štine svoga »Rezon de etr« kad njeni članovi pla- 
ćaju veće ili jednake takse za vlastite proizvode, kao 
za iste  u državnim šumama. 

Preuzimanjem šuma imovnih opština imala bi 
država sledeće koristi: povećanje državnih šuma za 
preko 700.000 kal. jutara, koje pretstavljaju narodni 
imetak oko 3 milijarde dinara, koji bi se sačuvao i 
za buduća pokolenja. Upravni troškovi ne bi se mno- 
go povećali, jer bi se spajanjem čuvarskih srezova 
i cijelih teritorija šumskih uprava ukidanjem mnogih 
direkcija znatno smanjili troškovi od sadanjih imov- 
nih opština. 

Šumsko privredno gospodarenje povećanih dr- 
žavnih šuma bilo bi rentabilni je i odbacivalo bi veći 
prihod. Usled povećanja posjeda mogli bi se zemljo- 
radnici podmirivati užitcima (proredama) uz naplatu 
takse, dok bi se glavniji sečivi prihod mogao izra- 
đivati i dalje u režiji. 

Sprečavanje proširenja krša i goleti, koji bi se 
znatno povećao uništenjem šume imovnih opština, a 
time i troškovi pošumljenja istoga, koje bi snosile 
buduće   generacije. 

Ukoliko se potpuno podržavljenje imovnih op- 
ština ne bi moglo provesti iz ma kakovih državnih 
interesa, moralo bi se najhitnije pristupiti saniranju 
ovih narodnih institucja, da bi se spasile od potpune 
propasti. Sada se spašavanje može provesti sa manje 
tinansiskih žrtava, a svako zatezanje povućiće za 
sobom  i   veće žrtve. 

Pomenuo sam napred o uzrocima, koji su doveli 
ove institucije u sadanje teško stanje, da nisu krive 
ni imovne opštine ni njihove stručne uprave, što su 
iscrpljene državne zalihe i da kod pasivnih imovnih 
opština usled toga nastupa bezetatni vakuum. Druge 
takozvane imovne opštine moći će u polaksanje te- 
reta, još izvjestan ni/, godina udovoljavati svojim 
obvezama. Temeljno pitanje imovnih opština ne leži 
u samom novčanom efektu već u drvnoj masi za 
podmirivanje članova, koje drvne mase kod Rasivnih 
više nema. Prema tome povraćanjem autonomije 
nije  rešeno pitanje ovih imovnih opština 

Imovnim opštinama mora se pomoći pirdonaša- 
njem žrtava. Ove žrtve zahtevaju naši nacionalni 
ekonomski interesi, jer se iz državnih obzira ne 
smije dozvoliti njihova propast. 

Mišljenja sam, da je bezuvjetno nužno provesti 
sledeće mjere: 1) smanjenje upravnih troškova pre- 
vodom    na   državni   budžet    činovnika i  službenikai 

imovnih opština, koji su na osnovu Uredbe Ministar- 
stva šuma i rudnika o podržavljenju stručne uprave 
kod imovnih opština od 4 maja 1922 broj 13504 pre- 
vedeni u državnu službu sa pravima i dužnostima kao 
i ostali državni službenici. Provedbom ove Uredbe 
olakšali bi se tereti imovnih opština skoro za 50%. 
Kad je država već ranije olakšala zemljišnim zajed- 
nicama ove troškove, čiji članovi plaćaju neku malu 
tangentu za upravljanje njihovim šumama po sre- 
skim šumarskim  referentima. 

Kad u Drinskoj i Vrbaskoj banovini ne plaćaju 
nikakove troškove servitutni ovlaštenici i ako dobi- 
vaju besplatno građevno i ogrevno drvo, a država 
snosi upravne i ostale troškove, pravednost zahteva 
da država snosi i upravne troškove imovnih opština. 

2) Smanjenje državnog poreza, opštinsko^ na- 
meta i banovinskog prireza. Ovo smanjenje sasto- 
jalo bi se u ukidanju dopunskog poreza, kao nepra- 
vedno propisanog, jer imovne pštine nisu tečevna 
ijoduzeća niti veleposed, nego seljačke zadruge ko- 
jima je opstanak i svrha zakonom propisana. Na- 
pred sam pomenuo oporezovanja imovnih opština, i/. 
kojih se vidi previsoko opterećenje šumskog zemlji- 
šta imovnih opština osnovnim porezom, prema su- 
sjednom poljoprivrednom tlu. Pravednost zahteva, 
da se olakša i osnovni porez koji bi se mogao li- 
nearno sniziti, kao što je već provedeno kod poljo- 
privrednog zemljišta. Nadalje sam mišljenja, da bi 
trebalo šumske zabrane i mlade sastojine privremeno 
osloboditi od poreza na 20—30 godina, dakle za vre- 
me dok imovne opštine nemaju prihoda iz istih. 

Za olakšanje opštinskih nameta trebalo bi izdati 
propise sa zakonskom moći, da upravne opštine ne 
mogu propisivati imovnim opštinama veći opštinski 
namet od 20—50% osnovnog poreza, prema boni- 
tetu šumskog tla. Isto tako ni banovinski prirez ne 
bi smeo prelaziti 25% osnovnog poreza. 

Provođenjem od strane države navedenog olak- 
šanja potrebno je propisati imovnim opštinama go- 
spodarske mjere, kao ustanovljenje stanja drvnih 
masa zbiljnog prirasta i izračunavanja etata. Na 
osnovu izračunatog etata provesti reviziju kompe- 
tencije članova imovnih opština izjednačenjem 
iste. Odrediti štednju starijih sastojina Lskorišćava- 
nja prorednog materijala i privođenju šuma imovnih 
opština normalnom stanju. Članovima onih imovnih 
opština koji nemaju ni zrelih niti srednjodobnih sa- 
stojina omogućiti nabavu prorednog matrijala ili 
ovršaka kod izrade režije u državnim šumama uz 
propisanu cijenu  za  zemljoradnike. 

Pooštriti mjere za bespravnu seču onih članova 
imovine opštine koji se nastoje okoristiti na račun 
zajedničkog imetka. 

Sve ove izložene mjere i žrtve dužna je podneti 
naša nacionalna država za spašavanje ovog narod- 
nog imetka radi opštih državnb-ekonomskih interesa. 

Nisu krive imovne opštine niti stručne uprave, 
što su iste prikraćene prigodom segregacije, što su 
troškovi uprave usled rasparčanog poseda i podr- 
žavljenja uprave nesrazmjerno porasli, što su pro- 
pali "prisilni ratni zajmovi, što su krivim tumačenjem 
zakonskih propisa nesrazmjerno oporezovani i što 
je nastupilo sušenje hrastovih i brestovih šuma u ni- 
zinskim predelima, a jelovih i smrekovih u brdskim 
šumama. 

Naša nacionalna država, oslobođenjem ovih kra- 
jeva, primila je na sebe i sve obaveze, koje proističu 
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i/ toL,ra, te je prema  tome preuzela  i  obavezu bivše 
monarhije naprama imovnim opštinama. 

Izloživši sadanje stanje imovnih opština, koje se 
stanje mora uredili, nadam se da će д. Ministar ma- 
ziti ovo moje razlaganje. Ja imam puno poverenje u 
Kraljevsku vladu i njenog Ministra. Izjavljujem da 
ću glasati za butl/.et. (Odobraivanje i pljeskanje u 
cent rumu i na desnici). 

Pfetseđhifi Stevan Ćirić: Ima reč narodni posla- 
nik g. Luka Avramović. 

Лука AupaMouuli: Господо пародпи посланици, 
долазим na ову говорницу да кажем коју рпјеч 0 
пашем крају n нашем пароду када je већ. буџет 
Министарства шума и }iy;ia пред нама. Ja сам npo- 
лазио крон сва села у Срезу гламочком прехлањ- 
ске, лањске и ове ro^nne, н у које год сам село 
дошао илн кога год сам na путу срео; сии су се ту- 
жили у najnelioj иери И иа већа И na мап.а шумска 
предуаећа, и na мале пиланаре које нмају све уго- 
воре n повласгпце, и na велика предузђћа за ду- 
горочним уговорима, којима je држааа себи везала 
руке дајући iiM na раоположење та велика наша 
народна богатства; У нашем крају народ je уживао 
те шуме од иајкада, од када постоје шуме у тпм 
крајевима. llam народ у томе Орезу гламочком и 
пома друго nnLiiTa пего те шуме и пелпке зиме, 
каквих нема nn у једном другом крају. М, го- 
сиодо, та nama природна богаства тако су се данас 
срозала да то пије каришћење него праио пусто- 
meibc шума. To nuje пн Швабо радио, mro се 
данас ради. Ja познајем те ствари jep сам још од 
1902 го.диие раишо на шумама, али ру се овда шуме 
рационално екоплоатисале, jep су се тражили свп 
услови, као н. пр. да ne буде криво засећено, да 
je na одговарајућој надморској впсинп итд. Ha 
шуме смо пазнли ие само ми него и наши дедови 
за 5 до 6 стотина година уназад. 

Кад onn стану, господо, да се туже и говоре 
човеку памег стаие. Они кажу, ne смемо више да 
улазимо у шуме, нама сс не дз наше сервитутпо 
право. A, гооподо, шта видимо. Разне фирме ушле 
су у шуме, a жандарми кад нађу name л>уде у шуми 
оДвраћају nx и туку. ,1е ли право да nam иарод 
дпжшш тако urro у нашој слободпој домовини; и 
ro onaj nam народ који Ке у свако дооа гппутн за 
ову домовину? Ja поштујем Мпннстра г. Бого- 
л>уба Кујунџића, попгтујем га за то што познајем 
ineroiior полојпог оца, који je био борац оое земл>е 
какав се ретко наЛази. Ja полажем паду у Министра 
тума n рудника г. Погол,уба Кујунџића да ће on 
узети у заштиту ту нашу сиротињу. (Спмо Буди- 
Miip: Па зато licm гласати за буџет!) Немој ти мени 
гписрити да гласам за буџет. Ja hy гласати против 
буџета, али не због г. Богол.уба Кујунџића него 
због неправде којс су чињене пашсм пароду у 
опом крају. (Симо Будтшр: Сваки Србин Гламо- 
чанин гласао би за буџет Миппстра шума n рудг.пка 
г. Богол.уба Кујунџпћа!) 

Pretšednik Stevan  Ćirić: Gospodina  Sirnu  Biidi* 
mira molim da ne upada n reč, a gospodina govornika 
molim da  malo tiše govori. 

Лука Аврамовић (наставља): Г. Буднмире, iie- 
мојтс RII Mcnn говорити вишта, знам ja ima 1>у 
да радим! 

Наши крајеви су бсзподни ... 
Pretseđnlk Stevan ćirić: Gospodine Avramoviću, 

molim Vas da malo tiše govorite, tolika je jeka da 
ne mogu ni jednu reč da razumem. 

Лука Лврамови11 (наставља): Молим да ми ne 
упадају у реч. 

Pretsednik Stevan ćirić: Njih sam već opomenuo, 
ali ne mogu da pratim tok Vašeii govora! 

Лука АврамовиК (паставл.а): Наши крајеви су 
безводни n парпд нема воде да mije. A, сем тогл, 
нема где стоку да иапаса и према томе не може 
да одгаји стоку за коју би могао добити неку 
пару. И, господо, ако дође још и лоша година и 
јака и дуга зима онда je том иароду поготову то- 
niKo n ne може да се исхрани. Њему je нарочито 
зимп тстко да живи, jep ono огрева што добија 
то je врло мало n ne може да му траје преко цеде 
зиме. Mene то страшпо болп када чујем како Србин 
каже: оиако nnjc рађено ни за време турске a ни 
за врсме аустриске владе. Када се тако говори чо- 
века мора душа да заболи. 

.lom једну ствар бпх пстакао код Министар- 
ства шума и рудника, a то je да нма миого шум- 
ских инжињера који пису унапређени, док су др\- 
ni унапређеии, иако и ови имају први права na то, 
Зато молпм господина Министра шума n рудника 
да то пзвиди и да се ти шумскн инжењери, којп ej 
стеклп правр na унапређење, упапрсде. 

Ja знам да се пиједпа пепсправпост neke до- 
годнти код нашсг Министра шума и рудника го 
сподипа Богол>уба Кујунџића, али како нисам гла- 
сао ппшта овој Плади neliy гласати ни за onaj бу- 
иет, гласаћу прогав. (Пљескање на левици.) 

Prciscdnik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik д'. Joca Georgijević. 

Јоца ГеоргијевиИ: Господо пародпп посла* 
ници, мепп je веома мпло nrro ca one говорнице 
могу да констатујем да je јвдан од пајсшшатичпијо 
11])11мл>ених буџета у току ове дебате oam буџет 
Министарства шума и рудника (Пл.ескап.е) асолико 
са реалношћу и исзсреношћу са којом су изношене 
чпшеппце 0 CTaibv нашег шумарства n рударства, 
толико n са озбиљношћу са којом су нзм нзнп- 
mene памере које руководе у дал>ем раду тај ресор. 

У великим гготезима ne бн имало шта ни да 
се дода. Ja желим са ове говорппце само две же 
ла пзпессм, и да ушозорим на неке чињенце, којо 
видим у развоју баш namer шумарства n шј^мок« 
нпдусгрпјс. чињенице, кпје дају повода, да сс мало 
о њима размишлип. Прпа je следећа. У току ове го- 
дине нпдели смо, да je цена гориву у нашој земл.и 
скочила 1.000 динара no вагону, тј. од 1.300 на 
2.300 динара no 10.000 кплпграма стапица-предајл 
Ако узмемо, да je од целокупне вредности тог;1 
лрвета од 300 дппара na стаппци-предаја поскуп- 
Лзиваше у радној илп превозпој спазп, изпосило 
20^;, то би значило оправдапо поскупљивање од 
260 до 300 динара no вагону, a ne округло 1.O00 
данара. Кад се узме укупна производња у земљи, 
опда то значн, да je ове годипе југословенски кон- 
зуменат, у који спадају од насиромаигаијих pat- 
ника до чиновпика, који морају да рачунају сј 
платпцом од (500 до 800 динара месечно, што значи. 
да je та југословенска конзумпа публика платила 
ове годппе миппмалпо 70 милиопа, али 60 мнлиона 
спгурпо као нсоправдан вишак, ничим неоправдан 
шпекулативни витак no потротњи горнва. Инпцп- 
јатор тога скока цена бнла je једпа озлоглашена 
(|)прма позпата no својпм процесима, no ■cвojlI^, 

афсрама и на тај начнн фрапкнрла je све оно, што 
je  држава  пмала услед судске  пресуде да плати, 
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Ви знатс, колнко je тешко да се у нашој трго- 
вини у којој данас разне индустрије оснивањем 
разних магацнна коикуришу нашој дрмаћој трго- 
вини, колико je тешко увссги иере коитроле, a да 
би сс оно, mro значи подривање националних пози- 
ција,   могло уклонити или ограннчнти. 

Ha срећу, овде се ради o једној ипдустрији, d 
једној шроизводи.и, na коју п.ма мање више дирек- 
тног уплива и могућности Министарство шума да 
их уразу.ми и да их уравнотежи и да их сузбије у 
оне пранице, које значе дозвољену мсру добитка, 
оправдану меру укамаћивања уложеног капитала. 
Ha који начин то може Министарство шума да no- 
стигне? У npiiOM рсду Министарство шума и онако 
се више бацило или има намеру да се непооредио 
или у иајблпжој будућносги баци на произвОдњу 
железничких прагова за потребе државних желез- 
ница, a с лруге стране да искорншћава све састојке 
букове или другог тврдог дрвета на подручју Кри- 
ваје. Kao mro смо чули, рергранизација Шипада 
спада под дирсктпу улраву Мимистарстна шума. 
Ha таj начии можс да се искористи cne na и они 
квалитети тога дрвета, који ииачс не би могли 
доћи на ггијацу, a у првом реду за опскрбу школа, 
војскс итд. Познато je свима да лн(|)еранти потрс- 
ба лрж.-иигих и комупалиих ш и војних, у ггогледу 
горива, иису бчли само у изузетним случајевима 
грговци те струке него просто поередници, којн 
с једис стране набављају тај гориви материјал, na 
га с лруге стране искбришћавајући ситуацију, 
продају no огомним добитима тим устанопама, док 
би на onaj начин, ако бп Мипистарство шума у што 
већем обиму израђивало у властитој режији сву 
потребу пли бар велики дсо потреба тих установа 
у директној режији и испоручивало .mipcKDio, већ 
прва мера била би сузбијањс те тепдснцијс. 

Има још једна друга појана која je још много 
опаснија и која сс испољава као директна послс- 
дица оиих мсра Миппстарстиа шума и руда које 
je благовремено упело и коректно увело отказниа- 
и,i- или брзу ликпидацију дугорочппх уговора за 
искор-ишћавање шума онима који су тс уговоре 
користили. Тпме што je држава, односпо Мнпи- 
старстпо шума и руда, прсшло у израђивање ре- 
жијске облопине за стругарс као замепу за али- 
мсптацију разнпх стругара у држави, пастала je 
осстип рестринкција тс сиропипе, a та рестрипкци- 
ја гшбудила je жел>у у разпим преиузећима, која 
располажу са доволзним новцем да се свим својим 
силама и сиим спојпм капиталом баце на ono jom 
мало састојипа којс су у приватпим рукама, било 
пеких имовиих oimrnma, било разпих гглемепа као 
црногорска племспа или којих других прнватпих 
сзстојина. И, даиас постоји тенденција да се саа- 
кн кубни мстар покупује no снаку цспу, подижу 
пиланс no сваку цеиу и да се искоришћује ona 
коњунктура која je данас jom стабилпа и у пора- 
сту у домаћој потропт.п, a која je ncli у опадању 
у потротњи ira страпим тржиштима. 
Шта та тепдспција значи? Значи ono истр 

IIITO значи искрришћавање коизумне публике у др- 
жави преко разпих ипдустријских иродавалаца, 
гначи тежњу за апсолутним господарењем дома- 
1,им тржиште*! из једиог врло простог разлога што 
je у ту сврху довол.па свота од 100 до 160 милп- 
она линара, док je TO ucMorvlic n ^искл.учепо na 
i|i;iunM тржиштима чија формација цена не no- 
лк-жи иашем дироктпом упливу него je једап про- 
дукат  међународне   понуде и међународне   цепе. 

Ооим тога постоје на ме1)унаролном тржишту и за 
снабдевање међупародпог тржишта    девизпе    те- 
iuKolic, тешкоће разних трговачких уговора,   кли- 
pnnra нтд. Све те тетцкоће ne познаје та тенденци- 
ja, која тежи за тим да завлада и апсолутно заго- 
сподари  домаћгам  тржиштем  нарочито  пилаиом  и 
тесаиом робом. Да je тако, нека вам пошужи к&о 
доказ, да даиас, када na међуиароином тржитту 
цена тога матсријала постепспо опада, ona код нас 
из дана у дан стално расте.   И шта се дешава, ro- 
сподо? Осинвају се  фнлијале  поједнних  предузе- 
ha и у приом реду ипдиректно опет су ту умешапн 
прсти  оминозног оиог друштва  icoje сам малочас, 
н при формацији цена огрева, папомеиуо,    a сем 
тога и други којп птсада НИСу продуцирали него 
су onoj слабој домаИој ипдустријп давали под ка- 
јишарским условпма извесне своте. Јер, код нас na 
жалост повчарстпо и банкарство не улази у такве 
послове na су naum маши и слабији домаИн npo- 
дуценти npnnyijenn да се служс тим новцем   који 
им одузима 90% њихове зараде.   Она у разиим na- 
тим покрајппама оспивају филпјале, нагомилавају 
опромне  ■croiKOBC   и   залихе  тога   матерпјала   којп 
далеко препазилази годишњу потроппБу и годиш- 
и>у могућност промета који руши све тто посто- 
ји у погледу дрварске трговипс у натим проттцп- 
јама ,које не располажу    огромпим    свотама Koje 
достижу 50—60 милиона дипара из јсднс рукс тако 
да ие располажући тим новцем one морају да no- 
длегпу, морају да нестану. To иде иа трошак na- 
mer конзумента. У велмким градовима то je гпл- 
ђввинсаои предузи^иач за зидаи.е Kvlia, a то je: у Бео- 
граду, Нагребу и делом у Новом Саду    n    другим 
цептрима name шровннцнје, У осталој пак провин- 
цији nam   земљорадни« je потрошач за те произ- 
всгде и он плаћа, eno већ годину дапа, за 50",; скуп- 
ље nero painije a тс цене расту за 20—30 динара no 
кубном метру свакога иесеца. Поштр je баш Мини- 
старство шума и руда и организација која стрји 
под ипгеренцијом    Министарстиа    шума, т.ј. Ши- 
пад, који може много да уради, било директно или 
индиректно са продуцептима na    стабилизацији и 
коптролп пропзвода дрварске индустрије,   толико 
потребних    нашем    пољопривредном   газдинству, 
молнм г. Мтгистра    шума и руда да томе питању 
обрати нарочиту пажњу, да учини cnc mro до њега 
crojr! n да се те тенденције   сузбију na сваком ко- 
раку, док за то постоји jom могућност. У зачетку 
то je лакше, a кад преузме маха и извесна rpainma 
буде прекорачена, онда he то теже да иде. To je у 
интересу namer    шумарског    господарства.    Симко 
претеривање има спојих граница, и upe или после 
настану момспти кад ће да наступи, обрнуто овоме 
mro бива даиас, нагао пад na супрот ових тенден- 
nnia, коju опет ствара пвртурбације од недоглед- 
ног замаха v пашем шумарском господарству. Сва- 
како je једно истина, a то je да тај капптал   mije 
националан. Иако je on делимичпо у рукама наших 
држављаиа, он je ове, само не националан. Па да je 
и национала« no свомс пореклу, on није национа- 
лан no својим теидениијама, и зато те тенденције 
морају да 'cc сузбпјају. He износим   ja    ово   као 
ново." Ja сам npe две до три годнпе у ОВОМ високом 
Дому    iiponanipao овај припцип, кад сам гоиорпо 
o разорном дејстпу   неконтролисаног,   несавесног 
капитала. Ако то дапас спомињем, смомпп.ем изри- 
чито зато, j ep се љегов рад оиде креће на једном, 
или, бол.е речено, na једипом пољу где je држава 
прско Мштстарства шума и руда још у стату да, 
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располажући ca највећим делом састојина четинара 
ii и.ма пута и начина ла упливише, када нису у др- 
жаиним рукама. Ту je еминентно једино поље «а 
коме држава може да олгозоЈри спојој дужиостм, 
да не дозвол^ава овакав no општу привреду ште- 
таи рад у шумарској дрварској  иншусгрији; 

Имао бих још једну врло кратку молбу и же- 
л.у да упутим г. Мппнстпу шума и рудника, a то je 
то да na било који начин рбрати mro већу пажњу 
пошумљавању слободннх простррија нс само у на- 
inifM брдовитим крајсвима, псго и у нашим водо- 
плавним крајевима, дуж река,   као и да ту обавезу 
nvTCM законодавства наметне И  појединим огпптп- 
иама. У моменту где   наше   реке и земљишта   до 
њих буду донсклс плански пошумљена, она већ по- 
стају опособна за  прихваћање оног наноса, који 
рскс са собом лоносе, a тнмо постају много спосо- 
бније за регулисање .Али, уједно се неосетно, по- 
лагаио, бсз великнх трбшкова, a с пуно   услова за 
успсх, мора ту у светма влажним тсриторијама  да 
подиже шума, na била она из лошег храстовог ква- 
литета,  такозва!1п  жабљак,   као  mro   расте  v  тнм 
пределима, односно v тим оитуацијама поред река, 
било топола која ћс данас cvrpa да има огпомну 
ггрођу v производњи ових птсрплоча, било багрс- 
ма. који можс да нађе употпсбу у пппоградарству, 
nnIiapcTBy, и овуда v виду тачака, Свакако настаћс 
v  неколико децвнија  огпомпс залихе драгоцвног 
материјала ne само ва Минисгарсггоо ин-мп, неро he 
бити услед својс величине no постижљивим и са- 
владивим цвнама приступачнр и за нашу привреду. 

To |е сис mro сам имао да кажем, a ja сам уве- 
рен ла he г. Минисгар   шума   и   рудника   имати 
огпомпо   разумевања за сваку сугестију, за сваку 
Жбљу, која иу сс овле изнесе. ИмаЈући пуно поие- 
псм-е v озбил>ност оиих намера које нам je ланас 
г. Министар    изнео,   изјављујем да hy гласати за. 
(Одобраван>е и 1гл>сскан)е у центруму   и   на   де- 
сници). 

Prefseđnik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Todor Zivković. 

Тодор Живковић: Господо народни посла- 
ници, желим ла искорпстим onv приликУ, и са ono- 
ra места да укажем на једну тешко објашњиву не- 
правлу, која je ранијих година провслспп na Југу, 
a којом je nam јужносрбијаноки живаљ, парочито 
сељах, осетно погођен. 

Реч ћс бити o поседу, којим nam јужносрби- 
јански сел.ак располаже, како у равници и котлп- 
ни, тако и na планинском терену. Обзиром на чи- 
њеницу, да je п.сгг)и стандард живота врло низак, 
он v низинама још можс бити и залопол,ап, ако 
има 10—12 дунума земље, ма ла je овај посед у 
односу na поседе сел.ака из северпих и североза- 
гтадних крајева незнатаи. У планинском пак терену 
on располаже са још мање сопствене земље. Др- 
жава je ту зону у главном узсла у своје руке и 
њене границе често тако повукЛа, да државно зс- 
мл>иште допире ло самих кућа ссла из те зоне. Та- 
кав je случај на ирпмер са селима: Јабучиштем, Не- 
жиловом, Бистрицом, Цреши.свом. ГТапрадиштем, 
Орешјем и другим у Срезу велешком. 

AKO бисмо ono стап.с упоредили са стањем у 
Војводини, Шумадији, Посавини и другде, имали 
би смо овакву слику: 

Сељак у војвођанској равници, где je земљи- 
ште веома плодно, да би издржавао своју породи- 

цу од 4—5 чланова, довољно je да има 4 5 хскт 
pa земл.е.  Сељак пак у Шумадији  са таласаст,! 
тсрепом — ca повијарцима и пропланцима  ^ 
би имао обезбеђену егЗистенцију себи и својој пДа 
родици, треба да има 7—8 хектара земљишта. 

Па када je такав случај са поседима иа пло 
пом терену n у равници, особито у богатој ВојВп 
дини, онда би се могло поставитп питање: кол^ 
тек земљишног прседа треба да има јужносрби!ан 
ски сељак na планинском терену na да се његов 
рточарство, које je једина привредна грана планив 
ске зоне, иоже развијати и напреловати, како п 
обезбедило егзистенцију томе сељаку. Приближа« 
одговор na ово питање могао би бити: потребт! 
je најмање десет пута онолико, к-олико имају om 
који живе у јужносрбијанским котлинама  и низи' 
нама v oiiniTc — na место 10—12 дунума или  nn'n 
хектара —• двалесет хектара. 

Тако потреба каже, a у ствари они имају сам 
пзвестан број ари,  ретко који хектар,  они   дакле 
имају мањс ,ncro nrro имају они у котлинама   jer 
je држава rv зппу, на кпјој je насељен јужносрби 
јапскп сточар као што сам већ рекао, узела у CBoie 
руке.   Док   земља   у  Војводипп.   Посанппн, " Помо 
рављу, дакле тамо, где je  ona  најиздашнија, сва 
припада сељаку - - селу, — изузевши no где'ко}н 
државни поссд, као што су „Бсл.е" и no која en- 
гела. — лотлс je v области планинског масива  U 
жне Србије, где се у зиратној земл>и веома  OCKV' 
дева, јер je ono ограничено само na котлине 
лржава  ставила своју руку na оскудно планинско 
земљиште под видом државних шума и сувата 

Кала се има na уму да je 50% јужпосрбијан- 
ских села настаи>ено у тнм планинскпм зонам] 
онла сс може замислити, колико je тамошљих ста^ 
новника псправелпо погођено, и колико je сељака 
остало без њихових пашњака т. ј. без могућностн 
за развијање сточарства — главног извора за тм- 
хои живот, 

Излазп као да јужносрбијансжи планински сс- 
љак нема права да угодно живи и ла има онолнко 
земл.ишта, колико му je за живот потребно, a само 
зато, mro се палпзи на планинском тереиу,. пово- 
дом чега je принуђен, да то земљиште дели са чп- 
жавои, често у том односу, ла селу и сељаку оста- 
не сасвим мали iipocrop, a да сво остало земљицш 
држава узме за себе под видом шума и сувата. II 
да je само то. Држава je у присвајању отишла још 
n даље. Ona je приликом повлачења шумских гра> 
ница ишла тако далско, да je присвојила и сва 
имања, која су била сопственост појединаца се, 
ка na рближњих села, a ушла су у државне грани- 
ne, пако су onu располагали тапијама на та има- 
ma, Обпчпа je, према оиомс, појава na Југу, да 
сел>аци — сопствепици тих имања, — која су \ 
enoje времс као њихова својина унета у поседовн« 
пријаве, — плаћЈају, поред порезе no разрезу, још 
и државну специјалну шумску таксу, када то ci 
земљиште обрађују или искоришћују, 

He видим, да би правда била задовољена, ако 
би ово стање n даље овако остало т. ј. ако би с( 
Јужносрбијанцу; нарочито гтланинцу, који оскуде- 
na у мпогом чему, одузело и ono земљиште, 6f 
КОТа on ne може живетп, док се у исто времс ста- 
новништву Врјводине, ГТоморавља, Шумадије и 
осталпм ставл.а na расположење n na уживање свп 
земља, којом се у тим крајевима у опште pacno- 
лаже. 
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Moje би гледиште било, или да се комплсксп 
шума и сувата разделе тамошњсм живљу у споји- 
ну, или да држава за себс задржи оне комнлексе, 
који су удаљени од насел)а, a да шумске границе 
пoвлaчelbeм удаљи од села, и овима уступи међу- 
простор за исморишћавање — за живот. Ha onaj иа- 
чин би се селу н сељацима гом приликом пратила 
и иманЈа, која су им ранијим повлачењем државне 
шумске границе неправсдно одузсте. 

Све ово изнех у најбољој намери, a у уиерсп.у, 
да he Кр.алЈСвср^а влада умети и хтети, да нађе на- 
чина и иогућности, да се ова неправда од јужно- 
србијанског становништва отклонн. 

Нарочито молим господина Министра шума и 
рудника, да овоме крупном птању поклони своју 
високу пажњу, и да доиринссо, да сс оно најско- 
рије v корист народа реши. 

Имам поверења у Владу. ГласаЈгу за буџет Ми- 
нистарства шума и рудника. (Одобравање у цен- 
труму и na десници). 

Pretsednik Stcvan ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik   g.   Radivoje  Nikolić. 

Радиноје Николић: Господо 1народни посла- 
иици, no предлогу буџета Министарства шума и 
рудника, KOJU се налази на прстресању у овом 
Дому, ja hy се залржатн само на оном делу, који 
се односи иа шумарствр. Други део, који се од- 
нс)си ии рударство оставићу осталој господи на- 
родним посланицима, који су више посвећени у то 
питање. 

Из експозеа г. Мииистра шума и рудника чули 
смо, да се name шумарство налази у доста жало- 
сном стам.у. Г. Министар шума и рудника je рекао, 
да се шу.ме немилосрдно сатиру, Даље рн je изра- 
зио забринутост, да ако овако carupaibe шума 
Г)\ле потрајала, да ћемо за извесно време остатн 
без шума. 

Г. Министар je рекао: „Ако овр сатирање 
шуме будс потрајало", али он ту пије могао да 
одреди: xohe ли то сатирап>с шума и докле тра- 
јати, нити je рскао можс ли се и na који начин 
ono спречити. 

Господо иародни посланици, н поред всликог 
коиплекса шума, nam народ доста пати због оску- 
дице горивог дрвета- Зато народ иаваљује на јавнс 
шуме, самоуправне и државне, и истс пемилицс 
сече и сатирс. Ha који начин мол{е да се стане na 
пут оваком сатирању шума? Ja .верујем да ни г- 
Министар није могао датн на то дефннитиван од- 
говор. За то mije ии рекао да ли сс може спречити 
carupaibe шума. 

Ja верујсм, да ни сама државна управа нс зна, 
ка пгга пре да се одлучи: да ли да народ кажњава 
у масама na ла после те кривнцс амиестира, или 
да пусти да идс овако сатирање шума, као што 
je до  сада ишло. 

Господо народии посланицп, господии •Мнпн- 
стар je рекао, да предузима мере ралн пошумља- 
•i.iif.a са врло недовољним срествима. Кредити којн 
cv стаил.енп Министарству шума за пошумљавање, 
ne задовољавају ни једап двадссети део i одпш- 
њих потреба. Алп под овакпе тенденције сатирања 
шума, овако мала материјална сретства nclic ни- 
иало помоћи. Треба поћи другпм путси. Трсба 
nolii' путем пропаганде у народу o корисности и 
чувању шума. To би бнла једна мсра; лруга мера 
била би што веће засађивање дрва и шума на при- 
ватпи.м, na n малим поседима. 

Г. Мипистар шума je рекао, 'да из државних 
расадника сваке годипе издају приличан број 
салннца. On je рекао, да je у прошлој години из- 
дато 14 милијппа садпица- Господо пароднп по- 
слаипци, na 14 мплпјона становника, 14 милпјопа 
садница, долази таман толнко, колико да дође на 
сваког 'ciaHOBUHKa no једна садница. Taj je број 
недовољан- Кажем 14 мплијона за то, што код 
тих 14 милијона становиика подразумевам стапов- 
Ииштво по селима n малим паланкама где се na- 
poji бави пољопривредом. У погледу раздаваља 
садница треба развптп мпого већу акцију. He 14 
милијона садница, него сто милијона садница 
треба годишње пароду раздавати. Државна управа 
има могућности, да на комплексима државних зе- 
м.ч.иппа. створи n подигне велпке расаднике, na 
којима би произвела велики број садница. Ja, го- 
сподо пародпп посланици, iiniao бих тако далеко, 
да бих просто napehimao, преко подручипх власти 
грађанима, да морају садити дрва која им се раз- 
дају, нарочпто багрем,, поред путева и no атарима 
имања ако нема другог раоположивот земл>.ишта. 

Само тако, господо народпи послапици, мо- 
iiiiiic посредпим путем да се спречи сатирање 
шума. Јер кад грађани буду имали своје дрво, они 
nehe наваЛ)Ивати да сатиру државпу и општипску 
шуму. 

I!II знате код оскудпце у дрвима да nam cnpo- 
машан сел.ак, када га nama зима, посече своју 
племениту воћку, или развали ограду свога суседа, 
да би могао отрејати себе и своју дсцу. Кад тако 
стоји, онда морамо једпим тако* посредпим пу- 
тем noliii, да отклонимо узроке, којп проузрокују 
то, да постојп код парода та тепдепција n павала 
за сатирање шума. Господо народни посланици, у 
нашој државпој администрацији, парочито у по- 
гледу шумарства постојп још једпа пеман штетпа 
за шумарство. To ie корупција. Ta корупција 

• вал.да je достигла свој прхупац у виду дугорочпих 
уговора за сксплоатацију државпих шума, no ко- 
јима су приватпи л>ули, за багателну цепу преузи- 
мали огромне комплексе државних шума и екс- 
плоатпсалп их, те na тај пачпп стваралп велике 
катштале. Господин Министар шума дао на.м je 
утешну реч, да се иде ка ликвидацији тсх дуго- 
рочних дугова. 

To je добро. Друго: Постоје v народу приго- 
вОри на корупцију чувара шуиа. Господо послани- 
ци, ja мислим да код корупције чувара шума има 
пзиестап дер одговорнбсти n до саиих влада. Вама 
je позпато, a овде je неко то и споменуо, како владе 
прпликом нзбора искоришћују чуваре шу.ма у свр- 
ху агитације. (Радослав Живковчђ: Али не ona!). 
Немојте ви \icmi говорити, кад ja знам како je на 
терепу. Ja кажем: влада, макар која то била, макар 
то on.ia u вла.ча мојих пријатеља која буде сутра 
дошла. Ja желим o томе ла кажем само го . . . (Прц- 
говори)..., како je таква радња владе штетна. 

Господо посланици, кад једна влада гражи од 
чувара шума да joj допричесу задовољавајући број 
гласова, ona у исто време даје њима визу, да 
и onu чувари шума могу у погледу руковања др- 
жавних Шума, да раде и чине како и шта хоће. 
(Симп Будимир: Д^укчије би било да си ти кан- 
дидпрао!) Да са.м ja хтео тим пгутем, ja бих бећ 
ono na itanioj crpaim, a ne у опозицији. 

Господо, корупција код шумских чупрра сла- 
бо се tom. Ja знам један случај, где je један чујвар 
шуме оптужеп за корупцију И ono код Окружпог 
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суда осуђсн на две године робије н губитак служ- 
бе. Taj чувар je изјавио ревизију na Касацнони суд. 
У међувремену, док je та ревизија стигла, љегова 
je кривнца, односно његова казна, помилована. 

■ Али како je на ревизији Касацшжи суд иотврдно 
пресуду Окружног суда, била je неволЈа за тога 
чувара, како ла се ослободи и оног другог дела 
пЈХч-удс, губитка службе. 

11 urra je урадио? Поднео je захтев суду за ре- 
хабнлитацију. Дошле су разне интервенције. Шеф 
шумске управеј као претставннк oiurelieue државе. 
na ауду je показао cnojv благонаклоност, да овај 
чувар шуме добије рехабилитацију. Тако je и бнло. 
Сведоди, који су једанпут били испитани и закле- 
тн иа своје исказе, дате na раинјем процесу, поно- 
во су пропитаип n дали површне исказе, a нико 
иије тражио њнхову поновну заклетву, na je na 
основу тога овај чупар добио рехабплнтацнју. Ja 
ne аиом, росподо посланици, како ово може правно 
да опстапе, да поред изпршпе пресуде Касациопог 
суда, сада постоји пресуда Окружпог суда, која 
потире пресуду Касацпопог суда? To je само једап 
карактеристичап гтрииер, како се код иас толерпра 
корупција. 

Господо, у данашње доба кад je корупција 
тако јако развијсна, да људи из јавних каса који- 
ма рукују, и заводе повац у јавне кшиге, врше де- 
фраудацнје, онда можете мпслпти како je тек у др- 
жаипим шумама и шта све чиие они органи, који 
тим шумама рукују. 

Мени   господа   са  дсснице    приговарају.   IUTO 
са.м  приговори'о  корупцији  код чувара државних 
шума.  Има  корупције  код  и  саме деобе дозвола 
33  есчу дрва у државпим  шумама. Ja  сам  то  ове 
године  утврдио.  У  моме  срезу  постоји  једна  др- 
жавна шума тако звана Лппоиица. Она нема рас- 
псложпвих дрва за издамап.е, али свакс годипе се 
npiini прореда, п од ге прореде дрва се дају сиро- 
машном етановништву фаничних опипипа но др- 
жавнрј таксп. Према досадашњој пракси, дрва су 
издавана би.к)  na  мОлбу уз коју  се подноси уве- 
jieii>e o сиромаштву, било  no сппску, који  сачине 
опигпшекп одборн и доставе шумској управи. Овс 
године тако није pabeno и мени  су се пожалнлп 
пријатељи, да сиромашни грађани не могу да до- 
бију Дрва за  огрев, n ако je бнла зима прплично 
јака, док nM\iumin грађани добијају дрва за огрев 
no државној такси. Иоводом тога био сам у шум- 
ској управи. ннтересовао  сам  се o гоме како се 
тамо  ради.   Упитао  сам  шефа   шумске  управе   no 
коме принципу ирши издавање дрва. On je рекао: 
По молби n разним интерввнцијама. Ja сам му ре- 
као: Како no молоама дајете? Зпачп да дајете сва- 
коме  ономе,  ко  нам  се  обрати,   n  ковам донссе 
какву препоруку, макар био имуКан, док сирома- 
сима ие дајете дрва. Шеф ми je рекао, шта да ра- 
дп.мо, кад Mu из Јерезе Доносу велики списак та- 
квих мрлби и препорука. (Прпговорп у центруму 
и na десници и уеклици: Е, то mije тачно!) To ми je 
рекао  шеф  ту.мске упране  у  прпсустну  дна  офи- 
цира,  једног  потпуковпика  n  јсдпог  капетана.  Ja 
ге официре нисам питао за имепа, који су се де- 
сили ту eaciniM  случајпо.  (Један глас на десници: 
To je лемагогпја!) To nnjc демагогија, то се може 
проверити код шумске управе у Београду и Данас. 
I I лапис може се угврдитп na којн ее начшп делила 
дрва: да лп су орибављани спискови сиромашних 
грађана од дотички« опигшна, или увфења сиро- 
машних грађана којима су требали доказати, да су 

им заиста потребна дрва. (Радосав Жипковић: Да 
сс упишеш у Јерезу!) Богами, го Heliy баш због 
ове овакве ваше корупције! 

Морам, господо посланнцп, да вам ставим још 
једпу напомену. (Радосав Живковић: Доста \е\) 
Huje доста! У мо.ме срезу na граници до Космај- 
ског среза, до среза нашсг посланичког друга Вел>е 
Милијановића, постоје две државпе шу.ме: шуиа 
Лкповица и Губеревачка шума. (Всља Мплијаио- 
вић: Не дирај у мој крај!) Само чуј! Има извесних 
прађаиа који упадају у државну шуму, посеку дрва 
n однесу na пмјац уБагрдан, у Барајевској ошптп- 
ни ради продаје. Да бп се то спречило жакдармв" 
ријска станица у Барајеву добила je наређење да 
помогпе чување државпнх шума. Али жапдар.мс- 
ријска стаишца то не чини, него na пијаци, кад HCKI 
дотера дрва, иста одузме. ДеШава се да одузму 
дрва и no некнм сопственицима, који су дрва секли 
у сопствепим шумама, јер ne могу да докажу одмах, 
да су секли та дрва у својој шуми. Када грађане 
упитате: Зашто се не туже суду, они вам одговоре: 
Шта врсди да адемо на суд за један мстар дрк.! 
када he трошкови бити већи. И тако дигну л> 
руке од дрва, које су из своје шуме дотерали ради 
продаје. IIJTO жапдармерпјска станица тако ради 
-ro напослетку ne би био толики грех, кад жандар- 
меријска стаппца ne on сама та дрва себи преу- 
зела. По правнглу, жандармеријчжа стаиица одуа 
дрва треба да стави na расположење шумској упра- 
вп нли да их преда општинској управи да ова од\- 
зета дрва изложи продаји путем јавне лицитацијс, 
и да новац доставп III\MCKOJ управн. Али жандар- 
меријска стаппца тако ne ради. Жандармеријска 
станица Одузета лрва одмах омине код своје каеар 
не, сама одржава неке лицитације, за које пико од 
ipal)ana не зна, и тако откупљује одузета дрва no 
10 n 15 дппара метар, и ако дрва коштају 100 ди- 
нара кубни метар. 

To  су  пајбол.и  доказп, да корупцпја  nocroji: 
и влада у целом државном апарату. 

Господо народнн послаппци, у домену газдо- 
иања приватпим шумама, државна адмипистрацпј,! 
je врло лоша. Кад год сам дошао на ову ronopiiii- 
цу, ja сам морао да копстатујем, да су закони кој« 
су доносиле разпс пепародпе владе, без људп m 
парода којп познају прпликс у иароду и без прав« 
Мародјпе скупштине, ти закопп, којш су донотони 
кабппетски за зеленпм столом такви су, да не од- 
говарају народиим потребама, na тако n Закон o 
шумама не одговара народппм потребама. По За- 
коиу o шумама држава се директно умешала у np.i- 
во руковања приватних и самоуправиих шума. Г 
Мппистар нам je у свом експозеу рекао, да je издат 
јодаш правплппк, кеко he се поступати код великих 
шумских комплекса, али пам ппшта mije рекао o 
томе како he се поступати са шумама малих ком- 
плекса. Ви сте чули од нашег послаппчког друга r. 
Мшшнка Милутиновића, да се on жали, како на ча- 
чапекој пијацп власт одузима приватницима дрва 
која из својих приватних шума они доносе за про- 
дају, пако omi пмају објаве опшгнпске власш. Te 
објаве које нздају општиноке власти, нису незако- 
ните n пису neiipoiinciie. Ле]) Закоп o шумама до- 
зволио je слободну еечу дрва еамо за домаћу no 
гребу, док сеча дрва за свакп промет, na разуме a 
и огревпог дрвета, условл.епа je дозволом шу.\Кл. 
vnpane. Да on се могла добити дозвола за сечу дрва 
за продају и про.мег мора се иматп дрвосечни лред- 
лог, који мора бпти одобреп. A да би  дрвосечкн 
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гсредлог могао сачинити, поФребно je, да шумски 
рефврвнт изиђе на лице мссга што господо по^сла- 
иици, скуио кошта, те сопсгвеник који има да ис- 
1 рисчл мали посед своје шумс, не може те тји)- 
шкосе  да поднесе. 

Кад je Закон o шумама уиедср! у жииот, ja сам 
одмах видео ту незгоду, говорио сам са једним ре- 
фсрии1()м u тој ствари, и on je рекао: да у случају 
код ситних поседа   nclic   излазити na лице месга, 
него lie некако без тога даватн дозволс. Један мој 
пријатељ који je (имао да искорисги један мали no- 
еед својс шу.ме, дошао je једног дана и упитао ме, 
иа  који  he начин моћи добити дозволу да посече 
ту шуму за произиодњу угља. Ja сам ra, разуме се, 
био упутио na закопнти пут, да поднесс молбу, ие- 
pyjy}iH да iie дозвола бити издата онако као што je 
мени рскао шумски рефереит. Али кад je мој при- 
јатељ  поднео молбу, референт je вратио молбу и 
тражио    да овај положн 400 динара за излазак на 
лице  места, док би тај човек од продаје   дрвеног 
угља са свога месног поссда добио cucra 400—500 
дииара. И шта je било? Чивек je морао да одустаие 
од молбе, и морао je да сече дрва без дозволе, да 
се излаже тако ризику да буде кажњен. Ето види- 
тс, господо, како no овом Закону o шумама, грађа- 
ии који имају својс приватне шуме у внду ЛИЧНИХ 
поседа,  принуђени су, да na један илегалан пачнм 
поступају или да плаћају велнке трошкове за које 
немају рачуиа ии материјалие мШућноСТИ И .\ioryli- 
ности да их подивсу. 

Aajbe, господо посланици, чули сте велике ие- 
воље  имовиаских   опшгина.   Држава je Законом o 
шумама одреднла, да се за чуваре шума поставља- 
ју квалисриковапи   чувари, no Закону o државиим 
чниовницима. Кад су тако чуварн постављани,   оп- 
ипнна није мигла да их ruiaha, н тако je дошло до 
Једие велике.нсвоље. Имовннске општинс су преза- 
дужене, оне не могу дапас да исплате чуварс шума. 
Ове  опшгине морају да оту1)е известан део свога 
поседа,  да би могле исплатити    чуварнну,    или да 
траже од државе субвеицнју. Господо народни по- 
сланици, држава даје субвенцнју    пасивиим краје- 
иима,  даје субиепцију спромашним гра1>анима, јер 
се њима мора да даје субвенција, пошто тај народ 
неиа од чега да се нсхрапи. Али ако сада држааа 
буде давала субвеиције и богатим нмовииским on- 
шитама,  које  имају велике комплексе  шума,    да 
би овс  исплатиле своје чуваре, ja вас питам ко he 
све те IH толнке субвенције дати? ,fa мислнм, госпо- 
до послаиици,   да je Законом o шумама   државна 
управа изиршила један атак на прнватну   својнну. 
Општине су no ПрађанакОм закону привагпо-прав- 
na лица, и ако би сс доследпо томе продужило та- 
ко поступање, онда би исто тако као што je г. Ми- 
нистар шума и рудника no Закопу o шумама   тра- 
жио да  се за чуварс шума поставе квалификовапа 
лица, сутра г. Миппстар   пољрпривреде   могао за- 
тражити,   да се и у прпватпа    газдинства    поставе 
квалификовани економи,   могао би да затражи да 
сс код овакогдомаћина који има 30—40 јутара зем- 
л^е, постави стручан човек, који би тобож   рацио- 
иално  радио на томе газдинсгву.   Ако би дотичип 
домаћин тога стручњака морао пла11ати као држав- 
ног чиновпика, ja не верујем да би се нашло дома- 
IIHHCTBO које бн могло тај трошак да поднесс. 

ETO видите, господо иародпи посланпци, докле 
се долази кад се закони доносе за зеленим столом, 
непознавајући прилике. 

Г. Мпнистар шума н руда могао би да пам дадс 
једно обавештеП)е. On ncrnna nnje био na овом iiu- 
ложају кад je један nocao обављеп, али кад се neli 
дапас палази у ресору Мпнистарства шума н руда, 
on би мртао то обавештеље да нам пружи. Г. Ми- 
инстар шума ,и рудника рекао нам je, да je држава 
огкуппла фабрику целулозе. Како сам ja чуо, го- 
спидо послаппцп, фабрика целулозе upe тога je 
била пасивпо гар.едузеће. Свакако као пасивно npe- 
дузеће и акциопарско друштво, акције тога преду- 
зеКа су no берзанској вредносги морале бптп nii- 
ске. Намеће се иитање да лн je држава ово преду- 
selie откулИла no курсној вредности њихових ак- 
ција, нли no иомппалној вредпости. Ja бих замо- 
лио г. Мпнистра ако je пкако могућно, да ово оба- 
вештење даде пред Народном скпштином. 

ГОСПОДО посланицн, завршујући OBO своје из- 
ласаље; макар да верујем у добру вољу г. Министра 
шума n 1)удпика, ne могу гласати за овај предлог 
буџета с тога разлога што од добре воље до рства- 
рења има много да се npelje, и што ne верујем да 
ona Влада то може учинити. (Одобравање и пље- 
скање na левици)- 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Aćlm Popovie. 

AhnM Поповић: Господо народни посланици, 
чули смо г. Никблића који каже, да треба садити 
дрвеЈЈа. Ja ку неколикО речи само рећи tura се ради 
у ,моме срезу, где Beli пеколико годила постоји 
секција за пошумљавање n уре1)ење бујица. Фак- 
тички, то je за похвалу да je ca извесннм малим 
кредптпма које држава даје a и бановипа, учп- 
ibeno много n то ne само што се са овим повцем 
може засадитп багрем, пего што je и сам сељак 
кад впди да.има од тога користи засадио neko- 
ликб милпопа садпица. 

To пајбоље зпа господин Миладнп ВеличковШ! 
где се највише радн у iberonoM срезу, и ми ћемр 
бити најс-рећнији ако господи« Мипистар шу.ма 
и рудпнка нза1)е n види где се ти радови највише 
обавлЈају, јср су врло кориспп. Tu се радови, no- 
оподо, највише обавл>ају у Срезовима лол.аничком, 
пчтпском и прешевском и ja молим господипа 
Мипистра да дође тамо и да види како се троши 
државни новац. To би био један потстрек за се- 
љаке где сељаци саде багрем да би ове голети по- 
шумили. У 1934/35 годипи утрошеп je кредит од 
4.894.00(/.— дппара n то: за Вардарску бановину 
650000 дпнара, за Моравску 408.000 дннара, за 
Дунавску ништа, за Зетску 200.000 дипара, за Дрин- 
ску 232.000 динара, за Приморску 511.000 дипара, 
за Врбаску 102.000 дппара, за Савску 616.000 дп- 
napa и за Дравску 2,105.000 дппара. У 1935/36 ro- 
дини кредит je био 3,839.000 дипара, и од тога 
пало je за Дравску баповппу 1,563.000 дпнара, за 
Савску бановпну 600.000 динара, за Вардарску 
198'000 динара, за Приморску 679.000 дпнара, за 
Дрипску 97000 динара, 'за Зетску 402.000 динара, 
за Дупавску ппшта, за Моравску 326.000 дипара 
и за Вардарску 982.000 дннара. , 

У 1936/57 |-одппп буџетоки кредит нзно; 
eno je 4,623.000 дппара. Од тога кредита предви- 
beno' je за Дравску бановину 1,123.000 динара, за 
Савску 600.000 дппара, за Врбаску 174.000 дипара, 
за Прпморску 866.000 динара, за Дрипску 278.000 
дипара, за Зетску 312000 дииара, за Дунавску 
пишта, за Моравску 805.000 дипара n Вардарску 
1,063000 дннара. 
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За буџетску годину 1937,38 предвиђена je ro- 
тово иста сума-, a за 1938/39 годиЈ1у предииђен je 
један кредит од 7,266.000 динара. 

Ja бих молпо господина Министра шума и 
рудника да се бацн mro више кредита на иошу- 
M.iuiBaihc рвих голети, јер lie се тим радовнма, ro- 
сподо, са.мо сељацима помоћи и исти радови биће 
од велике користи. Код мене постоји секција која 
врши пошумљавање a како она брижљпво н добро 
ради то би сс госиодии Мниистар могао уверити, 
ако би дошао иа лице места. Комисија, сасгављена 
од стране Мнинстарсгва шума и рудника, Миии- 
старства саобраћаја и ^рађевина која je обишла 
Јужне крајеве, била je на лицу места и видела шта 
треба најпре регулисати и поднела je свој изве- 
штај да треоа 35,000.000 дпиара за Вардарску 
бановину и то само за регулисање дивљих потока, 
јер ако би се рачунао и доњи ток река онда je no 
њиховскм 11редвн1,ању потребно 100,000.000 дипара. 

Госиодо, ja ћу се осврмути са неколико речи 
п na Јужну Србију како она стоји у погледу ру- 
дарства. Лужна Србија оогата je ca рудама, јер има 
још трагова из Римског доба, јер no остатцима 
види се да je још за време њнхово вађена руда, 
што je проду^кено и у Средњем веку за време на- 
ших владара, тако да Јужна Србија претставл»а 
једно огромпо богатство, али услед тога што нема 
саобраћајних сретстава оно je заостало и налазн 
се још пеиспитано. 

Неоиходно je потребно, госиодо, да се Јужна 
Србија испита са рударског и геолошког гледн- 
шта, тако да се тачно зна шта имамо од тога на- 
niera богатства. Taj терен богат рудама простире 
се од Санџака—Трепче—Ново Брдо преко Гљи- 
ланског среза на Бујановце до Бугарске границе, 
затим ка Трговишту, према Штипу, до Струмнце— 
Демир Капија na према Прплепу. Сав овај тереп 
богат je рудама али се рударство није развпло и 
mije испитано онако како треба због тога, што 
нема, као што сам рекао, довољпо саобраИајнпх 
мрежа да се до њих дође- 

Ja молим r. Министра, пошто Јужна Србија 
има много рударског блага, да се при рударском 
поглаварству у. Скопљу оснује једна лабораторнја, 
која he испитивати рудс, како са хемијске тако 
и са геолошке стране. Од овога испитивања имало 
би се велике корнсти, јер би се знало у којим npe- 
делима и na којим местима има највише n којих 
руда, те бп  их било лакше искористити. 

Да треба што npe приступити оснивању овог 
лабораторпјума као што рекох, налаже нам и то, 
mro ми у Јужној Cpunjn пмамо врло мпого руда. 
Гако, тамо има: олоиа, бакра, гвож^а, антимопа, 
цинка, хрома, мангама н угљена, камевот и мрког, 
Затим пма: магпета, фосфата, злата, сребра, ас- 
(1)алта и т. д. 

Како се сада спрема једна уредба за унапре- 
1>ење Јужних крајева, јабнх молио, господппа Ми- 
niiCTpa, да обратп парочиту пажњу рударству Ју- 
жне Србије, јер he се рударство тамо веома раз- 
пити, те he Јужна Србија једног дана постати 
центар свих богастава у нашој земљи. Kao на- 
родни послапик из Јужне Србије, иако иисам npn- 
јатељ странога капитала, ja молим да се учипп 
што je потребно, да се тамо ангажује потребан 
капитал. Ако то пије Moryhe, да се нађе довољно 
дома11ег капитала за унапређење рударства у Ју- 
жној Србији, оида нека се употреби и страни ка- 
питал, који би тамо радио, али под надзором др- 

жаие. Срећа je наша, те Турци нису радили ништа 
na ynaiipel>eiby рударства n пису дозволЈавалн 
страни капитал и с тога je све рудно богатство Ју- 
>Kire Србије остало од iuii\ неискоришћено. По- 
пово молим господина Министра, да пастапе да се 
у Скопљу оспује један лабораторпјум, који he 
тамо испитивати руде и са хемијсже и са геолошко 
стране, јер he то бити корисно и no државу и no 
народ. 

Како имам поверења у г. Мппистра n Краљев- 
ску владу изјављујем да hy гласати за предложени 
буиет Министарства шума и рудника. (Одобравање 
и пл.ескање у цептруму и на десници). 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Reč ima radi ličnog 
objašnjenja narodni poslanik g, Života Milanovic. 

Жпвота Милановић: Господо пародни посла- 
ници, у току данашње дискусије господа говорнн- 
ци дотакли су се једног мог гбвора у Финапсиј- 
ском одбору Народне скупштине. Претседништво 
je дало овом мом говору извеспа тумачења, која 
сам ja извадио из СтенОграфрких бележака. Госпо- 
ДИН Стеван Tinpuh, Претседиик Мародне скупшти- 
ne, казао je одпоспо гог мог говора ово: „Ja Вам 
одузимам реч, прво зато што Вам je време про- 
шло, a друго што Ви овде пзпосите оптужбу коју 
можда ни сам гоиорппк, који je ту оптужбу изнео 
у Финансијскрм одбору, ne налази за потребно да 
je овде изпесе, пошто можда рапије пије до краја 
прсверио податке и зато ne жели да се ово npe- 
причава, Кад Beh сам on то ne чини, онда то не мо- 
жете ни Bn чипптп." 

A кад се један други говорник, г. Boja Jlasnli. 
дбтакао овог мог говора, њему je Потпретседник 
г. Фрашо MapKiili казао ono: „Претпоставимо да je 
г. Живота Милановић одустао од речи зато што 
je накнадно добио обавештење, да нису тачпе ин- 
формације које je дао у Финансијском одбору, na 
зашто Ви као његов озбиљан послапичкп друт 
препричавате ствари које неће овде да пзиесе ни 
са.м г. Жшшта Милановић", 

Господо пародпи шослаиицп, na ову изјаву на- 
пег Претседништва дозволптс мп да учиним сле- 
де}1у пзјаву: 

Ja пикога писам овластио да даје тумачења 
( ног мог говора који сам одржао у Финансијском 
одбору. Тумачељсм којс су дали претседавајући 
могло би се веровати да сам ja свом одустајању 
дао мотивацију, коју су они дали. 

Ja сам политичкп човек и у Скупштипп припа- 
дам једпој политичкој групи; бирам момепат за 
своје говоре и њихову садржпиу. 

Moje je право да тражпм реч или од ibc оду- 
стајем. За своје говоре и своје мисли ja дајем ту- 
мачеп.а n ne тражпм да ИХ други лају. 

Ja сам допол>по jačan у помснутом говор\- v 
Фипанспјском одбору, који ппсам демаптопао ii 
којп нећу никада демантовати. 

Нпкада ппса.м ни na једпом пол>у сам себе де- 
манпопао, тс према томе ни у овом случају иако 
данас tie гопорим. 

Из овега mro сам рекао jacno вам je да ника- 
кву мотииацију нашем Претседништву нисам дао 
када сам од речи одустао. 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Ima reč narodni 
poslanik ,<,г. Dušan Antonijević. 

Душап Амтоиијевић: Господо народпн посла- 
иици, морам да признам да ми je веома жао што, 
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иожда, no пети или шести пут морам пред Народ- 
но,м скупшгином да покрећем једну те исту ствар. 
И када то кажем, ja морам да подиучем да ту ствар, 
за коју сам се ja ангажовао пред Народном скуп- 
штииом, да докажем  њену крајњу незаконитост, 
њену крајњу погрешногт, ипсам до данас ушео да 
докажем, или управо успео сам донекле .. . (Воји- 
слав Лазпћ: Од ове Владе нећеш никада mi успети!) 
ycneliy баш код ове Владе, јер ова Влада сталио 
и  одлично псшравља грешке свих ранијих влада. 

Господо, ja сам и  1933 и  1934 и  1935 годиие 
покретао  питање  правшшости  изиршеиог ограни- 
чења  шума у Срсзу крушевсмом и доказао са.м ау- 
тситичинм документима Мшшстарства шума, да je 
i"   ограничеиЈС   илмртси;)   ирогтпк) закчјцу,  санр- 
шено   противно јааним категорички јаспим закон- 
ским   одредбама, и, mro je кајглавније, противно 
иишљењу   иајкомпстсптиијих   фактора  Министар- 
ства  шума. Констатујем, господо, да Je то огранн- 
чење шума у Срезу крушевсисом извршепо iii)e снега 
противно категорички јасном иишљешу инфориа- 
гивне  комисије, која je бнла фармирана jom 1921 
године ii која je имала да утврди који се шумски 
објекти у Битољск.ом округу и.мају да ограниче за 
потребе државе, јер у томе извештају mije спо- 
MCFivr ни једап шумски објекат у Срезу крушеиском 
за опраничење. Осим тога, кадасу поподом ограни- 
чења   потекле жалбе од страие народа Министар- 
ству   шума, Министарстио je послало јсдну коми- 
сију   1927  године,  и  та  комиспја  састављена  од 
виших функционера Миимстарства: Драгомира Ми- 
говановића и Милана Шуњеварића, у своме изве- 
штају  поднетом Мииистарству шума под бр. 38426 
од   12  септембра 1927, изјаснила се категоричкп и 
најодлучније прогиву аграничења комплекса ,,Лра- 
гишец" у Срезу крутсвском, a raj извешггај, од 
речи  ло речи, гласи овако: 

..AIIII I1ICTAPCTBO  ШУМА  II  РУДНИКА 
Краљевине  Србл, Хрввта и Словенаца 

Генерална   дпрекинја   шума 
Бр. 38.426 

30 септембра 1927 год. 
Београа 

II — За комплекс „Драгишец" 

Суд»овај масив иије могао граничити као је- 
даи ко.мплекс из разлога што његова конфигура- 
ција и насеЛ)СНОст ие дозвол>авају, што je и у 
сноме записинку копстатовано, већ га je поделио 
и до некле ограничио као два засебна комплекса. 

Први комплекс, у виду благе косе, налазн се 
ИЗМеђу речица „Жаба" и „Журачница" и лежн 
између ссла: Растовица, Ракитинац, Иово Село, 
Прибилци, Журче и Острелци опттине Приби- 
лачке и вароши Крушева. 

Обрастао je онтном изданачком храстовом 
IIIVMOM старости до 10 годииа. Иста je у рату била 
сва посечсиа те су села сама, свако ча своме атару, 
за6ра(Нила снаку сечу да би себи однеговалн по- 
тЈ)еоно им грађевно дрво кога нигде у близнни 
исмају. Местимнчно, у атару села Новог Ссла има 
нешто и старпје храстове горе 20—25 година, коју 
су поједшш сел.ацн бранилп као својину, a у 
атару села Острслца иећи део овог комплекса про- 
шаран je знраћењем површина, пошто ово село 
никаквог другог земљишта за зираћење нема. 

Kao што се из приложеие скмце видн овај je 
комплекс незнатне површипе и за државу je orpa- 
пичен само један ускн језик no врху косе, којн je 
местимично шпрок само око 200 м. 

Будућн je овај комплекс тако узак и дугачак 
a опкол.ен са свију страна оволиким бројем села, 
која су га од вајкада н за време турске владавиие 
држала и ужнвала, сваки на своме атару, a поиу- 
чена граница истог иестимично je поред самих 
зиратпих имап.а и до села спуппена .на 3—400 м. 
иалазимо, да за огранпчавање овога комплекса за 
државу у опште лије било места a тим upe, mro 
nn информативна комисија за Округ битољски, у 
1921 години исти није за ограничавање предвидела. 

Узев у обзир положај овог ко.мплекса, иасе- 
љеност шегове околине што се na првл поглед и 
ii3 скнце внди и прпвредне прилике овога краја 
МИШЉвња с.мо, да овај ne би ии требало огранича- 
вати за државу већ би требало досадањи рад суда 
na м.ему, који и nnje завртен, апулиратп. 

Другп комплекс овога масива налази се пз- 
иеђу села: Острелци и Журче општине Прибилачке; 
села Бабина и вароши К^ушева ошитине Крушев- 
оке, Нрбовца on. Алдапске, Св. Митрапи on. Кри- 
вогаштаиске, Преснла и Вучина on. Бучипске и 
Свете и Единаковца on. Ед^наковачке, у Срезу 
крушевском. 

И овај ко.мплсекс ииформативна компсмја за 
(>круг битољски није узела у обзир за ограиича- 
вање као државну својпну. 

Гранична липија у колпко je повучена око 
Овога комплекса јако je неправилиа н изломљена, 
као што се из сасице видп. Местнмпчпо близу села 
Свети, на чијем je атару o6yxBalieiio у границама 
државпе шуме зиратпо земл.шпте — њиве и то: 
Ђорђа Вељвића, Томе Анђелковића, Цветка Ри- 
стаћа, Крсте Ан1уелкооића, Маума Ббж/иновића, 
Велжа Толевића, Петра Јошовпћа, Недел>ка Сто- 
јановића и Наума Mimnlia a п.мап.а Петка Петро- 
вића, Крсте Цветашжи^а n Атапаса ГроздановпКа 
грапичиа лшпгја пресеца. 

Код граничне белеге 124—127 грапичпа се ли- 
пија од једпом са косе спушта у Журачку реку и 
обухвата само узак простор око 200 м. na пошто 
je наишла na атар села Острелца и знратпа иман.а, 
скрепула под оштрим углом опет уз брдо натраг, 
mro je знак да оуд није претходно врпшо до- 
вољно извиђање. 

Већи део na јужпој страпп овога комплекса 
го je, јер je од вајкада служио као зимска и npo- 
летња ncnania за стоку селпма Пре.снл, Бучип, 
Свегн и Јединаковац, a остали севернп део je обра- 
стао ситио изданачком храстоном п1\-мол1, изузев 
виса „Црни Врх" према вароши Крушеву на коме 
има n ситне пздапачке букове шуме. 

Kao што je папред напоменуто mi за onaj об- 
јскат гаолигон mije затворен, a зашто je Суд за 
опраиичавање овај објекат оставио nenaijpinen 
na npeinao на другп, односпо npnn већ опнсапи 
објеосат koju je такође остао незавршен, загонетао 
je, јер D томе нема трага у запишицима суда. 13ез 
сумње je да je овде no среди жалба грађша окол- 
mix села n naponin Крушева. .lep како су rpa- 
ипчпе лпннје ових двају комплекса во^епе дошло 
би управо na варош Крушево и морале би обухва- 
тити све њихопо зиратпо земљпште na платоу 
пзнад вароши. 

94 
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Из свега напред изложепог и разлога изнетих 
за први комплекс овога масива, a обзиром на 
саму варош Крушево и сточарске прилике овога 
краја, као и иа то да ииформативиа комисија за 
икруг оитолјски mije овај комплекс у озбнр узела 
за ограиичавање, мишљења смо да би требало и 
onaj рад суда понмштити. 

Судавима за ограпичаваљс државиих шума у 
(жоме округу требало б,и ставити у задатак да 
ограничавају само оне масиве које je информа- 
тивна комисија у 1921 годинн одредила a ne да 
11роизвол>но раде и онамо где томе «ема места 
или само иа предлог шефа дотичне шу.мскс управе. 
AKO би пак предлог шефа управе и потекао за 
ограничаваше неког објеката који информатиипа 
комисија у 1921 години нијс узела у обзир, тре- 
бало би одредити ноау информативиу комисију 
да овај предлог (Проучн и на лицу места ,и Да 
своје мишљење o томе, јер би сс тиме нзбсгли 
излшини трошковп и препнске изазване овакиим 
радом као што je овде случај. 

12   септембра   1927   год. 
Битољ 

Чланови кбмисије: 
Драг. Т. Милованови!!, с р. 

ииспектор 
Мил. Шуњеварић, с. р. 

окр. шуиар" " 
Па je дошла друга комисија, састављена од 

чланова Драгомира Всличковића, dojaira Мил.ко- 
вића и Радомира ЂаковиКа, окружних шумара, ,ii 
оли су исто тако саставнли изоештај Министар- 
ству шума под бројем 51176 од 26 децембра 1927, 
у коме су се такође изјасннли најодлучније и без 
икакве резерве протнву ограиичсња овог шумоког 
објекта, и тај извештај гласн овако: 

„ГОСПОДИМУ 
МИНИСТРУ ШУМД И РУДМИКД 

БЕОГРАД 
Према решењу Господина Министра Бр. 43571 

од 14 новембра т .г. потписати чланов« комисије 
састали смо се на дан 19 новембра тс годиие у 
Кнчеву, проучили дат нам задатак a 20 истог Me- 
cena изашли омо на тереи, извршнли детал.ан npe- 
глед рада суда за ограничаванЈе државних шума 
у Срезу кичевсасом, крушевском, прилепском ц би- 
толј-ском, саслушали претставннке оних села која 
су незадовољна са повученом граничном линијом. 
() иађеном стању част пам je иоднети следећи из- 
вештај са својим мишљељем и предлогом. 

IV — Комплекс Драгишец 
Овај комплекс налази се изме1)у варошице 

Крушсва, реке Жаба, Црне Реке и друма Бучин— 
Крушево. Река Журешпица, чији je извор недалеко 
одКрушсва, поделила ra јеудва дела, исгочни и 
западии. Западни део налази се између села: Ко- 
чишта, Растовице, Ракитнице, Новог Ссла, При- 
билаца, Журче, Остриљца и варошице Крушева. 
Источни део иалази се изме!)у села: Св. Мнтрени, 
Бирнно, Пресил, Бучнн, Света, Јсдинаковца, Журче, 
Острил.ци, Врбовац, Маиастира Св. Cnaca и варо- 
шице Крушева. У дољем делу окоро у средини 
шуме недалеко од коте 1293 налази се манастир 
Сз. Атанас. 

Цео овај комплекс нзноси око 800 ха a обра- 
стао je ситном .изданачом храстовом шумом era- 
ром до 10 годи1на. Местимице a иарочито у атару 
Новог Села и Острељца налази се и нешто старија 
шума. Ha Црном Врху растова шума замељена je 
буковом. Према исказима грађанина околних села 
ова je шума била много боља, али je за времс 
окупације сва исечеиа од стране окупатора. Сада 
служи само за испашу стоке и производњу лисни- 
ка. Поједина села извесне површине чувају и raje 
да из љнх времсном добнју гра1јевински материјал. 

Суд за ограничавање шума овај je комплекс 
поделио на два засебна дела IH сваки je засебио 
ограннчавао, али из непознатих разлога, у атару 
варошице Крушева оба полигона су остала неза- 
творена. 

Kao iino се из приложе:не скице внди, rpa- 
иична линија на оба дела овога комплекса иде 
посве неправилно, недалеко од села ие остављајући 
прн тим селима ни .мало шуме, a што je најгорс 
обухватнла je већи број зиратних иарцела. Наро- 
чито су ouneheiHa села Остриљци, Растовица, Н( 
Село и манастир Св. Атанас. Код Мапастира Св, 
Атапаса гранична лннија долази до самог ма- 
настира. 

Kao што je папред поменуго већина ових села 
иемају im мало своје туме, у планинском с\- рс- 
гиону и главно им je 3aH,HMaibe сточарсгво. 

Из свега напред изложеног, комисија je једно- 
гласног мишљења, да би требао цео рад суда 
овом комплексу анулирати и шуму оставити окол- 
иим селима иа уживање како су je уживали и до 
ограиичења. Ако би се цсо комплекс припустио 
сжолним селимана уживање, свако селобидобило 
око 50 ха рачунајући овде н два маиастира, 
Њјихово  економско  развкће  неопходно   потребно, 

Чланови Комисије: 
1) Драг. Велнчковић окр. шумар с. р, 
2) Ст. МиљковиИ окр. шумар с. р, 
3) Рад. TaaKOBuli  u.  шумар  с.  р. 

КРДЉ. С. X. с. 
МИПИСТАРСТВО   ШУМА   II  РУДНИКА 

Геисралиа дирскција шума 
Техничко оделење 

Бр.  51.176 
22 децеибра 1927 год, 

Бсоград. 

Р. 
Ha основу чл, 1, 5 и 6 Уредбе o устројству и 

организацији Министарства шума и рудника, чл. 2, 
3, 4, последљег става чл. 10, 23, 24 и 26 Закопа o 
ограиичавању .државних шума, као и с погледом 
на иредњи извештај и предлог Информативне 
шумарске комиснјс 

О Д O Б Р A В A М 
У свему предњи предлог помепуте комисије \ 

колико се овај односи на потребу извршсња ко- 
рекције повучеие граничне линије комплекса 
„Присоја", ,јГоља:ка", „Илинско Плакенски Пла 
лина", „Драгишеца", ,.Мориховск1их Планина" и 
„Перистера" a према атарнма села: Кленовца, 
Малковца, Лахчана, Јудова, Козице, Белице, Брж- 
дана, Свињишта, Кладника, Вел. Црска, Мала 
Црска, Проетраља, Велмевца,  Мал. Илина, Базер- 
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ника, Сло.јешнице, B. Крушева, Кочишта, Расто- 
вице, Ракитнице, Новог Села, Прибилца, Журчс, 
Острил>ца, Прбопца, манастира Сн. Спаса, Cn. Ми- 
трена, Бирина. Пресила, Бучина, Снете, Ледииа- 
ковца, манастира Св. Атанаса, Витолишта, Ђавата, 
Букова, Злокућана и Орахоеа све у Окруту битољ- 
ском, но с тим да се ни јсдпом од ових села, без 
обзкра na тачку и правца мретања предложене ли- 
niijc од страие комисије, нс додели ncliii простор 
од оног простора, који je комисија у npe.iibCM 
свом  изпештају означила и предложила. 

Како сс корскција ове граиичне линијс нма 
нзвртити надлежним гтутем од странс дпугог 
суда зи ограничавање државних гпума за Округ 
битољски, то досадашња гранична линија ових 
ограничених комплекса према атарима иаппел оз- 
иачсних села има да остаис и лал.е v важности, a 
корекцију извршити у духу другог orana чл. 12 
Закона o ограничавању дпжапних шума и то no 
претходној ii једногласној одлуци предпоменутог 
суда за ограничавање, када onaj будс био обра- 

|ан, који lic бити дужаи, пре доношења своје 
одлуке, овај предмет као и cne напрсл означене 
објекте на лицу места дстал.по проучити и еко- 
иомскс ■приликс грађаиа ових села добро и све- 
страно и-опитати, na na основу тако добивенлх по- 
латакл приступити извршен.у овог мог одобрења 
апсо и v колико овом буде имало мсста и закопскс 
иогућности. 

Нека Тсхничко оделење ono мојс одобрење 
ппими к знању п даље поступи no гпојој надлеж- 
пости, с тим. да се са овим мојим одобрењем vno- 
sna nncico Дирекиије шума v Скопљу и Шумске 
управе \r Битол.у, Кичеву и Охпиду и cna напоед 
заинтересована села ради знаља и будућег 
упрапл.пи.а. 

в   фебруара   1928  године 
Врпгрпд. 

Мшшстар шуиа и рудника, 
Др. A.  Мијовић, с.  р." 

A.-ni II то пије бпло доста, na je Мпппстарстт) 
посла.-го на липс моста спога шумарсмог саветника 
инжии.ерп OpocTiiia Крсгића, који je v повсмбру 
1031 гпдипе такође mino за задатак да подпеге де- 
гаљан и мотивисап извештај Минисгарсгву шума, 
да ли троба да се orpannnanaiv шуме o Koitma ie 
рсч или ие треба. Господип Орсстије Крстић, [е- 
дан веома исправан и савсстап чипоппик. v своме 
изветтају број 11312 од 17 новембра 1931, изја« 
снио се je na један савршено документован начин 
противу ограничавања ове шуме, o чему je нај- 
бољи доосаз текст тота извештаја који гласи; 

„КРАЉЕВИНА   ЈУГОСЛАВИЈА 
Дирекиија  шума 

Бр.   11.312 
21-IX-1931   год. 

Скопље 
Извештај  шумарског саветника Орестија Kp- 
стића   <>   инспекцији   суда  за  ограничавање 
шуиа  за   комплексе Кајмакчала«—Селечке  и 
Цренске планине, Драгишец и Крачунац 1931. 

ДИРЕКЦИЛИ ШУМА 
СКОПЉЕ 

Рсшси.ем Господана Миппсра шума и рудника 
бр.  21943   од   1   августа  тск,  годнпе, паређено  мп 

je да извршим инспекцпЈу рада судова за orpann- 
чавање шума који раде на огракичаваљу државних 
шума на територпји Вардарске и Зетске бапопипг. 
Помепуто peinen.e npinuio сам код Шумске управе 
у Бито.Ђу на дан 29 августа no подне, a 30 августа 
пре поднс сам одмах отпутовао за ссло Дреп у 
Срезу прилепском, где сс тога дана налазио суд 
na почетку ограничавања Дренских плаиииа. Рад 
na ппспекцијп опога суда трајао je од 31 августа 
до 11 септембра, у свему десет дана. 

11) По молби nviicMotiiiiiKa с. Пиропа o пзмепи 
граппчпе лнпије у корист села, Гогподпп Minm- 
стар шума и рудника донео je решење којнм je 
село адбијено од тражен>а и тиме je ово питање 
скинуто с дпепиог реда. Нема МОгућности да со 
овде врши корекцпја na штету државс, јер би ее 
нарушила целппа комплекса. 

Да je село поднело молбу суду за огранича- 
ваи.е шума no чл 2fi Закона o шумама могло се до- 
делити до 200 хектара шуме, али пошто je тада 
село пропустило да урадп - - сада пема закопске 
MorvlniocTii. Селу трсба обезбедити службена npa- 
na у државпој шумп н пп raj пачпп ствар hc се 
ликппдпрати. 

Према селу Вирову постоје две грапичпе ли- 
није. ГТрва линија провучена je 1925 годпне и та ie 
липија озваничеиа и у зашиснику забслсжена. У 
učio време — na протест оплапт.пх полчтичких 
људи, суд je повукао и другу линију na штету др- 
жаве — али o тој липији нема пигде трага nn v 
запигппку пити v скпцп. Суд je ту лпнпју повукао 
колпко да приппдпо задовољи поЛитичке л.уде - 
ДОК село сматра да ie та лппијм сгална. Мсђутим, 
npanno ona ne ппстојп. 

Ограничење комплекса Драгтпец 
Под пазивом Драгишец ппостир\' се паишжп 

огранци плапииског назива Демир Хисар. To су 
ппске косс благпх формп без оштрпх nncona, јако 
погодпе за зираћење и развијање ссоских атара. 
Обраслс највећим делом храстовом шумом, a де- 
лимпчпо n буковом, села Драпппеца прес1*авља|у 
тип наших села насељених иа апсолутппм шумском 
земљииггу, која уопштс нвмају везе са равницом и 
vnocnoM  пол.опрпвредом. 

Ссла Koia cv упућепа na Драшшец. мала cv и 
сиромашпа. Жппе од сточпрства И дрвареп.а. Пео 
тај крај преставља nacmnio залеђе западне и се- 
веро-заталне сгране Прплепске nannnne. To je no- 
зиати брсјачко козарски крај Демир Хисбра. 

Сам комплскс Драгишец ne преставл.а никакву 
предпост са шумско-привредног глелпшта. Ако бп 
се задржале cne дпе граничне линије којс je сул 
повукао на двема косама Драпппспа ne бп имало 
начина да се затворп полпгоп. Држави би осгала 
два дугачка полигоша — чија би местпмичпа ши- 
pnna пзпоснла чссто u no 50—100 м. Стварати та- 
кве полпгонс — мале и незнатно удаљенс од глав- 
ппх масива, нвмамо потрсбе. Иадзор n чувап.е нз- 
посило бп ninuc трошкова него што вреди сва спт- 
na шикара на Драгишевцу. 

Налазим да je овај суд који je ограничавао 
Драпишец учииио вслику грешку што je уопппе 
губио пре.ме и новаца, a да je предлог информа- 
тивпе комиспје, да се Драгишец лс ограЈГИЧИ, у.ме- 
стан n na ciiOMC месту. 

04* 
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Прегледавши комплекс Драгншец, нашао сам, 
да лржавни интереси нећс бити ни у колико оште- 
lieiiii, ако се ограничаиање овога објекта потпуно 
иапусти и донесе законско pemeibc o томс да се 
остави селима: Острилец, Журче, Прибилцс, Ново 
Село, Ракитница, Растовица, Кочишта, Бириио, Прс- 
сла, Света и Единаковац. Ових 11 села сматрају 
Драпишец својим [тбљем и то je оправдано, јер 
немају лругог нзлаза. Кад би се сваком селу оста- 
вио onaj макснмум од 200 хектара, држави нс би 
остало око 200—300 хектара највише — a то je 
иазнатна површина која се но рсптира за шумско- 
привредну грану — јср би и та површина бнла 
развучспа у две половинс и V лужини од 7—8 км., 
a у ншрини једва од 100—200 м. n то не свуда BCII 
и са мањом шумом. 

Да би се што npc расчистило правпо стање, 
потребно je доиети одлуку, да се покишти рвније 
повучсна гранична линпја и цсо Лрагишец остаии 
оип.м сслима која су га умшнала и nainiic, јср по- 
реза која ссла плаћају na просторе v Драгшпецу 
изиоси много внше него што би износио прихол 
од шума. 

Потребно je нагласти, да стаиовпипн помену- 
тих села не могу прпизвссти довол>ну количину 
жпта за исхрану, всћ мопају куповати жито далеко 
на прилепској пнјацн. Из тога разлога треба во- 
дити рачуна да им сс олакша економски тсшка си- 
туација v којој omi живс, у толико npc што др- 
жавии интсрссп то дозвол>авају. 

Доно1пе11>см одлуке o псограничапа11>у Драги- 
шева решиће сс и сва спорпа питања која cv ca 
овим v вези na и питањо манастира Св. Атапаса, 
где je линија постављена до саме манастрске 
порте. 

Поменута села кмају прнближно око 20—25000 
грла крупнс и ситпс стокс n просечно 500—R00 до- 
мова, те би ограничавањс Драгишеца pijano дсло- 
вало на њихово скопомско craibe. 

I7-'IX-1931    годнпс 
v  Скоил.у 

Шуиарски саветник, 
Ипж. Орестијс KpcTuli, с. 

ГТа, господо, ни то иијс било довољио Миии- 
старству гпума, BCII je o!io 1931 годипе изаслало 
и сул за ограпичавање шума, али се je и тај суд 
изјаспио противу ограпичсп>а овс шуме, налазећи 
да би заиптсресована села овнм ограничењем била 
економски формално парцелисаиа. 

Оваквом свом налажењу суд je дао израза v 
записнику од 16 јула 1031 годнне, који од рсчн 
до рсчи гласи овако: 

„ЗАПИСМИК 
Суда за ограничаваљс шума за Кајмакчалан; Сс- 
лечке и Дренске Планипе, Драгишец и Крачунац, од 
16 јула 1931 године, који je доиео одлуку да сс 
комплекс ..Драгишец", у Срсзу крушевском, Вар- 
дарска   бановина,   ис   ограничава   за   државу   из 

разлога: 
Комплекс „Драгашец" нити no свјој конфи- 

гурацији, интм no својој просторној велнчппп мо- 
же доћи у ред плапипских маспва, које трсба огра- 
иичавати као државна добра. Омај комплекс па- 
лази сс у свом простору изме1)у јакнх ссоскпх на- 

сеља, Koja носе карактер планинских села, a глав- 
на су им, ако не и једима занимаља сточарство н 
дрварепЈС. Већи део овога комплекса обрастао јо 
ситном храстовом шумом, a местнмично je и ro, 
без нкакве шуме, и ако у маљим просторима, - 
mro искл.учује погребу ограишчења као државне 
својпне, будући je то мали простор. Овај комплекс 
којн почиње од вароши Крушева и идс у своја два 
ограпка, пут јужнс страие, није неког планинског 
карактера, век внше карактера шумовигих брежу- 
л.ака, na чијим сс падппама палазе населЈа поједи- 
нпх села. 

Како je око комплекса „Драгитсц" густо ла- 
сеље појединих села, која се палазе na самим па- 
динама комплекса, a будући je држвна граница na 
овом комплексу и сувите строго повучспа од črpa- 
ne суда за ограпичаватс у 1926 години, то je one- 
могуИен економски опстанак дотпчпим селима, јер 
пм mije оставл.сп потрсбап простор за одржавање 
сточарства и других потрсба. 

Данас постојсћа rnamma на овом комплексу 
у случају затвараП)а оба полигоиа ne може опста- 
ти, ако би се жслсло изаћи v сусрст впталппм no- 
требама дотичних села, a у случају измене постојо- 
lic гоанице у корпст села, a на штету државе, остл- 
ло би за државу једап псзнатан део овог комплек- 
са, којп не би државп ни v ком случају могао ла- 
вати ма каквог прмхода, осим једипо био би на 
штету државпе касс, a то због тога птто би се тај 
пезпатни дсо комплекса мопао обдржавати н 
чувати. 

Прсма изложепом, a како onaj Суд пнјс у за- 
KoiicKoj могућности, — icp na то mije законом 
овлашћен, — да доноои ма какве дефинитивне од- 
луке no овоме предмету, било да сс комплекс 
„Драгишсц" уступи околпим сслима, било да се 
ограничи v корист државе, суд даје предлог; 

,.Да сс комплекс ,,Драгшпец" нс ограничава 
као државпа својппа, већ да сс исги укггупи окол- 
ним селпма у п.пхопу својину радп екопомскпх по- 
треба кпо n скоппмског развитка дотичних села, 
Tint npe mro впталпи ппторсси дотичних села зах- 
тсвају да се садашња грапнпа измепп у љпхову ко- 
рпст, a na гптету државе." 

Али, господо и порсд свих ових докумспата 
и поеко сваког очекшања и na nainehe изнена- 
iuMi.e онога парода, који je мрпварси -■ нека ми 
отгрости овај Дом mro морам употребити рсч мр- 
пварнтн, — од 1920 године na све ло данашњег 
лана na питању ограппчеп.а пвс шуме, та шума 
била ie сва ограпичспа за потрсбс државе. И ка 
се прочитају ови извештаји, ова мишљења нај. 
компетентаијих oprana шумоких, којс сам споме- 
nvo н прочитао мало npe, добија сс, господо, вео- 
ма жалосна. ^трагичпо жалосна слпка namc IIIVM- 
ске администоације. И, господо, не бих ja и он 
пута, јер увиђам ла je већ заморсп господпн A\ii- 
нистао шума и оудника, и да ie заморено и Ппог- 
сс •птпггво Наоодне CKvnnnime, да сте и mi, доу> 
говп, заморепи, и не бих onora пута no пеш nvr 
покретао ово питам>е, ne бих данас ово mrran.e no 
пети пут изпосио прсд Народпу окупштину. да т\ 
mije no среди јсдна тешка неправда, господо, k- 
дан тежак грех прсма опоме народу, којп пмчим, 
апсолутно ппчп.м ne можемо да оправдамо, ни 
пред народом, ни прсд својом савешћу! И, госп 
до, кад опако стоји ствар, ja сам сматрао за св 
дужност, макар и no цену ризика да будем досј 
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да и овога пута изнесем ово питаље пред Народну 
скупштииу и пред Краљевску владу и да умолим 
г. др. Кујунџића, Министра шума и рудника, да 
он ово питањс једанпут за свагда пресече, да га 
дефинитивно реши и да једанпут учини правду 
иароду, и да макар у дванаестом часу поправи ту 
неправду, која je потпуно незаслужено нанета 
оном честитом и добром народу и то без нкакве 
потребс. Госгтодо, када ово тражим, ja сматрам да 
na то имам права и због тога игго je овој Влади 

■ Ijeno не само да ради оданде одакле je почела 
да ради, нсго и дапоправлЈа систсматски ■свс тре- 
iiiKc својих претходника, свих влада од 1918 го- 
дтае до даиас. (Пљеокање код већнне и повици: 
Тако je!) Господо, такпих грешака има читаво 
иоре и ja бих могао с правом да кажем, да се рад 
данашње Кралзевскс владе састоји највећим делом 
у поправкама тешких грешака ранијих влада. 

Ja, господо, морам да учиним један компли- 
менат r. Кујупџићу,   Министру   шума   и   рудника, 
онај  исти комчтлимент који му je данас учииила и 
сама Народна скупштииа, верујући да ће он овом 
случају, као и свима другим сличним случајевима 
да поклони своју пуну пажњу, a пажњу he покло- 
ниги  само на тај начин, ако сасвим одлучно и без 
икаквог увијап.а u не слушајући референте своје, 
јер ja врло добро знам да г. др. Драгољуб Петро- 
вић,   IULM]) Отсека за ограничавање шума не може 
иикако да се помири са тим да се анулирају неки 
поставл.ени и ограиичсии комплекси, као да су, го- 
сподо, ти комплскси централни    проблем наше др- 
жаве. Ja потпуио разумем r. др. ДрагоЛ)уба Петро- 
вића који je ретко спрсман и савсстап    чииовник, 
али није валсно што je Министарство шума и руд- 
иика поставило комплсксе, FIHJC важно пгго je Ми- 
иистарство шума и рудника ограпичило комплсксе 
no неким уображеним интересима државнс icace и 
државис привреде, BCII важпо je, господо, то.да je 
ово ограпичеи^с учнњсно на апсолутну, нанајпећу 
штету онога иарода, и ми, ако хоћемо своју поли- 
тику да водимо у духу вародних иптсрсса, ако xn- 
IICMO,  господо, да сваки свој акт стриктно одреди- 
ио  и  стриктно упутимо прсма томе како интереси 
нарола захтевају, ми морамо, господо, не само овај 
случа j нсго и све друге случајеве најодлучније да 
поправимо или сасвим да анулирамо. И зато огра- 
шгчеии комплекс „Драгишсц" мора се сав ослобо- 
дити  и предаги на •олржавап.е и чуваи>с заинтсре- 
сопаним селима, јср je п.сгово    ограничење за по- 
трсбе државе извршено и противу закона и ппоти- 
BV интсреса    парода, o чему служе као испобигии 
докази   напред споменути и  прочитапи извештаји 
и мишљења разних шумских комисија. 

Кад говорим o овим иеправилностима и очи- 
гледним неправдама почињеним приликом ограпи- 
чаван>а државнпх шума, ja сам уверен да све те 
TcniKC грешкс и нсправдс увиђа и сам г, др. Драго- 
i,\6 Петровић, шеф Отсека за ограпичавап.с шума, 
ао што верујем и то да у моме изборном Срезу, 

крутевском/ис би био ограничен ии један шум- 
ски објект, да je у времс ограничен.а г. др. Петро- 
i; ili био на свом данашњем положају. 

Ja сам одустао од речи у три pecoipa, само да 
бих могао овде мало дуже говорити. (Михаило 
Kpcnili: Инкад нисн направпо лепшу поенту него 
овога пута!) Ту, драги Мико, нишга ne вреди поен- 
ra, ако се шуме не врате народу; Јавас молим да 
ми дозволите, да у миру завршим свој говор. 

Polpretsednik Jevrem Tomić: Gospodine Antoni- 
jeviću, na taj način nikad nećete završiti Vaše izlaga- 
nje, ako budete poleinisali sa g, g. poslanicima. Izvo- 
lite nastaviti. 

Душан ЛнтониЈевић: (наставља): Господинс 
Министре, морам да се обратим Вама и да Вас 
умолим, управо да Вас преклињем да учините 
правду пароду, да поравите ове тешке, печувсио 
тешке неправде, да поправите овај тежак грех, 
који je учињеп према ономе народу. Ако то ne 
верујеге, молим Вас да дођете на лице места, na 
ако будем демантован за једну длаку у овоме, mro 
са.м изнео н што пише овде, ja liv пристати да 
повучем консснквенце. 

Господо, ne само mro je потпуно депласирано 
и бсз икакве потребе за рачун државе извршеко 
ограничење комплекса „Драгишец", o коме je реч 
у извештајима шумских комисија, којс сам мало 
пре споменуо, него je учињена исто тако тешка 
неправда и још извесним селкма, која нису везана 
за onaj комплекс. Тако селу Базерпику, једноме 
изразито планинском селу м једноме од најпасив- 
пијих села, које je органски везано за шуму n које 
без шуме ne може да жив«, јер шума му je и ваздух 
и душа и срце и плућа и тело и свс, томе селу Ба- 
зерпику учињеиа je огромна неправда. И да би 
била трагедија всћа тамо je погинуо један сељак. 
Чувар државних шума Петар Каличанин убио je 
једнога сељака из села Базерника, и шумар се дапас 
палази у затвору. Убпо je шумар сељака због шумс. 
Кад сам испитивао зашто je дошло до овог жало- 
сног догађаја, дошао сам до закључка, да у ствари 
била трагедија већа, тамо je погипуо јсдан сељак. 
него су криви само onu, којп су пароду, без икакве 
потребе одузслп шуму. To није блеф то ннје дсма- 
гогија. To су чињенице, које ne може нико да no- 
бије. Рђава шумска политика пз ранијих времена 
дотерала je дотле да се пролива невина сељачка 
крв. 

Ова четири извештаја разпих комисија, који 
спадају у Министарство шума, a које вероватно 
niiKo пијс ни прочитао, претстављају једну тешку 
срамоту за нашу шумску администрацију. И тек 
1935 године, кад сам у послапичком клубу, пред 
претседнпком Крал.евске владе г. др. Мплапом 
Стојадиновићем и у присуству тадашшег Министра 
шума г. Ђуре Јанковића, изнео и врло оштро под- 
вукао onaj необичан случај чак n за нашу шумску 
администрацију, Мипистар шума и руда г. Ђура 
Јанковић наредио je, no жељи самога претседника 
Краљевске владе једној комисији да одмах оде na 
лнце места и подпесе детаљап извештај. Али и та 
комисија пије урадила консеквентно ono што je 
требала да уради no својој најдубљој и најпотпу- 
нијој савести, већ je урадила само донекле, у место 
да овога пута потпуно и дефинитивно скине са 
дневнога реда ono жалоспо nnraibe. Па ипак ja ио- 
рам овде Да одам најискренију захвалност г. Ђури 
Јанковићу, бив. министру шума и руда из тога вре- 
иена, који je потпуно схватио нелравду, која je у 
оиом случају учењена, и констатујем и подвлачим 
да je г. Ђура Јанковић првп Министар шума који 
je почео да поправља неправду која je учињена 
народу, и повравио je неке тиме mro je пеким се- 
лима дато иешто шуме. Али проблем je остао И 
дал.е нерешен, јер je то питање егзистенције и пи- 
тање N/icda оног народа. Ja, господо, не могу да 
разумем толику сентименталност код господе из 
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отсека за ограиичпнање шума, зашто ти људи, то- 
лико љубоморно чувају те своје границс н те своје 
комплексе и сматрају to као неко јеванђел^е, na то 
ограничење бране чак и онда кала се оно ни no 
коме оскоиу не може бранити. To je толико jaciia 
crnap да o томе ne треба више трошити речи. Ja 
морам  овде да воднм  ner до шест година једиу 
лулу борбу, да поправим велики каламбур који су 
иека господа из Министарства шума направили у 
своје време, и кј није, разумс сс, моја кривица. 
Кад бих, неким  чудом, ja био  министар  шума  и 
руда, ja бих одмах наредио истрагу против свих 
оннх чиновника, који су ограничавали ову шуму, 
Или je криво Мииистарство шума којс je против 
категорнчки   јаспих   мишл>ења   пајкомпетеитнијих 
својих oprana извршило ограничење ове шуме и 
оштетило и парол и државну касу, плаћајући скупе 
дијурне за многобројне изласке разпих комисија и 
разних чиновника, или су криви чиповпицп који су 
оиаква мишљења давали своме министру, и онако 
одлучно се изјашњавали против свакот опраниче- 
п.a. Ja молп.м г. Министра шума да исто тако ne- 
рује да ово питањс ограничења шума никако ne 
сме да сс решава као питање чисто адмттстрапж- 
no  тсхпичко, јер  je  шума,  и  са  екопомског  и  са 
психолошког гледишта, врло важап фактор у ег- 
ЗИСтенцији namera парода, иако ми шумску полп- 
тику водимо мсхаипчкп,  само ради шуме, искл>у- 
чиио радп шуме и пезависпости од парода који je 
органски везан за ту шуму, за шта je класичанпри- 
мер баш овај   случај o коме   овде   говорпм,   онда 
т. зв. шумска полптика ne врсди пи пребијене nape. 
Није истина на народ руши спстематски шуму. Ha 
против, народ доле љубоморпо чува шуму, јер je 
потпуно свестан њене капиталне вредности за ње- 
гову егзистепцију, али ако му се шума одузима, a 
парочпто ако му се одузима шума која je кроз сто- 
лећа била, или лично његова или сеоска, онда, са- 
свим природно и логичпо, паступа реакција, и се- 
љак, кад осети да та шума nmne није пи његова, 
ни   сеоска,   BCII   ту1,а,   захвал3ују1ш   нашој лошој 
шумокој  администрацији,  безобзирно  кидише  на 
шуму и немилосрдно je ништп, што je, донекле, n 
разумљиво, јер своје je своје, a ту1)'е je туђе, na 
макар ту бпла у питању и државна шума. И зато 
молим   г.   Богол>уба   Кујупџића,   Минпстра   шума 
n руда, да у овомс случају учињепу неправду на- 
роду Среза крушевског пензостаипо поправн,  јер 
то захтевају истовремено и здрав разум; и интерес 
државе, и интерес народа. (Један глас": To треба ча 
кажеш Летпцп!) 

Да, и г. Летици хоћу да кажем да овде није 
ннтерес mi државе mi фискални, пего nnrcpcc n 
народа и државе, и овде се ради 6 исправљању 
једне брутално учињене неправде. A ко je ту nc- 
правду учинио? Ту су неправду учинила господа 
из Мииистарства шума још мпого, много раније, 
то датира од 1920 na све до 1932 годипе, mro значп 
да je сва ова пеправда учип.епа за време владс 
ранијих режима. 

Госпсдине Мипистре, ja нећу више да говорим 
o omi.M шумама! II ja се надам у Бога n божју 
ггравду да !ic ово бити последп.и пут mro ja гово- 
рим o ограничењу ове шуме, али, исто тако, г. 
Министре, ja Вас молим да неизоставио наредите 
да се mro пре одрсди друга информативна коми- 
сија, да поиово изађе na лице мсста и прегледа 
села: Пуста   Река  и  Базерник   у   Срезу крушев- 

ском и село Цер, na граници Срезова кичсвског И 
крушевског. Ако бпсте Ви, г. Министре, отишли 
na лице места и впдели где je Мипистарство шума 
вршило ово разграпичење, Ви би сте се сканда- 
лизирали. Сслу Пуста Река, које je јсдно од најсн- 
роматппјих и вечито паснвпнх ссла, одузете су 
многе и многе њиве, na чак и појило за стоку, и 
oi{o je услед оваквог паопаког ограпичења шумс 
пртпуно паралисапо у својпи пајосновппјим по- 
требама екопомскпм, a иста судбина постпгла je 
n село Базерник, којс je скроз и скроз снромашно 
n којс живи исклЈучиво од шуме и шумских про- 
извода, јер je и њему одузет највећи лео гауме 
коју je ло ограничења ужнвало од вајкала, алп 
исто тако n чувало шуму, o чему je иајбољи до- 
каз чињеница да je шума ту заиста и сачувана, a 
то чување вршпо je сам народ, јер je била НјС- 
гова сопствсна шума. Колпко je неиздржљива, 
очајна ситуација у селу Базернику, где су иначс 
сел.анп веома iiMvlnm. пптомп и побожпи. nai- 
боЛ)е се видп no томе што je, као што сам папрел 
већ показао. чувар државппх тпума Пстар Кали- 
чанин, чувајући ову наопако и против закона огра- 
ничену шуму убио једног нсвиног сељака, који je 
платно главом само зато што je тражећи хлсбп 
за себе и^своју породицу морао да залази у огра- 
иичену шуму, која за село Базсрпик прстстапл>:! 
пита11>с живота и смрти. 

У погледу ограничења шума смртпо 'jc noro- 
I4M10 и село Цер, у Орезу кпчсвачком, јер je гра- 
"ична линија поставлзена такорећи na пола кило- 
метара од села, због чега je село Цср, које je 
ултра печалбарско и чији су сеЛ)апи иначе у сва- 
ком погледу веомп паппслпп и врло осетно ол- 
маклп од осталих села, у поглелу својс привреле 
n економије просто na просто улавл^еио. Заиста, 
тежак je и прстежак грех учип.ен према селу Церу, 
n то пи кривом, ни дужном. исто опако као што je 
такав гпех учињен и ппема селпма Базерник и 
Пустп Рска, n ja се у чуду питам коме je трсбало 
ла свп ono будс овако и ла лп су свесни тежине 
олговооности, ако ne закопа a ono бар моралне 
олговопппсти, опи којп cv ono орраничавање шуме 
впшилп бсз срцл n дутие, СПл.сскаље на лесппппУ 
Ja молпм господу ла мс поттсле овог аплауза, iep 
ми TU аплаузи ништа нису потрсбпп овога пута 
кад v Наролпој скупттшш говорим o овако оз- 
бил.ппм и прсозбпл.пим стварима- 

Онако као што je Крал.евска влада морала до 
сада да поправл^а велики број грешака ранијих 
влада. ja молим г. Мппистра шума п руда, ла н 
oBv тешку грешку исправи и донесе одлуку, као 
mro сам казао, бсз икаквог устсзаља и без икак- 
пих реферата и 1<(оптрарсфсрата, с обзиром na 
чињеницу ла-је у овом случају ограппчењс извр- 
meno потпупо пеправплпо n потпупо протпву 
закона. 

Ja подиоспм пајаутентичпија докумопта са- 
мом r. Мтшстру шума и рудника из којих се до 
очигледности јасно види сва неправилност и не- 
зак-опитосг нзвртспог ограпичеп.а, n молим. да, иа 
оспову ових докуменага, који проистичу из вре- 
мена када ja jom нисам ни био посланик и када 
су надлежна гчхпода могли без икаквих сметњи и 
утицаја неодговорних фактора да решавају n 
реше ово питање и потпупо правилпо, и потпуно 
законски,  a  ne овако, газећп  очпгледно закоп n 
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ne водсћи рачуна o сновним иптсреспма ссла и се- 
ЛЈака. 

Исто тако, као што данашња Краљевска плада 
i'a решавати и решити питање неправде у по- 

гледу ограничења ове шуме, она he моратн да ре- 
тана jom ммуга и многа друга гштања, и да по- 
правља jom многе и многе грешке и иеправдс, a 
нарочито и на прном месту ноке крупније грешке 
и неправде, које садрже Закон o устројсву војске 
и морнарице, Закон o жандармерији, Закон o упу- 
Tpaiiiii>oj управи, као mro ће морати да поправља, 
сем овога случаја којн износим и ради кога го- 
ворим, и још многе и многе друге неправилиости 
и незаконитости по Закону o шумама- 

Potprctscdnik Jevrein Tomić: Gospodine   posla- 
nice,   Vaše  je vreme  isteklo, molim Vas da završile. 

Душан AiiTOHUjeBiili (наставља): Ero, na при- 
иер,  заборавио сам да спомене.м и тешку и нпчи.м 
незаслужену исправду учињеиу селу Острилци, у 
Срезу   крушевском,   које   село у иацнопално   др- 
жавном погледу има веома великих заслуга a сем 
тога  je очајио сиромашно, и целим својим живо- 
там   и  свом  својом  егзистенцијом упућено je на 
шуму,  која  je  чак  и  њему  безобзирце  одузета. 
Колико je ово село заслужно најбоље се внди no 
томе, што je у њему 1922 године убијен бугарскн 
комитскн   војвода   Љубомнр   Весов,   кога   су   no 
својој иницијативи убили сељацИ овога села: Сто- 
јан   Здравковић, Мирче Здравковић, Jonan  Стој- 
ковић, Јошс Таиасковић, Давид СтојановиК и То- 
дор Танасковић, за шта су одлнковапи златнпм н 
сребрним   медаљама  за 1рађанске   заслуге.   Сем 
тога,   сељани  села Остринца били су увек, и ако 
под теретом највеће сиротиње, часно, поштено и 
најоданије у служби јавне безбедиости. Међутим, 
na нашу велику жалост, Мшшстарство шума није 
умело да нма обзира чак ни према овоме заслул<- 
поме селу, коме je иначе шума питање бити или нс 
бити. 

Господо, ова Влада Mopahe no самој својој 
мисији, Mopalic no своме великом и далекосси{ном 
задатку, који има да изврши од почетка до краја, 
иораће смстематски и одлучпо да расправља све 
неправде и грешке почнњенс под рапијим режи- 
мима. 

Ja сам узгрсд споменуо такву једну неправду 
у нашем Закону o устројству војске и морнарице. 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Gospodine govor- 
niee, ostavite Ministarstvo vojske, jer Vam je vreme 
isteklo. 

Душан AHTOimjeBnli (иаставл.а): Сад hy да за- 
вршим, само још пеколико речи, али војску не 
могу да оставим, јер je војска за нас одувек била 
Иајважније питање. 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Molim Vas da za- 
vršite, vreme je Vašem govoru isteklo. 

Душаи АнтониЈевић (паставља): Господо, тре- 
ба, na пример, цео nam народ да зна, да су наши 
пајхрабрији војници n најхрабрији официри, који 
су и своју легендарну храброст и своју способ- 
мост доказали пред целим светом и na свпма бој- 
пим полЈИма n најбоље положплп ту све своје ис- 
nnie, сасвим запостављенп у поглсду упапређеша, 
и да je тим официрпма, нашим храбрим и заслуж- 
ипм ратпицима, којп иначе нису пмали високе 
школске   квалификацпје,   забрашено   и   ЗЕКОНСКИ 

онемогуНено напреддвање даље од потпуковнич- 
ког чина! И зар то imje страшно, и зар то mije 
трагично, и зар се пред оваквом једпом псправ- 
дом, тешком н неподношљивом, иоже бптп нео- 
сстл>ив n равнодушан, и стајатп затворених очију; 
лред неправдом која je тешко погодила јупачки 
noiioc ових наших ратних ветерапа, који he OTIIIIII 
\  гроб са тешком раном у душп. 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Ponovo Vas molim, 
gospodine govornice, da završite. 

Душан АнтониЈевић (наставља): Исто тако мо- 
рамо да изменимо n Закон o жапдармеријп, јер n 
raj Закоп садржи крупну неправду у погледу плата 
и пензија жандарма, o којима би, због своје по- 
шуне и легитимне оправдаиости требао да поведе 
рачуна чак и г. Boja ЛазпЈ! у место што пепре- 
кидпо напада na жапдарме и жандармеријске ста- 
нице. Уместо тпх напада ми бисмо врло добро 
урадили ако озбиљно подносимо и промислпмо... 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Gospodine govor- 
nice, još jednom Vas molim da završite. 

Душан AiiToiinjeunli (паставља): o томе како 
су naum жапдар.мп, који су такорећи свакодпенпо 
прсдмет најтежих напада у Мародној скупштини 
сразмсрно мало плаћени, a нарочито да проми- 
слшио o томе, како су жапдарми у погледу својих 
пензија веома слабо, сасвим слабо обезбе1)епи. 
ETO, господо, n то je једно веома важно пптање 
и са гледишта социјалне правде, и са гледпшта 
првокласне важпости name жапдармерије и у миру 
и у рату, na ако хо11ете, господо, и ca чисто поли- 
тичког гледкшта, јер жандарми нису данас само 
чувари јавне безбедпостп, него су и врло важан 
културни фактор, нарочпто na селу, o чему слулсе 
као несумплт доказ жандариериске стапице. 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Gospodine govor- 
nice, ako ne završite biću prinuđen da primenim Po- 
slovnik i da Vam oduzmem reč. 

Душап АнтониЈевић (наставља): Пошто ми сс 
прети примепом послоиппка и одузимањем речп, 
npnnyl)en сам да свој говор завршим. 

Ja Вас, г. Министре, молим да поводом овог 
пезаконптог ограпичеља шуме у Финансијск« за- 
кон за ову годипу унесете амапдмап, који hy вам 
предати. Taj амандман гласи овако: 

„Оглашава се пиштавом граничпа линија огра- 
ђеног комплекса Драгишец, у Срезу крутевачком, 
Вардарскс бановппе, .тако да све шуме и сва зе- 
мљишта, која обухвата овај комплекс прелазе по- 
пово у посед пређашњих поседипка-уживалаца, 
како прпватних лпца тако n села, општина и мана- 
стира, a тако нсто пншти се грапична линија и 
према селима: Впробу, Базерник n Пуста Река, 
истога среза, као и према селу Цер, Срез ки- 
чевски." 

Мпслим, г. Министре, да после онако изне- 
сепих докумената пемате апсолутпо никаквог раз- 
лога да одбијете овај амандман, и мислпм да мо- 
жете потпупо мирне душе и потпупо мирне са- 
вести, да тражите примање овог амандмана н од 
Краљевске владе. 

Иначе, господо, ja имам пуио повереп.е у Mn- 
нистра шума и рудника, нашег веома уваженог и 
симпатичног послапичког друга г. Богољуба Ку- 
јунџића, констатујући, господо, да je овај буџет 
примл>ен  са  пајвећом  симпатијои  од целе  Скуп- 
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штине. .Али, господо, ja истовремсно молим Ми- 
нистра г. Кујунџића, да у овом случају учини бар 
онолнко колико je учинио fberoB претходник г. 
Ђура Јаиковић, који je једики и гарви Министар 
шума од 1920 године иа опамо, који je овоме слу- 
чају поклонио озбиљну пажњу, ие жалећи труда 
да сам лично прочита све комисиске извсштаје и 
записнике, које сам овде споменуо и прочитао, 
док су се други Министри редовно заклањали за 
леђа својих референата- 

Имајући, господинс Министре, пуно поверењс 
у Ваш рад и Вашу политику, и вфујући, да he 
i!;mia шумска политика данети не само највеће ко- 
ристи иароду, него да he она поправити и ради- 
калпо пречистити сва ona сиорпа и жалосна пи- 
тања, иаше шумске администрације и шумске по- 
литике, изјављујем да hy гласати за овај буџет. 
(Одобравање на десници). 

Potpretsednik Jevrein Toniić: Reč ima narodni 
poslanik g. Sima Budimir. (Glasovi: Nije ovde) Pošto 
g. Budimir nije ovde smatra se da je odustao od reči. 

Ovim je lista govornika iscrpena. Ima reč h\i- 
nistar šuma i rudnika g. Bogoljub Kujundžić. 

Министар шума и рудника БогољуО Кујунџић: 
Гооподо народни посланици, саслушао сам нај- 
пажљивије све ваше говоре н cue примедбе упу- 
iiene мени и покерепом мп Мипистарству. Са нај- 
нећим задовол.ством могу да констатујем, да je и 
са лева и са десна пала једна критика лојална и, у 
већики случајева, потпуно објективна. Ja мислим 
Оаш na тога разлога да сам дужан да поведем ра- 
чуна o свнма тим примедбама које су данас у овој 
Мародној скупштипи пале. Само једно желио бих, 
господо, да констатујем: да није криво Министар- 
ство ради уништавања наших шума. Постоје, po- 
сподо, ту три главна разлага који вн нисге хтели 
да наведетс као пародии посланици, a које hy ja 
као одговорнц Министар овог ресора ипак да na- 
ведем. 

Први je разлог, господо, у недовољно разви- 
јеној свести ■нашега народа, да шуме пису љегово 
добро, иего да су оне туђе добро. Други je разлог, 
гооподо, што се шуме сматрају уопште „Алајбе- 
говом сламом", у које сваки сме ући и на чије ко- 
рито сваки сме доћи, Трећи je разлог, господо, 
неефнкаспа примена оних шу.мских казни које би 
се морале бар заменпти јавиим радоА! ua пошум- 
љавању оних површнна koje су дотичне штсто- 
чине оголеле .. . (Опште одобравање) . .. и, иа no- 
слетку четврти разлог ja неКу да наведем. Остав- 
л,ам вама да га погађате јер ja мнслим да се ми 
сии између себе разумемо (Опште одобравање). 

Господо, што се тиче малих прихода од овог 
Министарства, ja Ну вам одговорити само ово: када 
бих ja водио у шумском газдипству пол^итику ра- 
зних Регенштрајфа, ja вам гараптујсм да бих имао 
приход 500% Belm, али, господо, ви мене морате 
разумети, да ja морам водити рачуна и o соци- 
јалним момептнма у томе газдинству и иа крају 
крајева, ако се нашем свету neiie то помоИи, na 
ja не знам на коме he му се пољу помоћи. (Војислав 
Лазић упада). Тако je нажалост, али једно вам 
отворено и слободно могу pehu да Мииистарство 
шума и рудника, за које ви сами знате да се пре 
неколпко година пазинало Министарство афера, 
данас није више Министарство афера . . . (Опште 
одоораиап.е) . . . n сва моја настојања ићи he у томе 

праицу да оно то и не постане. Зато вас молим, го- 
сподо, да гласате за буџет. (Бурно одобравање у 
целој дворани и узвицп; Живео!) 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je lista govornika iscrpena to je pre- 
tres u pojedinostima predloga budžeta rashoda XV 
razdeo — Ministarstvo .šuma i rudnika zavržen. Pre- 
lazimo na glasanje. Glasače se po partijama sedenjem 
i ustajanjem. Gospoda narodni poslanici, koji pri- 
maju pročitane partije neka izvole sedeti, a koji ne 
primaju, neka izvole, ustati. Molim zamenika izvestl- 
oca sekretara g. Nuriju Pozderca da izvoli pročitati 
partiju 894 sa predloženim amandmanom Kraljevsko 
vlade. 

Zamcnik izvestloca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 894 — XV razdeo — Ministarstvo šuma i rud- 
nika,  sa   amandmanom  Kraljevske  vlade,  koji  glasi; 

XV   RAZDEO   —   MINISTARSTVO   ŠUMA  I   RUDNIKA 
GLAVA  CXV — MINISTARSTVO 

Redovni rashodi 
A.    L i i; n i    rashodi 

Part. poz. 
894 Lične prinadležnosti: 

1  Plate,   periodske   povišice   itd. 

a) Činovnici 
Odeljak /.a računovodstvo i blagajnicu Direkcije šuma — Niš 

Mesto: „računski inspektor Vll-l", staviti: „računski 
kontrolor  Vll-l",  suma  ostaje  ista. 

Odeljak   za   računovodstvo   i   blagajnicu 
Direkcije šuma — Sušak 

.  Mesto:  „2  knjiuovode Vili", staviti:   „:?  knjigovođe 
Vili", suma ostaie ista. 

U   tekstu,  u   naslovima:   „Odeljak   za   računovodstvo 
Direkcije   državnog   rudnika   itd.",   svuda   se   reč: 
„Direkcije"   briše,   a   izuzetno   kod:   „Odeljak 
računovodstvo Direkcije državnoj,' rudnika VareS 
naslov treba da ^lasi: „Odeljak za računovodstvo 
državne   topionice   i   livnice   VareS". 

1))   Činovnički   pripravnici 
U   tekstu,  u  naslovima:  „Odeljak  za   računovodstvo 

Direkcije  državnoK'   rudnika   itd.",  svuda   se  rei 
„Direkcije"   iz   naslova   briše. 

GLAVA   CXVI  —  VRHOVNI   ŠUMARSKI  NADZOR 

Ispod naslova glave dodati podnaslov koji glasi; 
„Odeljenje za vrhovni šumarski nadzor i Šumar« 
sko - lovački muzej >Viteškog Kralja Aleksandra I 
Ujedinitelja«". 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodu., 
skupština pročitanu partiju . 894 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! - 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tom« 
objavljujem da je partija 894 sa predloženim aniaml- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena 
Izvolite čuti partiju 895. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući so- 
den jem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini, većinom glasova usv 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rasli 
XV razdeo — Ministarstvo šuma i rudnika od partijo 
S95 do partije 91G zaključno. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Izvolite čuti partiju 
911   sa  predloženim  amandmanom Kraljevske  vlado 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 911 sa predloženim amandmanom Kraljev,-., 
vlade, koji glasi: 
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Part.  poz. 
911 

B.    Materijalni    rashodi 

Članarine: 
Na kraju teksta subpoz. a) iza reči: „god.", dodali: 

„1.000 zlatnih franaka". 

Potprefsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 911 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, nrema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 91] sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade većinom g\a- 
<')\л  primljena. Izvolite čuti partiju 912. 

- Zamenik izvestioca Ntirija Pozderac pročita par- 
tiju 912. 

Potpretsednfk Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
Skupština pročitanu partiju 912? (Glasovi: Prima! 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da ie pročitana partija 912 većinom gla- 
sova primljena. Izvolite čuti partiju 913. 

Znmcnik izvestioca Nuriia Pozderac pročita par- 
tiju  918. 

Potprefsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 913? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je partija 913 većinom glasova pri- 
mljena. Izvolite čuti partiju 914 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade. 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 914 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, ikoji glasi: 

GLAVA CXV1I — BANSKE UPRAVE 

Redovni rashodi 
B.    M a t o r i j a I ni    rashodi 

Part. poz. 
9И Izdržavanielusarsko škole U Sarajevu: 

П drupoj subpoz., п petotn redu odozdo, mesto reči: 
izdaci za sastvaljanje udžbenika", staviti: „Na- 
grade nastavnicima za sastav udžbenika". 

Pot.pretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 91-1 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! - 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 914 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade većinom gla- 
SO,va  primljena. Izvolite čuti partiju 915. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj .pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini, većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XV razdeo — Ministarstvo šuma i rudnika od partije 
915 do  partije 921 a zaključno. 

Polpretsednik Jevrem Tomić: Izvolite čuti partiju 
922   sa   predloženim  amandmanom  Kraljevske  vlade. 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 922 sa predloženim ainandinanoin Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA CXVIII — UPRAVA DRŽAVNIH ŠUMA 
Redovni rashodi 

Л.   Lični   rashodi 
Part. poz. 
922 Lične prinadležnostl: 

1  Plate — periodske povišice itd. 

b) Činovnički pripravnici 
Odeljenje za upravu državnih šuma 

Kod   50   čin.   pripravnika   Itd.,   na   kraju,   posle   reči: 
„skupoće",   dodali:'„postavljenih   po   Uredbi   M. s. 
broj   765/37   raspoređenih   kod   Direkcije   šuma". 

Kod „4 čin. pripravnika itd.", na kraju, posle reči: 
„skupoće",  dodati:   „postavljenih  po  Uredbi  M. s. 
broj 765/37, raspoređenih kod Odeljeiija /a upravu 
državnih  šuma  i Direkcije šuma". 

3 Plate — periodske povišice služitelja itd. 
Odeljenja za upravu državnih šuma 

Mesto: „171 služitelj itd.", staviti: „21 slu- 
žltelj: 1-1-2, 2-I-I, l-I, 1-11-3, 3-11-2 i 
13-11-1" 89.100, 

150 čuvara 11 položajne .tnupe služitelja, 
postavljenih po Uredbi M. s. broj 765/37 
i raspoređenih kod Direkcija šuma i 
šumskih uprava 441.000.— 

suma ostaje iiepromenjena. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 922 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi; Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, nema 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je partija 922 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 923. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svako! iDOJedinoj .partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § Г>7 Zakona o poslovnom 
redu ti Narodnoj skupštini, većinom glasova usvojila 
ti pojedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XV razdeo — Ministarstvo šuma i rudnika od partije 
923 do partije 934 zaključno. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Izvolite čuti partiju 
935 sa predloženim  amandmanom  Kraljevske  vlade. 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 935 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji ^lasi: 

П.    Materijalni    rashodi 
Part. poz. 
935 Troškovi eksploatacije šuma: 

1)  Glavni proizvodi 
1 Troškovi obeležavanja pore itd. troškovi 

i/mere i iskolčenja redovnih i van- 
rediuh seča itd. Ispod ovon teksta 
dodati nov: „Troškovi su šumarskih 
činovnika: dnevnice i podvoz i dr. 
oko nadzora i kontrole nad iskorišća- 
vanjem državnih šuma putem prodaje 
na panju. 

a)   Odeljenje  za   upravu  državnih   šuma, 
povećati sa + 68.000 

Kod v) Direkcije šuma — Sarajevo, sma- 
njiti   sa -61.000 

Kod d) Direkcija šuma — Zagreb, sma- 
njiti   sa     .  -   7.000 

Mesto: „a) Direkcija šuma — NiS", sta- 
viti:  „b)  Direkcija šuma — Ni.š". 

Mesto: „b) Direkcija šuma — Skoplje", 
staviti: „v) Direkcija Suma — Skoplje 
itd.", -- izmeniti redom azbučni red 
kod svih nabrojanih Direkcija. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
.skupština    pročitanu   .partiju   935    sa    predloženim 

95 
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amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je partija 935 sa predlo/enim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena, 
izvolite čuti partiju 936. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl, 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini, većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XV razdeo — Ministarstvo šuma i rudnika od partije 
936 do partije 963 zaključno. 

Potprclsednik Jevrein Tomić: Izvolite čuti partiju 
9(54  sa  predloženim  amandmanom  Kraljevske  vlade. 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 964 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA СХХ -- UPRAVA DRŽAVNIH RUDARSKIH 
PREDUZEĆA ' 

Redovni rashodi 
B.    M a t e r i i a I п i    rashodi 

Part. poz. 
964 Prometni  troškovi državnog rudarstva: 

5 Menja se i j,'lasi: „Anuitetni  obrok i kamate na  po- 
zajmice za nove  investicije". 

Ukupno XV razdeo — — 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 964 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka iz.vole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je partija 964 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 96Б. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o "poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini, većinom glasova usvojila 
U pojedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XV razdeo — Ministarstvo šuma i rudnika od partije 
965 do partije 966 zaključno. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je predlog budžeta rashoda XV raz- 
deo —■ Ministarstvo šuma i rudnika po svima parti- 
jama pojedinačno primljen, objavljujem da je ceo 
predlog budžeta rashoda - XV razdeo Ministarstvo 
šuma i rudnika primljen. (Burno pljeskanje i odobra- 
vanje u cent rumu i na desnici). 

Prelazimo na pretres u pojedinostima predloga 
budžeta rashoda XVII razdeo — Ministarstvo fizičkog 
vaspitanja naroda. 

Reč ima Ministar fizičkog vaspitanja naroda 
g. dr. Vjekoslav Miletić. (Burno odobravanje i plje- 
skanje u centrumu i na desnici). 

Ministar fiiičkog vaspitanja naroda dr. Vjeko- 
slav Miletić: Gospodo narodni poslanici, predlog bu- 
džeta Ministarstva fizičkog vaspitanja naroda za 
1938/39 godinu, koji se podnosi vama na odobrenje 
jeste minimalan izražaj zadatka, koji ovo Ministar- 
stvo treba da sprovodi. 

Ono ima pred sohom velike i vrlo važne opšte 
narodne zadatke, kojima je teško potpuno udovoljiti 
sa budžetom od  18,864.695 dinara. 

Svima je nama poznata uloga fizičkog vaspita- 
nja već kod antičkih naroda: Grka i Rimljana. Pa i 
današnji napredni i veliki narodi u želji da im omi,- 
dna čelici duh i da bude moralno i etički jaka sma- 
traju, da je neophodna potreba da im omladina bude 
zdrava, snažna, otporna i fizički razvijena, i u tome 
cilju posvećuju najveću brigu telesnom vaspitanju ne 
žaleći pri tome ni najvećih materijalnih žrtava. 

I kod nas se već dosta davno osetila potreba dl 
se opšti vaspitni sistem omladine treba nadopuniti 
telesnim vaspitanjem, pa se tako pomalo počelo sa 
osnivanjem   raznih   gminastičkih  društava  i  slično. 

Blaženopočivši Viteški Kralj Aleksandar 1 Ujedi- 
nitelj bio je prvi, koji je naglasio potrebu, da telesno 
vaspitanje bude dco opšteg držagnog vaspitanja. U 
tome cilju osnovano je -Ministarstvo fizičkog vaspfch- 
nja naroda, koje ima da vodi računa o zdravlju i te- 
lesnom vaspitanju mladih generacija. Ovo Mhvstir- 
stvo, mada ima da pomaže i unapređuje svaku kori- 
snu fclesno-vaspitmt delatnost, nema za svoj копаб 
cilj organizovanje sportskih utakmicai i stvaranje 
rekordera, već ono postoji zbog naroda, zbog miH- 
junskih masa naše omladine, kojoj treba omogućiti 
telesno vaspitanje zbog moralne, etičke i higijenske 
vrednnosti  ove delatnosti. 

Ministarstvo fizičkog vaspitanja naroda, kao deo 
vrhovne državne uprave, ima brigu o organizaciji i 
napretku telesnog vaspitanja u zemlji. Ovo se mo?e 
postići dvojakim putem: 

1. Radom samoga Ministarstva na izvođenju te- 
lesnog vaspitanja; i 

2. Pomaganjem, jačanjem i razviianjem privat- 
ne inicijative i to putem Sokola, društva za fiziSk) 
kulturu, raznih sportskih ortranizacija, vatrogastva, 
skautizma i ostalih dconica sve sa svrhom da se omla- 
dini, a to znači narodu, obezbedi i osigura pptpur 
razvoi; da se vaspita moralno i telesno, onako kako 
će naibolje biti za telesno i duševno zdravlje budu{ft 
pokoljenja. 

Najveći deo delatnosti Ministarstva svodio se u 
poslednje dve trodine na sprovodenju Zakona o ob, 
veznom telesnom vaspitanju, koji je stupio na snam 
2 februara 1934 rodine. Cilj je tojra Zakona, telesno 
moralno i nacionalno vaspitanje celokupne naše omla- 
dine od 1 irodine školovanja do navršene 20 godir; 
života. Školska omladina, muška i ženska, vaspit.iec 
se u tome smislu u školama, vanškolska omladina i te 
samo muška, vaspitaće se u prazničnim tečajevima. 

Primenom ovoga Zakona pored ostaloga osici;- 
rava se i čuvanje naže omladine od mnogobrojni 
razornih uticaja. koji nailaze najlakše na prijem b 
kod najneotpornijeg i idealistički nastrojenog clc 
menta — bujne omladine — a koja danas sutra im: 
da bude gro, celokupna popuna i obnova naše naroe!- 
пе vojske, koja je jemac i zatočnik našeg jedinstv,- 
i slobode. 

Osim toga rok službe u kadru vrlo je kratak, i 
moderni polet tehnike čini nastavu uvek sve težom, 
i dužom ф se primenom ovoga Zakona tj. priprt 
mom omladine — produžujući joj nastavu — na pred- 
vojinčkom terenu njenog života, olakšava postizav.; 
nje ciljeva, kadra naše vojske. 

Geografski momenti naše zemlje, rad susednih 
daljih država u tome pravcu kao i sve neminovne p 
trebe koje rezultiraju iz svega    toga    opravdavaj 
iziskuju potrebu primene ovoga  Zakona. 

Kao svaka nova ideja, tako je i ova i Zakon nai- 
lazio na poteškoće kod sprovodenja. Najveća je pe 
teškoća premalo razumevanje i interes za telesno \ 
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spitanje naroda, zatim pomainjkanje vežbaona i vež- 
balista kao i stručnih nastavnika. Kada je pre jedno- 
ga veka uvođeno obavezno školovanje, narod se i 
tome opirao negde manje a negde više. I kao što je 
obavezno školovanje trebalo vremena da se ukoreni 
u narodu, tako će se i obavezno telesno vaspitanje 
vremenom odomaćiti. 

Ministarstvo    je    svim    mogućim propagandnim 
sretstvima stvaralo i stvara    teren    za    sprovodenje 

a   Zakona,   a   istovremeno,   pomažući   materijalno 
postojeće telesno vaspitanje orgajiiizacije, stvaralo je 
terene  na kojima će se izvoditi ta nastava. 

U krajevima (opštinaraa) gde su ekonomske i 
materijalne prilike vrlo teške, preporuč.lo je ovo Mi- 
nistairstvo nadležnim vlastima, da sa podesnim i celi- 
shodmm merama i sa potrebnom obazrivošću i tak- 
tom, u granicama zakona stvore sve uslove za uspešnu 
primenu odredaba Zakona o obaveznom telesnom 
vaspitanju. 

Uvidevši potrebu što većeg broja obrazovanih 
nastavnika za fizičko vaspitanje, Mimstairstvo je odr- 
žalo u Beogradu 1У37 godine sedam tečajeva za obra- 
zovanje nastavnika obveznog telesnog vaspitanja. 
'lečajevi su trajali po mesec dana, a u njima je svršen 
čitav materijal prema Uredbi o sprovoelenju Zakona 
o obaiveznom telesnom vaspitanju. Na kraju tečajeva 
kandidati su polagali ispite. Na ovaj način obrazova- 
no je prošle godme 5UU nastavnika iz raznih srezova 
cele zemlje. Od toga broja bilo je 4U0 učitelja i 100 
lica iz redova ostalih profesija. 

Ministarstvo je smatralo da su učitelji, koji su u 
najužoj vezi sa narodom, prvi pozvani da vrše nasta- 
vu obaveznog telesnog vaspitanja i stoga je njih pr- 
venstveno primalo u tečajeve. U saghusnosti sa Mini- 
starstvom prosvete omogućuje se raspored muških 
učiteljskih snaga tako, da isti odgovara i -potrebama 
obaveznog telesnog vaspitanja. 

U ovoj godini dat je pravilan tok obaveznog 
telesnog vaspitanja i rad je otpočeo u čitavoj zemlji. 

Obrazovani su: 1) otseci stručnih referata pri 
Bainskim upravama, te je pri svakoj banovini Mini- 
starstvo u sporazumu sa Ministarstvom vojske i mor- 
narice postavilo po jednog referenta za obavezno te- 
lesno vaspitanje iz redova viših oficira; 

2) otseci stručnih referatai pri sreskim načel- 
stvima; 

3) praznički tečajevi za izvođenje nastave kod 
van školske omladine u opštinama. 

Broj nastarvnikai koji su svršili tečajeve Mini- 
starstva fizičkog vaspitanja naroda nije još dovoljan, 
da bi se nastava moglai nesmetano vršiti. Zbog toga 
su pored ovih vršili nastavu u prazničnim tečajevima 
učitelji, rezervni oficiri — i tehnička lica postojećih 
telesno vaspitnih organizacja 

Jasno je da kratki tečajevi, koji ne traju ni me- 
sec dana, ne mogu dati polaznicima onakvu spremu, 
kakvu bi im mogla dati stalna škola sa specijalnom i 
opsežnom stručnom nastavom. Radi toga a u cilju što 
uspešnijeg vršenja obaveznog fizičkog vaspitanja, 
ovo Ministarstvo nastoji da već u drugoj etapi svog 
orgainizacionog rada u novoj budžetskoj godini stvo- 
ri što povoljnije uslove za sistematsko i što stručnije 
spremanje nastavničkih kandidata, a osim toga, da 
pronađe i u privatnoj inicijativi sve one sposobne i 
aktivne radnike, a ovako stručno izgrađeni nastavnici 
moći će sa potrebnim razumevanjem najuspešnije da 
ostvaruju namere zakonodavca. 

I pored ovih istaknutih nedostataka danas ima 
kod nas  oganizovanih otseka obaveznog telesnog va- 

spitanja u 194-1 opštini i gradskih poglavarstava ,a 
vežba oko 250,000 obveznika u 2138 prazničnih teča- 
jeva. Ovaj broj se povećava, a u koliko se budu dale 
koristi, obveznicima u pogledu službe u stalnom kadru 
vojske i u saobraćaju na državnim prevoznim sretstvi- 
ma, biće u prazničnim tečajevima naskoro svi obvez- 
nici. 

Zbog opširnosti programa Zakona o obaveznom 
telesnom vaspitanju, kao i zbog momentalnih nedo- 
stataka nastavničkog kadra i materijalnih sretstava, a 
da se banovine i opštine ne bi isuviše teretile, ukazuje 
se kao podesno da se ovaj Zakon sprovodi postepeno 
a sa mnogo ozbiljnosti i obazrivosti. 

U pogledu obaveznovg telesnog vaspitanja u ve- 
l.koj većini evropskih država, a naročito u Nemačkoj, 
Italiji, Poljskoj, Cehoslovačkoj, Ruinuniji, Bugarskoj 
itd. radi se forsirano u tome pravcu pod raznim vi- 
dom. Austrija je donela prošle godine Zakon o oba- 
veznom telesnom vaspitanju, i već prve godine rada 
osposobljeno je 1.700 nastavnika za obavezno tjele- 
sno vaspitanje, u kome se najviše daje omladini po- 
uka iz predvojničke obuke, kao i potrebna nastava 
iz  općeg  tjelesnog  vaspitanja. 

Koliko je poznato u Poljskoj predvideno je za 
fizičko vaspitanje 72,000.000 dinara, a u Bugarskoj 
40 miliona dinara (100 miliona leva) itd. 

Pa pored ostalog, obzirom i na ovaj i ovakav 
rad u stranim državama, moramo i mi preduzimati 
sve potrebno da ne zaostanemo za ostalim narodima 
ii takvom radu. 

Ovo Ministarstvo pomaže i razvijanje privatne 
inicijative putem Sokola Kualjevine Jugoslavije, dru- 
štava za fizičku kulturu, sportskih organizacija i t. cl. 

Sokolstvo je 1929 godine značajno napredovalo. 
Dok je Savez Sokola u 1929 godini imao svega 443 
društva sa 72.806 pripadnika, u 1930 godini ima 784 
društva i ćete sa 134.951 članom. Cenjeno i zbog svo- 
jih već u prošlosti izvršenih nacionalnih zadataka, So- 
kolstvo je ušlo i u široke slojeve naroda, te danas 
broji oko 300.000 članova. Uz pomoć države, Banovi- 
na i opština sokolstvo je podiglo i preko 300 domova. 
Zadatak sokolstva nije samo tjelesno vaspitanje nje- 
govih članova, već i moralno i nacionalno odgajanje 
generacija, kao također i prosvećivanje i privredno 
potpomaganje naročito naroda na selu. U tome cilju 
radi se po sokolskim četama na podizanju higijen- 
skih prilika putem mnogobrojnih tečajeva, predava- 
nja, izložbi i prikazivanja filmova, te na isti način 
i na unapređivanju poljoprivrede. Sokolstvo kao opće 
narodna nepolitička organizacija, ima uvjek da raz- 
vija blagorodnu i korisnu delatnost. Za izvršenje ta- 
kvog posla i u takvom plemenitom radu pomaže ga i 
ovo Ministarstvo. 

Isto tako su u sprovodenju svog zakonskog i sta- 
lutarnog rada na polju fizičkog vaspitanja razvili lepu 
aktivnost i mnoga druga društva za fizičku kulturu. 
Tako na primer Zveza fantovskih otsekov u Ljubljani 
izgrađuje sopstvenhn sretstvima za sada najlepši i 
najmoderniji stadion u našoj državi, a sada već deluje 
sa svojih 300 jedinica. 

Važan faktor privatne inicijative, koji je najraz- 
novrsniji i najživlji, je ono što zovemo sportom, a 
što je kod nas dobro organizovano u Savezu sportskih 
saveza Kraljevine Jugoslavije i u Jugoslavenskom 
Olimpiskom odboru. Sport se u ćelom svetu danas 
priznaje i pomaže kao sretstvo za vaspitanje širokih 
masa i kao sretstvo da se najširi slojevi privuku sve- 
stranom i korisnom radu telesnog vaspitanja. Veliki 
mislilac Toma Masarik izjavio je jednom: »Zdrav čo- 
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vek ne može da živi bez sporta«, time je liteo reći da 
je biološka potreba čoveka da osvežava svoja pluća, 
da eeliči svoje mišiće i da se uopšte usavršava u fizi- 
čkom pogledu, jer je to žalitev prirode, kojoj je sam 
Bog dao svoje zakone. Iskustvom je dokazano da su 
koristi od Sportskog rada velike, pa se nadam da će i 
naš jugoslovenski sport izvršiti svoj veliki i viteški 
zadatak. U sportu su sve grane potrebne i korisne, 
kada se stručno i viteški na njima radi. Da bi se ta 
stručnost što bolje sprovela, potrebno je da i država 
pomogne privatnu inicijativu i da se preko nadležnih 
organizacija, (Saveza sportskih saveza i dr.) nastoji 
da se glavno načelo sportskog rada: dobrovoljna ili 
stroga disciplina u svakom pravcu poštuje, jer se po- 
magati može onaj sport, koji oplemenjuje, stvara ka- 
raktere i rodoljube. 

Ceneći rad privatne inicijative država je omogu- 
ćavala! i pomagala napredak sviju sportova tako, da 
zapažamo već vidan napredak i porast gotovo svih 
grana sporta za poslednjih nekoliko godina. Naro- 
čito je lep napredak dvaju sportova streljačkog i smu- 
ča rskog. 

Streljački sport odavno omiljen kod srpskog dela 
našega naroda i organizovan u streljačkom savezu 
K. ,1. proširio se u sve krajeve naše otadžbine tako, da 

i po selima imamo danas streljačke družine. Dok je 
streljački sport dolazio sa Juga naše otadžbine prema 
severu, a s njime i duh viteštva i ljubav za puškom i 
rodnom grudom, dotle je smučarstvo obrnutim prav- 
cem od Triglava do Sar planine ipridobivalo hiljade i 
hiljade pristalica. Vodeći računa o koristima, koje ova 
dva sporta udružena pružaju narodno-obranbenom 
pokretu i predvojničkoj obuci. Ministarstvo fizičkog 
vaspitanja naroda posvećuju najveću brigu njihovom 
napretku. 

Ministarstvo vojske i mornarice pomaže strelja- 
čki sport davajući materijal i stručne nasatvnike, a 
ovo Ministarstvo iz svog budžeta pomaže taj sport sa 
100.000 dinara pomoći godišnje. 

Najpopularniji sport u Jugoslaviji je nogomet, 
čiji je pretstavnik Jugoslovenski nogometni savez sa 
preko 665 klubova, a najomiljeniji je planinarstvo i 
smučarstvo. Po našim Alpama izgrađeni su turistički 
putevi i alpinističke zarade, a za turiste ima oko 150 
planinarskih domova i skloništa. Ove godine poselilo 
je oko 180.000 smučara Gorenjsku, Pohorje, Kopao- 
nik, .hihorinu, Šar planinu i ostale smučarske predele. 
Danas se naši smučari uspešno takmiče na svim inter- 
nacionalnim utakmicama. Ono što znači u gimnastici 
naš Soko stnkelj, koji je već tri puta na olimpijadi 
osvojio prvo mesto u gimnastici, to je u sportu smu- 
čar Smolej, koji je na Olimpijadi postigao časno me- 
sto u smučanju na 50 km., a na najnovijoj utakmici 
za svetsko prvenstvo u Finskoj tukao je sve Nemce, 
Italijane, Francuze i druge srednjo-evropske takmi- 
čare. Ponosni smo i sa svojim sportskim građevinama. 
medu kojima je celome svetu poznata njveća smučar- 
ska skakaonica u Planici. 

Naši tenisari redovni su gosti na svim interncio- 
najinin utakmicama, a uspeli su već jednom da su 
došli u finale evropske zone. U poslednje vreme naš 
tenisar   Pmičec   osvojio  je   prvenstvo  Skandinavskih 
zemalja. 

Dubrovački vater-poliste osvojili su svojom pre- 
ciznom i borbenom izroni Olimpijski stadion n Ber- 
linu, a naši plivači na Balkanu nemaju uopšte konku- 
renciju. 

Jugoslovenski spbrtisti, рге 15—20 godina sa- 
svim nepoznati, danas su rado videni gosti u svim 
centrima Evrope. 

Isto tako zapažen je velik napredak i u svim 
ostalim granama sporta. Ovo Ministarstvo staralo se 
da spremi za pojedine sportske grane sposobne učite- 
lje i propagatore i u tome cilju priređivani su tečajevi 
za laku-atletiku, plivanje, sportske igre i smučanj-, 
U 1937 godini priredilo je Ministarstvo 5 smučarskih 
tečajeva, iz koj.h je izašlo oko 150 osposobljenih uči- 
telja i propagatora toga sporta. Naša država izdašnu 
je pomagala i pomaže naše takmičare kada odlaze u 
inostranstvo. 1936 gbdine Ministarstvo je znatnom 
sumom pomoglo Jugoslovenski olimpijski odbor i ti- 
me omogućilo velikom broju naših najvrednijih soko- 
la i sportista odlazak na Olimpijske igre u Berlinu. Za 
Svesokolski slet u Pragu 1938 godine predvidena je 
pomoć Savezu Sokola Kraljevine Jugoslavije da može 
zastupati našu zemlju na Svesokolskom sletu i Medu- 
narođh.'nri gimnastičkim utakmicama, koje će se odr- 
žati tom prilikom u Pragu. 

Za informaciju širokih narodnih masa po pita- 
njima telesnog vaspitanja uopšte. Ministarstvo je or- 
gainizovalb sa Beogradskom radio stanicom u okviru 
nacionalnog časa po 2 (dva) predavanja mesečno za 
stanice Beograd—Zagreb i Ljubljana). Osim toga ni- 
zom predavanja, kojih je do sada bilo 15, obrađena 
su najaktuelnija pitanja iz ppdručja telesnog vaspi- 
tanja. Predvideno je i izdavanje časopisa za telesno 
vaspitanje, koji će biti organ ovog Ministarstva. 

U cilju povećavanja kvalifikovanih stručnjaka 
školuje ovo Ministarstvo 10 lica na Visokim školama 
za telesno vaspitanje u Varšavi, Berlinu i Gracu. 

Ministarstvo fizičkog vaspitanja naroda budno 
prati rad svih naših sportskih saveza i pomaže ih ma- 
terijalno koliko god mu je to u granicama budžeta 
moguće. 

Za Olimpijski sport Ministarstvo predviđa u svom 
budžetu za 1938/39 godinu iznos od dinara 200.000. 

Crkvu i školu smatramo za svetište religije i pre- 
svete, a ako gimnastičku dvorahU i sportsko vežbali- 
šte smatramo kao vrelo zdravlja i snage i radimo 
uvek u tome smislu, ostvarićemo i onu tako potrebnu 
harmoničnu vaispitnu orijentaciju naše omladine od- 
nosno naroda. 

Vatrogastvo, koje je nastalo još pre pola veka 
u Dravskoj, Savskoj i jednom delu Dunavske banovi- 
ne, nđfitaVlja svoj humani i socijalni rad u jjunom op- 
segu, a preduzimaju se mere i po drugiiri krajevima 
naše zemlje; da se organizacija dobrovoljnog "vatro- 
gastva što više proširi i posluži korisno Otadžibini i 
narodu; 

Sa izvesne se strane u jednom delu države poku- 
šalo da se izazovu u vatrogastvu neredi i zabune, a 
sve to u političke ciljeve, što je u početku imalo i iz- 
vešnog uspeha, ali svest vatrogasaca o dužnosti i po- 
trebi jedinstvene organizacije, kao jedne socijalne i 
humane institucije, dolazi sve više do izražaja'proti- 
veći se onoj po vatrogastvo štetnoj akciji. 

Primećujem, da je veliku smetnju pri organizo- 
vanju telesnog^vaspitanja uopšte pretstavljala finan- 
sisko-ekonomska kriza, koju nije mogla izbeći ni 
naša država, pa zbog toga nije do sada mogla za te- 
lesno vaspitni pokret da daje sva potrebna materi- 
jalna sretstva. Ali sada kada je blagodareći smišljeno 
i planski vodenoj privrednoj politici najopasniji val 
te krize prebrođen je, država će moći jače pomagati 
telesno vaspitanje.. 
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_ Kao što Je u ovoj godini    Ministarstvo    razvilo 
svoj   raci  u svima pravcima,  tako će ono produžiti i 
dalje u novoj budžetskoj godini, da bi se u sledećoj 
budžet mogao opravdano povećati, kako bi Ministar- 
stvo  moglo  da  izvrši što više svoj.h zadataka. Sada- 
šnji   predlog budžeta i ako povećan za 6,100.000 di- 
nara neće  još uvjek moći da bude dovoljan za izvr- 
šenje svih zadataka, koji se nameću ovom   Ministar- 
stvu,   kako  u njegovoj  organizaciji,  tako i u onome 
što mora da uradi u cilju izvrSenja zakona o obavez- 
nom  telesnom    vaspitanju i za pomaganje   privatne 
inicijative, ali će se učiniti sve da se i sa predvidenim 
sretstvima   postignu što veći i značajniji   uspeši na 
području fizičkog vaspitanja naroda. 

U tom cilju poduzeto je potrebno: 
1    Da   se   osnuje   škola za telesno   vaspitanje u 

Beogradu, a do tog vremena dai se organizuje jedno- 
godišnji  tečaj  za spremanje nastavnika telesnog va- 
spitanja po školama. Ovom školom otvor.će se tele- 
snom vaspitanju širom vrata i telesno vaspitni pokret 
kod nas stupa time u novu eru, a Ministarstvu su date 
smernice  rada. 

2 Da se donese Uredba sa zakonskom snagom, 
kojom će se izmeniti i dopuniti Uredba o uređenju 
Ministarstva fizičkog vaspitanja naroda E.br. 270 od 
19 marta 1932 godine. 

Ovo je potrebno pošto se prilikom osnivanja Mi- 
nistarstva fizičkog vaspitanja naroda nisu mogle 
predvideti sve potrebe administrativne i stručne de- 
latnošti novog Ministarstva. Stupanjem Zakona o 
obaveznom telesnom vaspitanju na snagu ukazala se 
potreba za osnivanjem novog otseka za vodenje po- 
slova oko organizacije i nadzora obaveznog telesnog 
vaspitanja. Sem toga potebno je i osnivanje pravnog 
otseka za donošenje novih zakonskih predloga i pra- 
vilnika, kao i za regulisanje trzavica u organizacijama 
privatne inicijative. 

U pogledu samog predloga budžeta po partiji 
1045 i 1046 u kojoj se navode lične prinadležnosti u 
sumi od 738.884 dinara, a koje su povišene od pro- 
šlogodišnjeg budžeta za 197.525 dinara, mogu reći 
da ovo povećanje nije dovoljno za postavljanje po- 
trebnog broja činovništva, kako stručnog tako i ad- 
ministrativnog. 

Odnosno partije 1047, koja je povećana za 
995.200 dinara, koncentracijom svih napora, kako 
sam u prvom delu svog ekspozea prikazao, činiće Mi- 
nistarstvo fizičkog vaspitanja naroda u toku iduće 
godine na poslovima predvidenim ovom partijom 
mnogo više nego što je to moglo učiniti do sada. 

Partija 1048, kojom se izdržavaju stipendisti 
ovoga Ministarstva, povećana je za 40.000 dinara u 
odnosu na prošlu godinu, što je neophodno potrebno 
za stvaranje stručnog osoblja. 

Partija 1049 je takode morala biti povećana za 
178.200 dinara te ukupno iznaša 353.769 dinara i 
omogućava Ministarstvu i izdavanje službenog orga- 
na, ali koji će imati formu jednog sportskog lista, 
za  kojim se oseća velika potreba u našoj zemlji. 

Partija 1050 ostaje nepromenjena, a 1051 je sve- 
ga za 3000 dinara povišena. 

Organizacioni i propagandni troškovi ovoga Mi- 
nistarstva izraženi su u partiji 1052 i ona je u ukup- 
noj sumi od 4,582.000 dinara, a povećana je od pro- 
šlogodišnje za 1,296.673 dinara. Ona je u poziciji 
1 i 2 za izvršenje Zakona o obaveznom telesnom va- 
spitanju ostala tako reći ista kao prošle godine, po- 
zicija 3 ostala je ista, a 4 i 5 povećane su. Najveći 
deo pfovećanja spada na uređenje vežbališta, građenje 

i opravke domova sportskih, gimnastičkih i viteških 
organizacija u poziciji 5. Velika je šteta što se ova 

| partija nije mogla još više povećati, kako bi izvrše- 
nje Zakona o obaveznom telesnom vasptanju moglo 
proći bržim tempom, kao i propagandni rad'na polju 
sporta, a zatim podizanje vežbališta i domova, bez 
kojih se telesno vaspitanje ne može razvijati. 

Partija 1053 pozicija 1 označava sumu od šest 
miliona dinara, koja se daje kao redovna godišnja 
pomoć Savezu Sokola Kraljevine Jugoslavije. Pozi- 
cija 2 jeste u sumi od 1,452.562 dinara koji se takode 
dodeljuje Savezu Sokola Kralejvine Jugoslavije za 
isplatu anuiteta Državnoj hipotekarnoj banci za za- 
jam od deset miliona, koji je odobren za sanaciju so- 
kolskih domova i izgradnju njihovu na osnovu § 98 
tač. 2 Finans.jskog zakona za 1937/38 godinu. 

Pozicija 3 smanjena je za 24.740 dinara i iznosi 
575.260 dinara, koja će se suma upotrebiti kao po- 
moć za organizaciju vatrogasne službe. 

Pozicija 4 i 5 u ukupnoj sumi od 600.000 dinara 
stavljene su kao potreba odlaska zvanične delegacije 
i Saveza Sokola Kraljevine Jugoslavije na svesokolski 
slet u Prag 1938 godine. 

Partija 1054 u ovoj godini iznosi 2,480.000 di- 
nara koja je namenjena pomaganju privatne inicija- 
tive u svima sportskim granama za 22 saveza i orga- 
nizacije, i ona je povećana za 1,221.000 dinara, Ova 
suma suviše je mala prema potrebama koje se po- 
stavljaju svima našim vrlo siromašnini sportskim sa- 
vezima, ali će se ipak donekle do'vesti u nekakav 
sklad njihove potrebe. 

Partija 1054a je nova partija u sumi od 100.000 
dinara i suviše je mala za svrhu kojoj je namenjen. 
Ona treba da obezbedi slanje naših sportskih repre- 
zentacija na takmičenja u inostranstvu, kao i doček 
stranih delegacija u našoj zemlji, te da pomogne u 
izvršenju teškog posla, koji je do sada bio uvek na 
teretu požrtvovne privatne inicijative, a posledica 
toga je bila da naš sport nije mogao biti reprezen- 
tovan u onoj meri u kojoj bi to bilo poželjno i 
korisno za opšte interese. 

Ukupan iznos sume predloga budžeta za 1938,39 
godinu jeste 18,864.695 dinara i veći je od prošlo- 
godišnjeg za 6,100.000 dinara. 

Iznoseći ovaj predlog budžeta, moram Još na 
kraju da naglasim da su kod nas saradnjom svih 
pozvanih faktora i komponenata u izgradnji fizičke 
kulture, u prkos skromnih materijalnih sretstava 
ovog Ministarstva, postignuti već sada lepi rezultati, 
a u međunarodnom takmičenju ne samo da stižemo 
i one naprednije države i narode, već smo i mnoge 
one sa jačim materijalnim sretstvima (budžetima) za 
ove ciljeve prestigli, blagodareći poznatom viteškom 
duhu, životnoj energiji, elanu i zdravoj prirodi naše 
nacije. 

Ovakav lep dosadašnji razvoj nažeg telesnog 
vaspitanja opravdava iskrene nade kao i želje za što 
sretniju budućnost našega naroda. 

Prema svemu izloženom, navedeno povećanje bu- 
džeta, prema zadatcima koje Ministarstvo ima da iz- 
vrši, Je malo, te zato molim iNarodnu skupštinu da 
ga primi sa uverenjem, da će efekat celog budžeta 
područnog mi Ministarstva biti mnogo veći, nego što 
on cifarski kazuje. (Burno odobravanje i pljeskanje 
u centrumu i na desnici). 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g. dri Milan Stijić. 
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Др. Милан СтиЈић: Господо народни посла- 
ници, ja hy, с обзирозд на одмакло време и na за- 
мореност, која je схватљива, гледати да будем што 
краћи. 

Господо, утисак, који добија један лаик про- 
.\iaip;ijyliii u пратећи соколски и спортски живот 
ii рад, далеко je од тога да нас задовољи. 

Данашњс сгање, какво je, показује једну дис- 
хармонију у раду иа иол.у телеовог васпитања 
нашег iiai)o;ui и иаше омладнне. Приватна ниицп- 
јатива у нашим спортскнм круговима, без довољне 
контроле, учинила je го, да енергије нису пра- 
вилно paciiopcljeiic у појединим делатностима на 
телесном васпитању, ни с обзиром na вредност ни 
с обзиром иа корист поједииих врста тих спортсжа, 
ncli се тс енергије губе у размирицама које ила- 
дају ii3Meijy појединих наших спортосих група. 
Онде би, посподо, била иотрсбпа једна снажна ак- 
ција Мипнстарстиа за фнзичко васпитање. да сре- 
ди ове односе, и да уклрни дисхармрнију у спорт- 
скнм кругоиима како у раду тако и у цнљсинма. 

Али, господо, ja морам ииде да учиним јсдио 
признање. Гоопрдан Мииистар за фнзичко uacnu- 
тање, госиодпи доктор Милетић, иој пријатељ и 
друг, нека мс изииип за ову коистатацију, али ja 
мислнм да за ову снажиу акцију наше Мннистар- 
ство физичког васпптања, као такво, нема довољно 
ауторитета, и да и сам садашњи Министар за 
({хиаичко вашитање осећа тешке последице омало- 
важавања тога Мпнисгарства које je годннама, joiu 
од свога постанка, третираио као неко пастирчс. 

Ono Мппнстарство, које no сво^ме задатку 
може и треба да буде од приокласног значаја за 
будућност namera народа, за телесно и духовио 
васпитање оних генерација које долазе нза нас, — 
ти Министарство сноси тешке последице грешака 
које су од почетка још чпњепе на штету његовог 
ауторитета. Стога, гооподо, треба дићи ауторитет 
овога Министарства за физнчко васпитаље, да ono 
може, са пуно сигуриости у успех, интервеиисати 
код соколскпх и спортских савеза у гштањима 
телесног васпитања name омладине, a парочито у 
случајевима кад треба рад појединих спортских 
оргапизацпја довести у склад са интересима државе 
и народа. 

Господо послаппци. соколство има једну узви- 
шену националну мисију, и коју je миснју у про- 
III.IOCTII часно вршило, ono je сужавањем приватне 
ипицијативс, путем подржављења, врло миого изгу- 
било у сво.ме полегу. Kao подвезаних крила Соко 
je стуиио у став одбрапе, дак ra ca свнју črpana 
запљускују вали свежега даха осталпх разповрсних 
спортова, који иду у корак саживотоми захтевима 
n потребама спортскота čuna. Ово подржављење 
соколске организацнје, као и промена политичких 
прилика, биле су вишенаштету националпе мпсли 
саколсгва noro од корпсти. Ако се зпа да je 
соколство и дотле имадо жестоких противника као 
што nx има н данас, који не могу да виде соколску 
одору, онда се категоричкн n императивно намеће 
мпсао да се једном систематаком полптиком теле- 
сног Bacinrniiiui, a пугем реорганизације соколског 
(.■цстс.ма гимпастике, томе Соколу даде пов полет 
iberoBe нацшјналне мисли. Том рефориом требало 
би да сс уклони дубоки јаз, који стоји између 
ооколства n разних спортова, дајући свима кори- 

■сним  спстемпма  подједпаку  важност. 
Господо, ja морам  овде указати  na једап  од 

пајважнпјих задатака које извршује Мпппстарство 

за физнчмо васпптање, a то je извршење Закона 
o обавезпом телеспом васпптању. Извршени су 
претходни радови, и na учител.ским течајевима 
рспособљени су наставници за телесно васпитање 
name омладипе. Ови учитељи, то lie omu у својим 
крајевима центри једие кационалне пршаганде за 
телеспу културу namera иарода, пропаганде, која 
je дапас пагребнија него икада mro je била } 
редовима name омладине. Ту ћемо видети акцију 
обавезног телесног васпитања и соколске идеје 
како се једппствепо допуњавају na терену, тако, 
да тамо где ne може, пз бпло којих разлога, да 
продре ооколска идеја, ту he се утирата пут ши- 
рењу националне и државие идеје акцијом оба- 
везног телесног васпптања namera норода. 

Господо, у о«о време кад je стварано Mnnii- 
старсгво за фн^ичко васпитање нпсу се могли пред- 
видеги мпогп дргађаји и мпоге делатности, na je 
због тога његов рад и бно уско аграиичен. Ja ми- 
слим да би се делокруг рада Мппистарства за фи- 
зичко васпитање морао nponmpnru и на поље npo- 
пагапде. 

Ми вндимо како велику и значајну улогу upo- 
пагавда нма и вршп код друшх културних парода. 
lby дапас употребљавају све могуће гране људ- 
ског рада, па поједнни иародн нду тако далеко 
да чак осппвају n катедре за пропаганду u осни- 
вају специјална министарства за пропаганду. 

Господи, nj)!! звртетку, ja мислим да треба 
наше спортске организацпје свих врста подвестп 
под Мниистарсгво за фпзичко васпитање; да треба 
осповаш школу за телесно васгштање, и у то.мс 
правцу nouecin једпу спажпу систвматжу npona- 
глпду у школама путем нацпоиалнпх часова, да 
би се и на тај начпп дигао ауторитет и истакла 
важност овога ресора. 

Развијањем, господо, јсдне смишљене снсте- 
магске пропаганде у ппострапству, путем наших 
спортских оргапнзацнја, суделовањем нашим на 
Олимпијадама, оргапизоваљем једпе Оли.мппјаде 
у Београду, нашој престоиици, учешКем пашим, 
као што би требало баш сада у месецу марту, у 
Каиру, где he се одлучити o Олимпијади 1940 го- 
дине, ми liCMo учиппти неоценлше услуге пашој 
пацији и namoj државп. 

Телесно « /Јуховно ваопитање наше омладине 
задире у животно питање наше пацпје, и затр Mn- 
листарство за физичко васпитање заслужује пуну 
пашу пажњу, како бисмо ia оспособили за "ис- 
лики и крупан задатак које ono има да врти у 
иатем државном n пацпоналном развитку. 

Имајући повереље у господина Министра за 
физичко васпитање ja liy гласати за овај ресор. 
(Пљескање и одобравање у центруму ц на десници). 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Reč ima narodni 
poslanik ^. Milan Mravlje. (Glasovi: Nije ovde!) Po- 
što ц. Mravlje nije prisutan, smatra se da je odustao 
od reči. 

Reč ima narodni poslanik y. Vojisiav Lazic. 
Војислав Лазнћ: Господо народни посланнцп, 

пред па.ма je једпо мало MimncTapcTBO. (Гласовп: 
A велики Минпстар!) He бих рекао и да je Мпнп- 
стар велики потто je одскоро Мннистар. Још нн- 
смо виделн његову дела'пшст. To ћемо тек имати 
да виднмо. Али, господо, no буџету можемо да ка- 
жемо, то je најмањи буџет и зато ja кажем мало 
Миппстарство. Могли би смо, господо, ми спрово- 
дити ово што желимо и без овога Минпстарства. 
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Али, госполо, Министарство постоји, ц сада мо- 
рамо o њему говорити, и морамо o његовом кре- 
диту решавати. Што се тиче самих кредита, го- 
сподо, ja налазим да не би ту ^имало шта да се 
примећује, али имам да приметим на извесне на- 
мере овога Министарства и на извесна изво1)ења 
Нзегових радова. Господин Мини-стар рече малопре 
у своме експозеу да iic сс наша школска омладина 
иуогка и женска ол 12 до 18 голина физички ва- 
спитавати у свима школама. 

Против тога ja псмам ништа.  Ja налазим, да 
je то лобро и да je то потребно. .Тер деца, седећи 
v тколи, седећи у загушллшом вазлуху, треба ла 
лобију мало чистог ваздуха н да мало раздрмају 
своје груди. Алн госполин Министар нам рече јел- 
HV новину, коју ло сала нисмо имали. a то je, да 
iie   се  физички васпитавати и наша  мушка омла- 
лина од 12 до 18 годииа и она ван школе. И рсчс 
како je то всћ у припреми, кпко cv и наставнипи 
спршилн курс и кпкп je издао нареНење. Лест, го- 
сподо, то je тачно. Код нас no селима извпшен je 
већ nonifc те лечурлијс. Господо, она cv већ ишла 
на  регрутацију V среско местр и наравно лекап ie 
све  њих огласио за способне. И сала они тпебају 
да  почну да се веисбају. Госполо, кол нас тп иле 
тепгко. врло тепгко. Затто, госполо? Зато mro cv 
наша  сел)ачка леца заузета послом. И ако  ie, го- 
споло.  празник н  ако  ie недеља, деиа 'HMajv по- 
сла.   Деиа треба ла чувају свиње; пеиа трсба да 
чувају  овцс: лспа  треба  ла  гдедају. хране и ne- 
rvi v   стоку и CBpmaBaiV друге домаће послопе. И 
с тога  разлога, господо, нсмогуће |е извести тај 
пјхпи. Ja тврдим овле, ла тај план неће бити изве- 
лен. Мвоги су закони донесени али v примени нису 
извршеии. И ова Уредба, Koia ie проттисана v том 
погледу, неће се извести. Ona већ сала кол нас на- 
илази на такве ствари, да се у многим селима ne 
изволк. Не могу власти лп кажњавају цело село, 
кад цело ссло ne поштује ту наредбу. Јелаппут ће 
казнити. клзппће лруги пут, na и пети и лесети пут, 
али   се лепа томе позиву не могу одазпати. и ло- 
живећемо к то. да жанларми изгоне ту ле.цу ла 
иду   иа  всжбу.  Ja  налазидт,  a  и парод  налази,  ла 
то за сеоску лецу nnie гтотребно. Ссоска деца фи- 
зички се развијају и физпчки се васпитава|'у сваг- 
ла. Оии чим устапу, и ралпим ланом и ппазпиком, на 
селу рале физичкп на чистом вазлуху целога лана. 
AKO Mvaaiv стоку  тпче за стоком и пгга хоћете већег 
физичког васпитања од детета, KOie треба лп трчи 
читав  дан јурећи за праспима или овцама, napo- 
чито   v ттролеће кала  нема  name  да  се  стока  до- 
вољно  nanace. na  зато  они морају за стоком цео 
дан трчати. 

A. госполо, мало одраслијн BCII узимају мо- 
тику у руке и цео да« копа.ју, a jom мало одра- 
слији узимају косу и друге алатке и тако, грспрдо, 
они се већ cтaлt^o, ne само празником него n cna- 
(сим ралним даном, физички добро васпитавају. 
Према томе, госполо. за n>nx je то апсолутно nc- 
потребпо. Сада, господо, пгта раде педел>ом? Нсдс- 
.•i.f>M су nama деца тако исто као и радним дапом 
запослена. Код нас нема, нарочито за децу, праз- 
пика! /lena морају пелол.ом да чувају"стоку. Tora 
дана ona неће бити код куће nero у пољу, 

Сада, господо, долазимо до тога да ово ва- 
спитанЈе насилним путсм изводимо. Чсму иде то 
ла ми насилним путем пранимо у нашој земљи 
фашизам, да фашизирамо дсцу од 12 године na 
иадаље? Шта се дога!)а na опим местима где се та 

деца скупе радн овог вежбања? Деца се скупе, a 
тамо   нема   паставпика,  учителЈа.   n   on  je   човск, 
{едва чека недељу да се олмори, иије му стало до 
ове деце. Деца се дакле тамо скупе, разпог узра- 
ста ол 12 до 18 година, има јачих, има слабијих- 
'hm  почну међу собом да  се играју a затпм  ол 
игре ло1је ло мало веће шале na опла и до туче 
и до разбијеппх глава. Ero, тако изгледа то фм- 
зичко  васпитаље!  Разуме  со,  одатле   се  разилазе 
кућама. И где су били? -- Нигде! Шта су видели? 
— Ништа! Шта су паучили? — Училн су сс ономе 
HiTo ие ваља!   Баппте ви то физичко васпитање! 
Дајте ви, гооподо, друго васпитање деци! .lom, кад 
бп сс отворили какви проспстни течајеви, када би 
сс ту ложала каква предавап.а o просвети, o науци, 
o хигијени или o пољбпривреди, онда би се још 
некр n одлучио да шаље своју децу на таква пре- 
давања   na   макар   се   за   raj дан и сам код Kyiic 
мучио. Али за физичко фашизпрање деце и народа; 
нећете ви ту, господо, nanlm на разумевање! Hnje 
оправдап пи разлог ла he се ona деца на тај начин 
оспоообљавати ла буду добри војпици. Mu ппсмо. 
господо. учили од 12 године ла будемо во-јници! 
Ми смо отишли у војску онда када ie било време 
томе,   када  шо  навршили   своју  20  годину,  ми 
нисмр били Фашистичка држава, ми нисмо учили 
оно што ви сала памераватс, али, господо, \т смо 
били   изврспи   војници!   Дакле,   nnjc   то,   господо, 
потребпо пи ради војске. Ham човск je no својој 
природи  poljcn појппк.   Можете ви  дете колпко 
хоћетс  од  његове   12  године васпитавати у  вој- 
ничком духу, ако оно нема друго петто, ако оио 
nnie чврсто, не можете ви њему ту чврстину дати 
овим   путем!   Госполо,   naina    je   нација   жилава! 
Mama ie нација иначе са.ма no себи врло бистра и 
врло брзо схвата,  и то због појпичке обуке, и>ој 
није потребно. Само he сс бадава лапгубпти и неће 
се нитта у гоме постићи, може сс постићи чак и 
супротан   резултат.   За   ono  впеме  депа   могу  да 
изгубс BO,iby sa оно што треба у војспи ла чине 
na he казати:   Досадило ми je вежбање од својс 
дванаесте  године  код куће!. . . 

Госполо. mro се тичс Сокола, ja Соко пошту- 
icM. |а установу Сокола миого ценим. Али, господо, 
ia сам за то ла се физичко васпитање врши сло- 
бодном вољом, a не насилшш путем! Дозволптс 
ви, нека сс наш народ уписује у соколске чете, 
нека се уписује н v друга спортска удружеп.а, 
али нека то буде no наррдној вољти. To he бити 
најбоље, то he бити најоигурније, то he бити нај- 
стабилније! A, господо, ако ви мнслите да here 
постнћп нетто у овом физичком иаспптап.у na- 
СИЛНИМ IIVTCM, онда со варате! 

Пошто, господо, ja видим да ово није^добро, 
нарочито за сељачки нарол. пошто вилпм да je то 
кретање нашега народа ка фашизму, гласаћу про- 
тпв овога буџета!   (Одобравање na левици). 

Polprelscdnik Jevrein Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g. Branko Dobrosavljević (Glasovi: Nije 
ovde). Pošto nije tu, smatra se da je odustao od reči. 
Reč ima (ц-. Sava Mikić. (Glasovi: Nije ovde.) Pošto 
^. Mikić nije prisutan, smatra se da je odustao od feči. 
Reč ima g; Josip Cvetić. (Glasovi: Nije ovde). Pošto g. 
Cvetić nije prisutan, smatra se da je odustao od reči. 
Reč ima g, Jovan Zdravković (Glasovi: Nije ovde). 
Pošto g. Zdravković nije prisutan, smatra se da je 
odustao od reči. Reč ima narodni poslanik g. Jakov 
Kolarević. 
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Јаков КоларовиИ: Господо народни посланнци. 
Сад као нови посланик стугтам први пут на говор- 
ницу, јер хоћу и ja да узмем учешћа у диокусији 
Министарства за фнзичко васпитањс и да кажем 
ono mro мислим да je потребно. Пре не што бу- 
дсм изнео своје излагање, хоћу да сс осврпсм 'на 
држање и говор појединнх посланика. Нс мислим 
да брапим Крал>евску владу господина др. Милана 
Стојадииовића, нити да je нападам; a Tai<oi)e не 
мислим да врс1)ПМ послапикс, које поштујем, како 
оне иа десници. тако и one на левици, Beli мислим 
да шнессм тачну и сушту отстину. 

Господа предговориици критиковали су садат- 
n.v Владу наводећм како се чиновници прогањају. 
наводећи у исто време како je бивши послаипк 
Стеван Јашсовић протерао све учител* у свомс 
орезу после петомајских избора  1935 годинс. 

Ja као следбеник Стевана Јанковића, и као 
претставннк Среза подгороког, сматрам за особиту 
дужност да o овом ■изнесем тачне податкс. Није 
тачио да су сви учитељи премештани. Ствар je 
тачна v слелећем: Неки cv учитељи премештени no 
својој жел>и, a неки no службеној потреби, a извс- 
сан број учитеља, Mehy којима се иалазе и они којп 
cv тласали против листс Стевапа Јаиковића, na- 
ла-зс сс и сала v школама na раду, где cv upe nc- 
тпмаЈскпх  избора   1935  голипе бнли. 

Сматрам, да nam друг н :народни послаппк, 
који je ово тврдио, mije имао памеру, да се ие- 
пстппом послужи и ла тнме увелича пеправилну 
и штстпу радњу данашње Крал.евскс влале, веК 
сматрам да ствар није проверио и да je погрсшно 
огбавештен од својих пријатсл>а. 

Дал.е да пре^ем na ствар o којој мислстм да 
i'ciiomiM. Према салаљем Закоиу обавсзно je да сс 
сви мушкарцн од своје 12 годпис ло 18 године фи- 
зички вежбају и састају код пжоле, где учитељи 
огповпих школа вршс обуку. У момс срсзу села 
су рапгтркана, тако да појелини дечаци морају л<т 
путују no 10 километара до зборног места, a у 
неким местима има ioni и више далЈИне. 

Господипе Министрс и господо пароднп посла- 
ппцп. 1шам дубоко VBcpeihe, ла ако сеовоитал.е 
продужи, исће бити никакве користа од вежбе no 
ЗДОВвље и развијаље именованих дечака, већ је- 
дино штете. Да je ово очиглсдиа штета дајсм ра- 
злоге у следећем: 

П Пни сеоскп дечаци. иарочито v ово доба кад 
je парод mroKociior стап>а услед дсоба, join као 
деца од своје пете ло шесте годнпс оптеретс се 
чуваи.ем стоке и ■другим пословпма no својој фи- 
:'чч1ч'ој способности^ ло cnoic S голине. a после S 
годнпе походе осповпу школу! Одмах no изласку 
пз пгколе подлсжс тешкии зсмлуорадппчкпм пало- 
ппма: копању. жетви итд.. a v својих 14 до 15 го- 
дина. ioni и тсжим пословима: косидби лнвале птд. 

Да се дубоко размислимо, да лн je могуће и 
да ли je кориспо за ове дечаке који рале 6 дана 
све тежачкс послове ла селмог дана иду на ову 
вежбу, mi\ii\,liii. као пгго рекох, до 20 километапа 
за оллазак и повпатак, порсл тога ла врши и вежбс. 

По моме дубоком уверенју, да свима ралпп- 
цима који раде тежачке послове треба одмора да 
своју спагу празнично одморе u добију yiUTcl)CTbe 
снаге за идућс наредне дане. 

Друго, кућа, односно KVIICBIIII пословп и они 
трпс уттрба. јер ових празпика дечаци би сс мо- 
гли no неки сат употребпти за пегу стокс, чишћење 
штала итд. 

Moje je мишљење да би ову обавезу требало 
скратити тако да се ова вежба врши само једну 
годину дана пре ступања у стални кадар у селима, 
пзузсв вароши. Молим господина Министра да ове 
моје напомене прими као тачне н оправдане и да 
се у смпслу истих изврши измена у погледу фи- 
зичког васпита1ва  наше  омладине у селу. 

Имам уверење, да je садаља КоалЈСпска влада, 
којој je претселник господин др. Мплап Стојади- 
новић, до сада радила na опште добро државе n 
народа, a уверен сам да ће v нстом правцу про- 
дужити — гласаћу за буџет. (Пљескаи.е у центруму 
и на десницп.) 

Potpretšednik .levrem Toniic: Reč ima narodni 
nnslanik e. Milenko Clišić CCIasovi: Nije ovde). Pošto 
!r. Milenko Glišić nije prisutan, smatra se da je odu- 
stao od reči. Reč ima narodni ooslanik er. Aleksandar 
Lazarević. (Glasovi: Nije ovde). Pošto ц. Aleksandar 
Lazarević nije prisutan, smatra se da je odustao od 
reči. Reč ima narodni poslanik gf. Raciiyoje Nikolić. 

Раливоје Николић: Господо посланипп, код 
овога предлога буџета за сјжзичко васпитаље на- 
рода, допустите да и ja кажем неколико речи. Ham 
народ je претежио сељачки. он се бави земл>орад- 
њом и као такав изложен je ловолдшм Физичком 
кретању и нсма потребе за нарочитим физичкпм 
васпитаванЈем. Такво васпитање може ла сс завело 
само no варопгима, али и тамо да буде факулта- 
тпвно, a не обавзно, јер шта ће занатлијп, копачу, 
доводељи, лимару, инсталатеру, зилару и лрушм 
Лизичким радннцима физичко васпптап.с. кад они 
чппс довол.но кпетања n чекају празпик ла ое само 
олморе. Физичко васпитдње je потребно госполи 
n и>пхово1 деци. који сс не крећу, ла сс физичтси 
пазвп1у. Mu v npe/marnoi Крал.^втш Cp6iiiii нч- 
смо пеговали нарочито физичтоо васпитање. али ie 
наш напод био допол)ио пазвијен за велике исто- 
риске залатке и полвиго. Кала je нат 'Налод могао 
да осгвари тако велике псториске залатке бсз тога 
нарочитог обавезпог физичког васпптан.а. гата he 
иама сада то паспптап.е. Koie ie npccaUeno ca črpa- 
ne. Господо послаиипи. ia мислим када држава пп- 
зове нскога na неку службу, ла ie дужна ла збрп- 
не његову егзистешцпу. Кала дпжава позове ne- 
кога на BOI'CKV лају MV храну, обућу и олело. A v 
овом случа1у када лпжава позива олтлачит' пп (bn- 
зпчко васпитап.е, ne даје joi nnmrn. Према томе, 
дпжава псма ни моралпо право да псодевену и 
гла1ну сипомашну омлалпиу физички васпитава и 
излаже телешим напррима. Иде1а o обавсзпом фи- 
зичком паспитапд- пикла ie v глави оних. кош cv 
за тоталитаону лржаву. И пошто ia нисам за тп- 
KRV лпжав\'. neh за лемократску лржаву, ja гла- 
сам nnoTim.  (ТТл-ескаи.е иа лсвиппЛ 

Potpretšednik .levrem Tomić: Reč ima Ministar 
za fizičko vaspitanje naroda p. dr. Vjekoslav Miletič. 

Ministar fizičkog vaspitanja narodn dr. Vjekoslav 
Miletir: Gospodo narodni poslanici, ja sam saslusio 
gospodu govo'rnike. Istina je bili su malobrojni, ali 
mislim da i oni koji su se lavili da govore oa ivsu 
govorili. dav su u večini odobrili rad moga Ministar- 
stva, kako u prošlosti tako i u sadašnjosti. 

Ja primam rado sugestiju ne samo govornika 
koji su govorili, nego svih kolega u svako doba. u 
svakom času, kako ovde, tako i u mome Kabinetu. 

Jedino me čudi od prijatelja g. Voje Lazića i 
ostale dvojica govornika sa levice, koji su me mo 



ST1-NOGRAFSKE   HELESKE 761 

rali  doljro   niznmeti, a hoće da pril<jižu   ehi me nisu 
razumeli. 

Ja sam naročito podvukao da obavezno vaspi- 
tanje narodai treba sprovoditi postepeno, ozbiljno i 
veoma obazrivo. Ne radi se ovde nasilno i neće se 
rad.ti nasilno, kako hoće da se prikaižc. (Odobrava- 
nje  i  pljeskanje na desnici.) 

Gospodo narodni poslanici, pošto sam bio do- 
voljne) jasan n svome ekspozeu, a takode i u pro- 
gramu rada u mome resoru, ja vas molim da prihva- 
tite budžet ovo^ Ministarstva onako kako je predlo- 
žen. (Odobravanje i pljeskanje u centrumu i na 
desnici). 

Potpretscdnik Jevrem Toniić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je lista govornika iscrpljena to je 
pretres u pojedinostima predloga budžeta rashoda 
XVII razdeo — Minisarstvo fizičkog vaspitanja na- 
roda završen. Prelaizimo na glasanje. Glasaće se po 
patijama sedenjem i ustajanjem. Gosppda narodni 
poslanici, koji primaju pročitane partije neka izvole 
sedeti, a koji ne primaju, neka izvole ustati. Molim 
izvestioca g. dr. Jura Kocea da izvoli pročitati par- 
tiju 1045 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 1045 — 
XVII razdeo — Ministarstvo fizičkog vaspitanja na- 
roda,   sa amandmanom Kraljevske  vlade, koji  glasi: 

XVII   RAZDEO  — MINISTARSTVO   FIZIČKOG  VASPITANJA 
NARODA 

GLAVA СХХХ1 MINISTARSTVO 

Redovni rashodi 
A.    Lični    rashodi 

Part.  Poz. 
1045 Lične  priiiadležnosti; 

1   Plate — periodske povišice ild 
I)   Ministarstvo 

a) Činovnici 
Mcsto:   „Savetnik   IVf/l"   staviti:   „Savetnik 

I V/l" suma ostaje ista. 
b)   Činovnički   pripravnici 

Umetnuti   podnaslov  i  dodati  novo: 
1)   Ministarstvo 

4 činovnička pripravnika od VIII krnipe u  1 
razredu  skupoće  .    .    . +   74.200 

Činovnički pripravnik od IX Krupe u  I raz- 
redu skupoće + 15.850 

II)  Otsek  računovodstva 
i iznos pozicije i partije povećati sa .    .    . + 90.040.— 

Pofpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1045 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! •— 
Ne prima!) Ona gospoda narodni ppslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je pairtija 1045 sa predloženim 
amandmanom Kaljevske vlade većinom glasova pri- 
mljena. Izvolite čuti partiju 104G sa predloženni 
amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 1046 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

Part. Poz. 
1046 Nđgrade lionorarnim službenicima i dnev- 

nićarinia: 
Subpoz.   4   —   Mesto:   „služitelja-dnevni- 

Cara" staviti: „б služitclja dnevničara" . +  10.800.— 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština    pročitanu   partiju    104G   sa   predloženim 

amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 1046 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade većinom gla- 
sova primljena. Izvolite čuti partiju 1047 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 1047 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 
Part. Po/. 
1047 Specijalne nagrade: 

1 U trećem redu ove pozicije mesto reči: „nastavnicima 
škola" staviti: „nastavnicima škole". 

5 U prvom redu ove pozicije mesto reči: „pomoć gru- 
pama" staviti  reči:  „za spremanje  grupa": 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1047 sa predloženim 
amaindmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! - 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici rkoji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sed;, prema tome 
objavljujem da je pairtija 1047 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova pri- 
mljena,  izvolite čuti  partiju  1048. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju  1048. 
Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 

skupština   pročitanu  partiju   1048?   (Glasovi:   Prima! 
— Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji 
primaju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 1048 većinom 
glasova primljena. Izvolite čuti partiju 1049 sa pre- 
dloženim   amandmanom   Kraljevske   vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 1049 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

B.    Materijalni    r a s h o d i 
Part. Poz. 
1049 Upravni troškovi: 

1  Kancelarijski  i  manipulativni  troškovi 
Potpoz.    pod    b)    menja    se   i   glasi:    „b) 

Opravka   i   nabavka  kancelarijskoir na- 
meštaja"  i povećati sa + 50.000. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1049 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovk Prima) — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 1049 sa predloženim 
amaindmanom Kraljevske vlade većinom glasova pri- 
mljena. Izvolite čuti partiju 1050. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju  1050. 
Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 

skupština   pročitanu  partiju   1050?   (Glasovi:   Prima! 
  Ne prima!)  Ona gospoda narodni poslanici koji 
primaju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka 
izvole" ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objaivljujem, da je pročitana partija 1050 većinom 
glasova primljena.  Izvolite čuti  partiju  1051. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 1051. 
Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 

skupština  pročitanu  partiju   1051?   (Glasovi:  Primaj 
— Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji 

96 
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primaju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju nek.v 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 1051 većinom 
glasova primljena. Izvolite čuti partiju 1052 sa pre- 
dloženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 1052 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 
Part. Poz. 
1052 Organizacioni i propagandni troškovi: 

'2 l/vodenje   organizacije   obaveznog   tcle- 
впок vaspitanja itd,, smanjiti sa .   .   . — 126,100.— 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1052 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne flrima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sodi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 1052 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova pri- 
mljena. Izvolite čuti partiju 1053 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 1053 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

Poz. 
Redovne pomoći na osnovu zakona: 

2 U  trećem  redu  ove pozicije 
тесто: „§ 98" staviti: „§ 
89" i sumu smanjiti sa .    . — 24.740.— 

3 Tekst ove pozicije menja  se 
i j,rhisi: ,,Pomoć za orga- 
nizaciju vatrogasne službe 
po odluci Ministra fizičkog 
vaspitanja naroda". 

Kod ove pozicije pod b) u 
četvrtom redu, mesto: „§ 
78", staviti: „§ 76". 

i  iznos partije .smanjiti sa — 24.740.— 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1053 sa predloženim 
amandmanom KraJjevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne [Irimaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 1053 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade većinom gla- 
sova primljena. Izvolite čuti partiju 1054 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske viade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 1054 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

Part. 
1053 

Part. poz. 
1054 Razne pomoći savezima itd, 

4 Menja se i glasi: 
,,Za   spremu   takmičara   radi 

učešća na olimpijskim igra- 
ma 1910 godine". 
Ukupno XVII razdeo        

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1054 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri. 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne pirimaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, prema tonu- 
objavljujem da je partija 1054 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova pri- 
mijena. Izvolite čuti partiju 1054 a. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju  1054a. 
Potprctscdnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 

•skupština pročitainu partiju 1054a? (Glasovi: Prima! 
— Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji 
primaju, neka izvole sedeti, a koji ne primaiju neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 1054a većinom 
glasova primljena. 

Gospodo narodni poslanici, pošto je predlog bu- 
džeta rashoda XVII razdeo — Ministarstvo Fizičkog 
vaspitanja naroda po svima partijama pojedinačno 
primljen, objavljujem da je ceo predlog budžeta ra- 
shoda XVII razdeo — Ministarstvo fizičkog vaspita- 
nja naroda primljen. (Burno pljeskanje i odobravanje 
u centrumu i na desnici. -- Ministar fizičkog vaspita- 
nja naroda dr. Vjekoslav Milctić: Molim vas, gospodo 
stenografi da konstatujete u stenografskom zapis- 
niku da je glasala i opozicija za ovaj razdeo, som 4 
poslanika koji su glasali protiv.) 

S obzirom da je dnevni red za danas izčrpen 
predlažem da ovu sednicu zaključimo a drugu zaka- 
žemo za sutra sa ovim dnevnim redom: Nastavak 
pretresa u pojedinostima izveštaja Finansijskog od- 
bora o predlogu budžeta državnih rashoda i prih« 
sa predlogom Fimmsijskog zakona za 1938/39 go- 
dinu i to: 1 — Pretres budžeta rashoda VI razdeo — 
Ministarstvo inostranih poslova i 2 — Pretres bu- 
džeta rashoda XVI razdeo — Ministarstvo socijalne po- 
litike i narodnog zdravlja. Prima li ovo Narodna 
skupština? (Prima!). Objavljujem da je predloženi 
dnevni red primljen. Ovu sednicu zaključujem, a na- 
rednu zakazujem za sutra u 9.30 časova. 

(Sednica je zaključena u 23 časa.) 

PRILOZI 
INTERPELACIJA 

Sekule   Zečevića,   narodnog   poslanika,   na   Ministra  finansija  o  obustavi  egzekutivne  naplate  dospelih 
anuiteta Privilegovane agrarne banke 

GOSPODINE PRETSEDNICE, 
Na osnovu čl. 72 Zakona o poslovnom redu u 

Narodnoj skupštini čast mi je podneti na gospodina 
Ministra finansija sledeću 

INTERPELACIJU 
GOSPODINE MINISTRE, 

U mome izbornom Srezu nevesinjskom organi 
Poreske uprave uz asistenciju žandarmerije provode 

ovih dana naplatu zaostalih anuiteta Privilegovane 
agrarne banke i nemilosrdno plene i prodaju stoku 
u bescenje, tako da se često puta jedva pokriju egze- 
kutivni troškovi, a vrlo malo pretiče na otplatu anui- 
teta. Volovi i konji, koji se inače preko ljeta pro- 
daju 1500 do 2000 dinara, prodaju se na licitaciji po 
poreskim organima 150 do 300 dinara, jer su mVšavi 
i nema mušterije. 

Nevesinje je planinsko mesto, gde zapane veliki 
sneg i ne diže se po nekoliko meseci, a ove godine 
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je izuzetno veliki snefj, pa pored gladi u narodu i 
stoka slavuje, jer je stočna hrana skuplja od ljud- 
ske, i nema je. 

Seljaku se ne zna šta je teže, ili kad on gladuje, ili 
kad mu stoka lipsava od gladi. 1 u takvom stanju, 
kad njegova stoka ne pretstavlja ni 20% od svoje 
vrednosti, naređeno je Poreskoj upravi da energično 
i bez  milosti naplaćuje anuitete. 

U stočarskim krajevima, kao što je Nevesinje, 
narod može po koju paru da izbije samo iz stoke, a 
u ovo doba godine ne može ni iz stoke. Tražiti na- 
platu   u   ovo doba godine, kad stoka ne pretstavlja 

nikakvu vrednost i kad se ne može nipošto prodati, 
znači namerno upropašćivati narod toga kraja. 

Pitam Vas, Gospodine Minnistre, je li Vam sve to 
poznato i šta mislite preduzeti da se egzekutivna na- 
plata anuiteta smesta obustavi i odgodi naplata do- 
juna ili jula, kad će stoka biti debela i vredeti dese- 
tostruko više nego danas i seljak biti u mogućnosti 
da proda i plati. 

Molim Vas, Gospodine Ministre, da mi odgovo- 
rite na ovu  interpelaciju. 

Tražim hitnost za ovu interpelaciju. 
Sekula  Zečević,  s'.  r. 

narodni poslanik 

INTERPELACIJA 
Mihaila Durovića, narodnog poslanika na Ministra unutrašnjih poslova povodom neizvršenja izvršne 
presude Okružnog suda u Leskovcu, kojom je Antanas Tošić, pretsednik Opštine vinaračke kažnjen sa 
4 meesca strogog zatvora i na ime privatnopravnog potraživanja oko 20.000 dinara za delo 

krivokletstva iz §  144 k. z. 

GOSPODINE MINISTRE, 
Iz ptresude Okružnog suda u Leskovcu KZP 

839/35-21, koju je Kasacioni sud u Beogradu osna- 
žio svojom presudom KRS. 869/31-1 od 20 septembra 
1937 ^od. vidi se da je Antanas Tomić, pretsednik 
Opštine vinaračke u Srezu leskovačkom, osuđen na 
četiri meseca strogog zatvora kao i da plati na ime 
privatnopravnog potraživanja oko 20.000 din. i to 
/bog dela krivokletstva iz § 144 k. z. Tom presudom 
je Antanas Tošić i izgubio časna prava, jer lako i 
sama  presuda glasi. 

Ta presuda je postala izvršna 20 septembra 1937 
god., dakle pre više od pet meseci, te Antanas Tošić 
ne može vršiti dužnost pretsednika opštine u smislu 
§ 129 i § 130 Zakona o opštinama u vezi sa § 52 Fi- 
nansiskog zakona za 1936/37 god., koje se objašnje- 
nje odnosi na prednje zakonske propise. Izvršenje 
presude po ovom delu zavisi od organa područnih 
Vašem Ministarstvu. A ta se presuda i ako je pro'.c- 
klo više od pet meseci od dana izvrsnosti ni do danr.s 
ne izvršuje. 

Antanas Tošić nastavlja, međutim, da vrši pret- 
sedničku dužnost u Opštini vinaračkoj, što je pro- 
tivno pomenutim zakonskim propisima. On to čini, 
jer mu se u ovo Vaše vreme tako može i jer u orga- 
nima   Vama područnim (u Načelstvu Sreza leskovač- 

kog i Vardarskoj banovini) nailazi zaštitnike i poma- 
gače za izigravanje pozitivnih zakonskih propisa. 
Građani SU pismeno i usmeno više puta protestvovali 
protivit takvog nezakonitog postupanja Sreskog na- 
čelnika u Leskovcu i Kralj. Banske uprave u Skoplju. 
Njihove prestanke su čak doprle i do Ministarstva 
unutrašnjih poslova, ali na žalost sve je to bilo 
uzaludno. 

S toga mi je čast umoliti Vas, da mi izvolite od- 
govoriti: 

1) Па li ste voljni pozvati Sreskog načelivka u 
Leskovcu na vršenje dužnosti i na poštovanje zakona 
u ovom slučaju? 

2) Kako je Antanas Tošić korteš J. R. Z., da li 
ste voljni upozoriti Ktalj. bansku upravu u Skoplju 
i Sreskog načeln kn u Leskovcu da u zaštiti takvih 
ljudi ne srne ići do bezočnog gaženja zakona i do 
prkosnog izazivcinia rravdoljubivih građana, i da bi 
trebalo. rpak, i u Vaše vreme poštovati neku meni i 
granicu. 

Za ovu interpelaciju tražim prvenstvo. 
Molim   Vas,   d:i   verujete u   moje   dužno   po- 

štovanje. 
Beograd 7-IIM937. 

Miliailo Đurović, s,  r. 
narodni poslanik 

Ot!* 




